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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΟΠΕΡΑ

Διαδικτυακό ανέβασμα των παραστάσεων της Λυρικής
Η «Κ» βρέθηκε στη βιντεοσκόπηση μιας εκ των παραγωγών της Λυρικής. Οι δύο βιντεοπαραστάσεις
«Opera Povera» και «Operetta Povera» θα κάνουν πρεμιέρα στις 28 και 30 Ιουνίου. Για τη βιντεοσκόπη-
ση χρησιμοποιήθηκαν πάνω από 100 σκηνικά αντικείμενα, τα περισσότερα από τα οποία επιλέχθηκαν
από τις αποθήκες της ΕΛΣ και αποτελούσαν μέρος σκηνικών παλαιότερων παραγωγών. Ζωή, σελ. 1

ΣΥΝΕΝΤΕΞΗ

Η υπουργός Πολιτισμού της Ελλάδας Λίνα Μενδώνη στην «Κ» 
Η αξιοποίηση του Τατοΐου και η μετατροπή του ανακτόρου σε μουσείο, σε συνδυασμό με την αξιο-
ποίηση του πρώην βασιλικού κτήματος είναι ένα από τα μεγάλα έργα του υπ. Πολιτισμού που θα ολο-
κληρωθεί μέσα στην επόμενη δεκαετία. Προτεραιότητα για την υπουργό η ολοκλήρωση της Εθνικής
Πινακοθήκης και η επιτάχυνση της επέκτασης του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου. Ζωή, σελ. 8

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Ο Γ. Τουμαζής μιλάει στην «Κ» για την έκθεση «Getting Across»
Η νέα έκθεση στο NiMAC «Getting Across», την οποία συνδιοργανώνουν από κοινού το Κέντρο Τε-
χνών Λευκωσίας με το Ινστιτούτο Γκαίτε αγγίζει διαχρονικά και επώδυνα θέματα, που πολλοί, από ε-
μάς έχουν βιώσει. Ο διευθυντής του NiMAC Γιάννης Τουμαζής μίλησε στην «Κ» για την έκθεση, η ο-
ποία ξεκίνησε από το Νέο Δελχί. Ζωή, σελ. 4

ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

Οι διαφορές
δεν λύνονται με 
θερμά επεισόδια

Ο υπουργός Εξωτερι-
κών Νίκος Χριστοδουλί-
δης στη συνέντευξή
του στην «Κ» λέει ότι έ-
να ενδεχόμενο θερμού

επεισοδίου μεταξύ Ελλάδας – Τουρ-
κίας θα είναι πολύ αρνητικό για την
Κύπρο και ότι μεταξύ Αθήνας - Λευ-
κωσίας συζητιέται ο καθορισμός της
ΑΟΖ. Σχετικά με τα οδοφράγματα, ση-
μειώνει ότι η ομαλή λειτουργία τους
δεν πρέπει να παραπέμπει σε κανένα
καθεστώς δήθεν «κανονικότητας».
Για την κα Σπέχαρ λέει ότι δεν είναι
προσωπικό θέμα αντιπαράθεσης, ω-
στόσο, τονίζει ότι η αντίδραση των
Η.Ε. δεν ήταν μόνο χλιαρή, αλλά και
αρνητική εξέλιξη. Σελ. 5

Οι ανακατατάξεις που σημειώθηκαν
στην εκτίμηση επιδημιολογικού κινδύ-
νου χωρών, σχετικά με την νόσο COVID-
19, καθώς και η γνωστοποίηση ότι αε-
ροπορικές εταιρείες προχώρησαν σε α-
κύρωση πτήσεων προς Κύπρο, έχουν
προκαλέσει έντονη ανησυχία στους ε-
μπλεκόμενους στην ξενοδοχειακή βιο-
μηχανία. Με τα σημερινά δεδομένα, ο

εσωτερικός τουρισμός φαντάζει ως μάν-
να εξ ουρανού για τους επιχειρηματίες
του κλάδου και που αναμένεται να ε-
πιδράσει καταλυτικά στην αναδιαμόρ-
φωση των τουριστικών πακέτων που
θα προσφερθούν στο εσωτερικό. Ήδη
βρίσκονται σε εξέλιξη διεργασίες, για
μείωση των τουριστικών πακέτων έως
και 30%. Οικονομική, σελ. 5

Προς μείωση τιμών κατά 30%
για Κύπριους στα ξενοδοχεία
Μελετούν ελκυστικά πακέτα για τον εσωτερικό τουρισμό

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το εμβόλιο
Το να ηγείται σήμερα ένας επιστήμονας
του φαρμακευτικού κολοσσού Pfizer
δεν είναι απλό πράγμα, ιδιαίτερα σε
μια εποχή που η υγειονομική κρίση
ενεργοποίησε όλα τα μυαλά των φαρ-
μακευτικών εταιρειών και τα έταξε σε
άμιλλα ή έστω ανταγωνισμό προς ε-
ξεύρεση του εμβολίου εναντίον του
COVID-19.  Όταν, όμως, ο συγκεκρι-
μένος επιστήμονας, ο δρ Άλμπερτ
Μπούρλα, γέννημα θρέμμα της Θεσ-
σαλονίκης, σήμερα ανακοινώνει σε
όλη την ανθρωπότητα ότι τον Οκτώβρη
θα έχουμε ένα ασφαλές εμβόλιο κατά
του κορωνοϊού, η χαρά γίνεται και πε-
ρηφάνια. Μάλιστα, το γεγονός ότι αν
και το εμβόλιο θα πάει πρώτα σε Αμε-
ρική, Ευρώπη, Ιαπωνία, Κορέα, Αυ-
στραλία και χώρες που έχουν ήδη κα-
θιερωμένα συστήματα  εθνικής υγείας,
δεν θα επισκιάσει την απόφαση όπως
και φτωχές χώρες αποκτήσουν το εμ-
βόλιο κατά τον δρα Μπούρλα, τότε η
περηφάνια γίνεται ευλογία.  

ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΗ

Στόχος της Τουρκίας  
3 ενεργειακά έργα
Με όχημα πότε την προστασία των
Τ/κ και άλλοτε το τουρκολυβικό μνη-
μόνιο οι ενδόμυχες επιδιώξεις της
Τουρκίας είναι ο έλεγχος των ενερ-
γειακών διαδρόμων της Ανατολικής
Μεσογείου. Οι κινήσεις της Άγκυρας
παρακολουθούνται με ιδιαίτερη προ-
σοχή από Ισραήλ και Αίγυπτο. Σελ. 7

ΤΟΥΡΚΙΑ

Σε θέσεις μάχης 
Ερντογάν - ναύαρχοι
Το μπλοκ των εθνικιστικών, κεμαλι-
στικών, και αντι-δυτικών αξιωματι-
κών, το οποίο μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα έχει συνάψει στρατηγι-
κή συμμαχία με την κυβέρνηση Ερ-
ντογάν, δέχεται τώρα ισχυρά πλήγ-
ματα, από τον Πρόεδρο Ερντογάν και
τους συνεργάτες του. Σελ. 7

ΑΡΧΗΓΟΣ ΓΕΕΘΑ

Τετράγωνη λογική
και ιστορική γνώση
Ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ στρατηγός Κων-
σταντίνος Φλώρος καλείται να διεκ-
περαιώσει μια ιδιαίτερα περίπλοκη
αποστολή σε μια κρίσιμη περίοδο. Η
τεράστια εμπειρία του στις Ειδικές
Δυνάμεις αποτελεί και τον λόγο που
προχώρησε τόσο γρήγορα η νέα Δι-
οίκηση Ειδικού Πολέμου. Σελ. 18

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ

Πώς η Ελλάδα θα
αποφύγει την κρίση
Με τέσσερα βασικά σενάρια αποτρο-
πής κινείται η Αθήνα ενόψει της προ-
αναγγελθείσας από την Αγκυρα κρί-
σης του ερχόμενου Σεπτεμβρίου, δί-
χως την ίδια στιγμή να εγκαταλείπει
την προσπάθεια διάνοιξης διπλωμα-
τικών διαύλων που θα οδηγήσουν
στην αποκλιμάκωση. Σελ. 16  

Αυξήθηκε 10-50% 
ο τζίρος στα Malls
Ικανοποίηση καταστηματαρχών

Ικανοποιημένοι από την κίνηση στα ε-
μπορικά κέντρα δηλώνουν οι καταστη-
ματάρχες. Συγκριτικά με την αντίστοιχη
περίοδο του 2019 ο τζίρος σημείωσε
αύξηση 10 – 50%. Το στοίχημα, δηλώ-
νουν, είναι η αυξητική τάση να συνε-
χιστεί και για το επόμενο διάστημα.
Λαμβάνονται όλα τα μέτρα ασφαλείας
και τηρούνται κατά γράμμα οι οδηγίες
του υπ. Υγείας. Οικονομική, σελ. 6

Παιχνίδια αντοχής
ΗΠΑ - Γερμανίας 
Αμφίσημες οι δύο κοινωνίες 

Οι αμερικανογερμανικές σχέσεις γίνονται
ολοένα και περισσότερο σύνθετες, με
μόνιμα αγκάθια το περιορισμένο ποσοστό
των γερμανικών αμυντικών δαπανών
επί του ΑΕΠ και η κατασκευή του αγωγού
NordStream-2. Η Μέρκελ απέρριψε πρό-
ταση συμμετοχής της στη σύνοδο του
G7και σε αντίποινα ο Τραμπ ανακοίνωσε
την απόσυρση 9.500 Αμερικανών στρα-
τιωτών από τη Γερμανία. Σελ. 21

Όταν οι διαδηλώσεις εξαπλώνονται και στις 50 αμερικανικές Πολιτείες, ακόμη και σε μικρές, λευκές πόλεις της ενδοχώρας είναι δικαιολογημένα που κάποιος θα σκεφτεί ότι βρισκό-
μαστε μπροστά σε ένα φαινόμενο ιστορικών διαστάσεων, ίσως ένα σημείο καμπής. Ενας νέος κοινωνικός συνασπισμός φυλετικών μειονοτήτων και φιλελεύθερων λευκών μπορεί να
αποτρέψει μια δεύτερη τετραετία Τραμπ, ο οποίος απέδωσε το φαινόμενο σε «αριστεριστές και αναρχικούς» και εμφανίστηκε ως ο πρόεδρος «του Νόμου και της Τάξης», αντιγράφο-
ντας το επιτυχημένο σύνθημα του Ρίτσαρντ Νίξον. Σελ. 20

Η ταραχώδης «χρονιά Φλόιντ»

ΣΤΕΛΛΑ ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ

Η Κύπρος θα
έχει πρόσβαση 
στο εμβόλιο
Νέα στρατηγική για φάρμακα

Η Κύπρια Επίτροπος της Ε.Ε. για
την Υγεία, Στέλλα Κυριακίδου
στη συνέντευξή της στην «Κ»
μιλάει για τη σημασία της προ-
σβασιμότητας στο εμβόλιο και

ποια θα είναι η θέση της Κύπρου. Σημειώνει
πως η νέα στρατηγική των φαρμάκων, που
θα παρουσιαστεί στο τέλος του χρόνου, πε-
ριλαμβάνει την ενίσχυση του φαρμακευτικού
τομέα της Ε.Ε., και λέει ότι το νέο πρόγραμμα
EU4Health είναι ιδιαίτερα φιλόδοξο στον
τομέα των φαρμακευτικών προϊόντων. Α-
παντά στις επικρίσεις περί απουσίας της
Ε.Ε., τονίζοντας ότι η πρώτη ενεργοποίηση
του συστήματος έγκαιρης προειδοποίησης
και αντίδρασης της Ε.Ε. έγινε στις 9 Ιανου-
αρίου. Μιλάει και για την άριστη συνεργασία
της με τον υπ.  Υγείας, Κωνσταντίνο Ιωάννου,
σε επίπεδο συντονισμού. Σελ. 3

ΑΚΕΛ

Αναζητώντας 
το ιδεολογικό
του πρόσημο
Το κόμμα της Αριστεράς δεν έχει πρόβλημα
στελέχωσης, ωστόσο, έχει ζητήματα σε θέ-
ματα πολιτικών, κυρίως στην οικονομία,
όπου εξακολουθεί να μην έχει πρόταση. Η
εσωτερική πάλη μεταξύ διαχρονικών θέσεων
και ρεαλισμού βάζει το ΑΚΕΛ σε πολιτικά
διλήμματα. Μεταξύ αυτών και η συνεργασία
του με το ΔΗΚΟ και η συμφωνία σε αρχές
που έρχονται σε αντίθεση με τον ιδεολογικό
του προσανατολισμό. Σελ. 4

Εκτός συγκλονιστικού απροόπτου το φθι-
νόπωρο θα κυκλοφορήσει το εμβόλιο ε-
ναντίον του κορωνοϊού και η Κύπρος,
όπως και όλες οι χώρες μέλη της Ε.Ε., θα
το έχει στη διάθεσή της. Τη χαρμόσυνη
αποκάλυψη έκανε σε συνέντευξή του στον
Αλέξη Παπαχελά, ο Σαλονικιός CEO της
Pfizer, δρ Άλμπερτ Μπούρλα.  Αυτό δεδο-

μένου ότι το υπό παρασκευή εμβόλιο θα
δουλεύει, θα πάρει τις ανάλογες άδειες
από ΗΠΑ, Ευρώπη, Ιαπωνία και οι εταιρείες
που έχουν επενδύσει δισεκατομμύρια μαζί
και η ανθρωπότητα θα έχουν την τύχη
να έχουν στα χέρια ένα πετυχημένο φάρ-
μακο. Διαφορετικά, οι ποσότητες που ήδη
έχουν ετοιμαστεί από τις εταιρείες και

βρίσκονται σε αναμονή θα καταστραφούν.
Ο δρ Μπούρλα διευκρινίζει επίσης ότι,
«στα εμβόλια γενικά, επειδή τα χορηγούμε
σε υγιείς ανθρώπους, είμαστε πάρα πολύ
αυστηροί στις προδιαγραφές ασφαλείας»
και προσθέτει: «Δουλεύουμε σκληρά για
να βρούμε έναν δίκαιο τρόπο ώστε και
χώρες οι οποίες δεν έχουν τις οικονομικές

δυνατότητες , να αποκτήσουν το εμβόλιο.
Εκεί τα εμπόδια δεν θα είναι τόσο οικο-
νομικά όσο εμπόδια υποδομών, που επι-
χειρούν να τα λύσουν σε συνεργασία με
τον Μπιλ Γκέιτς. Τέλος, εξήγγειλε τη δη-
μιουργία στη Θεσσαλονίκη ενός κόμβου
της  Pfizer που θα εργοδοτεί  πέραν των
200 επιστημόνων. Σελ. 10

Ασφαλές εμβόλιο τον Οκτώβριο 
Αποκάλυψη στην «Κ» του  Έλληνα CEO της φαρμακευτικής Pfizer, δρα Άλμπερτ Μπούρλα 
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΡΟΕΛΑΣΗ: Οι Γερμανοί έχουν ρίψει εις τον αγώνα από
της θαλάσσης μέχρι του Μάρνη πλέον των εκατόν με-
ραρχιών. Παρά το γεγονός ότι ο γαλλικός στρατός μειονεκτεί
αριθμητικώς μάχεται κατά τρόπον αξιοθαύμαστον. Εν
τοσούτω κρατεί η εντύπωσις ότι ο γαλλικός στρατός δεν
πρόκειται να πολεμήση διά την προάσπισιν της πρω-

τευούσης του. Εν τω με-
ταξύ, κατά τας αυτάς
πληροφορίας βορείως
των Παρισίων οι Γερ-
μανοί συναντήσαντες
ισχυράν γαλλικήν πίε-
σιν εκδηλωθείσαν δι’
αντεπιθέσεως, ηναγκά-
σθησαν να υποχωρή-

σουν κατά πέντε μίλλια, ενώ ταυτοχρόνως άλλη αντεπίθεσις
ενηργήθη εις Σενλί στεφθείσα υπό επιτυχίας εις απόστασιν
25 μιλλίων από των Παρισίων. Οι Γερμανοί πάντως ρίπτουν
συνεχώς και νέας μεραρχίας εις τον αγώνα, ενώ οι Γάλλοι
μάχονται συνεχώς οι ίδιοι από της μάχης του Σομ. Αι αρ-
μόδιαι στρατιωτικαί αρχαί δέχονται ότι οι κατεξηντλημένοι
στρατιώται δεν δύνανται να συγκρατήσουν τας γερμανικάς
στρατιάς. [...] οι Γερμανοί διήλθον τον Σηκουάναν από
δυσμών και τον Μάρνην από ανατολών και αποκατέστησαν
προγεφύρωμα εις την νότιον όχθην του Μάρνη παρά το
Σατώ-Τιερρύ, εις απόστασιν 35 μιλλίων από των Παρισίων,
ενώ συγχρόνως προελαύνουν προς τον ζωτικόν λιμένα
της Χάβρης και προς την περιοχήν της Ρέιμς.
ΕΚΚΛΗΣΗ: «Επανειλημμένως εζήτησα από τον Πρόεδρον
Ρούσβελτ να παράσχη την αμερικανικήν βοήθειαν εις
τους Συμμάχους μέχρι των ορίων τα οποία επιτρέπουν
οι νόμοι των Ηνωμένων Πολιτειών. Σήμερον του απευθύνω
την τελευταίαν έκκλησιν» (Γάλλος πρωθυπουργός).

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
7.VI.1940

Τις μέρες του Κατακλυ-
σμού, το Άγιο Πνεύμα,
σήκωσε ξανά το καπάκι
του βόθρο της διαπλοκής,
διότι το κράτος αδυνατεί.
Αυτή τη φορά στην ελεύ-

θερη Αμμόχωστο  μπροστά σε ένα τε-
ράστιο κλαμπ που βάζει μέσα χίλιους
νοματέους σε μια καθισιά. Εκτός από
την μπόχα που απελευθερώθηκε κανείς
δεν μπορεί να πει με βεβαιότητα αν
απελευθερώθηκαν και πτύελα κορω-
νοϊού. Πάντως, όλα αυτά την περιοχή
την αφήνουν ανέγγιχτη. Γιατί; Διότι
είναι πολλά τα λεφτά και όσο πιο πολλά
είναι τόσο πιο πολλή είναι και η ανοχή
από όλους. Κυβέρνηση, αστυνομία, δι-
καιοσύνη. Το φαινόμενο δεν είναι ση-
μερινό και οι πενταπλοί μαφιόζικοι φό-
νοι, το επικυρώνουν άνευ δυσκολίας,
ωστόσο, θα σας αφηγηθώ μια σύντομη
ιστορία. Πριν από κάμποσα χρόνια
ήρθε στα χέρια εμού και κάποιων συ-
ναδέλφων στο ίδιο ΜΜΕ, ένα πακέτο
στοιχείων που ενέπλεκαν δύο στελέχη
της αστυνομίας στην ελεύθερη Αμμό-
χωστο, στην εμπορία ναρκωτικών.
Ήταν εξαιρετική δημοσιογραφική επι-
τυχία. Θεωρήσαμε όμως σωστό να ενη-
μερώσουμε προηγουμένως τον τότε
αρμόδιο υπουργό. Μας ζητήθηκε από
τον υπουργό λίγος χρόνος για να συλ-
ληφθούν οι δύο και μετά να γράψουμε
το ρεπορτάζ. Αφελέστατοι ως ήμασταν
αποδεχθήκαμε το αίτημα, για να βιώ-
σουμε –αναμένοντας τις συλλήψεις–
το κράτος του τρόμου από τον υπόκο-
σμο και τον κρύο ιδρώτα που σε λούζει,
όταν απειλείται η ζωή σου και η οικο-
γένειά σου. Όπως αντιλαμβάνεστε, τα
δύο στελέχη της αστυνομίας ποτέ δεν
συνελήφθηκαν και το ρεπορτάζ μπήκε
στο συρτάρι με βαθμό ανεξεταστέο.
Ήταν όμως ένα σπουδαίο μάθημα για
μας. Γι’ αυτό δεν ήταν δύσκολο τις προ-
άλλες, όταν βγήκε στην επιφάνεια η
προκλητική συμπεριφορά των ιδιο-
κτητών του κλαμπ στον Πρωταρά να
μάθουμε τι τρέχει στα γύφτικα διότι η
συμπεριφορά της αστυνομίας και η
αφέλεια του αρμόδιου υπουργού ξύ-
πνησαν αναμνήσεις. Ο κατά τα άλλα
καλότατος αρχηγός Αστυνομίας έκανε
μια απίστευτη δήλωση: «Η Αστυνομία
ενεργεί πάντα με γνώμονα τα δημόσιο
συμφέρον. Λαμβάνοντας υπόψη την
κατάσταση εκείνη τη στιγμή, δεν έπρε-
πε η Αστυνομία να μοιράσει εξώδικα

σε 1000 άτομα την ώρα που ήταν σε
μια κατάσταση ευθυμίας. Δεν ξέρεις
πώς θα αντιδράσουν». Μάλιστα, την
Παρασκευή τον είδα στον Alpha να
λέει ότι η Αστυνομία κάλεσε τον ιδιο-
κτήτη και τον προειδοποίησε όμως
εκείνος δεν συμμορφώθηκε. Μα αρχηγέ
μου, το μαγαζί δεν είχε άδεια λειτουρ-
γίας και ο αστυνομικός σας διευθυντής
τον προειδοποίησε; Τον ρωτήσατε
γιατί επέτρεψε να λειτουργήσει το μα-
γαζί χωρίς άδεια; Πέρσι είχε άδεια;
Πρόπερσι; Η πλάκα είναι ότι την Τε-
τάρτη, ο υπουργός Δικαιοσύνης Γιώργος
Σαββίδης εξέδωσε ανακοίνωσε ότι επι-
κοινώνησε με την αρχιπρωτοκολλητή
του Ανωτάτου Δικαστηρίου, η οποία
επιβεβαίωσε ότι κατά τη διάρκεια τόσο
του Σαββατοκύριακου όσο και των δη-
μόσιων αργιών δεν υπάρχει δυνατότητα
καταχώρησης ποινικής υπόθεσης στο
Δικαστήριο, η οποία αποτελεί αναγκαία
προϋπόθεση για την αίτηση  έκδοσης
προσωρινού διατάγματος αναστολής
λειτουργίας κέντρου αναψυχής. Πάει
και η δικαιοσύνη. Παγκόσμια πρωτο-
τυπία. Ανεξαρτήτως του τι συμβαίνει,
Σαββατοκύριακα και αργίες στην Κύπρο
δεν λειτουργεί! Ναι, υπουργέ μου γιατί
να καταχωρήσεις ποινική υπόθεση
αφού το μαγαζί δεν έχει άδεια λειτουρ-
γίας; Μόνο το εστιατόριο στον τρίτο
όροφο έχει άδεια. Εγώ εκεί ποτέ δεν
έχω πάει ούτε ξέρω πού είναι, όμως
δυο τρία τηλεφωνήματα ήταν αρκετά
για να μάθω. Πώς είναι δυνατόν ο αστυ-
νομικός διευθυντής της περιοχής και
οι υπαξιωματικοί του να μην ξέρουν;
Πώς είναι δυνατόν ο υπουργός να μην
πληροφορήθηκε περί των ιδιοκτητών,
περί του ότι το παιχνίδι είναι σικέ. Πια-
σμένος ο πρόεδρος, πιασμένος και ο
διαιτητής και ο αρχηγός αστυνομίας
να μην σιεηττανεύτηκε ποιοι είναι
πίσω από το προσοδοφόρο παιγνίδι;
Ξέρεις, αρχηγέ, μετά τη δολοφονία Κα-
λοψιδιώτη ποιος φόρεσε το δαχτυλίδι
στην περιοχή; Πάντως, πίσω από τις
λέξεις της δήλωσης Αναστασιάδη στο
OMEGA φαίνεται ότι ο πρόεδρος δεν
είναι βαθιά νυχτωμένος: «Δεν θα ανεχ-
θούμε, ανεξαρτήτως του ποιος. Υπάρχει
ανωνυμία στην εφαρμογή του νόμου
και αυτό να είναι σίγουροι όλοι ότι θα
εφαρμοστεί κατά το γράμμα που ο νό-
μος υπαγορεύσει». Αλληλούια! 

Είναι πολλά τα λεφτά

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Ενώ πολλοί, πάρα πολλοί, συζητούν και δημό-
σια και κυρίως ιδιωτικά για τις... μακρινές βου-
λευτικές εκλογές του 2021, η πολύ μεγάλη συ-
ζήτηση γίνεται και θα γίνει ακόμα πιο έντονα
για τις πιο μακρινές προεδρικές εκλογές του
2023. Πηγή μου από πολιτικό και νομικό «τζά-
κι» στη Λευκωσία, η οποία γνωρίζει πρόσωπα
και πράγματα, μου έλεγε προχθές ότι εντός
του Ιουλίου θα ληφθούν πολύ σημαντικές
αποφάσεις. Αποφάσεις που θα ξεκαθαρίσουν
συνεργασίες και υποψηφιότητες με προώθη-
ση υποψηφίων και στην προεδρία της Βουλής
αλλά κυρίως στην προεδρία του κράτους.
Όπως μου ανέφερε, αν δεν στραβώσουν οι
διαπραγματεύσεις μεταξύ κάποιων δυνάμεων
οι αποφάσεις θα ληφθούν το αργότερο στα τέ-
λη Ιουλίου και αμέσως μετά θα αρχίσει η επι-
κοινωνιακή διαχείρισή τους. 

Τα σενάρια για τις Προεδρικές που έχουν
ακουστεί μέχρι τώρα είχαν κάποιες εκπλήξεις.
Η μεγαλύτερη έκπληξη ήταν η αναφορά του
ονόματος του Άντρου Κυπριανού ως το αντίπα-
λο δέος του Αβέρωφ Νεοφύτου, όπως προ μη-
νών μου ανέφερε η πηγή μου και σας το μετέ-
φερα. Το σενάριο ήθελε τους αρχηγούς των
δύο μεγάλων κομμάτων ανθυποψήφιους σε
ένα δίπολο στο πρότυπο του διπόλου Χριστό-
φια-Αναστασιάδη. Η φήμη μάλιστα συνέδεε
την απόφαση του Άντρου να παραμείνει Γ.Γ.
του ΑΚΕΛ με το ανοιχτό ενδεχόμενο να μπει
στην κούρσα των Προεδρικών. Όλα αυτά βε-
βαίως εάν στην κούρσα δεν μπει και ο Χριστο-
δουλίδης, τον οποίο το ΑΚΕΛ πολεμάει έντονα
αφού οι έρευνες λένε πως έχει σημαντικό
έρεισμα στους ψηφοφόρους του κόμματος. Η
πηγή μου υποστήριζε τότε ότι ο Άντρος με τί-
ποτα δεν θα κατερχόταν ανθυποψήφιος του
Χριστοδουλίδη αφού επιθυμεί αποκλειστικό-
τητα με τον Αβέρωφ...

Ωστόσο, τελευταία στο ΑΚΕΛ άναψε μια άλλη
συζήτηση για την ονοματολογία των Προεδρι-
κών. Όπως μου ανέφερε η κυρία Γιαννούλα, η
οποία ως γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρίζον-
ται στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και ακόμη πε-
ρισσότερα, για κάποιους παίζει ακόμα το όνο-
μα του Νίκαρου. Και στα ψηλά δώματα του
ΑΚΕΛ μια ενδεχόμενη τρίτη υποψηφιότητα
του Αναστασιάδη... τρομάζει. Συζητείται πε-
ρισσότερο ακόμα κι απ’ την Πινδάρου! 

Μάλιστα ο ίδιος ο Άντρος Κυπριανού το δήλω-
σε με κάθε επισημότητα πρόσφατα στο ΡΙΚ ότι
δεν αποκλείει τρίτη υποψηφιότητα Αναστα-

σιάδη, παρά την προεδρική δήλωση πως δεν
πρόκειται να υπάρξει τρίτη θητεία. Όπως είπε,
η νομοθεσία που έχει ψηφιστεί για τις δύο θη-
τείες δεν έχει αναδρομική ισχύ, οπόταν νόμι-
μα ο Αναστασιάδης θα μπορούσε να είναι εκ
νέου υποψήφιος. Όταν δε ρωτήθηκε πώς το
ΑΚΕΛ θα αντιμετώπιζε τρίτη υποψηφιότητά
του Αναστασιάδη ενώ δήλωσε πως δεν πρό-
κειται να είναι ξανά υποψήφιος, απάντησε
πως αυτό είναι δικαίωμά του και μπορεί να το
ασκήσει. Κάποιοι καλοθελητές έσπευσαν τότε
να σχολιάσουν πως «ο Άντρος κρίνει εξ ιδίων
τα αλλότρια αφού και ο ίδιος είχε δηλώσει
πως δεν θα διεκδικούσε επανεκλογή ως Γ.Γ.
του ΑΚΕΛ αλλά τελικά το πράττει. Και μάλιστα
χωρίς ανθυποψήφιο».

Ενώ οι συζητήσεις για τις μακρινές βουλευτι-
κές και τις προεδρικές εκλογές δίνουν και
παίρνουν κάποιες άλλες εκλογές ή «εκλογές»,
προηγούνται. Ο νέος ηγέτης των Τουρκοκυ-
πρίων και συνομιλητής του Νίκαρου θα εκλε-
γεί τον Οκτώβριο. Στον Λόφο αλλά και αλλού
γίνεται ανάλυση σεναρίων με ερωτήματα
όπως: Ποιος θα είναι ο νέος ηγέτης, θα παρα-
μείνει ο Ακιντζί ή θα τον διαδεχθεί κάποιος άλ-
λος της πιο σκληρής γραμμής που ξεκάθαρα
θα λαμβάνει εντολές από την Άγκυρα; ποιες
θα είναι οι επιπτώσεις στη διαδικασία των συ-
νομιλιών από τη νέα εκλογή και πώς η Τουρκία
θα τη διαχειριστεί; 

Ερωτήματα που όσα σενάρια και να γίνουν δύ-
σκολα θα απαντηθούν εάν δεν γίνει γνωστό το
αποτέλεσμα των εκλογών και δεν αρχίσει ξα-
νά η διαδικασία των συνομιλιών. Πάντως, το

πιο σημαντικό ίσως ερώτημα που τέθηκε σε
σχέση με το επόμενο βήμα στο Κυπριακό είναι
η συμπεριφορά του νεοσουλτάνου Ερντογάν
σε περίπτωση επανεκλογής του Ακιντζί...

Ως κίνηση «ματ» χαρακτήρισε γνωστός πολιτι-
κός την επιστολή που έστειλε ο Νίκαρος στην
Ελίζαμπεθ Σπέχαρ για τη μεροληπτική στάση
που τήρησε στο θέμα των οδοφραγμάτων. 
Και είναι αλήθεια πως η επιστολή και ως κίνη-
ση αλλά και ως περιεχόμενο έγινε θετικά δε-
κτή από το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας. Όλα
τα κόμματα χαιρέτισαν τις αναφορές του Νίκα-
ρου ενώ κάποια υπερθεμάτισαν και ήθελαν να
της... γράψει και άλλα. Όλα τα κόμματα πλην
του ΑΚΕΛ που εξέδωσε μια ανακοίνωση χωρίς
τοποθέτηση στην ουσία του θέματος, αναφε-
ρόμενο γενικά πως δεν μας συμφέρει να βρι-
σκόμαστε σε αντιπαράθεση με τα Ηνωμένα
Έθνη. Λίγο αργότερα ο Άντρος Κυπριανού το
έκανε πιο ξεκάθαρο δηλώνοντας πως η ανα-
κοίνωση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ θα μπορούσε να έχει
και διαφορετική ανάγνωση...

Θα θυμάστε τι σας είχα γράψει την Παρα-
σκευή, έγκαιρα και έγκυρα που λένε στα
ΜΜΕ, ότι «ενδέχεται κάποιοι στο εσωτερικό
να επιλέξουν Σπέχαρ αντί Νίκαρο». Με την ευ-
καιρία ευχαριστώ πολύ τον πρίγκιπα Νικόλαο
για την κοινοποίηση της στήλης μου μέσα από
τον λογαριασμό του στο Twitter. Εύχομαι και
ελπίζω να του γίνει συνήθεια...

ΚΟΥΙΖ: Σε ποιο κόμμα δύο πρωτοκλασάτα στε-
λέχη δεν μιλιούνται και η αιτία είναι το ψηφο-
δέλτιο για τις βουλευτικές;  

Οι βουλευτικές, οι προεδρικές, η ονοματολογία
και τα εκπληκτικά σενάρια

Το μέλλον προβλέπεται... φοβιτσιάρικο.

1 Στον γέλωτα. Κάθε φορά που τρα-
πεζίτης βγαίνει και λέει πως θα

στηρίξει τις μικρές επιχειρήσεις ση-
μαίνει πως μόλις επέστρεψε στο γρα-
φείο του από ξενοδόχους και ντιβέλο-
περ. Τύψεις.

2 Στα σαΐνια. Το γεγονός πως η Τρά-
πεζα Κύπρου ζητάει από μικρομε-

σαίες επιχειρήσεις με θετική εικόνα
και πρόσημα «πρόβλεψη ρευστότητας»
για το 2021-2022, κύριε διοικητά είναι
οδηγία δική σας; Γιατί είμαι σίγουρος
πως ούτε η Τράπεζα Κύπρου μπορεί να
κάνει τέτοια πρόβλεψη για τον εαυτό
της, ούτε η κυβέρνηση ούτε και η ECB
αυτή τη στιγμή. Άπου δεν θέλει να πάει
στο μύλο δέκα μέρες κοσκινίζει. 

3 Στους περιπάτους. Τον «μεγάλο πε-
ρίπατο» της Αθήνας εξήγγειλε ο

«πολύς» δήμαρχός της με το επώνυμο
Μπακογιάννης. Δήμαρχε, με το πιο βα-
ρύ επώνυμο της Κύπρου, κάλεσέ τον
να του δείξεις το μεγάλο περίπατο της
Ζάχα Χαντίντ. 

4 Στα φράγματα. Όχι αυτά με τα νε-
ρά, αλλά αυτά των βλακωδών πολι-

τικών παιγνίων που παίζονται στα Κατε-
χόμενα λόγω εκλογών. Κάτι μου λέει
πως εσύ θα φταίξεις πάλιν Healthy
μου. 

5 Στην ευκαιρία. Και μέσα σε αυτό το
ανακάτωμα, η Συμμαχία Πολιτών

βρήκε ως εύκολο στόχο συσπείρωσης
(;) να τα βάλει άγαρμπα στα σόσιαλ μίν-
τια με το United Cyprus. Τη φάτσα του

Τραμπ πολλοί εμίσησαν, τις τακτικές
του λίγοι. 

6 Στην ορολογία. Τραμπισμός είναι η
νέα ορολογία που διδάσκεται ήδη

στις σχολές πολιτικών επιστημών του
εξωτερικού. Είναι η τακτική διαστρέ-
βλωσης της αλήθειας ή προώθησης μι-
σής αλήθειας με εύκολα εύπεπτα μη-
νύματα και άφθονο bulling. Εις το όνο-

μα του λαού πάντα. Σας θυμίζει κάποι-
ους αυτό;

7 Στο βιτριόλι. Πήγε η άλλη και έκα-
ψε το πρόσωπο της κοπέλας επειδή

την ζήλευε από τις σέξι αναρτήσεις της
στα σόσιαλ μίντια. Ειρήνη, μη σου μπαί-
νουν ιδέες σε παρακαλώ για την Καλα-
βανά. 

8 Στα παιδιά. Πήγαν που λέτε τα παι-
διά να διασκεδάσουν στο NAVA με-

τά την καραντίνα και τους την πέσατε
όλοι. Τέτοιο crash test με 4000 πειρα-
ματόζωα εθελοντές για τεστ μετάδο-
σης του ιού από ασυμπωματικούς χρή-
στες ούτε ο ΠΟΫ δεν θα μπορούσε να
διοργανώσει. Αυτό δεν είναι παρανο-
μία, είναι επιστημονικό επίτευγμα κύ-
ριε υπουργέ. Αναμένουμε με αγωνία
τα αποτελέσματα του πειράματος σε 14
ημέρες. 

9 Στα καλόπαιδα. Βέβαια και εσείς
ρεφ μου, μέσα στην πίεση ήταν

ανάγκη να απειλείτε πως θα δώσετε
στη δημοσιότητα (δήθεν) φωτογραφίες
της κόρης του υπουργού να διασκεδά-
ζει εκεί; Πόσο πιο πάτος; 

10 Στα λόγια. Υπογράψαμε λέει για
να έρθει φυσικό αέριο στην ΑΗΚ

από τους κινέζους. Καλάν σιορ, το δικό
μας του «Αφροδίτη» τελικά είναι αέρας
κουπανιστός; 
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Με άριστα 
το 10

«Στα νιάτα μου υποστήριζα την ελευθερία, στα γεράματά μου την τάξη».
Γουίλ Ντύραν
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Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΟ ΛΥΤΡΑ

Η Κύπρια Επίτροπος της Ε.Ε. για
την Υγεία, Στέλλα Κυριακίδου, βρέ-
θηκε στο προσκήνιο το τελευταίο
διάστημα, καθώς κλήθηκε να δια-
χειριστεί μια πρωτόγνωρη κατά-
σταση, αυτή της πανδημίας CO-
VID-19. Σε συνέντευξη που παρα-
χωρεί στην «Κ», η κ. Κυριακίδου
αναφέρεται στο πώς βίωσε η ίδια
την κατάσταση και μιλάει για τη
σημασία της προσβασιμότητας στο
εμβόλιο και ποια θα είναι η θέση
της Κύπρου. Επίσης, απαντά στις
επικρίσεις περί απουσίας της Ε.Ε.,
όταν η πανδημία έπληττε σε μεγάλο
βαθμό την Κεντρική Ευρώπη και
μιλά για τη σημαντική συνεργασία
που είχε με τον υπουργό Υγείας
της Κύπρου, Κωνσταντίνο Ιωάννου,
σε επίπεδο συντονισμού. 
–Ποια είναι η στρατηγική πίσω
από τη φιλόδοξη προσπάθεια
της Επιτροπής για συντονισμό
και χρηματοδότηση των ερευ-
νητικών ομάδων για το εμβό-
λιο;

–Κατ’ αρχάς πρέπει να τονίσου-
με πως το εμβόλιο είναι η μοναδική
και η πιο σίγουρη στρατηγική εξό-
δου από την κρίση. Όλα τα άλλα
είναι μέτρα συγκράτησης και πε-
ριορισμού του προβλήματος. Ο ιός
θα νικηθεί μόνο με το εμβόλιο για
τον COVID-19, το οποίο θα πρέπει
να είναι προσβάσιμο απ’ όλους του
ευρωπαίους πολίτες αλλά και από
τον υπόλοιπο κόσμο. Η πρωτοβου-
λία μας είναι για μια κοινή ευρω-
παϊκή στρατηγική στήριξης της
έρευνας και παρασκευής του εμ-
βολίου. Σε αυτή την προσπάθεια
θα καλέσουμε όλες τις εταιρείες
ανεξαρτήτως προελεύσεως, με δυ-
νατότητα παραγωγής εμβολίων
στην Ευρώπη, να δηλώσουν εν-
διαφέρον συμμετοχής. Η Επιτροπή
θα επιλέξει να επενδύσει και να
προκρατήσει αριθμό δόσεων υπό
δοκιμασία εμβολίων, εξασφαλίζον-
τας για τους Ευρωπαίους πολίτες
τις αναγκαίες ποσότητες μέσω των
επενδυτικών συμφωνιών «advance
purchase agreements». 
–Τι σημαίνει αυτή η πολιτική
για την Κύπρο;

–Η Κύπρος, όπως και όλα τα
κράτη μέλη, με την επιτυχή υλο-
ποίηση αυτού του σχεδιασμού, θα
έχει άμεση και ολοκληρωμένη πρό-
σβαση στο εμβόλιο μόλις αυτό εγ-
κριθεί. Με αυτή τη δράση αποφεύ-
γουμε την πιθανότητα ύπαρξης
διαγωνισμών πλειοδοσίας για το
εμβόλιο μεταξύ χωρών, το οποίο
φυσιολογικά θα έβαζε τις μικρότε-
ρες χώρες σε μειονεκτική θέση.
Με αυτή μας την πανευρωπαϊκή
πρωτοβουλία διαβεβαιώνουμε την
ίση και δίκαιη πρόσβαση στο εμ-
βόλιο για όλα τα κράτη μέλη ασχέ-
τως μεγέθους, με ασπίδα μας τη
διαπραγματευτική ισχύ μιας αγοράς
άνω των 500 εκατομμυρίων κατα-
ναλωτών – αντί των 800.000 που
θα είχαμε αν η Κύπρος διαπραγ-
ματευόταν μόνη της με τις φαρμα-
κευτικές εταιρείες. 
–Δεδομένης της ραγδαίας εξά-
πλωσης στην ευρωπαϊκή ήπειρο,

κυρίως σε Ιταλία και Ισπανία,
θα μπορούσαμε να πούμε ότι
δεν υπήρξε σωστή εκτίμηση του
κινδύνου αρχικά;

–Η πρώτη ενεργοποίηση του
συστήματος έγκαιρης προειδοποί-
ησης και αντίδρασης της Ε.Ε., για
την απειλή του COVID-19, έλαβε
χώρα στις 9 Ιανουαρίου, όταν το
99% των κρουσμάτων εντοπίζονταν
μόνο στην Κίνα. Στις 17 Ιανουαρίου,
η Επιτροπή Ασφάλειας Υγείας της
Ε.Ε. πραγματοποίησε την πρώτη
της συνεδρία για το θέμα αυτό.
Στις 29 Ιανουαρίου σε δημοσιο-
γραφική διάσκεψη ζήτησα την
ενεργοποίηση των κρατών μελών.
Στο Συμβούλιο των Υπουργών Υγεί-
ας EPSCO στις 13 Φεβρουαρίου
είχα τονίσει ξανά την ανάγκη να
είμαστε καλά προετοιμασμένοι
συλλογικά και συντονισμένα. Τώρα
πιστεύω ότι έχουμε αποκτήσει όπλα
αντίστασης, έστω και αν δεν έχουμε
ακόμη φτάσει στο εμβόλιο ή στην
εξιδεικευμένη φαρμακευτική αν-
τιμετώπιση. Άλλωστε, είναι μέσα
σε αυτό το πλαίσιο που ως Ευρω-

παϊκή Επιτροπή έχουμε προτείνει
το νέο Αυτόνομο πρόγραμμα
EU4Health.
–Παρατηρήθηκαν κάποιες ελ-
λείψεις, οι οποίες δυσχέραναν
το έργο της αντιμετώπισης της
πανδημίας;

–Η Επιτροπή βρισκόταν συνε-
χώς σε επαφή με τα κράτη μέλη
και τη βιομηχανία, αλλά και με τρί-
τες χώρες, προκειμένου να έχει
αξιόπιστες πληροφορίες σχετικά
με τις όποιες ελλείψεις, είτε αυτές
αφορούσαν προστατευτικό εξο-
πλισμό είτε φάρμακα, είτε ιατρο-
τεχνολογικά προϊόντα. Είχαμε, επί-
σης, εκδώσει τις κατευθυντήριες
γραμμές σχετικά με τη βέλτιστη
και ορθολογική παροχή φαρμάκων
για την αποφυγή ελλείψεων, είχαμε
διαμορφώσει νομοθεσίες που αφο-
ρούσαν τις σχετικές εισαγωγές και
εξαγωγές. Συνεχώς παρουσιάζονταν
ελλείψεις, γιατί πολλά εργοστάσια
είτε στην Ευρώπη, είτε στην Κίνα,
είχαν, εξαιτίας της επιδημίας, ανα-
στείλει τη λειτουργία τους. Ή γιατί
κάποιες χώρες όπως π.χ. η Ινδία

είχαν απαγορεύσει τις εξαγωγές
φαρμάκων. Κάτι το οποίο ευτυχώς
επιλύθηκε στην πορεία μέσω πα-
ρεμβάσεών μας. Τα προβλήματα
αυτά στο μέλλον θα αντιμετωπί-
ζονται μέσα από το νέο πρόγραμμα
EU4Ηealth που θα προνοεί τη δη-
μιουργία στρατηγικών αποθεμάτων. 
–Βρισκόσασταν σε τακτική επι-
κοινωνία και με τον υπουργό
Υγείας της Κύπρου, Κωνσταντίνο
Ιωάννου. Ποια ήταν η συνεργα-
σία σας για την αντιμετώπιση
της πανδημίας;

–Πράγματι με τον Κύπριο υπουρ-
γό Υγείας ήμασταν σε συνεχή επι-
κοινωνία από την πρώτη κιόλας
στιγμή. Ο κ. Ιωάννου θα έλεγα ότι
χειρίστηκε με υποδειγματικό τρόπο
την πανδημία. Έχω επανειλημμένα
εξάρει τον τρόπο που η Κύπρος
αντιμετώπισε την απειλή της παν-
δημίας. Ο κόσμος έδειξε, στην πλει-
οψηφία του, υποδειγματική συμ-
μόρφωση στα αυστηρά μέτρα που
είχαν ληφθεί. Με τον κ. υπουργό
βρισκόμαστε σε τακτική επαφή
και έχουμε μια πολύ ουσιαστική

και εποικοδομητική συνεργασία. 
–Παρουσιάστηκε η ανάγκη για
μια νέα στρατηγική φαρμάκων
στην Ε.Ε. Ποια πρέπει να είναι
η στρατηγική και πώς θα εξα-
σφαλίζει την πρόσβαση στα φάρ-
μακα;

–Η νέα στρατηγική φαρμάκων
είναι κάτι που είχαμε προγραμμα-
τίσει πριν από την πανδημία για
το τέλος του 2020. Η κρίση όμως
έχει αναδείξει με τον πλέον έντονο
τρόπο γνωστές διαρθρωτικές αδυ-
ναμίες της αλυσίδας εφοδιασμού
φαρμάκων στην Ε.Ε. Θα πρέπει να
επανεξετάσουμε τις πηγές εμπορίου
και να ενισχύσουμε την εγχώρια
ικανότητά μας. Πρέπει να μειώσου-
με την εξάρτησή μας από τρίτες
χώρες, χωρίς αυτό να οδηγεί σε
κάποιου είδους προστατευτισμό.
Η νέα στρατηγική των φαρμάκων
που θα παρουσιάσω τέλος του χρό-
νου περιλαμβάνει την ενίσχυση
του φαρμακευτικού τομέα της Ε.Ε.,
ενώ παράλληλα το νέο μας πρό-
γραμμα EU4Health είναι ιδιαίτερα
φιλόδοξο στον τομέα των φαρμα-
κευτικών προϊόντων, προτείνοντας
ιδίως τη δημιουργία και την υπο-
στήριξη ενός μηχανισμού παρα-
γωγής, προμήθειας και διαχείρισης
προϊόντων σχετικών με την κρίση
αλλά και με έμφαση στην καινο-
τομία. 
–Παρουσιάστηκε το πρόγραμμα
«EU4Health». Ποιες είναι οι ανάγ-
κες στις οποίες έχει διαφανεί ότι
πρέπει να επενδύσουν τα κρά-
τη-μέλη μέσω του προγράμματος; 

–Η πρότασή μας για το αυτοτε-
λές χρηματοδοτικό πρόγραμμα
EU4Health ύψους σχεδόν 9,4 δισ.
ευρώ αποτελεί την απάντησή μας.
Πρόκειται ουσιαστικά για αύξηση
του προϋπολογισμού της υγείας
σε επίπεδο Ε.Ε., σε ποσοστό άνω
του 2000% σε σύγκριση με τον υφι-
στάμενο προϋπολογισμό. Ο πρώτος
μας στόχος είναι να είμαστε καλύ-
τερα προετοιμασμένοι, ώστε να
αντιδράσουμε και να προστατεύ-
σουμε τους πολίτες μας, αν αντι-
μετωπίσουμε παρόμοια κρίση στη
δημόσια υγεία στο μέλλον. Θα ορ-
γανώσουμε ομάδες ιπτάμενων για-
τρών, ομάδες ειδικών που μπορούν
να μεταβαίνουν στα κράτη μέλη
άμεσα και πολλά άλλα. 
–Πού αλλού στοχεύει το πρό-
γραμμα; 

Το EU4Health δεν αφορά μόνο
τη διαχείριση κρίσεων, αλλά κάτι
πολύ ευρύτερο. Μέσω αυτού θα
μπορέσουμε να επιφέρουμε πραγ-
ματικές αλλαγές στο έργο μας σε
σχέση με προτεραιότητες στον το-
μέα της υγείας, όπως την καταπο-
λέμηση του καρκίνου, τις ψυχικές
νόσους, τη βελτίωση του εμβολια-
σμού. Θα αντιμετωπίσει παράλληλα
τις ανισότητες μεταξύ ομάδων πλη-
θυσμού, χωρών και περιφερειών
όσον αφορά την κατάσταση της
υγείας. Φιλοδοξεί να ενθαρρύνει
την ανάπτυξη και τη βέλτιστη χρή-
ση των ψηφιακών καινοτομιών,
καθώς και την ανάπτυξή τους. Μέ-
σα σε αυτό το πλαίσιο, πραγματικά
πιστεύω ότι η Κύπρος μπορεί να
επωφεληθεί σε σημαντικό βαθμό.

Αμεση πρόσβαση της Κύπρου στο εμβόλιο
Η Ευρωπαία Επίτροπος, Στέλλα Κυριακίδου, μιλάει στην «Κ» για τις νέες μεγάλες προτεραιότητες στον τομέα της Υγείας

–Αναλογεί στα κράτη μέλη και
ειδικά στην Κύπρο κάποια ευ-
ρωπαϊκή οικονομική στήριξη
όσον αφορά στην κάλυψη των
μεγάλων ποσών που διέθεσαν
για ιατρικά έξοδα, εργαστηρια-
κές εξετάσεις και για τους χώ-
ρους καραντίνας;

–Για να αντισταθμίσει το άμεσο
πλήγμα σε οικονομικό και κοινωνικό
επίπεδο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
έχει ήδη υιοθετήσει μια ολοκλη-
ρωμένη οικονομική απάντηση. Ανά-
μεσα τους 37 δισ. ευρώ από τα διαρ-
θρωτικά ταμεία για τη στήριξη των
χωρών της Ε.Ε. και των πολιτών
τους στην καταπολέμηση της παν-
δημίας, έως 800 εκατ. ευρώ μέσω
του Ταμείου Αλληλεγγύης της Ε.Ε.,
το οποίο έχει τροποποιηθεί για να
παρέχει στήριξη στα κράτη μέλη
που πλήττονται από κρίσεις στον
τομέα της δημόσιας υγείας. Επι-
πλέον 3,1 δισ. ευρώ από τον προ-
ϋπολογισμό του 2020 για την αν-

τιμετώπιση της κρίσης COVID-19.
Τα ποσά στα οποία αναφέρομαι δεν
αφορούν το ιδιαίτερα φιλόδοξο πα-
κέτο που περιλαμβάνεται στον νέο
Μακροπρόθεσμο Προϋπολογισμό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η Κύπρος
όπως και τα άλλα κράτη μέλη βε-
βαίως και έχουν το δικαίωμα να
επωφεληθούν από τη βοήθεια αυτή. 
–Διαδραματίσατε, ως Επίτροπος,
ρόλο ως προς την αύξηση του
προϋπολογισμού για την Υγεία
σε επίπεδο Ε.Ε.; Το γεγονός της
εξασφάλισης των 9,4 σχεδόν δι-
σεκατομμυρίων ευρώ, θα μπο-
ρούσαμε να πούμε ότι επηρεάζει
θετικά το status της Κυπριακής
Δημοκρατίας;

–Η πρόεδρος Φον ντερ Λάιεν
πίστεψε, πραγματικά, από την αρχή
σε αυτό το όραμα και μας στήριξε
αλλά πιο σημαντικά μας εμπιστεύ-
τηκε την τεράστια ευθύνη να το
προτείνουμε και κατοπινά, εφόσον
μπει σε εφαρμογή, να το διαχειρι-

στούμε. Τώρα μένει να περάσει
από την έγκριση του Ευρωκοινο-
βουλίου και των κρατών μελών και
του Συμβουλίου. Πιστεύω ότι όλες
οι θετικές ενέργειες που ενισχύουν
τη συμβολή μας στη μεγάλη ευρω-
παϊκή οικογένεια, σίγουρα επηρε-
άζουν θετικά τη χώρα μας, ειδικά
αν λάβουμε υπόψη ότι είμαστε από
τα μικρά κράτη μέλη της Ένωσης. 
–Πώς απαντάτε στις επικρίσεις
ότι η Ε.Ε. ήταν απούσα κατά την
διάρκεια της έξαρσης της υγει-
ονομικής κρίσης και ότι έγιναν
κακοί χειρισμοί;

–Η συμβολή της Επιτροπής ήταν
καταλυτική, τόσο σε μέγεθος αλλά
κυρίως σε διάρκεια. Δεν το λέω
γιατί ανήκω σε αυτήν αλλά γιατί
γνωρίζω το τι έχει πράξει. Η Επι-
τροπή είχε εκδώσει από την αρχή
τις κατευθυντήριες γραμμές για τα
μέτρα κοινωνικής αποστασιοποί-
ησης, τον ευρωπαϊκό χάρτη πορείας
προς την κοινή άρση των μέτρων,

καθώς και για την ασφαλή επανέ-
ναρξη των ταξιδιών και την επα-
νεκκίνηση του ευρωπαϊκού τουρι-
σμού. Πρόσφερε τις κατευθυντή-
ριες γραμμές σχετικά με τις μεθό-
δους διάγνωσης του κορωνοϊού.
Δημιούργησε αερογέφυρες ανθρω-
πιστικής βοήθειας για τη μεταφορά
εργαζομένων στον ανθρωπιστικό
τομέα και ειδών έκτακτης ανάγκης
σε ορισμένες από τις πλέον πλη-
γείσες περιοχές σε ολόκληρο τον
κόσμο και όχι μόνο στην Ευρώπη.
Έχει εκδώσει πρακτικές συμβουλές
για τη διαχείριση των εσωτερικών
συνόρων, προκειμένου να συνεχι-
στούν οι εμπορευματικές μεταφο-
ρές, μέσω των «πράσινων λωρίδων»
ώστε να είναι δυνατή η διέλευση
χωρίς καθυστέρηση στα είδη πρώ-
της ανάγκης, όπως φάρμακα και
τρόφιμα. Ταυτόχρονα, βρισκόμα-
σταν συνεχώς σε επαφή και δια-
βουλεύσεις με τις φαρμακευτικές
εταιρείες και βιομηχανίες σε παγ-

κόσμιο επίπεδο για να αποφευχθεί
το ενδεχόμενο έλλειψης φαρμάκων
και άλλων ουσιαστικών ιατρικών
ειδών. Δρομολογήσαμε τις διαδι-
κασίες κοινής προμήθειας εξοπλι-
σμού ατομικής προστασίας. Κυρίως,
όμως, στα τέλη Μαρτίου η Επιτροπή
έχει καταθέσει στο τραπέζι το ιστο-
ρικό νέο πακέτο ανάκαμψης με
την ονομασία NextGenerationEU,
ύψους 750 δισ. ευρώ. Το μέσο αυτό
έρχεται να προστεθεί σε έναν ανα-
νεωμένο μακροπρόθεσμο προϋπο-
λογισμό της Ε.Ε. ύψους 1,1 τρισ. ευ-
ρώ. Το συνολικό ποσό για το Next-
GenerationEU –μαζί με το βασικό
πλαίσιο– ανέρχεται σε 1,85 τρισ. ευ-
ρώ και συμπληρώνει τα τρία δίχτυα
ασφαλείας των 540 δισ. ευρώ σε
δάνεια, που έχουν ήδη εγκριθεί
από το Ευρωκοινοβούλιο και το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Εν ολίγοις,
συνολικά η προσπάθεια ανάκαμψης
ανέρχεται στο χωρίς προηγούμενο
ποσό των 2,4 τρισ. ευρώ.

Η Κύπρος έχει το δικαίωμα να επωφεληθεί από την ευρωπαϊκή βοήθεια 

Η πρώτη ενεργοποίηση
του συστήματος 
έγκαιρης προειδοποί-
ησης και αντίδρασης 
της Ευρωπαϊκής Eνωσης,
για την απειλή του 
COVID-19, έλαβε χώρα
στις 9 Ιανουαρίου, 
όταν το 99% των κρου-
σμάτων εντοπίζονταν
ακόμα μόνο στην Κίνα.

–Πώς ήταν το να χειρίζεστε την υγει-
ονομική κρίση, ούσα «εγκλωβισμέ-
νη» στο διαμέρισμά σας; 
–Το γεγονός πως χάρη στην τε-
χνολογία μπορούσα να εργάζο-
μαι ανελλιπώς ήταν κάτι που με
βοηθούσε αφάνταστα να νιώθω
πως ακόμη και μέσα σε συνθή-
κες εγκλεισμού εξακολουθούσα
να μπορώ να προσφέρω. Καθη-
μερινά είχαμε συνεδρία με την
πρόεδρο της Επιτροπής κ. Ούρ-
σουλα Φον ντερ Λάιεν και τους

άλλους Επιτρόπους, ως η ομάδα
η οποία έχει ορισθεί ειδικά για
τη διαχείριση της κρίσης. Στη συ-
νέχεια είχα τις καθημερινές μου
επαφές με τους υπουργούς Υγεί-
ας των κρατών μελών, με τους
συνεργάτες μου του ECDC, του
Ευρωπαϊκού Κέντρου Φαρμάκων
EMA, τον ΠΟΫ Ευρώπης και εκ-
προσώπους φαρμακοβιομηχα-
νιών παγκοσμίως, ώστε να μερι-
μνήσουμε να μην υπάρξει έλλει-
ψη φαρμάκων. Είχα επαφές με

τους G7 στον τομέα της υγείας.
Κάθε βράδυ στις 20:00, ζούσα
τις πιο «κοινωνικές» μου στιγμές,
όταν όλη η γειτονιά βγαίναμε στο
μπαλκόνι για το ζεστό χειροκρό-
τημα στους επαγγελματίες υγεί-
ας. Σημαντικές ήταν οι συνομι-
λίες μέσω βιντεοκλήσεων με την
οικογένειά μου και φίλους. Το
πιο δύσκολο συναίσθημα ήταν το
ότι ήμουν και εξακολουθώ να
βρίσκομαι μακριά από τους αγα-
πημένους μου.

Στις 20:00 ζούσα τις πιο «κοινωνικές» μου στιγμές

Η νέα στρατηγική των φαρμάκων, που θα παρουσιαστεί στο τέλος του χρόνου, περιλαμβάνει την ενίσχυση του φαρμακευτικού τομέα της ΕΕ, ενώ παράλληλα το
νέο μας πρόγραμμα EU4Health είναι ιδιαίτερα φιλόδοξο στον τομέα των φαρμακευτικών προϊόντων, δηλώνει η Κύπρια Επίτροπος της ΕΕ για την Υγεία.

Διαβεβαιώνουμε την ίση
και δίκαιη πρόσβαση στο
εμβόλιο για όλα τα Κράτη
Μέλη ασχέτως μεγέθους,
έχοντας για ασπίδα μας
την διαπραγματευτική
ισχύ μιας αγοράς 
άνω των 500 εκατομμυ-
ρίων καταναλωτών.

Συνολικά η προσπάθεια ανάκαμψης
ανέρχεται στο χωρίς προηγούμενο
ποσό των 2,4 τρισ. ευρώ, λέει η Στέλ-
λα Κυριακίδου.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τον Φεβρουάριο που πέρασε, το
ΑΚΕΛ πραγματοποιούσε οικονομικό
φόρουμ υπό τον τίτλο «Ανάγκη για
ένα νέο οικονομικό μοντέλο», στέλ-
νοντας σε πολλούς το μήνυμα πως
το κόμμα της Αριστεράς θέλει να
κλείσει μια και καλή τα στόματα
που λένε πως το κόμμα δεν έχει
πρόταση στην οικονομία. Το φό-
ρουμ βεβαίως δεν παρουσίασε μία
νέα αριστερή και ολοκληρωμένη
πρόταση, αλλά ήταν μία πρώτη
προσπάθεια, όπως έλεγαν στα πη-
γαδάκια της Αριστεράς, να στείλουν
το μήνυμα στους επιχειρηματικούς
κύκλους που προσκλήθηκαν να
μην τους «φοβούνται» και να ξε-
χάσουν εν μέρει την τελευταία από-
πειρα του κόμματος για οικονομική
πρόταση, όταν μελετούσε την έξοδο
της Κύπρου από το ευρώ το 2013.
Το κατά πόσο αναθάρρησαν από
το αποτέλεσμα οι επιχειρηματίες
είναι βεβαίως άγνωστο. Το σίγουρο
είναι ότι πολλοί από τους προσκε-
κλημένους έφυγαν με ένα αίσθημα
σύγχυσης. Και λέμε σύγχυσης γιατί
ενώ κάποιοι ομιλητές που πρόσκειν-
το στη Δεξιά και τη φιλελεύθερη
τάση, όπως ο Τάκης Κληρίδης, ο
γενικός διευθυντής του Υπουργείου
Οικονομικών ή ακόμα ο κεντρικός
τραπεζίτης, έκαναν μία οικονομική
ανάλυση προς συγκεκριμένη κα-
τεύθυνση, άκουσαν και στελέχη
κομμουνιστικών κομμάτων άλλων
χωρών που προσκλήθηκαν ως ομι-
λητές να αναλύουν με μελανά χρώ-
ματα τον καπιταλισμό και να εκ-
φράζουν την ανάγκη εξόδου από
το ευρώ. Το φόρουμ συνεπώς απο-
τύπωσε με τον καλύτερο τρόπο και
τη σύγχυση που υπάρχει εντός
ΑΚΕΛ να παρουσιάσει συγκεκριμένο
αφήγημα στην οικονομία, που θα
φέρει κοντά ένα ακροατήριο από
την αστική και μεσαία τάξη, χωρίς
να ξεφύγει από τις διαχρονικές του
αρχές γύρω από την οικονομία. Η
ισορροπία αυτή επί του παρόντος
δεν έχει βρεθεί με τα στελέχη να
παρακολουθούν αμήχανα τις εξε-
λίξεις να τους προσπερνούν. Και
λέμε να παρακολουθούν αμήχανα,
καθώς γνωρίζουν πως η οικονομία
επιστρέφει ως μείζον ζήτημα. Και
σε αυτό τον προεκλογικό δεν μπορεί
να μην έχουν συγκεκριμένη πρό-
ταση γι’ αυτό το θέμα.

Oταν άλλαξε η επικαιρότητα
Η αλήθεια είναι πως το ΑΚΕΛ,

μέχρι και την εξάπλωση της παν-
δημίας, αποκτούσε έρεισμα και πο-
λιτικούς πόντους, καθώς έπαιζε το
χαρτί της διαπλοκής και της δια-
φθοράς με άνεση. Με άνεση όχι
μόνο γιατί δικαίως ή αδίκως υπάρχει
η αίσθηση του ηθικού πλεονεκτή-
ματος της Αριστεράς στο οποίο
έκτισε το κόμμα αλλά και γιατί κυ-
βέρνηση και κυβερνών κόμμα βρί-
σκονταν στη γωνιά για το τζετ του
Σαουδάραβα, τις δραστηριότητες
του δικηγορικού γραφείου του Προ-
έδρου και του οικογενειακού πε-
ρίγυρου και σίγουρα για τα χρυσά
διαβατήρια. Η πανδημία, που εξε-
λίχθηκε γρήγορα σε οικονομική
κρίση, βρήκε το κόμμα απροετοί-
μαστο και έφερε την κυβέρνηση

σε πλεονεκτική θέση, καθώς βάσει
ερευνών είχε χειριστεί θετικά την
κρίση. Ενδεικτικό παράδειγμα της
αμηχανίας που εκτυλίχθηκε στην
Εζεκία Παπαϊωάννου ήταν το νο-
μοσχέδιο των κρατικών εγγυήσεων.
Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού
είχε ξεκαθαρίσει στον υπουργό Οι-
κονομικών Κωνσταντίνο Πετρίδη
ότι το κόμμα της Αριστεράς δεν
πρόκειται να στηρίξει το νομοσχέ-
διο, καθώς διαφωνεί με τη φιλο-
σοφία του. Κίνηση που θεωρήθηκε
σίγουρα έντιμη εντός υπουργείου,
καθώς δεν μπήκε στη διαδικασία
να παίξει ένα επικοινωνιακό παι-
χνίδι ή παιχνίδι αέναου τακτικι-
σμού, όπως υπονόησαν πως έπαιξε
το ΔΗΚΟ. Έχασε, όμως, την ευκαι-
ρία το κόμμα να αποκτήσει πρω-
ταγωνιστικό ρόλο στις εξελίξεις
και περιορίστηκε στον ρόλο του
απλού παρατηρητή. Το είπε άλλοτε
ευσχήμως ο Άντρος Κυπριανού με-
τά τη σύσκεψη αρχηγών που πραγ-

ματοποιήθηκε μία μέρα πριν από
την απόσυρση του νομοσχεδίου.
Ότι ο λόγος που έγινε ήταν για να
πείσει η κυβέρνηση τον Νικόλα
Παπαδόπουλο να στηρίξει το νο-
μοσχέδιο, αγνοώντας κατ’ επέκτα-
ση τα «θέλω» του ΑΚΕΛ. Καθόλου
τυχαίο ότι ενώ στα κοινωνικά μέσα
δικτύωσης, στελέχη του ΔΗΣΥ έψε-
γαν το ΑΚΕΛ και καλούσαν τα ΑΚΕ-
Λικά στελέχη να απαντήσουν σε
μία σειρά ζητημάτων για το θέμα,
τα πλείστα στελέχη κρατούσαν
αποστάσεις από το πληκτρολόγιο
και από την πρώτη γραμμή της μά-
χης. Φάνηκε και από το γεγονός
ότι ενώ μαινόταν όλος αυτός ο πό-
λεμος γύρω από τις κρατικές εγ-
γυήσεις, στην Εζεκία Παπαϊωάννου
εξέδιδαν την ίδια στιγμή ανακοι-
νώσεις για το τζετ του Σαουδάραβα.
Θέμα που υπό άλλες συνθήκες σί-
γουρα θα επικρατούσε στην επι-
καιρότητα, όμως τη δεδομένη πε-
ρίοδο το βλέμμα όλων (επιχειρη-
ματιών και εργαζομένων) ήταν γύ-
ρω από το τι οικονομικό πακέτο
θα έδινε η κυβέρνηση και τι θα
περνούσε τελικώς η Βουλή. 

Ψάχνοντας πρόταση
«Το θέμα με το ΑΚΕΛ είναι ότι

λέει τι πάει λάθος και συνήθως
είναι σωστό, όμως δεν λέει τι πρέπει
να γίνει για να λειτουργήσουν τα
πράγματα σωστά» σημειώνουν
κομματικοί κύκλοι. Ένας προεκλο-
γικός, μεσούσης μιας οικονομικής
κρίσης, σίγουρα θα δυσκολέψει
τον ΔΗΣΥ, καθώς δεν θα μπορεί
να δώσει ούτε προεκλογικά δώρα
ούτε να απαντήσει στην αυξημένη

ανεργία, όμως σίγουρα δεν βοηθά
το ΑΚΕΛ. Και αυτή είναι η ουσία
του προβλήματος, καθώς στην Εζε-
κία Παπαϊωάννου αντιλαμβάνονται
πως η καχυποψία που είχε καλ-
λιεργηθεί επί διακυβέρνησης Χρι-
στόφια γύρω από την οικονομία
δεν έχει ακόμα εγκαταλειφθεί. Κα-
θόλου τυχαίο ότι στις τελευταίες
δύο προεδρικές εκλογές, το κόμμα
έβαζε ανεξάρτητο υποψήφιο και
διαβεβαίωνε πως δεν θα έχει οποι-
αδήποτε ανάμιξη στην εξουσία.
Αντίληψη που, όπως σημειώνουν
κομματικά στελέχη, επικρατούσε
και επί Εζεκία Παπαϊωάννου, αλλά
σε ένα ευρύτερο ακροατήριο έστελ-
νε το μήνυμα πως το κόμμα αυτο-
αναιρείται. Ο ΔΗΣΥ και τα κόμματα
της Δεξιάς σε ευρωπαϊκό επίπεδο
έχουν καλλιεργήσει το αφήγημα
ότι δεν υπάρχει άλλη εναλλακτική
στην οικονομία από την υφιστά-
μενη –είτε είναι καλή είτε όχι– και
επί του παρόντος το κόμμα της
Αριστεράς δεν έχει κάνει για να
ανατρέψει αυτή την κατάσταση.
Δεν βοηθά βεβαίως και το ότι η τε-
λευταία πρόταση που παρουσίασε
το κόμμα στην οικονομία –και για
την οποία δέχεται επικρίσεις μέχρι
σήμερα– είναι η πρόταση για έξοδο
από το ευρώ, χωρίς να επανέλθει
ακόμα με νέα εναλλακτική πρότα-
ση. Πρόταση που μετά την παν-
δημία ενδεχομένως να έχει περισ-
σότερο έρεισμα στην ευρύτερη
κοινωνία. Μετά την πανδημία γιατί
το κόμμα θα μπορούσε να χρησι-
μοποιήσει το χαρτί της δικαίωσης
για την επιμονή του γύρω από το
«υγεία για όλους», τους πόντους

που κέρδισε με τις προτάσεις του
στην παιδεία αλλά και γιατί σε αυτή
ακριβώς την περίοδο θα μπορούσε
να παρουσιάσει προτάσεις για ανά-
πτυξη που δεν θα είναι άναρχη (με
έμφαση δηλαδή στους πύργους και
τα χρυσά διαβατήρια) αλλά με κοι-
νωνική ευαισθησία, έμφαση στο
περιβάλλον την οποία να μπορεί
να αποδεχτεί τόσο η αστική τάξη
όσο και τα μεσαία κοινωνικά στρώ-
ματα. 

Και κώδικα επικοινωνίας
Για να μπορέσει να αποταθεί

και στην αστική τάξη, αλλά και
στα μεσαία κοινωνικά στρώματα
θα πρέπει να αλλάξει και τους κώ-
δικες επικοινωνίας της για να προ-
σεγγίσει και να ακουστεί σε μία
μεγαλύτερη ομάδα ψηφοφόρων.
Το γεγονός ότι στο κόμμα συζητούν
αν τα στελέχη θα πρέπει να χρη-
σιμοποιούν τα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης, ή αν αυτό εμπίπτει στο
θανάσιμο για την Αριστερά αμάρ-
τημα του παραγοντισμού, είναι
κάτι που απασχολεί και κύκλους
του κόμματος, καθώς, ενώ ο κόσμος
αλλάζει, το κόμμα μένει προσκολ-
λημένο στις κομματικές ομάδες
βάσης που μειώνονται αισθητά και
στο από πόρτα σε πόρτα. Ένας πιο
σύγχρονος κώδικας επικοινωνίας
θα βοηθούσε το κόμμα να φέρει
κοντά την εξωκοινοβουλευτική
αριστερά, η οποία δραστηριοποι-
είται εντόνως τελευταίως σε μία
σειρά ζητημάτων όπως το μετανα-
στευτικό, οδοφράγματα, περιβάλ-
λον και με την οποία έχουν σίγουρα
αρκετές συγκλίσεις.

Κυνηγώντας την ιδεολογική του σκιά το ΑΚΕΛ 
Το κεφάλαιο της οικονομίας φέρνει το κόμμα σε αμηχανία, καθώς θέλει τον ρεαλισμό χωρίς να απαρνηθεί διαχρονικές του θέσεις
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Η πανδημία ως «ευκαιρία» εκχώρησης εξουσιών 

Η έξαρση της πανδημίας ανέ-
δειξε δυστυχώς την επιθυμία,
αλλά και την ευρύτερη προ-

σπάθεια που καταβάλλει τα τελευ-
ταία χρόνια η παρούσα κυβέρνηση
να εκχωρήσει περισσότερες εξου-
σίες και δικαιώματα στους υπουρ-
γούς της.

Πιο πρόσφατο παράδειγμα, η κα-
τάθεση από το Υπουργείο Παιδείας
τροποποιητικών κανονισμών, οι
οποίοι αποσκοπούν εμμέσως, στην
εκχώρηση εξουσίας στον αρμόδιο
υπουργό να καθορίζει μέσω διαταγ-
μάτων/αποφάσεων και για αόριστο
χρονικό διάστημα, νέες ημερομηνίες
για την παρουσία των εκπαιδευτικών
στο σχολείο, την έναρξη και λήξη
των σχολικών μαθημάτων και το
διήμερο Εκπαιδευτικού.

Αντιλαμβανόμαστε πλήρως τα

προβλήματα που έχουν δημιουρ-
γηθεί από την πανδημία στον τομέα
της παιδείας, ειδικότερα στην ζωή
μαθητών, γονέων και εκπαιδευτι-
κών, αφού ουσιαστικά επήλθαν ση-
μαντικές αλλαγές/ανατροπές στην
ύλη, στις ημερομηνίες έναρξης και
λήξης της σχολικής περιόδου, ενώ
απαγορεύθηκε η φυσική παρουσία
στα σχολεία. 

Είναι προφανές λοιπόν, ότι βιώ-
σαμε και βιώνουμε μια εξαιρετικά
δύσκολη, αλλά και πρωτόγνωρη
περίοδο. Αναγκαστήκαμε λόγω των
συνθηκών να ανεχτούμε, χωρίς κα-
μιά αντίδραση την άρση πολλών
από τα ατομικά συνταγματικά μας
δικαιώματα, μεταξύ των οποίων
και η σωματική κίνηση στον ελεύ-
θερο χώρο. Θέσαμε όλοι μας, αλλά
και ο καθένας χωριστά, ως πρώτιστη

προτεραιότητα τον περιορισμό των
δικαιωμάτων αυτών, με τρόπο που
να μη βλάπτεται η δημόσια υγεία. 

Συνεπώς, όσα από τα δικαιώματά

μας συνδέονται με το αγαθό της
υγείας (δημόσια, ατομική) έχουν
συρρικνωθεί και προσαρμοστεί υπό
τις συνθήκες, στην κάλυψη του
υπέρτατου αυτού αγαθού. 

Ο ιός φαίνεται να βρίσκεται σε
ύφεση στην παρούσα φάση και ως
εκ τούτου το κράτος αποφάσισε τη
σταδιακή άρση των περιοριστικών
μέτρων, με συνεπακόλουθο την
ανάλογη ανάκτηση των ατομικών
μας ελευθεριών. Αναμφίβολα και
σε αυτή τη μεταβατική περίοδο
οφείλουμε να είμαστε προσεκτικοί
και να συνεχίσουμε συνάμα να επα-
γρυπνούμε, τόσο για τη δημόσια
υγεία, όσο και για την κατοχύρωση
και διασφάλιση των ατομικών συν-
ταγματικών δικαιωμάτων μας.

Πρέπει να είμαστε σε εγρήγορση
και ετοιμότητα, ώστε να μην πλη-

γούν οι θεσμοί και οι δημοκρατικές
διαδικασίες, να μην καταργηθούν
άμεσα ή έμμεσα δομές που για να
καθιδρυθούν πέρασαν πολλά χρόνια
αγώνων και θυσιών. Ο διάλογος, η
συναίνεση, η σύνεση και η ευλαβική
τήρηση των νόμων του κράτους,
θα πρέπει να αποτελούν πυξίδα και
οδηγό τόσο της εκτελεστικής εξου-
σίας, όσο και των οργάνων των δύο
άλλων εξουσιών, της νομοθετικής
και της δικαστικής.

Ενόψει, λοιπόν, του περιορισμού
και ελέγχου διάδοσης του ιού, πι-
στεύουμε ότι και η εκχώρηση οποι-
ασδήποτε γενικής νομοθετικής
εξουσιοδότησης στην εκτελεστική
εξουσία, χωρίς την τυπική και τα-
κτική γένεση νομοθετικών πράξεων,
πρέπει να χορηγούνται από τη νο-
μοθετική εξουσία με φειδώ.

Η εκτενής, αόριστη και ασαφής
εξουσιοδότηση, συνιστά κατά την
άποψή μας προϋπόθεση εκμετάλ-
λευσης και/ή κατάχρηση εξουσίας.
Στο πλαίσιο αυτό έχει ενταχθεί και
η θέση που εκφράστηκε ξεκάθαρα
από το Δημοκρατικό Κόμμα, κατά
τη συζήτηση των εν λόγω κανονι-
σμών του Υπουργείου Παιδείας,
στην τελευταία συνεδρίαση της
Ολομέλειας της Βουλής. Είναι η
άποψή μας ότι τα κορυφαία συν-
ταγματικά ατομικά δικαιώματα πρέ-
πει να παραμείνουν αμετάβλητα
και απρόσβλητα. Αυτός πρέπει να
είναι ο στόχος και η πρώτιστη προ-
τεραιότητα όλων μας.  

Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου είναι κοινοβου-
λευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού
Κόμματος.
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Πρέπει να είμαστε σε
εγρήγορση και ετοιμότη-
τα, ώστε να μην πληγούν
οι θεσμοί και οι δημο-
κρατικές διαδικασίες, 
να μην καταργηθούν
άμεσα ή έμμεσα δομές
που για να καθιδρυθούν
πέρασαν πολλά χρόνια
αγώνων και θυσιών.

Υπάρχει κανάλι επικοινωνίας μεταξύ Άντρου Κυπριανού και Νικόλα Παπαδόπουλου, όμως, η όποια συμφωνία δεν θα είναι αναίμακτη για το ΑΚΕΛ, που θα πρέ-
πει να επιλέξει μεταξύ επιμονής σε συγκεκριμένες αρχές που έρχονται σε αντίθεση με το ΔΗΚΟ ή να καταστεί κόμμα εξουσίας.

Η επαφή με Νικόλα
και η προοπτική
εξουσίας

«Ο προεκλογικός αυτός είναι
ιδιαίτερα κρίσιμος για το πού
πάει το κόμμα» σημειώνουν
στελέχη, εκτιμώντας πως δεν
συμφέρει πλέον το ΑΚΕΛ επα-
νάληψη του σκηνικού που
εκτυλίχθηκε και του εκλογι-
κού αποτελέσματος του 2016.
Η εκτίμηση, πάντως, είναι πως
σύμφωνα με έρευνες, ενι-
σχύονται αυτή τη φορά τα δύο
μεγάλα κόμματα και το κόμμα
θα πρέπει να αλιεύσει ψή-
φους από τα κόμματα του Κέν-
τρου, τα οποία φυλλοροούν.
Στόχος σημειώνουν θα πρέπει
να είναι η ανάκαμψη, ο επα-
ναπατρισμός των χιλιάδων
ψηφοφόρων που επέλεξαν
να απέχουν και κατ’ επέκταση
να δοθεί προοπτική εξουσίας.
Το πώς θα γίνει κάτι τέτοιο εί-
ναι βεβαίως προς συζήτηση.
Υπάρχουν και φωνές στα ανώ-
τατα δώματα του κόμματος
που μιλούν για συνεργασία
αποκλειστικά με μη κυβερνη-
τικές οργανώσεις και τις προ-
οδευτικές τάσεις της Δεξιάς
που θέλουν λύση, η επικρα-
τούσα άποψη όμως είναι πως
η κατάληψη της εξουσίας θα
επιτευχθεί με τη συνεργασία
του κόμματος με το Κέντρο.
Αν και ο γ.γ. του ΑΚΕΛ λέει
επισήμως πως είναι νωρίς για
τις όποιες συζητήσεις, είναι
ευρέως γνωστό πως έχουν
ανοίξει γέφυρες με τον Νικό-
λα Παπαδόπουλο. Το πώς θα
γίνει κάτι τέτοιο και ποιοι θα
είναι οι συμβιβασμοί που θα
κάνουν τα δύο κόμματα είναι
βεβαίως προς συζήτηση. Η
συνεργασία με το Κέντρο στο
παρελθόν είχε δύο τάσεις που
δεν ξέρουμε αν θα επαναλη-
φθεί κάποια εκ των δύο. Η μία
ήταν αυτή που ακολουθείτο
επί Εζεκία Παπαϊωάννου και
διαφάνηκε με το μίνιμουμ
πρόγραμμα ότι το ΑΚΕΛ δεν
συμμετέχει στη διακυβέρνη-
ση, αλλά στηρίζει ούτως ώστε
να μη βγει στην εξουσία η δε-
ξιά. Και η δεύτερη επί Χριστό-
φια, όταν το κόμμα άρχισε να
έχει ρόλο στην εξουσία. Ήδη,
πάντως, ξεκίνησαν οι αντιδρά-
σεις για ένα τέτοιο ενδεχόμε-
νο στη βάση του ΑΚΕΛ με
αφορμή και την αναδημοσίευ-
ση γελοιογραφίας  που έκανε
ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ, η
οποία αποδομεί το έργο των
δικοινοτικών επιτροπών. Αντι-
δράσεις που δεν πέρασαν βε-
βαίως απαρατήρητες εντός
κόμματος, με κάποιους να ση-
μειώνουν πως οι διαφορές εί-
ναι αγεφύρωτες και άλλους
να υπογραμμίζουν την ανάγκη
κάποιων συμβιβασμών, αν η
προτεραιότητα είναι να φύγει
ο ΔΗΣΥ από την εξουσία.
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Σε αντίθεση με 
άλλα κόμματα όπου 
παρουσιάζεται έλλειψη 
στελεχών, το ΑΚΕΛ 
δεν έχει επί του παρόν-
τος πρόβλημα σε θέμα
προσώπων, όσο σε θέμα
πολιτικών, καθώς στην
οικονομία εξακολουθεί
να μην έχει πρόταση.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Πολύ αρνητικό για την Κύπρο, αλλά
και για την ευρύτερη περιοχή το
ενδεχόμενο θερμού επεισοδίου με-
ταξύ Ελλάδας Τουρκίας, λέει πως
είναι ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος
Χριστοδουλίδης σε συνέντευξή
του στην «Κ». Όπως σημειώνει,
ένα θερμό επεισόδιο δεν θα λύσει
το πρόβλημα. Ο κ. Χριστοδουλίδης
μιλάει για το άνοιγμα των οδοφραγ-
μάτων, σημειώνοντας πως «έδειξε
ότι οι δύο κοινότητες μπορούν να
συνυπάρξουν αρμονικά και αυτό
είναι μια πολύ θετική εξέλιξη. Η
ομαλή λειτουργία των οδοφραγ-
μάτων, όμως, δεν πρέπει να παρα-
πέμπει σε καμία απολύτως περί-
πτωση σε ένα καθεστώς δήθεν ‘κα-
νονικότητας’». Απαντά αν η Ελί-
ζαμπεθ Σπέχαρ αποτελεί persona
non grata και αν υπάρχει λόγος
αντιπαράθεσης, ενώ την ίδια στιγμή
δίνει απαντήσεις για το αν παρου-
σίαζε όλο αυτό τον καιρό μια ωραι-
οποιημένη εικόνα της εξωτερικής
μας πολιτικής η οποία ναυάγησε
δεδομένων των εξελίξεων. 
–Βρισκόμαστε ενώπιον ενός θερ-
μού επεισοδίου και ποιες θα εί-
ναι οι συνέπειές του για την Κύ-
προ και την ευρύτερη περιοχή;

–Ένας λογικά σκεπτόμενος δεν
μπορεί να πιστεύει ότι οι διαφορές
επιλύονται μέσω θερμών επεισο-
δίων ή ότι έτσι εξυπηρετούνται κα-
λύτερα μακροπρόθεσμοι στόχοι.
Εννοείται ότι μια τέτοια εξέλιξη
θα είναι κάτι πολύ αρνητικό για
την Κύπρο, αλλά και για όλες τις
χώρες της ευρύτερης περιοχής.
Ακόμη και ένα «ελεγχόμενο θερμό
επεισόδιο» με σκοπό να δρομολο-
γηθούν εξελίξεις προς συγκεκρι-
μένη κατεύθυνση μπορεί να ελλο-
χεύει κινδύνους και να φέρει αν-
τίθετα αποτελέσματα. Όταν αξιο-
ποιεί κάποιος αυτά τα μέσα οφείλει
να γνωρίζει πως υπάρχει αβεβαι-
ότητα για την εξέλιξη των πραγ-
μάτων και ανασφάλεια. Η δουλειά
της διπλωματίας, όμως, είναι να
κάνει όλες εκείνες τις ενέργειες,
προληπτικά δρούσα, για να θεμε-
λιώνεται η ειρήνη και να αποτρέ-
πονται τέτοια απευκταία σενάρια.
–Τις τελευταίες μέρες διαρρέουν
πληροφορίες ότι Αθήνα και Λευ-
κωσία βλέπουν πιο ζεστά το
θέμα της οριοθέτησης της ΑΟΖ,
μεταξύ των δύο χωρών. Ισχύει;

–Όποιος έχει την εντύπωση ότι
ο καθορισμός των θαλάσσιων συ-
νόρων της Κύπρου με την Ελλάδα
δεν είναι στην ημερήσια διάταξη
των τακτικών συζητήσεων Λευκω-
σίας και Αθήνας λανθάνεται. Από
εκεί και πέρα, σχετικές δημόσιες
ανακοινώσεις για το θέμα θα γίνουν
μόνο την κατάλληλη στιγμή και
εφόσον κριθεί ότι αυτό εξυπηρετεί
εθνικούς στόχους και επιδιώξεις.
–Έχουν πραγματικό αντίκρισμα
και νόημα οι διαβουλεύσεις, αν
σε αυτές δεν συμμετέχουν η Αί-
γυπτος και η Τουρκία;

–Ασφαλώς και έχουν αντίκρισμα.
Είναι κυριαρχικό δικαίωμα τόσο
της Κύπρου όσο και της Ελλάδας
να κηρύξουν ΑΟΖ και να οριοθε-
τήσουν τα μεταξύ τους θαλάσσια
σύνορα, το οποίο σε καμία περί-
πτωση δεν τίθεται υπό την αίρεση
της συμμετοχής ή της έγκρισης της
Τουρκίας. Άλλωστε, όπως ξέρετε,
έχουμε κατ’ επανάληψη καλέσει
την Τουρκία να προσέλθει σε δια-
πραγματεύσεις για οριοθέτηση των
μεταξύ μας θαλάσσιων ζωνών στα
βόρεια, βορειοδυτικά και δυτικά
της Κύπρου. Η Τουρκία πρέπει να
αντιληφθεί ότι το διεθνές δίκαιο
και η Σύμβαση του Δικαίου της Θά-
λασσας αυτό ακριβώς προβλέπουν,
την οριοθέτηση των θαλασσίων
ζωνών βάσει διμερών συμφωνιών.
Σε ό,τι αφορά την Αίγυπτο, η Κύπρος
έχει ήδη από το 2003, υπογράψει
Συμφωνία Οριοθέτησης, ενώ η Ελ-
λάδα διαβουλεύεται με το Κάιρο
ακριβώς με αυτόν τον στόχο.

–Η πρόσφατη συμφωνία Ελλά-
δας - Ιταλίας για την οριοθέτηση
της ΑΟΖ μεταξύ των δύο χωρών
αλλάζει τα δεδομένα στη νοτι-
οανατολική Μεσόγειο; Ποια είναι
η πραγματική της σημασία;

–Πρόκειται για μια πολύ σημαν-
τική συμφωνία τόσο από πλευράς
ουσίας όσο και από πλευράς χρο-
νικού πλαισίου συνομολόγησης.
Επιβεβαιώνει θεμελιώδεις αρχές
του διεθνούς δικαίου και του δι-
καίου της θάλασσας, ενώ επανα-
βεβαιώνεται το αυτονόητο για εμάς,
ότι τα νησιά έχουν δικαίωμα σε
θαλάσσιες ζώνες. Είναι ιδιαίτερης
σημασίας το γεγονός ότι η οριο-
θέτηση της ΑΟΖ Ελλάδας και Ιτα-
λίας έγινε στη βάση της μέσης
γραμμής, επιβεβαιώνοντας στην
πράξη την προσήλωση της συν-
τριπτικής πλειοψηφίας των χωρών
της Αν. Μεσογείου, στην εν λόγω
μέθοδο. Υπενθυμίζω ότι και οι τρεις
συμφωνίες οριοθέτησης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας (Αίγυπτος,
Ισραήλ και Λίβανος), έγιναν στη
βάση της μέσης γραμμής για την

οριοθέτηση των μεταξύ τους θα-
λασσίων ζωνών.
–Αυτή την ώρα που μιλούμε η
Τουρκία κάνει γεώτρηση στο οι-
κόπεδο 6. Δεν είδαμε καμία ου-
σιαστική παρέμβαση από την
Ε.Ε. Αναμέναμε κυρώσεις που
θα πονέσουν την Τουρκία, συμ-
περίληψη της TPAO στις κυρώ-
σεις. Τελικά, παίρνουμε μόνο
τσάι και συμπάθεια από τη διε-
θνή κοινότητα;

–Σίγουρα αν κάποιος κάθεται
στον καναπέ του και απολαμβάνει
το τσάι του, τα βλέπει όλα ως «τσάι
και συμπάθεια». Αν είναι όμως σε
μια αίθουσα με εκπροσώπους άλλων
κρατών που έχουν στρατηγική σχέ-
ση και μεγάλα οικονομικά συμφέ-
ροντα με την Τουρκία και πρέπει
να αντιμετωπίσει πραγματικότητες,
δυσκολίες, και όχι απλώς «θεωρίες»,
αξιολογεί διαφορετικά τα πράγματα.
Η Τουρκία έχει παραβιάσει το διε-
θνές δίκαιο πάμπολλες φορές τις
τελευταίες δεκαετίες και έχει κα-
ταδικαστεί κατ’ επανάληψη. Ταυ-
τόχρονα, πρόκειται για μια μεγάλη
χώρα στρατηγικής σημασίας, με
σημαντική γεωγραφική θέση και
στενούς οικονομικούς δεσμούς με
πολλούς, μεταξύ των οποίων και
κρατών της Ε.Ε. Η ίδια αξιοποιεί
τη θέση και την ισχύ της και βλέ-
πουμε πως εργαλειοποιεί για πα-
ράδειγμα ακόμη και τον ανθρώπινο
πόνο με τους μετανάστες. Από το
2006 έως το 2019 σε επίπεδο Ε.Ε.
δεν είχαμε Συμπεράσματα Συμ-
βουλίων με συγκεκριμένα μέτρα
καταδικαστικά εις βάρος της Τουρ-
κίας πλην των μέτρων του Δεκεμ-
βρίου του 2006 για πάγωμα οκτώ
διαπραγματευτικών κεφαλαίων
εξαιτίας της μη εφαρμογής του
Πρωτοκόλλου της Άγκυρας έναντι
της Κύπρου. Εμείς ανατρέψαμε αυ-
τή την πραγματικότητα και θελή-
σαμε να ξεφύγουμε από τις μονο-
μερείς καταδίκες που είναι περιο-
ρισμένης ισχύος. Αυτό που έχει
σημασία είναι τόσο οι καταδίκες
όσο και τα όποια μέτρα να είναι
συλλογικά, από την Ε.Ε. στο σύνολό
της. Με αυτό τον τρόπο, το κόστος
που δημιουργείται δεν είναι αμε-
λητέο. Οι μονομερείς δηλώσεις πε-
ρισσότερο αποσκοπούν σε εσωτε-
ρική κατανάλωση και προσωπικά
δεν είμαι αυτής της φιλοσοφίας.
Προτιμώ τον πιο δύσκολο δρόμο
αρκεί να είναι ο πιο αποτελεσμα-
τικός. Μέσα από σκληρή και συν-
τονισμένη δουλειά μηνών κατα-
φέραμε πέρυσι να περάσουμε από
τις μονομερείς καταδίκες σε κοινές
αποφάσεις της Ε.Ε., για μέτρα που
ουσιαστικά συνιστούν πάγωμα εν-
ταξιακών και άλλων συνεργειών
Τουρκίας-Ε.Ε., αλλά και κυρώσεων
και περιοριστικών μέτρων. Δεν
ήταν εύκολο. Έχει εμπεδωθεί πλέον
στην Ε.Ε. και διεθνώς ότι οι ενέρ-
γειες της Τουρκίας στις θαλάσσιες
ζώνες της Κύπρου είναι παράνομες.
Καταδικάσθηκαν συνολικά, παρα-
κολουθούνται στενά από την Ε.Ε.,
ενώ για πρώτη φορά υιοθετήθηκε

νομικό πλαίσιο για περιοριστικά
μέτρα εις βάρος της Τουρκίας, κάτι
που μας έλεγαν όλοι ότι ήταν αδύ-
νατο, όταν αρχίζαμε την εν λόγω
προσπάθεια. Η προσπάθεια είναι
τα μέτρα να ενισχύονται αναλόγως
εξελίξεων ώστε να είναι αποτρε-
πτικά. Για αυτό, όμως, απαιτείται
ομοφωνία, οπότε για κάθε βήμα
εμείς πρέπει να κάνουμε τεράστιες
προσπάθειες για να εξασφαλιστεί
η σύμφωνη γνώμη 26 κρατών με-
λών που εξυπηρετούν πρωτίστως
τα δικά τους συμφέροντα. Σε σχέση
με τις μέχρι τώρα αντιδράσεις, να
σας παραπέμψω στις δηλώσεις αν-
τίδρασης Τούρκων αξιωματούχων,
όπως επίσης και σε σχετικά δημο-
σιεύματα στον διεθνή Τύπο. Ήταν
η πρώτη φορά που υιοθετήθηκαν

κυρώσεις ενάντια σε μια υποψήφια
προς ένταξη χώρα, σε Κ.Μ. του ΝΑ-
ΤΟ. Η Τουρκία απειλεί την Ε.Ε. και
τα Κ.Μ. ότι αν δεν αρθούν τα μέτρα,
αν δεν προχωρήσει η ενταξιακή
της πορεία, θα αφήσει τους μετα-
νάστες να πάνε στην Ευρώπη. Και
γνωρίζετε καλά το πόσο ανησυχεί
κάποια Κ.Μ. της Ε.Ε. το Μετανα-
στευτικό, αφού η διαχείρισή του
απειλεί ακόμα και την επιβίωση
κυβερνητικών συνασπισμών σε
κάποια κράτη. Η εξωτερική πολι-
τική είναι μια σκακιέρα με πολλούς
παίκτες, εξελίξεις που επηρεάζουν
και αλληλοσυγκρουόμενα συμφέ-
ροντα. Θέλει πολλή προσπάθεια
και επιμονή και αξιοποίηση όλων
των μέσων ανά πάσα στιγμή. 
–Αυτό που σας καταλογίζουν εί-

ναι πως δώσατε ωραιοποιημένη
εικόνα της εξωτερικής πολιτικής,
η οποία διαψεύστηκε από τα τε-
λευταία γεγονότα. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα η ΑΟΖ της
Κύπρου είναι θωρακισμένη.

–Ναι, η ΑΟΖ της Κύπρου είναι
πολιτικά και νομικά θωρακισμένη.
Και αυτό επιβεβαιώνεται καθημε-
ρινά από αρκετές εξελίξεις. Όπως
είναι για παράδειγμα οι αλλεπάλ-
ληλες απαντήσεις προς την Τουρκία
στην προσπάθειά της να ακυρώσει
τις Συμφωνίες της Κύπρου με τα
γειτονικά κράτη με τις οποίες κα-
θορίσαμε τα θαλάσσιά μας σύνορα.
Πιο συγκεκριμένα, η Τουρκία, «προ-
σφέροντας» στο Ισραήλ και την
Αίγυπτο περισσότερη ΑΟΖ από αυ-
τή που προκύπτει μέσα από τις
συμφωνίες των δύο αυτών κρατών
με την Κύπρο, επιχειρεί να τους
ασκήσει πίεση εσωτερικά και να
δημιουργήσει κλίμα αμφισβήτησης
των συμφωνιών που έχουμε συνο-
μολογήσει. Ακούσατε πρόσφατα
την αντίδρασή τους. Η εν λόγω αν-
τίδραση είναι προϊόν και αυτών
των συνεργασιών που κτίζουμε
στην περιοχή. Πολιτική και νομική
θωράκιση, λοιπόν, της ΑΟΖ μας
έχει επιτευχθεί μέσα από τις Τρι-
μερείς και άλλες κινήσεις σε δι-
πλωματικό επίπεδο που οφείλουμε
να επιδιώκουμε συνεχώς. Κακά τα
ψέματα, το τρίτο επίπεδο, η αμυν-
τική θωράκιση μέσω αποτρεπτικής
ισχύος θα μπορούσε να επιτευχθεί
μόνο αν διαχρονικά η Κυπριακή
Δημοκρατία έκτιζε μια τέτοια ισχύ.
Δεν το έχει πράξει, συνεπώς δεν
έχουμε στη διάθεσή μας αυτό το
μέσο. Ποτέ, όμως, δεν ισχυριστή-
καμε ότι οι συνεργασίες αυτές θα
αποτρέψουν την Τουρκία από το
να συμπεριφέρεται παράνομα. Σε
αντίθεση με άλλους, δεν έχουμε
άγνοια του τι εστί Τουρκία. Υπάρ-
χουν πολλά που μπορώ να απαριθ-
μήσω που αποδεικνύουν για ποια
χώρα μιλάμε. Να σας αναφέρω, ότι
μιλάμε για μια χώρα που εν έτει
2020 στέλνει μισθοφόρους σε μια
τρίτη χώρα, τη Λιβύη, για να πο-
λεμήσουν.

O ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι διαφορές δεν 
θα επιλυθούν μέσω 
θερμών επεισοδίων

Στην ημερήσια διάταξη Αθήνας-Λευκωσίας ο καθορισμός της ΑΟΖ, 
όμως, οι όποιες ανακοινώσεις θα γίνουν την κατάλληλη στιγμή 

–Με κάθε ειλικρίνεια μπροστά
στα νέα δεδομένα, θεωρείτε πως
υπήρξε υπερβολή στη σημασία
που δώσατε γύρω από τις Τρι-
μερείς;

–Αν οποιοσδήποτε είναι ενάντια
στις Τριμερείς και άλλες πρωτο-
βουλίες που αναπτύσσονται στην
περιοχή και πιστεύει ότι το να επι-
διώκεις συνεργασίες με τα γειτο-
νικά κράτη στη βάση μιας θετικής
προσέγγισης είναι αρνητικό, τότε
θα πρέπει να το αναφέρει δημόσια
και να το αιτιολογήσει. Πέραν όμως

τούτου, όταν δεν είχαμε τις παρά-
νομες γεωτρήσεις της Τουρκίας,
οι Τριμερείς ήταν εξαιρετικές και
πολλοί διεκδικούσαν την πατρό-
τητά τους, ειδικά στην περίπτωση
της Τριμερούς με το Ισραήλ. Τώρα
τις υποβαθμίζουν και μιλούν απα-
ξιωτικά. 
–Σε ποιους αναφέρεστε;

–Δεν έχει σημασία. Κάποιοι άλ-
λοι μας λένε ότι οι Τριμερείς εξυ-
πηρετούν επικοινωνιακούς σκο-
πούς και τεχνάσματα, χωρίς καμία
προστιθέμενη αξία. Την ίδια στιγ-

μή μας λένε ότι με τις Τριμερείς
απομονώνουμε την Τουρκία και
την εξαγριώνουμε, οδηγώντας την
σε επιθετική συμπεριφορά. Επι-
τέλους πρέπει να αποφασίσουν
διότι δεν γίνεται να συμβαίνουν
και τα δύο. Θα επαναλάβω αυτό
που ανέφερε σε συνέντευξή του
στην «Καθημερινή» ο Μιχάλης
Ατταλίδης: «Οι Τριμερείς είναι μια
από τις πιο επιτυχημένες πρωτο-
βουλίες της εξωτερικής πολιτικής
της Κυπριακής Δημοκρατίας».
Ήταν το «πνεύμα» αυτών των τρι-

μερών συνεργασιών που οδήγησε
στη σύσταση του Energy Forum
στο Κάιρο, στη συμμετοχή κρατών
όπως ΗΠΑ, Γαλλία, Ιταλία και τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα σε τρι-
μερή σχήματα, και άλλες σημαν-
τικές εξελίξεις που θα δείτε και
το αμέσως επόμενο διάστημα τόσο
σε επίπεδο κοινών εκστρατειών,
όπως επίσης κοινών επιχειρησια-
κών σχηματισμών.
–Ποια είναι η σημασία της ολο-
κλήρωσης της συμφωνίας με-
ταξύ Κυπριακής Δημοκρατίας

και Ηνωμένου Βασιλείου για
την αλλαγή χρήσης στις περι-
ουσίες εντός των Βάσεων;

–Πρόκειται για μια ιστορική
συμφωνία, αφού μετά από 60 χρό-
νια από την ίδρυση της Κυπριακής
Δημοκρατίας, επιτεύχθηκε μια
γενικευμένη ρύθμιση για την ανά-
πτυξη των μη στρατιωτικών πε-
ριοχών εντός των Βάσεων. Τα
οφέλη είναι πολλά, ενώ την ίδια
στιγμή ανέτρεψε δυσμενή δεδο-
μένα που δημιούργησαν οι Συμ-
φωνίες του 1960 για την Κύπρο

και τους κατοίκους και ιδιοκτήτες
περιουσιών στις Βάσεις. Καταφέ-
ραμε μετά από 60 χρόνια να ανα-
γνωριστούν τα δικαιώματα των
κατοίκων και ιδιοκτητών περιου-
σιών στις Βάσεις στη βάση της
ισότητας έναντι του υπόλοιπου
πληθυσμού της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και να αντιμετωπίσου-
με πλέον τις ανάγκες του τοπικού
πληθυσμού. Πρόκειται για τη με-
γαλύτερη αλλαγή εντός των Βά-
σεων από την ίδρυση της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας.

Αν κάποιος κάθεται στον
καναπέ του και απολαμ-
βάνει το τσάι του, βλέπει
[τις κυρώσεις] ως «τσάι
και συμπάθεια». Αν είναι
όμως σε μια αίθουσα με
εκπροσώπους άλλων
κρατών, που έχουν στρα-
τηγική σχέση και μεγάλα
οικονομικά συμφέροντα
με την Τουρκία αξιολογεί
διαφορετικά τα πράγματα.

Κάποιοι διεκδικούσαν την πατρότητα των τριμερών και τώρα τις υποβαθμίζουν

Η στάση Σπέχαρ και ο ρόλος Τατάρ-Οζερσάι
–Το άνοιγμα των οδοφραγμάτων κάτω από ομαλές συνθήκες βοηθά την
Τουρκία όπως ισχυρίζονται κάποιοι ή βοηθά την Κυπριακή Δημοκρατία;
–Σε αντίθεση με το τι θεωρούσε ο Ραούφ Ντενκτάς ότι θα αποδείκνυε
το 2003 με την απόφασή του για μερική άρση των περιορισμών, το
άνοιγμα των οδοφραγμάτων έδειξε ότι οι δύο κοινότητες μπορούν να
συνυπάρξουν αρμονικά και αυτό είναι μια πολύ θετική εξέλιξη. Η ομα-
λή λειτουργία των οδοφραγμάτων όμως δεν πρέπει να παραπέμπει σε
καμία απολύτως περίπτωση σε ένα καθεστώς δήθεν «κανονικότητας».
Ότι μπορούμε να συνυπάρχουμε δίπλα-δίπλα, να συνεργαζόμαστε και
ότι αυτή η κατάσταση είναι και η επίλυση του Κυπριακού. Τα οδοφράγ-
ματα απλώς διευκολύνουν τη διακίνηση μέχρι την επανένωση. Φέρ-
νουν τις κοινότητες πιο κοντά και έχουν αποδείξει ότι Ε/κ και Τ/κ δεν
έχουν καμία εχθρότητα μεταξύ τους. Το πρόβλημα είναι εισβολής και
κατοχής, όσο και αν αυτό ακούγεται για κάποιους παλαιομοδίτικο. Βα-
σικός υπαίτιος για το μη άνοιγμα των οδοφραγμάτων και μη εφαρμο-
γής των συμφωνηθέντων είναι η Τουρκία, αφού δεν μπορώ να φαντα-
στώ ότι οι κ.κ. Οζερσάι και Τατάρ λειτουργούν χωρίς τις ευλογίες της
Τουρκίας. Ταυτόχρονα, η εξέλιξη με την μη εφαρμογή των συμφωνη-
θέντων για σταδιακή επαναλειτουργία των οδοφραγμάτων αποδει-
κνύει προς όλες τις κατευθύνσεις την ορθότητα της θέσης μας για την
ανάγκη όπως μετά τη λύση του Κυπριακού περίοδο, η Τουρκία δεν
έχει τον όποιο λόγο στα της Κύπρου.
–Υπάρχει, όμως, λόγος να ανοίγουμε μέτωπο αντιπαράθεσης με τα Ηνωμένα
Έθνη. Είναι persona non grata η κυρία Σπέχαρ;
–Δεν είναι προσωπικό θέμα αντιπαράθεσης με την κυρία Σπέχαρ.
Όμως η αντίδραση των Ηνωμένων Εθνών δεν ήταν μόνο χλιαρή, αλλά
και αρνητική εξέλιξη, αφού ουσιαστικά με τις δηλώσεις που έγιναν
«ενθάρρυναν» όλους αυτούς στην τ/κ κοινότητα που λειτουργούν
ενάντια στη σταδιακή επαναλειτουργία των οδοφραγμάτων και εργά-
ζονται ενάντια στην επανένωση της Κύπρου.

Η αντίδραση των Η.E. ήταν αρνητική εξέλιξη, αφού ουσιαστικά με τις δηλώσεις που έγιναν «ενθάρρυναν» όλους αυ-
τούς στην τ/κ κοινότητα που εργάζονται ενάντια στην επανένωση της Κύπρου, λέει στην «Κ» ο Νίκος Χριστοδουλίδης. 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΣΟΛΩΜΟΥ

Πόση υποκριτική και πόση υποκρισία κύριε Ακιντζί;

Ο Μουσταφά Ακιντζί δήλωσε
πρόσφατα πως «η ελληνο-
κυπριακή διοίκηση», όπως

αποκάλεσε τη νόμιμη κυβέρνηση
της Κυπριακής Δημοκρατίας, πρέπει
να βρει αυτούς που είναι υπεύθυνοι
για την τοποθέτηση σημαίας του
Βυζαντίου σε τέμενος στη Λάρνακα.
Και πρόσθεσε πως «υπάρχουν κά-
ποιες ομάδες που αναμένουν κάτι
από τέτοιες προκλήσεις».

Επεσήμανε πως η πράξη αυτή
δεν πρέπει να υποτιμηθεί και πως
«η ελληνοκυπριακή διοίκηση»,
κατά την έκφρασή του, πρέπει να
ασχοληθεί με αυτό το θέμα. Πόση

υποκριτική και πόση υποκρισία!
Ως Κύπριος, που λέει πως είναι,
δεν έδειξε και ούτε δείχνει παρό-
μοια ευαισθησία για τις λεηλασίες
στους κατεχόμενους χριστιανικούς
ναούς, ούτε για τα συλημένα κοι-
μητήριά μας στις κατεχόμενες πε-
ριοχές μας. 

Δεν τον άκουσα ποτέ να λέει
ότι πρέπει να συλληφθούν και να
οδηγηθούν ενώπιον της δικαιοσύ-
νης αυτοί που λεηλάτησαν και έκλε-
ψαν τις εικόνες από τον καθεδρικό
ναό της Χρυσοπολίτισσας στην
Κερύνεια, ούτε αυτούς που μετέ-
τρεψαν τις εκκλησίες της Αγίας Αι-

κατερίνης, της Αγίας Βαρβάρας και
της Ευαγγελίστριας σε τζαμιά, ούτε
οι «άλλοι» που έκαναν την εκκλησία
του Αρχαγγέλου μουσείο εικόνας.
Ευαίσθητος και Κύπριος κατά πε-
ρίπτωση… 

Εμείς, Ακιντζί, ως Έλληνες της
Κύπρου, είμαστε πολιτισμένος λαός
και αν και το θύμα της τουρκικής
εισβολής και κατοχής, σεβαστήκαμε
τους τόπους λατρείας σας και τους
συντηρήσαμε, σεβαστήκαμε τις
περιουσίες σας και τις προστατεύει
το επίσημο κράτος, εμείς σεβαστή-
καμε ότι είστε γεννημένοι σ’ αυτόν
το τόπο και σας δώσαμε διαβατήρια

και ταυτότητες της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, σεβαστήκαμε την ανάγ-
κη για ιατρική περίθαλψη και σας
την παρέχουμε, όταν μάλιστα δεν
πληρώνετε καμία φορολογία στην
νόμιμη Κυπριακή Δημοκρατία, της
οποίας απολαμβάνετε τα ωφελή-
ματα. 

Δείξαμε έμπρακτα την καλή μας
θέληση –έστω κι αν εγώ προσωπικά
διαφωνώ– αλλά το σεβάστηκα. Αν-
τιλαμβάνομαι φυσικά ότι εσείς
είστε απλά το φερέφωνο της Άγ-
κυρας και κουμάντο κάνει ο κατο-
χικός στρατός, αλλά θα ανέμενα
τουλάχιστον στοιχειώδη σεβασμό

σε απλά πράγματα που πιθανόν
θα μπορούσατε να επιδείξετε, όπως
την προστασία των εκκλησιών,
των νεκροταφείων μας όπου είναι
θαμμένοι γονιοί και πρόγονοί μας,
αναμέναμε να επιδείξετε έστω και
ίχνος πολιτισμού απέναντι στην
πολιτιστική κληρονομία της Κύ-
πρου. Στο κάτω-κάτω, ως Κύπριος
που ισχυρίζεσαι ότι είσαι, είναι και
δική σου πολιτιστική περιουσία.
Εκτός, φυσικά, αν ασπάζεσαι το
σύνθημα «Τι ευτυχία να μπορεί να
λέει κάποιος ότι είναι Τούρκος»,
που λερώνει τον Πενταδάκτυλό
μας και μαραζώνει την Κερύνεια

μας.  Όταν, λοιπόν, κύριε Ακιντζί,
αποφασίσεις να συμπεριφερθείς
ως πραγματικός Κύπριος που θέλει
λύση, αναμένω την αναστήλωση
των ναών μας, την αποκατάσταση
των νεκροταφείων μας, το σβήσιμο
της ασχήμιας που μολύνει τον Πεν-
ταδάκτυλό μας, και, αν πραγματικά
θέλεις να βοηθήσεις τους συμπα-
τριώτες σου, να ηγηθείς ενός αγώνα
για εκδίωξη των σφετεριστών της
γης μας. Ιδού, κύριε Ακιντζί, πεδίο
δόξης λαμπρόν. 

Ο κ. Γιώργος Σολωμού είναι μέλος της
Γραμματείας του ΔΗΚΟ.

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ 

Την 21 Ιουνίου 1978, η Εφημερίδα
της Κυβερνήσεως της Ελληνικής
Δημοκρατίας δημοσίευε τον νόμο
υπ’ αριθ. 786/1978. Έγραφε στο
άρθρο πρώτο: «Κυρούται και έχει
ισχύν νόμου η εν Αθήναις την 24ην
Μαΐου 1977 υπογραφείσα Συμφω-
νία, μεταξύ της Ελληνικής Δημο-
κρατίας και της Ιταλικής Δημοκρα-
τίας περί οριοθετήσεως των ζωνών
υφαλοκρηπίδος των ανηκουσών
εις έκαστον των δύο κρατών…».
Στη παράγραφο 3 του ιδίου άρθρου,
ο νόμος προέβλεπε: «Τα συμβαλ-
λόμενα Μέρη συμφωνούν όπως
προς το παρόν η οριοθέτηση μη
επεκταθή προς Βορράν πέραν του
σημείου 1 και προς Νότον πέραν
του σημείου 16. Η οριοθέτησις αυτή
θα επεκταθεί μεταγενεστέρως προς
τας αυτάς κατευθύνσεις προς τας
δύο πλευράς μέχρι των σημείων
συναντήσεως μετά των ζωνών της
υφαλοκρηπίδας των αντιστοίχων
γειτονικών χωρών». 

Της υπογραφής της πιο πάνω
Συμφωνίας, στις 24 Μαΐου 1977,
είχαν προηγηθεί οι απειλές της
Τουρκίας (15 Απριλίου) ότι την 1η
Μαΐου θα απέστελλε το σεισμογρα-
φικό σκάφος «Σισμίκ» για πετρε-
λαϊκές έρευνες στο Αιγαίο, ένα επι-
χείρημα που απέβλεπε σε επίδειξη
ισχύος σε βάρος της Ελλάδας, ενώ
στις 7 Μαΐου, παράκτιο πυροβολείο
της Σάμου άνοιξε πυρ κατά τουρ-
κικής ακταιωρού που είχε παρα-
βιάσει δύο φορές τα ελληνικά χω-
ρικά ύδατα, προσπαθώντας να συλ-
λάβει ένα ελληνικό αλιευτικό.

Σε ένα πρώτο συμπέρασμα που
μπορεί κάποιος να φτάσει, χωρίς
βέβαια αυτό να έχει αποδειχθεί ή
επιβεβαιωθεί ποτέ, είναι ότι η Συμ-
φωνία είχε πολιτικές προεκτάσεις
και προθέσεις. Είναι σχεδόν βέβαιο
ότι με αυτήν ως πρότυπο, θα άνοιγε
ο δρόμος για μία αντίστοιχη Συμ-
φωνία με την Τουρκία σε ό,τι αφο-
ρούσε στο ζήτημα της υφαλοκρη-
πίδας του Αιγαίου. Εκτιμώ ότι αυτήν
την πεποίθηση είχε, τουλάχιστον,
η τότε ελληνική ηγεσία. Αυτό, βέ-
βαια, δεν έγινε ποτέ. 

Από αυτή, όμως, καθαυτή την
οριοθέτηση προκύπτουν κάποια
σημεία τα οποία παρουσιάζουν ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον. Ένα σημαντικό
σημείο για την Ελλάδα φαίνεται να
είναι ότι η Συμφωνία συνομολογή-
θηκε με βάση τις διατάξεις της τότε
εν ισχύ Σύμβασης της Γενεύης του
1958 για την υφαλοκρηπίδα. Αυτό
που γίνεται φανερό είναι ότι μπορεί
να μην αμφισβητήθηκε η απόδοση
επήρειας των νησιών σε υφαλο-

κρηπίδα, δεν αναγνωρίσθηκε, όμως,
η πλήρης επήρειά τους. Στη νησιω-
τική συστάδα των Οθωνών νήσων,
στο βόρειο Ιόνιο και στην αντίστοι-
χη των Στροφάδων (Άρπυια και
Σταμφάνη), στο νότιο Ιόνιο, απο-
δόθηκε μειωμένη επήρεια, γεγονός
που δεν έτυχε καμίας ένστασης

από την ελληνική πλευρά. Ένα
άλλο σημείο είναι ότι η τελική γραμ-
μή οριοθέτησης φαίνεται ότι έχει
μετρηθεί από τις Ευθείες Γραμμές
Βάσεως, που υιοθέτησε με νόμο η
Ιταλία, μετά την υπογραφή της Συμ-
φωνίας και από τη φυσική ακτο-
γραμμή του ηπειρωτικού εδάφους

της ελληνικής επικράτειας. Ως απο-
τέλεσμα αυτού του υπολογισμού
ήταν ο, υπέρ της Ιταλίας, επηρεα-
σμός αυτή της οριοθετικής γραμμής
της τάξεως μερικών τετραγωνικών
ναυτικών μιλίων. Αυτή η Γραμμή
δημιουργείται από 16 σημεία. Όπως
προκύπτει από τη Συμφωνία, το
βόρειο σημείο του βρίσκεται περί-
που 7 ναυτικά μίλια (ν.μ.) νοτιότερα
του τριεθνούς Ελλάδας, Ιταλίας και
Αλβανίας, ενώ το νότιο, περίπου
10 ν.μ. ή 29 ν.μ. βορειότερα από το
τριεθνές Ελλάδας, Ιταλίας και Λι-
βύης, να υπολογιστεί με κλειστό ή
ανοικτό τον κόλπο της Σύρτης αν-
τίστοιχα. Σε ό,τι αφορά, τώρα, στο
ζήτημα της αλιείας, ένα θέμα που
οι Ιταλοί τότε δεν ήθελαν να συζη-
τήσουν, αφού με βάση το Άρθρο V
της Συμφωνίας, «Ουδεμία των δια-
τάξεων της Συμφωνίας θίγει το κα-
θεστώς των υπερκειμένων υδάτων
και του εναερίου χώρου», (λογικό,
αφού για υφαλοκρηπίδα συζητού-
σαν) δεν επήλθε καμία συμφωνία.
Φαίνεται ότι αυτό αποτελούσε προ-
ϋπόθεση. Τέλος, το πιο σημαντικό
σημείο αυτής της παλιάς ιστορίας
είναι ότι η Συμφωνία του 1977 έδιδε
το δικαίωμα στην Ελλάδα να εκμε-
ταλλευτεί τον υποθαλάσσιο πλούτο
της περιοχής, αφού υφαλοκρηπίδα
σημαίνει βυθός και υπέδαφος αυτού. 

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος (εα) Π.Ν. (πρώην διοικητής του Κυ-
πριακού Ναυτικού).

Η οριοθέτηση ΑΟΖ μεταξύ Ελλάδας-Ιταλίας
Η συμφωνία θα ήταν πιο αποτελεσματική, αν η Ελλάδα κατάθετε και επίσημα στον ΟΗΕ τις συντεταγμένες ολόκληρης της ΑΟΖ της

Η Συμφωνία της 9ης Ιουνίου 2020,
μεταξύ της Ελλάδας και της Ιταλίας,
που στην ουσία αποτελεί μια με-
ταβολή της Συμφωνίας του 1977
σε μία αντίστοιχη ενιαίων θαλασ-
σίων συνόρων, ως εκ του αποτε-
λέσματος, είναι σίγουρο ότι και
αυτή πρόκειται μία συμφωνία με
πολιτικές προεκτάσεις και μηνύ-
ματα προς όλες τις γείτονες χώρες
ότι η Ελλάδα είναι προσηλωμένη
στο Διεθνές Δίκαιο και τη νομιμό-
τητα. Η οριοθέτηση της ΑΟΖ συμ-
πίπτει με αυτή της ηπειρωτικής
υφαλοκρηπίδας του 1977, όπως
άλλωστε επιβάλλει η σύγχρονη τά-
ση για κοινή οριοθέτηση των υπό-
ψη λειτουργικών ζωνών.

Οποιαδήποτε άλλη προσέγγιση
σε αυτή την περίπτωση θα αποτε-
λούσε παραδοξότητα χωρίς πρα-
κτικό όφελος, για διάφορούς λόγους.
Αποτελεί συμφωνία ιστορικής ση-
μασίας  Προφανώς και εκτιμώ ότι
ουδείς μπορεί να πει το αντίθετο.
Προσδίδει πρόσθετη αξία στην
ήδη υφιστάμενη συμφωνία  Θα
ήταν παράλογο κάποιος να ισχυ-
ρισθεί το αντίθετο, διότι η ΑΟΖ,
εκτός από τις προβλέψεις για βυθό
και υπέδαφος, αφορά στη στήλη
του θαλάσσιου ύδατος και στην
επιφάνεια. Δηλαδή, πλήρη εκμε-
τάλλευση του θαλασσίου χώρου.
Η Ιταλία, ωστόσο, ακολούθησε την
ίδια τακτική, όπως και το 1977, σε
ό,τι αφορά στα«ιστορικά» αλιευτικά
δικαιώματάτης και αυτό που βγαίνει
ως κύριο συμπέρασμα είναι ότι η
συμφωνία του 2020 έγινε δυνατή,
αφού η ελληνική πλευρά συμβιβά-
στηκε με αυτό, με τα δικαιώματα,
βεβαίως, των Ιταλών αλιέων να πε-
ριγράφονται σαφώς ως προς τους
περιορισμούς της αλιείας. Αν αυτό
βέβαια φαίνεται κάπως παράδοξο,
το απαράδεχτο κατά την άποψή
μου είναι η επιπλέον συμφωνία για
διατήρηση της ίδιας αλιευτικής
πολιτικής, έστω και με τους περιο-
ρισμούς της, στα ελληνικά χωρικά
ύδατα, όταν η Ελλάδα αποφασίσει
να τα επεκτείνει από τα 6 ν.μ. στα
12 ν.μ., στην περιοχή που θα βρί-
σκεται μεταξύ των 6 ν.μ. και των
12 ν.μ. Αυτό καταργεί την έννοια
της ΑΟΖ και αποδεικνύει ότι η Συμ-
φωνία έχει πολιτική χροιά παρά
οικονομική. Κατά πόσον όμως αυτό
ισχύει Τι κερδίζει η Ελλάδα στον
πολιτικό στίβο  Από επίσημες δη-
λώσεις βγαίνει ότι η Συμφωνία επι-

βεβαιώνει το δικαίωμα των νησιών
σε θαλάσσιες ζώνες και επισημαί-
νεται η αυτονόητη σημασία του
δικαιώματος επέκτασης των χω-
ρικών υδάτων κατά μήκος όλων
των ηπειρωτικών ακτών της επι-
κράτειας. Σε ό,τι αφορά στο πρώτο
θέμα, όλη σχεδόν η διεθνής νομο-
λογία έχει επιβεβαιώσει ότι όλα τα
νησιά (όπως καθορίζεται στο Άρθρο
121 της Σύμβασης του 1982) έχουν
δικαίωμα σε όλες τις θαλάσσιες ζώ-
νες η έκταση, όμως, αυτού του δι-
καιώματος διαφέρει από περίπτωση
σε περίπτωση και εξαρτάται από
τη θέση στην οποία βρίσκονται
στην περιοχή οριοθετήσεως και
το μέγεθός τους. Δυστυχώς, αυτό
το θέμα στις εργασίες για τη Συμ-
φωνία του 1977 φαίνεται ότι δεν
συζητήθηκε και το καθεστώς της

μειωμένης επήρειας, κυρίως των
Οθωνών νήσων, είναι σίγουρο ότι
θα αποτελέσει προηγούμενο σε
τυχόν προσπάθειαεπανεκκίνησης
των διαπραγματεύσεων με την Αλ-
βανία για την οριοθέτηση της ΑΟΖ.
Είναι, επίσης,σίγουρο ότι η Άγκυρα
δεν θα το αφήσει ανεκμετάλλευτο
και θα το εντάξει στα ήδη παράλογα
επιχειρήματά της. Σε ό,τι αφορά
στο ζήτημα των χωρικών υδάτων
η εκτίμησή μου είναι ότι δεν απαι-
τείται Συμφωνία οριοθέτησης ΑΟΖ,
ως προϋπόθεση, για άσκηση του
αναφαίρετου δικαιώματος καθο-
ρισμού των, με βάση τη Σύμβαση
του 1982, η οποία στο θέμα αυτό
είναι ξεκάθαρη. Πόσο μάλλον με
τη διευθέτηση που έγινε σχετικά
με την αλιεία. Βέβαια, αυτή η Συμ-
φωνία μπορεί να δημιουργεί ένα
διπλωματικό προηγούμενο για την
Ελλάδα, πλην όμως εκτιμώ ότι δεν
μπορεί να θεωρηθεί ως ο προπομ-
πός για παρόμοιες συμφωνίες με
άλλα γειτονικά κράτη. 

Μια νέα ιστορία με…
πολιτικές προεκτάσεις

Η Ελλάδα έχει θαλάσσια σύνορα
με έξι κράτη – Αλβανία, Ιταλία, Λι-
βύη, Αίγυπτο, Κύπρο και Τουρκία –
και αυτή η Συμφωνία με την Ιταλία
θα ήταν πιο αποτελεσματική και
αποφασιστική, αν ταυτόχρονα με
αυτήν η Ελλάδα κατάθετε επίση-
μα στον ΟΗΕ τις συντεταγμένες
ολόκληρης της ΑΟΖ της. Με λίγα
λόγια να καθιερώσει το δικαίωμα
απόκτησης αυτών των κυριαρχι-
κών δικαιωμάτων. Με αυτόν το
τρόπο θα αποφευχθεί η δημιουρ-
γία «κενών» περιοχών που προ-
κύπτουν με τη διαδικασία των τμη-
ματικών συμφωνιών εν αναμονή
συμφωνίας με τα λοιπά ενδιαφε-
ρόμενα κράτη, όπως λ.χ. συμβαί-
νει αυτή τη στιγμή με την επήρεια
του Καστελόριζου. Μπορεί τώρα
να πει κάποιος ότι η συμφωνία
έγινε μεταξύ Κύπρου και Αιγύ-
πτου και τα κυριαρχικά δικαιώμα-
τα του Καστελόριζου δεν υπάρ-
χουν. Ο νοών νοείτω. Όλοι σχε-

δόν, που παρακολουθούν τα πράγ-
ματα από την πλευρά της Ελλά-
δας, συμφωνούν ότι το κομβικό
και πιο κρίσιμο σημείο είναι η επί-
τευξη συμφωνίας με την Αίγυπτο.
Οι συνομιλίες με αυτήν άρχισαν το
2006 χωρίς βέβαια κάποιο αποτέ-
λεσμα. Παρόλο που αποδέχεται
ως μέθοδο οριοθέτησης τη Μέση
Γραμμή και ότι τα νησιά παράγουν
πλήρη επήρεια, οι τουρκικές διεκ-
δικήσεις στην Αν. Μεσόγειο την
έχουν καταστήσει δισταχτική, κα-
θότι δεν επιθυμεί να εμπλακεί σε
διένεξη τρίτων. Αν τώρα η Ελλάδα
επιμείνει στη συνέχιση της πρα-
κτικής των τμηματικών συμφω-
νιών και δεν υπάρξει θετικό απο-
τέλεσμα με την Αίγυπτο, τότε αυτό
που θα συμβεί είναι η παραμονή
του παράνομου μνημονίου Τουρ-
κίας – Λιβύης, η απώλεια των λει-
τουργικών ζωνών του Καστελόρι-
ζου και η απώλεια κοινών θαλασ-
σίων συνόρων με την Κύπρο. 

Συμπεράσματα και κομβικά σημεία

������

Η Συμφωνία Ελλάδας-
Ιταλίας (09/06/20) στην
ουσία αποτελεί μια μετα-
βολή της Συμφωνίας του
1977 σε μία αντίστοιχη
ενιαίων θαλασσίων συνό-
ρων, με μηνύματα προς
όλες τις γείτονες χώρες.

Αν τώρα η Ελλάδα επιμείνει στην συνέχιση της πρακτικής των τμηματικών συμφωνιών και δεν υπάρξει θετικό αποτέ-
λεσμα με την Αίγυπτο, τότε αυτό που θα συμβεί είναι η παραμονή του παράνομου μνημονίου Τουρκίας – Λιβύης, η απώ-
λεια των λειτουργικών ζωνών του Καστελόριζου και η απώλεια κοινών θαλασσίων συνόρων με την Κύπρο. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τα όσα διαδραματίζονται το τελευ-
ταίο διάστημα, δυτικά της Κύπρου,
και τα όσα ενδεχομένως ακολου-
θήσουν εάν η Τουρκία κάνει πρά-
ξεις τα όσα διακηρύττει, είναι μόνο
ένα κομμάτι του σχεδίου της Άγ-
κυρας για την Ανατολική Μεσόγειο.
Με όχημα πότε την προστασία
των Τ/κ και άλλοτε με το αμφιλε-
γόμενο τουρκο-λυβικό μνημόνιο,
το καθεστώς της Άγκυρας ουσια-
στικά επιδιώκει να κάνει πράξη
τα όσα προσπαθεί να επιβάλει με
την τακτική των κανονιοφόρων,
από τον Μάιο του 2019 που τα γε-
ωτρύπανά της εισέβαλαν στην κυ-
πριακή ΑΟΖ. Πολιτική που σαφέ-
στατα δεν στρέφεται μόνο κατά
της Κύπρου και της Ελλάδας αλλά
και κατά χωρών της περιοχής, όπως
το Ισραήλ και η Αίγυπτος. Παρά
το γεγονός ότι η Τουρκία σκόπιμα
φροντίζει να ανεβάζει τους τόνους,
με εργαλείο το ενδεχόμενο μετα-
κίνησης των παράνομων δραστη-
ριοτήτων της δυτικά της Κύπρου
και ανοιχτά της Κρήτης, η πρω-
ταρχική επιδίωξη της Άγκυρας πα-
ραμένει η Ανατολική Μεσόγειο
και οι ενεργειακοί διάδρομοι προς
τον ευρωπαϊκό χώρο. Ενδόμυχες
επιδιώξεις που έχουν αποκαλυφθεί
κατά διαστήματα και σε καθορι-
στικές στιγμές του πλέγματος των
περιφερειακών συνεργασιών που
έχουν συναφθεί και από τις οποίες

συνεχίζει να είναι η μοναδική χώρα
που απουσιάζει ή δεν έχει προ-
οπτικές συμμετοχής. Η υπογραφή
διακρατικών συμφωνιών μεταξύ
Κύπρου – Ελλάδας και Ισραήλ στην
Αθήνα, για τον αγωγό EastMed εί-
ναι ένα από τα τρία ενεργειακά
έργα που σχετίζονται άμεσα με το
τείχος που προσπαθεί να υψώσει,
ανατολικά της Κρήτης, προκειμέ-
νου να αποκόψει τη Μεσόγειο στα
δυο. Τα άλλα δυο έχουν να κάνουν
με τα ηλεκτρικά καλώδια προς την
Ευρώπη, το ένα από το Ισραήλ και
το άλλο από την Αίγυπτο. Ενερ-
γειακά έργα με έντονο ενδιαφέρον
από το σύνολο των χωρών που εμ-
πλέκονται και που εκ των πραγ-
μάτων παρακολουθούν με ιδιαίτερη
προσοχή τα όσα προσπαθεί να επι-
βάλει η Τουρκία.

Τα ηλεκτρικά καλώδια
Η προσοχή που επιδεικνύουν

στην Ανατολική Μεσόγειο εται-
ρείες κολοσσοί της βιομηχανίας
υδρογονανθράκων και όχι μόνο
αποκαλύπτει τη μεγάλη εικόνα και
το τι πραγματικά επιδιώκει η Τουρ-
κία. Η προκλητική τακτική της Άγ-
κυρας κορυφώθηκε όταν οι ενερ-
γειακές προοπτικές της Ανατολικής
Μεσογείου, περνούσαν από το θε-
ωρητικό στο πρακτικό επίπεδο.
Από τα σημαντικά ενεργειακά έργα,
που έχουν ξεφύγει από το στάδιο
των συζητήσεων και βρίσκονται
σε φάση υλοποίησης, είναι αυτό

του ηλεκτρικού καλωδίου, EuroAsia
Interconnector, που θα ξεκινά από
το Ισραήλ, θα περνά από την Κύπρο
και θα προσεγγίσει στον ελλαδικό

χώρο, μέσω Κρήτης. Το συγκεκρι-
μένο έργο συγκεντρώνει το έντονο
ενδιαφέρον του Ισραήλ και της
Κύπρου μιας και θα άρει την ενερ-
γειακή απομόνωση ή και εξάρτηση
των δυο χωρών, από άλλες ρυπο-
γόνες ενεργειακές πηγές. Ειδικά
για το Ισραήλ, το συγκεκριμένο
έργο άπτεται ευρύτερων θεμάτων
που αγγίζουν την εθνική ασφάλεια
του εβραϊκού κράτους και τυγχάνει
ανάλογου χειρισμού. Στη Λευκωσία
ακούγονται, ήδη, δυνατά οι πρώτες
ανησυχίες για ενδεχόμενες επι-
πτώσεις, στο κομμάτι υλοποίησης
του έργου κοινού ενδιαφέροντος
(ΕΚΕ) της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Η στάση του Ισραήλ θεωρείται
κομβικής σημασίας. Η προοπτική
διασύνδεσης των ηλεκτρικών δι-
κτύων της χώρας με τα ευρωπαϊκά,

καθώς και οτιδήποτε επηρεάζει
μια τέτοια προοπτική, όπως γίνεται
αντιληπτό, είναι ψηλά στις προ-
τεραιότητες του γειτονικού κρά-
τους. Ανάλογη φαίνεται να είναι
η εικόνα και για το δεύτερο ηλε-
κτρικό καλώδιο, το EuroAfrica In-
terconnector, το οποίο θα ενώσει
τα ηλεκτρικά δίκτυα της Αιγύπτου
με Κύπρο, Ελλάδα και Ευρώπη.
Στις ανησυχίες που εκφράζονται
γίνεται λόγος για ενδεχόμενα προ-
βλήματα που θα δημιουργήσει η
Τουρκία στη διέλευση των ηλε-
κτρικών καλωδίων από Κύπρο σε
Κρήτη. Χωρίς να γίνονται ειδικές
αναφορές, η Τουρκία επανειλημ-
μένα έχει διακηρύξει πως στην πε-
ριοχή της Μεσογείου δεν θα μπορεί
να γίνει οτιδήποτε χωρίς τη δική
της συγκατάθεση.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η σταδιακή κορύφωση της έντασης
στην Ανατολική Μεσόγειο και ειδι-
κότερα στα ελληνοτουρκικά δεσπόζει
στην τουρκική επικαιρότητα. Την
ίδια στιγμή σημαντικές πολιτικές
εξελίξεις δεν αποκλείουν ακόμα και
το ενδεχόμενο πρόωρων εκλογών
στη σκιά των όσων διαδραματίζονται
στο εσωτερικό της συντηρητικής-
εθνικιστικής κυβερνητικής συμμα-
χίας. Οι τελευταίες πληροφορίες θέ-
λουν τον «μικρό εταίρο» της κυβέρ-
νησης, το Κόμμα Εθνικιστικής Δρά-
σης (ΚΕΔ), να ετοιμάζει προσχέδιο
νέου εκλογικού νόμου, που προβλέ-
πει την εγκατάλειψη του μέχρι σή-
μερα εκλογικού ορίου με βάση το
οποίο απαιτούνται 50+1% των ψή-
φων για την εκλογή νέου προέδρου.
Έτσι θα ανοίξει ο δρόμος για την
επανεκλογή Ερντογάν στην προ-
εδρία από τον πρώτο γύρο των προ-
εδρικών, εφόσον εξασφαλίσει απλή
πλειοψηφία. Σύμφωνα με πηγές της
«Κ» και το τουρκικό Προεδρικό προ-
ετοιμάζεται για την αλλαγή του εκλο-
γικού νόμου, κυρίως με στόχο τον
αποκλεισμό των μικρότερων, εθνι-
κιστικών κινημάτων από τη Βουλή.
Η πανδημία και η αυξανόμενη οι-
κονομικής αβεβαιότητα προκαλούν
ανησυχία στην κυβέρνηση Ερντογάν
που ετοιμάζεται για την επικείμενη
συνεδρίαση του Ανώτατου Στρα-
τιωτικού Συμβουλίου (Yüksek Askeri
Sura, YAS), στην οποία αναμένεται
να ληφθούν σημαντικές αποφάσεις
για το μέλλον των τουρκικών Ενό-
πλων Δυνάμεων και των «εθνικών
ζητημάτων» της χώρας.

Ρωγμές στη συμμαχία
Σε αυτή τη συγκυρία, το μπλοκ

των εθνικιστικών, κεμαλιστικών,
και αντι-δυτικών δυνάμεων το οποίο
έχει συνάψει στρατηγική συμμαχία

με την κυβέρνηση Ερντογάν μετά
το αποτυχημένο πραξικόπημα, δέ-
χεται ισχυρά πλήγματα, που ανε-
ξάρτητοι Τούρκοι αναλυτές  χρεώ-
νουν στον πρόεδρο Ερντογάν και
τους συνεργάτες του. Η εν λόγω
συμμαχία έχει απασχολήσει επα-
νειλημμένα την τουρκική κοινή γνώ-
μη με τα στρατιωτικά κινήματα των
δεκαετιών του 1980, 1990, και 2000,
και πιο πρόσφατα για τις υποθέσεις
Εργκενεκόν, Βαριοπούλα και Στρα-
τιωτικής Κατασκοπείας. Βέβαια ως
γνωστόν, το Σχέδιο Βαριοπούλα που
περιλάμβανε και ενδεχόμενο σενάριο
στρατιωτικής αναμέτρησης Ελλά-
δας-Τουρκίας, χρεώθηκε εντέλει στο
Κίνημα Γκιουλέν. Μετά το 2013, την
ίδια μοίρα επεφύλαξαν στη συμμαχία
οι κύκλοι της κυβέρνησης Ερντογάν
και για τις υποθέσεις Εργκενεκόν
και Στρατιωτικής Κατασκοπείας.
Μέχρι τα τέλη 2019, οι αντιδυτικοί
εθνικιστές σύμμαχοι του Ερντογάν,
τους οποίους οι αναλυτές που ασκούν
κριτική στο κυβερνητικό έργο ονο-
μάζουν «Εργκενεκόν», έδιναν  την
εντύπωση ότι είχαν επιστρέψει επι-
τέλους στην εξουσία και ότι ήταν
σε θέση να υπαγορεύσουν νέες κα-
τευθυντήριες γραμμές σε μια σειρά
εθνικών ζητημάτων. Μέσα σε αυτό
το πλαίσιο, η τουρκική κυβέρνηση
επιστράτευσε, μετά το 2015, μια αυ-
στηρή ρητορική, αλλά και στρατιω-
τικά μέσα στον χειρισμό του Κουρ-
δικού. Παράλληλα, ο τουρκικός στρα-
τός εισέβαλε στο Ιράκ και τη Συρία,
ενώ η συνεργασία μεταξύ Άγκυρας
και Μόσχας επεκτάθηκε και σε στρα-
τιωτικά ζητήματα. Στο δε Κυπριακό,
τα ελληνοτουρκικά και τα ενεργειακά
ζητήματα η Τουρκία πέρασε στην
αντεπίθεση με τις δικές της θαλάσ-
σιες έρευνες και την εμπλοκή της
στον πόλεμο της Λιβύης. Οι προ-
αναφερόμενες «επιτυχίες» δεν εμ-
πόδισαν τη σταδιακή ανάδυση ρηγ-

μάτων στις σχέσεις του τουρκικού
Προεδρικού με το «Εργκενεκόν».
Στις αρχές αυτού του έτους, έκθεση
του αμερικανικού Πενταγώνου, η
οποία άφηνε ανοιχτό το ενδεχόμενο
ενός νέου πραξικοπήματος στην
Τουρκία, υπήρξε αφορμή για την
έναρξη της ραγδαίας επιδείνωσης

των σχέσεων των δύο πλευρών. Το
κυβερνών ΑΚΡ προειδοποίησε τους
εθνικιστικούς κύκλους ότι «το έργο
που ξεκίνησε τη νύχτα της 15ης Ιου-
λίου παρέμενε ανολοκλήρωτο» και
ότι σε περίπτωση νέου στρατιωτικού
κινήματος θα κινδύνευε η ζωή και
η περιουσία των πραξικοπηματιών
και των συγγενών τους. Το «Εργκε-
νεκόν» απάντησε ανασκαλεύοντας
και πάλι το κεφάλαιο της Υπόθεσης
Γκιουλέν και συγκεκριμένα το πο-
λιτικό της σκέλος. Αυτή η κίνηση
έφερε σε ανοιχτή αντιπαράθεση
τον πρώην επιτελάρχη Ιλκέρ Μπά-
σμπουγ με την κυβέρνηση Ερντογάν,
ενώ η ενημερωτική ιστοσελίδα
«OdaTv», η οποία προβάλλει τις θέ-
σεις των «Εργκενεκόν», προχώρησε
σε αποκαλύψεις για τον ρόλο των
Τουρκικών Μυστικών Υπηρεσιών
(ΜΙΤ) στον πόλεμο της Λιβύης. Η

τουρκική κυβέρνηση απάντησε με
νέο κύμα συλλήψεων αντιπολιτευό-
μενων δημοσιογράφων και οδηγών-
τας ενώπιον της δικαιοσύνης τον
επιτελάρχη Μπάσμπουγ. Την ίδια
εποχή, ο ναύαρχος Τζιχάντ Γιαϊτζί,
ένας εκ των εμπνευστών του δόγ-
ματος της «Γαλάζιας Πατρίδας»,με-
τατέθηκε σε «παθητικό πόστο» στο
Γενικό Επιτελείο στην Άγκυρα, γε-
γονός που υποχρέωσε τον Γιαϊτζί,
που υποστηρίζεται από ομάδα εν
αποστρατεία αξιωματικών που ει-
σηγούνται τη σύσφιξη των σχέσεων
με Ρωσία, Κίνα και Ιράν, να παραι-
τηθεί από τα καθήκοντά του στο
τουρκικό Πολεμικό Ναυτικό.

Όπως ήταν αναμενόμενο οι υπο-
στηρικτές των «Εργκενεκόν» προ-
σεγγίζουν με έντονο προβληματισμό
τις τελευταίες εξελίξεις στην Άγκυρα.
Ο εν αποστρατεία ναύαρχος Τζεμ
Γκιούρντενιζ, που για πολλά χρόνια
είχε υπό τις διαταγές του τον Γιαϊτζί,
δημόσια προειδοποίησε ότι «η Τουρ-
κία εισέρχεται σε μια πολύ δύσκολη
περίοδο. Οι επιθέσεις που δέχεται
δεν είναι μεμονωμένες ούτε και οι
απειλές της Αμερικής στην Ανατο-
λική Μεσόγειο και του ΝΑΤΟ και
των ΗΠΑ κατά της Ρωσίας και της
Τουρκίας. Η οικονομική κρίση στη
χώρα μας δεν αποκλείεται να έχει
ως αποτέλεσμα την εξέταση εναλ-
λακτικών σχεδίων στην Ουάσιγκτον
και άλλες πρωτεύουσες», προειδο-
ποιεί ο ναύαρχος Τζεμ Γκιούρντενιζ.
Πηγές της «Κ» αναφέρουν ότι ο
ναύαρχος κρούει τον κώδωνα του
«αμερικανικού» κινδύνου με στόχο
την ενίσχυση της θέσης του εθνι-
κιστικού-αντιδυτικού μπλοκ στην
κυβερνητική συμμαχία. Σε αυτό το
πλαίσιο οι παρεμβάσεις Γκιούρντενιζ
σχετίζονται άμεσα και με την ανα-
συγκρότηση του τουρκικού στρατού
από τον πρόεδρο Ερντογάν και κρί-
σιμης σημασίας εξελίξεις που ανα-

μένεται να κορυφωθούν στο YAS
του Αυγούστου. 

Πολιτική πηγή στην Άγκυρα θέτει
ένα σημαντικό ερώτημα: «Η νέα πο-
λιτική διαμάχη στην Άγκυρα θα ανα-
κόψει ή θα επιταχύνει την πορεία
προς τα θερμά επεισόδια και τις νέες
στρατιωτικές περιπέτειες, στις οποίες
παρασέρνεται η Τουρκία το τελευ-
ταίο διάστημα, σχεδόν με μαθημα-
τική ακρίβεια;». Σύμφωνα με την
ίδια πηγή εάν το «Εργκενεκόν» κα-
ταφέρει να κρατηθεί στην εξουσία
ως ένας εκ των βασικών υποστηρι-
κτών της κυβέρνησης, τότε όλα τα
σενάρια μένουν στο τραπέζι: Κουρ-
δικό (Ιράκ και Συρία), Ανατολική
Μεσόγειος και Αιγαίο. «Οι ομοϊδεάτες
των Γκιούρντενιζ και Γιαϊτζί προ-
σεγγίζουν τις γειτονικές χώρες και
γενικώς τους αντίπαλους της Τουρ-
κίας ως μαριονέτες των ΗΠΑ και
της Δύσης. Θεωρούν ότι πλησιάζει
η στιγμή που οι ΗΠΑ θα χρησιμο-
ποιήσουν αυτές τις «μαριονέτες»
για να «τιθασεύσουν» την Άγκυρα.
Ισχυρίζονται ότι «χαστούκισαν τους
τρομοκράτες στη Συρία» και ότι
τώρα θα πράξουν το ίδιο σε Ανατο-
λική Μεσόγειο και Αιγαίο». Η πα-
ράταξη «Εργκενεκόν» θα μπορούσε
να κρατηθεί στην εξουσία με ορι-
σμένες  «παράπλευρες απώλειες»
προς ικανοποίηση του Προεδρικού
και να επιχειρήσει στη συνέχεια να
οδηγήσει τις εξελίξεις σε οριακό ση-
μείο στο Κουρδικό και την Αν. Με-
σόγειο. «Εναλλακτικά υπάρχουν δύο
σενάρια. Ο Ερντογάν προχωρά σε
νέα εκκαθάριση και αναλαμβάνει
την επιβολή μερικώς ή ολικώς των
εθνικιστικών σχεδίων ή μαζί με την
εκκαθάριση, λαμβάνοντας υπόψη
τις διπλωματικές ισορροπίες και την
οικονομία, ο ισχυρός πολιτικός άν-
δρας φρενάρει τον τυχοδιωκτισμό
στην εξωτερική πολιτική», καταλήγει
η ίδια πηγή.

Διπλωματική
βεντάλια κατά
της Τουρκίας
σε Αν. Μεσόγειο
Τα τρία ενεργειακά έργα και οι διάδρομοι 
πίσω από τις κινήσεις στην Κρήτη

«Ναυμαχία» Ερντογάν με τους ναυάρχους της Γαλάζιας Πατρίδας 
Βγήκαν μαχαίρια στην Τουρκία, καθώς ανώτεροι αξιωματικοί συγκρούονται με τον πρόεδρο, προκαλώντας ανησυχία στην κυβέρνηση

EastMed
Αν μπορεί να γίνει μια αξιολό-
γηση προς τα πού στρέφεται
η έντονη προσοχή της Άγκυ-
ρας για τα ενεργειακά δρώ-
μενα, τότε σίγουρα αυτή
αφορά τον αγωγό EastMed.
Έργο το οποίο προκαλεί έντο-
νες συζητήσεις για τη βιωσι-
μότητά, οικονομική και τεχνι-
κή. Όπως και με το ηλεκτρικό
καλώδιο, ο αγωγός EastMed
απολαμβάνει της ισχυρής
υποστήριξης του Ισραήλ, ει-
δικότερα μετά το ναυάγιο με-
ταφοράς των εξαγώγιμων
ενεργειακών πόρων της χώ-
ρας στην τουρκική αγορά, μέ-
σω αγωγού Φ.Α. Το συγκεκρι-
μένο έργο βγήκε από τα αζή-
τητα που είχε περιπέσει τα
προηγούμενα χρόνια, με την
ισχυρή υποστήριξη Ισραήλ
και ΗΠΑ και ως πρώτη επιλο-
γή, μεταφοράς των ενεργει-
ακών αποθεμάτων της περιο-
χής στις Ευρωπαϊκές αγορές.
Στην κατάσταση που έχει δη-
μιουργηθεί, οι διπλωματικές
απόψεις που εκφράζονται
για επηρεασμό του έργου
από τις τουρκικές προκλή-
σεις είναι καθησυχαστικές,
κάτι που δεν συμβαδίζει με
τις απόψεις των τεχνοκρατών
και άλλων παραγόντων στα
ενεργειακά, που θεωρούν
πως ένα ασταθές γεωπολιτι-
κό περιβάλλον θα λειτουργή-
σει ανασταλτικά στο επενδυ-
τικό κομμάτι μεγάλων έργων.
Πάντως αυτό που έχει ιδιαί-
τερη αξία για την Ελλάδα αλ-
λά και την Κύπρο, είναι πως η
συνεχιζόμενη και επεκτεινό-
μενη προκλητικότητα της
Τουρκίας δεν αφήνει αδιά-
φορο πρώτα το Ισραήλ αλλά
και την Αίγυπτο. Ειδικά για το
εβραϊκό κράτος αυτό το
οποίο λέγεται εντόνως, το τε-
λευταίο διάστημα στο εσωτε-
ρικό, είναι πως τα όσα έχουν
διαδραματιστεί τα τελευταία
χρόνια έχουν πληγώσει τις
σχέσεις με την Τουρκία και
δεν θα επιτρέψουν επιστρο-
φή στο μήνα του μέλιτος τη
δεκαετία του ’90.

Η παρουσία πρώτα του Κυριάκου Μητσοτάκη και αμέσως μετά του Νίκου Αναστασιάδη στο Ισραήλ, θα έχουν ψηλά
στην ατζέντα τις παράνομες τουρκικές διεκδικήσεις. Το παζλ των διπλωματικών κινήσεων θα συμπληρώσει το ταξίδι
που θα πραγματοποιήσει στο Κάιρο ο Νίκος Δένδιας, σε μια προσπάθεια συμφωνίας με την Αίγυπτο για την ΑΟΖ. 
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Στη Λευκωσία και όχι 
μόνο, ακούγονται ήδη 
οι πρώτες ανησυχίες από
τις τουρκικές προκλήσεις
για τρία ενεργειακά έργα
τα οποία βρίσκονται σε
φάσεις προετοιμασίας ή
και υλοποίησης. Ανησυ-
χίες που δεν συμμερίζον-
ται διπλωματικές πηγές. 

�������

Οι πολιτικές εξελίξεις 
δεν αποκλείουν ακόμα 
και το ενδεχόμενο πρό-
ωρων εκλογών στη σκιά
των όσων διαδραματίζον-
ται στο εσωτερικό της συν-
τηρητικής-εθνικιστικής
κυβερνητικής συμμαχίας. 

Tο μπλοκ των εθνικιστικών, κεμαλιστικών, και αντι-δυτικών αξιωματικών, το
οποίο μετά το αποτυχημένο πραξικόπημα έχει συνάψει στρατηγική συμμαχία
με την κυβέρνηση Ερντογάν, δέχεται τώρα ισχυρά πλήγματα.
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Οι «φύλακες» ως καθρέφτης της κοινωνίας

Ο Πλάτων έλεγε για τους φύ-
λακες της πόλης ότι πρέπει
να είναι ταυτόχρονα άγριοι

και ήπιοι, βίαιοι και ειρηνικοί. Πρέ-
πει να εμπνέουν τρόμο στους εχ-
θρούς της πόλης και με τα άγρια
ένστικτά τους και την έμφυτη βία
τους να αποτρέπουν κάθε επίθεση
εναντίον της. Την ίδια στιγμή, με
τους πολίτες πρέπει να είναι πράοι,
συγκαταβατικοί, να εμπνέουν φιλία
και ασφάλεια. Το πρόβλημα λοιπόν
με τους φύλακες είναι γνωστικό,
χρειάζεται δηλαδή να διακρίνουν
τον φίλο και τον εχθρό της πόλης.

Σε αυτή τη διάκριση πρέπει να
λάβουν υπ’ όψιν τους ότι ο φίλος
του σήμερα ενδέχεται να γίνει ο
εχθρός του αύριο και αντίστροφα.
Η διάκριση ή η απόφαση για τον
φίλο και τον εχθρό γίνεται σε συν-
θήκες πραγματικής δράσης. Με
ποια κριτήρια όμως αποφασίζουν;
Αν απαντούσε κάποιος ότι τους
υποκινεί ο φόβος, τότε θα προέκυ-
πτε ένα άλλο ερώτημα. Γιατί οι φύ-
λακες νιώθουν φόβο απέναντι σε
κάποιους και ασφάλεια απέναντι
σε κάποιους άλλους; Αν απαντή-
σουμε σε αυτό το ερώτημα, έχουμε
και το γνωστικό κριτήριο με το
οποίο οι φύλακες διακρίνουν φίλους
και εχθρούς. Ας ξεκινήσουμε από
τη διαπίστωση ότι, αντίθετα από
την Πολιτεία του Πλάτωνα, οι σύγ-
χρονοι «φύλακες», το αστυνομικό
σώμα, δεν αποτελούν φύσεις φι-
λοσοφικές, μια επίλεκτη ομάδα
ατόμων, η οποία αποχωρίζεται από
το υπόλοιπο σώμα των πολιτών
και ανατρέφεται και εκπαιδεύεται
από πολύ νεαρή ηλικία ειδικά για
το έργο που θα κληθεί να επιτελέσει
μόλις ενηλικιωθεί.

Οι πλατωνικοί φύλακες, άνδρες
ή γυναίκες, πρέπει να δοκιμαστούν
στον φόβο σε παιδική ηλικία, πριν
καν αποκτήσουν λογική και, αν
αποτύχουν, δεν κρίνονται άξιοι να

συνεχίσουν την εκπαίδευση. Η δο-
κιμασία στον Πλάτωνα είναι απλή:
τα παιδιά πλησιάζουν ένα πραγ-
ματικό πεδίο μάχης. Όποιος τρο-
μάξει και τραπεί σε φυγή είναι ακα-
τάλληλος για φύλακας. Αντίθετα,
όποιος παραμείνει ψύχραιμος και
ατάραχος θεατής της μάχης είναι
βέβαιο ότι στις μελλοντικές του
πράξεις δεν θα αντιδρά θυμικά, αλ-
λά θα αποφασίζει έλλογα σταθμί-
ζοντας ορθά τον κίνδυνο και τα
μέτρα αντιμετώπισής του. Κάτι τέ-
τοιο δεν συμβαίνει με τη σύγχρονη
αστυνομία.

Οι «φύλακές» μας είναι μέρος
της πόλης μας, σάρκα από τη σάρκα
του κοινωνικού σώματός μας. Πα-
ρόλο που διακατέχονται από πάθη
όπως και εμείς, φοβούνται, αντι-
δρούν θυμικά, έχουν άλογες προ-
τιμήσεις, ωστόσο καλούνται να
επιτελέσουν το έργο των φυλάκων
του Πλάτωνα. Επομένως, για να
καταλάβουμε τη συμπεριφορά τους,
πρέπει να ελέγξουμε τον εαυτό
μας. Οι «φύλακές» μας είναι ο κα-
θρέπτης της κοινωνίας μας, των
αξιών, των προτιμήσεων και των
φόβων μας. Οι καθημερινοί φόνοι
Αφροαμερικανών πολιτών από
αστυνομικούς στις Ηνωμένες Πο-

λιτείες, κανονικότητα πλέον γι’ αυ-
τή τη χώρα, δεν είναι έργο μερικών
ατόμων τα οποία είτε από φυλετική
προκατάληψη είτε από διαταραγ-
μένο ψυχισμό συμπεριφέρονται
σαδιστικά ή πυροβολούν ψυχρά
αθώους. Δεν είναι καν έργο της
Αστυνομίας ως σώμα, το οποίο λει-
τουργεί παραβατικά προστατεύον-
τας τα μέλη του, αναπτύσσοντας
αμφιλεγόμενες συμπεριφορές και
καλλιεργώντας αμφίβολα, μη χρη-
στά ήθη. Τέλος, δεν είναι καν έργο
της κρατικής μηχανής ή μιας συγ-
κεκριμένης κυβέρνησης, αφού οι
φόνοι αυτοί λαμβάνουν χώρα είτε
πρόεδρος της χώρας είναι Αφρο-
αμερικανός προοδευτικός είτε λευ-
κός αντιδραστικός. Άραγε θα βρι-
σκόταν κανείς πιο κοντά στην αλή-
θεια αν το θεωρούσε συλλογικό
έργο της αμερικανικής κοινωνίας,

το οποίο αντανακλά τα πάθη και
τις άλογες προτιμήσεις της; Και το
ερώτημα βέβαια που προκύπτει εί-
ναι αν μπορούμε με έλλογο τρόπο
να κατανοήσουμε τον μηχανισμό
των άλογων επιλογών μιας ολό-
κληρης κοινωνίας.

Σε ένα από τα περίφημα άρθρα
του, «Περί ορέξεως λόγος ουδείς»
(De gustibus non est disputandum,
1977),ο βραβευμένος με Νόμπελ
οικονομολόγος Garry Becker ασκεί
κριτική στην εν λόγω έκφραση,
ότι δεν μπορεί να υπάρξει λογική
αποτίμηση για τις αισθητικές μας
προτιμήσεις και επιθυμίες. Για ποιο
λόγο μάς αρέσει το κόκκινο και όχι
το πράσινο, γιατί ακούμε κλασική
και όχι ροκ μουσική, γιατί προτι-
μάμε το κρασί και όχι την μπύρα;
Δεν μπορούμε να πείσουμε κάποιον
με τη χρήση του λόγου ότι οι δικές

μας προτιμήσεις στα καταναλωτικά
αγαθά είναι καλύτερες από τις δικές
του. Αυτό ακριβώς δηλώνει ο τίτλος
του άρθρου και αυτό ακριβώς αμ-
φισβητεί ο Becker. Ο συμπεριφο-
ριστής οικονομολόγος της Σχολής
του Σικάγο καταλήγει στο συμπέ-
ρασμα ότι πέρα από τη φαινομενική
αστάθεια των επιλογών μας, το
πραγματικό εμπόρευμα που αγο-
ράζουμε στην ουσία είναι σταθερό.
Όταν αγοράζουμε συγκεκριμένες
μάρκες ρούχων και αυτοκινήτων,
όταν επιλέγουμε συγκεκριμένες
μόδες ή τρόπους ζωής, όταν επεν-
δύουμε σε ακίνητα ή σε συγκεκρι-
μένα ιδρύματα ανώτατης εκπαί-
δευσης, σε πτυχία ή σε συγκεκρι-
μένες κοινωνικές πρακτικές, στην
ουσία το πραγματικό εμπόρευμα
το οποίο αγοράζουμε είναι η κοι-
νωνική διάκριση. Δεν είναι τυχαίο

ότι όλες οι εξεγέρσεις μετά από φό-
νους Αφροαμερικανών, όπως η τω-
ρινή, συνοδεύονται από γενικευ-
μένες λεηλασίες εμπορικών κατα-
στημάτων.

Μολονότι, όπως πιστεύω ακρά-
δαντα, κίνητρο των εξεγέρσεων
είναι η αγανάκτηση και το κοινό
αίσθημα δικαίου, οι λεηλασίες κα-
ταδεικνύουν τη νόσο που μαστίζει
την αμερικανική κοινωνία. Αυτοί
που σπάνε τις βιτρίνες για να κλέ-
ψουν καταναλωτικά αγαθά απο-
βλέπουν και αυτοί με τον δικό τους
στρεβλό τρόπο στην κοινωνική
διάκριση. Συνεπώς, το κριτήριο με
το οποίο κρίνουν τον φίλο και τον
εχθρό οι «φύλακες» στην Αμερική
είναι το ίδιο με αυτό το οποίο η
αμερικανική κοινωνία κρίνει τον
εαυτό της: η κοινωνική διάκριση
που μοιράζει άνισα και άδικα τους
πολίτες σε κοινωνικά ανώτερους
και κοινωνικά κατώτερους.

Το βαθύτερο πρόβλημα της αμε-
ρικανικής κοινωνίας δεν είναι τόσο
αυτό καθαυτό το πάθος της κοι-
νωνικής διάκρισης, το οποίο άλ-
λωστε δεν λείπει από κανένα αν-
θρώπινο σύνολο και είναι, υπό προ-
ϋποθέσεις, χρήσιμο και ωφέλιμο
για μια κοινωνία, όσο το γεγονός
ότι το πάθος αυτό έχει αναχθεί σε
άνευ όρων και ορίων αρχή της συγ-
κεκριμένης κοινωνίας. Όταν μια
πολιτική κοινωνία λειτουργεί υπέρ-
μετρα με βάση μία και μοναδική
αρχή αγνοώντας όλες τις άλλες,
είτε αυτή είναι η κοινωνική διά-
κριση είτε ο εξισωτισμός, καταλήγει
στον δεσποτισμό και την ανελευ-
θερία, σημείωνε χαρακτηριστικά
ο Λόρδος Actonστα 1862.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου. 
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Το βαθύτερο πρόβλημα
της αμερικανικής κοινω-
νίας δεν είναι τόσο αυτό
καθαυτό το πάθος της
κοινωνικής διάκρισης,
όσο το γεγονός ότι το πά-
θος αυτό έχει αναχθεί σε
άνευ όρων και ορίων αρ-
χή της συγκεκριμένης
κοινωνίας.

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Κατά τη διάρκεια της εξέλιξης, μέχρι
και την κορύφωση της πανδημίας
της νόσου COVID-19 στην Κύπρο,
οι πολίτες ήρθαν για πρώτη φορά
σε επαφή με ένα αντικείμενο άγνω-
στο στο ευρύ κοινό. Πρόκειται για
τον κλάδο της Επιδημιολογίας, επι-
στήμη η οποία σχετίζεται με την
παρακολούθηση μια υγειονομικής
κατάστασης. Τα στοιχεία, τα οποία
παρουσιάζονταν κάθε Πέμπτη από-
γευμα από τον καθηγητή Επιδη-
μιολογίας και Δημόσιας Υγείας,
Γιώργο Νικολόπουλο, ήταν προϊόν

της δουλειάς των ιατρών της πρώ-
της γραμμής, αλλά και των προ-
σωπικών ιατρών, των μελών της
Μονάδας Επιδημιολογικής Επιτή-
ρησης και των ακαδημαϊκών, μελών
της Συμβουλευτικής Επιστημονικής
Επιτροπής του υπουργού Υγείας.
Σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα,
όλοι αυτοί οι άνθρωποι έπρεπε να
συνεργαστούν προς την κατεύθυν-
ση της αντιμετώπισης της πανδη-
μίας, μέσω της ορθής και έγκυρης
παρακολούθησης της πορείας της
εντός της κοινότητας της Κύπρου.
Φαίνεται, ωστόσο, ότι η τακτική
που ακολουθήθηκε κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας πρέπει να συ-
νεχιστεί, με τον Παγκύπριο Ιατρικό
Σύλλογο να ετοιμάζεται για μια συ-
νεργασία με τις Ιατρικές Σχολές
των ιδιωτικών πανεπιστημίων,
αλλά και του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου.

Όπως αναφέρεται εκ μέρους
του καθηγητή Γιώργου Νικολόπου-
λου, η μαθηματική μοντελοποίηση
για την παρακολούθηση της καμ-
πύλης των επιβεβαιωμένων περι-
στατικών COVID-19, αλλά και για
την πρόβλεψη αναφορικά με την
εξέλιξη της πανδημίας, διαδραμά-
τισε καταλυτικό ρόλο όσον αφορά
στα συμπεράσματα των επιστημό-
νων σε σχέση με την εξέλιξη της
πανδημίας. Όλα αυτά φαίνεται να
συνέβαλαν στη διαμόρφωση της
άποψης εκ μέρους των ειδικών ότι
η Κύπρος θα μπορούσε να προχω-
ρήσει στο επόμενό της βήμα, αί-
ροντας τους περιορισμούς. Τα όσα
έχουμε προαναφέρει αποτέλεσαν
το ερέθισμα ώστε η ιατρική κοι-
νότητα της Κύπρου να συμπράξει
με την ακαδημαϊκή, ώστε η τακτική
που ακολουθήθηκε με αφορμή την
πανδημία, να εξελιχθεί και να ενι-

σχύσει τον τομέα της Υγείας πε-
ραιτέρω, σε περίπτωση ενός δεύ-
τερου κύματος, αλλά και όσον αφο-
ρά την καλύτερη παρακολούθηση
της υγειονομικής εικόνας. Όπως
πληροφορείται η «Κ», εκ μέρους
του Παγκυπρίου Ιατρικού Συλλόγου
θεωρείται ότι η πανδημία έδωσε
το έναυσμα για να ανοίξουν διά-
φορες συζητήσεις ακαδημαϊκής
φύσεως, οι οποίες στο τέλος να
εφαρμόζονται σε επίπεδο κλινικής
πρακτικής.

Πηγές με γνώση του αντικειμέ-
νου αναφέρουν ότι το προσεχές
διάστημα θα ανοίξει ένα κύκλος
διαβουλεύσεων, μεταξύ των δύο
πλευρών, με σκοπό ο ΠΙΣ και οι
κοσμήτορες των Ιατρικών Σχολών
των ιδιωτικών πανεπιστημίων,
αλλά και του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου να αναπτύξουν επαφή και
συνεργασία. Συγκεκριμένα, οι επα-

φές που θα γίνουν θα αφορούν την
Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου
Κύπρου, την Ιατρική Σχολή «St Ge-
orge’s, University of  London» του
Πανεπιστημίου Λευκωσίας, την Ια-
τρική Σχολή του Ευρωπαϊκού Πα-
νεπιστημίου Κύπρου και την Κυ-
πριακή Ακαδημία Επιστημών, Γραμ-
μάτων και Τεχνών.

Ο στόχος, σύμφωνα με τις ίδιες
πηγές, είναι να υπάρξει η καλύτερη
δυνατή προετοιμασία για ενδεχό-
μενες μελλοντικές υγειονομικές
κρίσεις. Αυτό θα επιτευχθεί με την
ανάπτυξη της δυνατότητάς μας να
κάνουμε πιο ακριβείς προβλέψεις,
κάτι για το οποίο είχε καταβληθεί
σημαντική προσπάθεια εν καιρώ
πανδημίας.

Σημαντικές παράμετροι
Τα δεδομένα τα οποία θα πρέπει

να τύχουν επεξεργασίας, ώστε να

εξάγονται τα σωστά συμπεράσματα,
κυμαίνονται σε διάφορα επίπεδα.
Μερικές σημαντικές πληροφορίες
που πρέπει να καταγράφονται στο
μέλλον είναι, κατ’ αρχάς, τα ποιοτικά
χαρακτηριστικά μιας ασθένειας τα
οποία πρέπει να αξιολογηθούν βάσει
και των πληθυσμιακών χαρακτη-
ριστικών της Κύπρου.

Συγκεκριμένα, πρέπει μερικά
σημαντικά στοιχεία τα οποία πρέπει
να καταχωρίζονται, να αξιολογούν-
ται και να προσμετρούνται, είναι
ο αριθμός των ασθενών που είχαν
νοσήσει, ο αριθμός των νοσούντων
που έχει ιαθεί, ακόμα και ο λόγος
για τον οποίο έχουν ιαθεί.

Όσον αφορά στον λόγο της ία-
σης, σημαντικά δεδομένα θα πρέπει
να είναι τα εξής, που αφορούν στα
ποιοτικά χαρακτηριστικά: η ηλικία,
η μη ύπαρξη άλλων υποκείμενων

νοσημάτων, η έγκαιρη αντιμετώ-
πιση. Ωστόσο, στη χώρα μας φαί-
νεται ότι παρατηρείται μια δυστοκία
όσον αφορά στο θέμα της κατα-
γραφής δεδομένων, αφ’ ενός διότι
δεν ακολουθείται η διαδικασία
αυτή και αφ’ ετέρου διότι φαίνεται
πως δεν υπάρχουν τα απαραίτητα
εργαλεία στη διάθεση των επαγ-
γελματιών υγείας.

Αυτό για το οποίο καταβάλλεται
προσπάθεια, μέσω της αναμενό-
μενης συνεργασίας προς την οποία
οδεύουν ΠΙΣ και ακαδημαϊκοί, είναι
η ολιστική δημιουργία μιας βάσης
δεδομένων, η οποία να παντρεύει
τις διάφορες προσεγγίσεις, οι οποίες
προετοιμάζουν σωστά ένα κράτος
υγειονομικά, ώστε να υπάρχει η
ετοιμότητα, η οργάνωση και να δί-
νει τη σωστή κατεύθυνση στην
εκάστοτε Κυβέρνηση σε ενδεχό-
μενες νέες κρίσεις.

Επιστημονική συμμαχία κατά πανδημιών
Ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος και οι ακαδημαϊκοί συμπράττουν με στόχο την ορθότερη πρόβλεψη μελλοντικών κρίσεων

Οι καθημερινοί φόνοι Αφροαμερικανών πολιτών από αστυνομικούς στις Ηνωμένες Πολιτείες, κανονικότητα πλέον γι’
αυτή τη χώρα, δεν είναι έργο μερικών ατόμων τα οποία είτε από φυλετική προκατάληψη είτε από διαταραγμένο ψυχι-
σμό συμπεριφέρονται σαδιστικά ή πυροβολούν ψυχρά αθώους. 

Συμβουλευτική
ομάδα

Οπως εξηγούν οι ίδιες πηγές,
ένας δεύτερος και εξίσου ση-
μαντικός λόγος για τον οποίο
πρέπει να υπάρξει συντονι-
σμός μεταξύ των κλινικών ια-
τρών και των ακαδημαϊκών, εί-
ναι η επίτευξη μιας πιο ολο-
κληρωμένης σύνθεσης της
εκάστοτε συμβουλευτικής
ομάδας επιστημόνων, σε περί-
πτωση που παρατηρηθεί εκ
νέου στο μέλλον μια παρόμοια
κατάσταση με αυτή που δημι-
ούργησε η πανδημία COVID-
19. Εξάλλου, δεν υπάρχει αμ-
φιβολία ότι εκ μέρους της Συμ-
βουλευτικής Επιστημονικής
Επιτροπής, η οποία συστάθηκε
από τον υπουργό Υγείας για
την αντιμετώπιση της πανδη-
μίας, έκανε πολύ καλή δουλειά
και βάσει της καθοδήγησής της
είχαν ληφθεί κρίσιμες αλλά
αποτελεσματικές αποφάσεις
εκ μέρους της κυβέρνησης.
Αξίζει να σημειωθεί ότι ο
υπουργός Υγείας, κληθείς από
την «Κ» να αναφερθεί σε πιθα-
νή μελλοντική αξιοποίηση της
συγκεκριμένης ομάδας, είπε
ότι «σίγουρα η επιστημοσύνη
τους θα αξιοποιηθεί όποτε
απαιτείται σε περιπτώσεις επι-
δημιών». Ο υπουργός, μάλι-
στα, πρόσθεσε ότι έγινε μια
πολύ καλή προετοιμασία και
με τη βοήθεια της επιστημονι-
κής ομάδας, που θα χρησιμεύ-
σει σαν οδηγός για ενδεχόμε-
νο νέο κύμα του SARS-CoV-2 ή
άλλων επιδημιών, στο νέο πε-
ριβάλλον που έχει δημιουργη-
θεί στον τομέα της Υγείας, που
προνοεί μεταξύ άλλων και την
αναβάθμιση του ρόλου της Μο-
νάδας Επιδημιολογικής Επιτή-
ρησης και την προαγωγή της
Δημόσιας Υγείας.
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Εκ μέρους του ΠΙΣ θεω-
ρείται ότι η πανδημία
COVID-19 έδωσε το έναυ-
σμα για να ανοίξουν διά-
φορες συζητήσεις οι
οποίες στο τέλος να
εφαρμόζονται σε επίπεδο
κλινικής πρακτικής.
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Στη χώρα μας παρατη-
ρείται μια δυστοκία όσον
αφορά στο θέμα της κα-
ταγραφής δεδομένων.

Το προσεχές διάστημα θα ανοίξει ένα κύκλος διαβουλεύσεων με σκοπό ο ΠΙΣ και οι κοσμήτορες των Ιατρικών Σχολών
των ιδιωτικών πανεπιστημίων, αλλά και του Πανεπιστημίου Κύπρου, να αναπτύξουν επαφή και συνεργασία.
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Ένας φόνος, δύο σκηνές, δύο Αμερικές

Σ ε μια τηλεοπτική σκηνή που
κυκλοφόρησε αστραπιαία παν-
τού στο παγκόσμιο χωριό, ένας

λευκός αστυνομικός στη Μινεάπολη
πιέζει με το γόνατό του, για περίπου
εννέα λεπτά, τον λαιμό του μπρού-
μυτα καθηλωμένου αφροαμερικανού
Τζορτζ Φλόιντ, ύποπτου για χρήση
ψεύτικου χαρτονομίσματος, αγνοεί
σαδιστικά τις εκκλήσεις του ότι δεν
μπορεί να ανασάνει, και επιφέρει,
τελικά, το θάνατό του. Σε μια άλλη
σκηνή, λιγότερο γνωστή, αστυνο-
μικοί στη Βόρεια Καρολίνα γονατί-
ζουν μπροστά σε διαδηλωτές που
διαμαρτύρονται για το φόνο του
Φλόιντ. Οι φορείς της νόμιμης βίας,
με πλήρη εξάρτυση, κλίνουν το γόνυ
ενώπιον θυμωμένων πολιτών, με
τους οποίους υπήρχε το σοβαρό εν-
δεχόμενο να εμπλακούν σε βίαιες
συγκρούσεις. Δύο σκηνές, δύο κό-
σμοι, προερχόμενες και οι δύο από
την αμερικανική παράδοση. 

Στην περίπτωση Φλόιντ, δεν συγ-
κλονίζει μόνο το περιστατικό αυτό
καθαυτό αλλά και ο συμβολισμός
του. Το γόνατο του λευκού αστυνο-
μικού στο λαιμό του ακινητοποι-
ημένου με χειροπέδες αφροαμερι-
κανού που σφαδάζει και εκλιπαρεί,
συμβολίζει τη λευκή κυριαρχία σε
μια χώρα που στιγματίστηκε από
τη δουλεία. Σημειώστε ότι ο βασα-
νισμός και, τελικά, ο φόνος ενός πο-
λίτη από όργανο της δημόσιας τάξης
συνέβη εν μέσω πανδημίας, από
την οποία έχουν πληγεί δυσανάλογα
οι Αφροαμερικανοί (2,4 φορές υψη-
λότερος δείκτης θνησιμότητας). Εξε-
λήφθη εύλογα από τη μαύρη κοινό-
τητα (και όχι μόνο) ως μια συμβολική

υπενθύμιση ότι η θέση τους είναι
στον πάτο της κοινωνικής πυραμίδας
- να υπηρετούν τη λευκή πλειονό-
τητα ως «essential workers», κάτω
από την μπότα του λευκού αστυνο-
μικού  αν χρειαστεί. Αλλά και η δεύ-
τερη σκηνή φέρει ένα διακριτά αμε-
ρικανικό αποτύπωμα – απηχεί τις
καλύτερες στιγμές του κινήματος
των πολιτικών δικαιωμάτων στις
ΗΠΑ. Το 1965, ο Μάρτιν Λούθερ
Κίνγκ και 250 ειρηνικοί διαδηλωτές
συνελήφθησαν στη Σέλμα, Αλαμ-
πάμα, γιατί διαδήλωσαν χωρίς άδεια.
Πιστοί στο πνεύμα της ειρηνικής
διαμαρτυρίας, γονάτισαν και άρχισαν
να προσεύχονται. Το μεγαλείο του
Κινγκ ήταν να παιδαγωγήσει το λαό
του σε έναν τρόπο διαμαρτυρίας
που δεν επιδιώκει να καταστρέψει
την άδικη για τους Αφροαμερικανούς
πολιτική κοινότητα των ΗΠΑ, αλλά
να της θυμίσει τα μεγάλα ηθικοπο-
λιτικά ελλείμματά της – ότι «αθέτησε
την επιταγή που εξέδωσαν οι ιδρυτές
της». Το 2016, ο σταρ γνωστής πο-
δοσφαιρικής ομάδας του Σαν Φραν-
σίσκο Κόλιν Καπερνίκ αρνήθηκε να
σταθεί σε στάση προσοχής στην
ανάκρουση του εθνικού ύμνου, πριν
το εναρκτήριο λάκτισμα, και γονά-
τισε στο ένα πόδι. «Δεν πρόκειται
να σταθώ όρθιος και να δείξω πε-

ρηφάνια για μια σημαία σε μια χώρα
που καταπιέζει τους μαύρους και
τους έγχρωμους», είπε σε συνέντευξή
του. Το παράδειγμά του βρήκε αρ-
κετούς μιμητές. Η Εθνική Λίγκα Πο-
δοσφαίρου (NFL) καταδίκασε αυτή
τη συμπεριφορά και ανακοίνωσε
ότι θα επέβαλλε ποινές. Στο τέλος
της σεζόν, ο Καπερνίκ έμεινε χωρίς
συμβόλαιο. Σήμερα, μετά τη δολο-
φονία Φλόιντ, η NFL ομολόγησε το
λάθος της. «Εμείς στην NFL παρα-
δεχόμαστε ότι κάναμε λάθος», είπε
ο επίτροπος της Λίγκας. «Οι διαμαρ-
τυρίες σε όλη τη χώρα είναι εμβλη-
ματικές αιώνων σιωπής, ανισότητας
και καταπίεσης των μαύρων παι-
κτών, προπονητών, οπαδών και προ-

σωπικού. Ακούμε». Ήταν η ηθική
δικαίωση των θαρραλέων ποδοσφαι-
ριστών της Λίγκας, τους οποίους ο
Τραμπ όχι μόνο είχε προσβάλει χυ-
δαία όπως συνηθίζει («σκύλας γιούς»
τους αποκάλεσε), αλλά είχε ζητήσει
την απόλυσή τους, μιμούμενος το
αηδιαστικά θρασύ ύφος του στο
«Apprentice» («απολύεσαι»). Η γο-
νυκλισία τύπου Καπερνίκ έχει εξαι-
ρετικό ενδιαφέρον διότι εκφράζει
μία σύνθετη στάση. Και καταφάσκει
και αρνείται· δηλώνει και σεβασμό
και διαμαρτυρία.  Όταν γονατίζουμε,
περιστέλλουμε το σωματικό μας
εαυτό, υποδηλώνοντας σεβασμό και
δέος σε κάτι που μας υπερβαίνει και
τιμούμε –το Θεό, τη σορό του νεκρού,

το μνημείο (θυμηθείτε τη μνημειώδη
γονυκλισία του Γερμανού καγκελά-
ριου Βίλι Μπραντ, το 1970, σε μνη-
μείο της Βαρσοβίας αφιερωμένο
στους Εβραίους που σκοτώθηκαν
από τους Ναζί). Η γονυκλισία πιθα-
νότητα έχει βιολογικές απαρχές: θη-
λαστικά όπως σκύλοι και χιμπατζή-
δες δείχνουν υπακοή σκύβοντας.
Στον άνθρωπο, βέβαια, επενδύεται
με νόημα, και αποκτά πολύ πιο σύν-
θετες ιδιότητες.

Ο Καπερνίκ γονατίζει γιατί σέ-
βεται τη σημαία. Συγχρόνως, ακριβώς
επειδή τη σέβεται θέλει να διαμαρ-
τυρηθεί, διότι αυτό που εκφράζει
το εθνικό σύμβολο - ισότητα - πα-
ραμένει ανεκπλήρωτο ιδανικό για
τους Αφροαμερικανούς. Γονατίζον-
τας, εκφράζει τη διαμαρτυρία του,
εφόσον αποκλίνει από τον συμβατικό
τρόπο εκδήλωσης σεβασμού (τη
στάση προσοχής). Η γονυκλισία εμ-
περιέχει και σεβασμό και διαμαρ-
τυρία. Παραμένει μέλος της κοινό-
τητας, αμφισβητώντας τον κυρίαρχο
τρόπο λειτουργίας της. Μόνο όταν
νοιάζεσαι για ό,τι συνέχει το έθνος
(τη σημαία) δεν το μετατρέπεις σε
τοτέμ αλλά σε ευκαιρία ανα-νοημα-
τοδότησής του. Οι αστυνομικοί της
Βόρειας Καρολίνας που γονατίζουν
μπροστά από τους διαδηλωτές, εκ-
φράζουν την ίδια σύνθετη στάση.
Η γονυκλισία τους αντιστρέφει συμ-
βολικά την ιεραρχία ισχύος. Ο ισχυ-
ρός εκφράζει το σεβασμό για τον
αδύνατο. Πρόκειται για μια πράξη
μη λεκτικής μετα-επικοινωνίας, η
οποία θέτει το πλαίσιο για την επι-
κοινωνία των δύο μερών. Η αστυ-
νομία οφείλει να προστατεύει την

έννομη τάξη, στο πλαίσιο του κρά-
τους δικαίου. Αλλά, στον απόηχο
της δολοφονίας Φλόιντ και των βί-
αιων διαμαρτυριών, αυτή η προστα-
σία θα γίνει με σεβασμό στον πόνο
και τον εύλογο θυμό των διαδηλω-
τών. Σε ανακοίνωσή της η τοπική
αστυνομία ανέφερε: «Κλίνουμε το
γόνυ σε ένδειξη κατανόησης του
πόνου που υπάρχει στο έθνος μας
[…]. Υπερασπιζόμαστε τη δικαιο-
σύνη για όλους. Δεσμευόμαστε να
ακούμε τον καθένα με αξιοπρέπεια
και σεβασμό». Μετά τη γονυκλισία
των αστυνομικών, οι διαδηλωτές
τους αγκάλιασαν. Έχω εμπιστοσύνη
στην Αμερική. Κουβαλά μεν το προ-
πατορικό αμάρτημα της δουλείας
αλλά αρθρώνει, συγχρόνως, εκ γε-
νετής, την πίστη στο ευγενέστερο
ιδεώδες της νεωτερικότητας: «Θε-
ωρούμε αυτές τις αλήθειες αυταπό-
δεικτες, ότι όλοι οι άνθρωποι δημι-
ουργήθηκαν ίσοι, ότι έχουν προικι-
σθεί από το Δημιουργό τους με ορι-
σμένα αναπαλλοτρίωτα δικαιώματα,
ότι μεταξύ αυτών είναι η Ζωή, η
Ελευθερία, και η αναζήτηση της Ευ-
τυχίας» («Διακήρυξη της Ανεξαρτη-
σίας», 1776). Αυτή η Αμερική πάντα
θα εμπνέει, πάντα θα συγκινεί, πάντα
θα κινητοποιεί, ακόμα κι όταν γίνεται
βάρβαρη, ακόμα κι όταν αστοχεί,
ακόμα κι όταν εκλέγει πρόεδρο έναν
άνθρωπο που συχνά συμπεριφέρεται
σαν να είναι χαρακτήρας του «Νο-
νού» ή των «Sopranos». 

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας (www.htsou-
kas.com) είναι καθηγητής Στρατηγικής Δι-
οίκησης στην Έδρα Columbia Ship Mana-
gement στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. 
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Η κίνηση του σώματος
είναι παρόμοια αλλά
το νόημά της (και
το αποτέλεσμά της)
πολύ διαφορετικό. 

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Η πανδημία της νόσου COVID-19,
αφού σε πρώτη φάση έβαλε λου-
κέτο στα σχολεία για ένα σημαντικό
χρονικό διάστημα, σε δεύτερο χρό-
νο ανέδειξε τα μεγάλα κενά και τις
ελλείψεις που υπάρχουν στον τομέα
της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης
και της ψηφιοποίησης της Παιδείας
στην Κύπρο. Το γεγονός ότι γίνον-
ται διάφορες προβλέψεις από τους
επιστήμονες, σε τοπικό και διεθνές
επίπεδο, σε σχέση με την εμφάνιση
ενός δεύτερου κύματος της παν-
δημίας το ερχόμενο φθινόπωρο,
επιβάλλει σε όλους  να προετοιμα-
στούμε κατάλληλα, σε περίπτωση
που παραστεί η ανάγκη για την

επαναφορά των αυστηρών περιο-
ριστικών μέτρων. Ένας σημαντικός
πυλώνας για την Παιδεία είναι η
εξ αποστάσεως εκπαίδευση, τομέας
ο οποίος φαίνεται ότι δεν ήταν προ-
ετοιμασμένος για να ανταπεξέλθει
στην μεγάλη πρόκληση. Κατά την
ομιλία του στη Βουλή, την εβδο-
μάδα που μας πέρασε, ο υπουργός
Παιδείας, Πρόδρομος Προδρόμου,
έκανε αναφορά σε Σχέδιο Α΄ και
Σχέδιο Β΄, τα οποία εξετάζονται
για την επόμενη σχολική χρονιά.
Το πρώτο σχέδιο, εξήγησε, αφορά
την κανονική λειτουργία των σχο-
λείων «εφόσον συνεχίσει η χώρα
μας να προοδεύει απομακρυνόμενη
διαρκώς από το φάσμα της επιδη-
μίας». Το δεύτερο σχέδιο, το οποίο
είναι στα σκαριά, αφορά την σχε-
δίαση ενός ολοκληρωμένου σχεδίου
αξιοποίησης της ψηφιακής τεχνο-
λογίας στην εκπαίδευση.

Το Σχέδιο Β΄
Όπως ανέφερε ενώπιον της Επι-

τροπής Παιδείας ο κ. Προδρόμου,

«έχουμε προετοιμαστεί για να έχου-
με, όπως τώρα, περιορισμούς στον
αριθμό μαθητών και μαθητριών
που θα φοιτούν». Τόνισε πως στό-
χος είναι όπως μην παρατηρηθούν
ξανά τα προβλήματα που προέκυ-
ψαν τον Μάρτιο, αλλά «θα εξασφα-
λίσουμε τη συνέχεια της φοίτησης
είτε με φυσική παρουσία στην τάξη
είτε εξ αποστάσεως, ταυτόχρονα».
Ο στόχος αυτός, είπε, θα επιτευχθεί
με την ανάπτυξη της ψηφιακής
παιδαγωγικής προσέγγισης, μια
διαδικασία η οποία βρίσκεται σε
εξέλιξη, σε συνεργασία και με το
Υφυπουργείο Καινοτομίας.

Τρεις διαστάσεις
Κληθείς από την «Κ» να επεκτα-

θεί όσον αφορά το σχέδιο αξιοποί-
ησης της ψηφιακής τεχνολογίας
στην εκπαίδευση, ο υπουργός Παι-
δείας ανέφερε κατ’ αρχάς ότι αυτό
πρέπει παρουσιαστεί το συντομό-
τερο δυνατόν, χωρίς να έχει καθο-
ριστεί ο ακριβής χρόνος. Το Σχέδιο
Β΄ έχει τρεις διαστάσεις, εξήγησε

ο Πρόδρομος Προδρόμου. Η πρώτη
αφορά στον εξοπλισμό και στην
υποδομή που έχουν τα σχολεία,
όπως είναι η ποιότητα της σύνδε-
σης στο διαδίκτυο και της ασύρ-
ματης σύνδεσης, ώστε να υπάρχει
η επιχειρησιακή δυνατότητα να
μεταδοθεί ηλεκτρονικά το μάθημα
από όλες τις τάξεις σε συνθήκες
εξ αποστάσεως εκπαίδευσης. Έχει
γίνει η συνεννόηση μεταξύ του ιδί-
ου και του Υφυπουργού Καινοτο-
μίας, ώστε λειτουργοί του Υφυ-
πουργείου να αναλάβουν την αξιο-
λόγηση της κατάστασης και την
καταγραφή των αναγκών στα σχο-
λεία. Την ίδια ώρα, βρίσκεται σε
εξέλιξη η καταγραφή των αναγκών
σε εξοπλισμό, ώστε να εξασφαλιστεί
ο απαιτούμενος αριθμός φορητών
–κατά προτίμηση– ηλεκτρονικών
υπολογιστών για όλους τους μα-
θητές, ώστε να έχουν την δυνατό-
τητα να συμμετέχουν στην εξ απο-
στάσεως εκπαίδευση, αν κριθεί
αναγκαία η εφαρμογή της στο μέλ-
λον.

Η δεύτερη διάσταση αφορά τον
εμπλουτισμό μιας τράπεζας ψη-
φιακού οπτικοακουστικού υλικού
επιμορφωτικού χαρακτήρα. Όπως
είπε ο κ. Προδρόμου, ο ίδιος θα
έχει επαφές με το ΡΙΚ, προκειμένου
να επεκταθεί ο προγραμματισμός
για την δημιουργία εκπαιδευτικών
προγραμμάτων. Η πιο ουσιαστική
αξιοποίηση της ψηφιακής τεχνο-
λογίας, ωστόσο, δεν θα αφορά μόνο
στην μετάδοση μαθήματος στο
πλαίσιο της εξ αποστάσεως εκπαί-
δευσης, αλλά θα έγκειται στην πιο
παιδαγωγική διάστασή της. Συγ-
κεκριμένα, ανέφερε ο υπουργός,
θα γίνουν κάποια επιμορφωτικά
σεμινάρια στους εκπαιδευτικούς,
σε συνεργασία με το Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο, περί τις αρχές της νέας
σχολικής χρονιάς, ώστε να ενημε-
ρωθούν για τις δυνατότητες αξιο-
ποίησης της ψηφιακής τεχνολογίας.
Επιδίωξη είναι όπως τα συγκεκρι-
μένα σεμινάρια γίνουν κατά το
Διήμερο του Εκπαιδευτικού, κατά
τις πρώτες μέρες του Σεπτεμβρίου,

καθώς οι εκπαιδευτικοί θα επιστρέ-
ψουν στα σχολεία από την 1η του
μήνα. Στην επιμόρφωση των εκ-
παιδευτικών αναμένεται ότι θα
συμβάλουν και τα ιδιωτικά πανε-
πιστήμια, τα οποία εξέφρασαν εν-
διαφέρον.

Η τρίτη διάσταση αφορά στην
αξιοποίηση της ψηφιακής τεχνο-
λογίας, χωρίς η ανάγκη αυτή να
προκύπτει από οποιαδήποτε κρίση,
όπως η πανδημία. Ως παράδειγμα
ο κ. Προδρόμου ανέφερε τα Κρατικά
Ινστιτούτα Επιμόρφωσης, καθώς
και τα παιδιά τα οποία διδάσκονταν
κατ’ οίκον, για διάφορους λόγους
για τα οποία βάσει του Σχεδίου δεν
θα χρειάζεται η φυσική παρουσία
του εκπαιδευτικού. Ταυτόχρονα
θα πρέπει να γίνει ένας προγραμ-
ματισμός, ώστε τα σχολεία σε όλες
τις βαθμίδες της εκπαίδευσης, από
την προδημοτική, μέχρι το Λύκειο,
να εμπλουτίσουν τις ιστοσελίδες
τους με όλο το αξιόλογο υλικό που
μπορεί να έχουν, όπως για παρά-
δειγμα οι εργασίες καθηγητών και
μαθητών. Αυτό θα πρέπει να γίνει
συνείδηση στα σχολεία, ανέφερε
ο Υπουργός Παιδείας, ώστε οι ιστο-
σελίδες τους να αξιοποιούνται σε
μόνιμη βάση και να δείχνουν το
έργο που επιτελείται. Με τον τρόπο
αυτό, θα μπορούν τόσο οι εκπαι-
δευτικοί, όσο και οι μαθητές, να
ανατρέχουν στις ιστοσελίδες των
σχολείων και να βρίσκουν υλικό
χρήσιμο για τους ίδιους και τους
σκοπούς των μαθημάτων τους.

Τέλος, αξίζει να αναφερθεί ότι
ο πιο πάνω σχεδιασμός γίνεται με
στόχο τον διπλασιασμό του εκπαι-
δευτικού χρόνου, όπως εξήγησε ο
Υπουργός. Συγκεκριμένα, με την
πλήρη εφαρμογή του Σχεδίου, ακό-
μα και στο ενδεχόμενο μελλοντικού
lockdown και επαναφοράς του μέ-
τρου της εκ περιτροπής φοίτησης
στα σχολεία, θα είναι δυνατή η
ταυτόχρονη παρακολούθηση του
μαθήματος, τόσο από τους μαθητές
οι οποίοι θα βρίσκονται στην τάξη,
όσο και από τους μαθητές οι οποίοι
θα βρίσκονται στο σπίτι, χωρίς
προβλήματα. Όσον αφορά στα θέ-
ματα ασφάλειας και προσωπικών
δεδομένων που προέκυψαν, κατα-
βάλλεται προσπάθεια σε συνεργα-
σία με την αρμόδια Επίτροπο, ώστε
να ξεπεραστούν και το σχέδιο αυτό
να υλοποιηθεί.

Σχέδιο Β΄ για εξ αποστάσεως εκπαίδευση
Το Υπουργείο Παιδείας θέλει να αναπτύξει ένα ολοκληρωμένο σχέδιο αξιοποίησης της ψηφιακής τεχνολογίας

Το γόνατο του λευκού αστυνομικού στο λαιμό του ακινητοποιημένου με χει-
ροπέδες αφροαμερικανού που σφαδάζει και εκλιπαρεί, συμβολίζει τη λευκή
κυριαρχία σε μια χώρα που στιγματίστηκε από τη δουλεία.

Υπήρξε πρόοδος
Η περίοδος του lockdown μας
ανάγκασε να εφαρμόσουμε εν
μέρει τον προγραμματισμό για
την ψηφιακή τεχνολογία, με
την εμπλοκή και του Παιδαγω-
γικού Ινστιτούτου και την εξ
αποστάσεως εκπαίδευση, δή-
λωσε ο κ. Προδρόμου. Έχει
ήδη δημιουργηθεί μια μικρή
τράπεζα δεδομένων με υλικό
που αποστέλλετο από εκπαι-
δευτικούς καθώς και με διδα-
σκαλίες που γίνονταν τηλεοπτι-
κά για την δημοτική εκπαίδευ-
ση. Επίσης, πλέον, υπάρχουν
περίπου εβδομήντα χιλιάδες
χρήστες της συγκεκριμένης βά-
σης δεδομένων, οι οποίοι δια-
θέτουν τους κωδικούς τους και
έχει δημιουργηθεί ένα δίκτυο
επικοινωνίας. Με αυτό τον τρό-
πο, θα δίνεται η δυνατότητα στα
σχολεία να επικοινωνούν με
τους μαθητές και τους εκπαι-
δευτικούς, ώστε να κάνουν κά-
ποιες εργασίες εξ αποστάσεως.
Επιπρόσθετα, φέτος για πρώτη
χρονιά θα εφαρμοστεί, σε συ-
νεργασία με το Υφυπουργείο
Καινοτομίας, η ηλεκτρονική εγ-
γραφή των μαθητών, για την
οποία το σύστημα δεν είναι
πλήρως έτοιμο, ωστόσο το βή-
μα θα γίνει, ανέφερε ο κ. Προ-
δρόμου.
Στόχος είναι η παρουσίαση του
Σχεδίου Αξιοποίησης της Ψη-
φιακής Τεχνολογίας στην Εκ-
παίδευση στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο, το συντομότερο δυνα-
τόν, με τις τρεις βασικές του
διαστάσεις. Επίσης, θα πρέπει
να παρουσιαστούν από τον
Υπουργό Παιδείας και οι ανάγ-
κες που προκύπτουν για την
υλοποίηση του σχεδίου, με κυ-
ριότερη το κόστος που θα αφο-
ρά στις υποδομές των σχολείων
και τον εξοπλισμό που πρέπει
να εξασφαλιστεί, ώστε να μπο-
ρεί να εφαρμοστεί το σχέδιο
αυτό. Βάσει των πρώτων εκτι-
μήσεων, το κόστος δεν θα είναι
απαγορευτικό, αλλά τα ασφαλή
συμπεράσματα θα εξαχθούν
μετά την ολοκλήρωση της κατα-
γραφής των αναγκών.

������

Στόχος είναι η παρουσία-
ση του Σχεδίου στο
Υπουργικό, το συντομό-
τερο δυνατόν, με τις τρεις
βασικές του διαστάσεις,
αλλά και των αναγκών
που θα προκύψουν, όσον
αφορά στο κόστος. Στην περίπτωση μελλοντικού lockdown θα είναι δυνατή η ταυτόχρονη παρακολούθηση του μαθήματος, τόσο από τους μα-

θητές, οι οποίοι θα βρίσκονται στην τάξη, όσο και από τους μαθητές, οι οποίοι θα βρίσκονται στο σπίτι, χωρίς προβλήματα.
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Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Oταν θα ξανάρθει το φθινόπωρο και
ο χειμώνας θα έχουμε στη διάθεση
μας δόσεις του εμβολίου κατά του
COVID-19, λέει στον Αλέξη Παπα-
χελά, ο Σαλονικιός διευθύνων σύμ-
βουλος της Pfizer, ενός των μεγα-
λυτέρων φαρμακευτικών κολοσ-
σών, Άλμπερτ Μπούρλα. Αυτό υπό
την προϋπόθεση ότι το υπό παρα-
σκευή εμβόλιο θα δουλεύει, θα πά-
ρει τις ανάλογες άδειες και οι εται-
ρείες που έχουν επενδύσει δισε-
κατομμύρια μαζί και η ανθρωπό-
τητα, θα έχουν την τύχη να έχουν
στα χέρια ένα πετυχημένο φάρμα-
κο. Διαφορετικά, οι ποσότητες που
ήδη έχουν ετοιμαστεί θα κατα-
στραφούν. 

–Πώς είναι να είναι κανείς δι-
ευθύνων σύμβουλος σε μια πολύ
μεγάλη φαρμακευτική εταιρεία
την ώρα που ξεσπάει μια τόσο
μεγάλη κρίση σαν τον κορωνοϊό; 

–Είναι μεγάλο προνόμιο, γιατί
μπορείς να κάνεις τη διαφορά. Αλλά
είναι και τεράστια ευθύνη και οφεί-
λω να ομολογήσω ότι την ένιωσα
και τη νιώθω πολύ βαριά στους
ώμους μου. Το να είσαι διευθύνων
σύμβουλος μιας πολύ μεγάλης εται-
ρείας –οποιοδήποτε και αν είναι
το αντικείμενό της– απλώς και
μόνο επειδή είσαι ένας παγκόσμιος
εργοδότης, δημιουργεί τρομερές
ευθύνες έτσι κι αλλιώς. Πρέπει να
πάρεις αποφάσεις εν τω μέσω του
κορωνοϊού για το πώς θα προστα-
τέψεις την ασφάλεια των υπαλλή-
λων σου, πώς θα προστατέψεις την
ασφάλεια των κοινοτήτων στις
οποίες η εταιρεία δρα και εργάζεται.
Παράλληλα κατάλαβα ότι έχουμε
και έναν άλλο ρόλο να παίξουμε:
να βρούμε μια λύση μέσα στην κρί-
ση. Για παράδειγμα, να δημιουρ-
γήσουμε ένα εμβόλιο ή ένα αντιιικό.
Αμέσως κατάλαβα ότι θα μπορού-
σαμε, αν είμαστε τυχεροί και αν
χρησιμοποιήσουμε τις επιστημο-
νικές δυνάμεις που έχουμε, να χρη-
σιμοποιήσουμε τα χρήματα που
έχουμε , χρειάζονται αρκετά και
έχουμε αρκετά, δόξα τω Θεώ, αλλά
όλα αυτά δεν αρκούν. Χρειάζονται
αποφάσεις και σωστές αποφάσεις.
Μπορεί να τα έχεις όλα, αλλά αν
πάρεις τις λάθος αποφάσεις να μη
χαρείς το αποτέλεσμα. Κι όταν κα-
ταλαβαίνεις ότι δισεκατομμύρια
πολιτών στον κόσμο, εκατομμύρια
επιχειρήσεων, εκατοντάδες κυβερ-
νήσεις εναποθέτουν τις ελπίδες
για μια λύση στη φαρμακευτική
βιομηχανία –και είμαστε ηγετική
εταιρεία αυτής της βιομηχανίας–
τη νιώθεις πολύ έντονα την ευθύνη
στους ώμους σου.

–Πότε πιστεύετε ότι θα έχουμε
μια εικόνα για το αν θα υπάρξει
εμβόλιο, και πότε θα υπάρξει;

–Πολύ καλή ερώτηση. Πριν από
μερικούς μήνες, όταν ξεκινήσαμε
τις προσπάθειες, αυτό που αναρω-
τιόμουν ήταν εάν θα έχουμε ένα
εμβόλιο. Περισσότερο τώρα τείνω
να ρωτώ πότε θα έχουμε ένα εμ-
βόλιο. Είμαι αρκετά αισιόδοξος ότι
η επιστήμη θα βρει λύση στον εμ-
βολιασμό, που νομίζω είναι το βα-
σικό που θα χρειαστεί η κοινωνία
για να ανοίξει αυτή τη στιγμή. Το
θέμα μας είναι στο πότε. Αυτή τη
στιγμή υπάρχουν πολλές φαρμα-
κευτικές εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται στην προσπάθεια να δη-
μιουργηθεί ένα εμβόλιο και είμαστε
μια από αυτές. Εύχομαι όλες οι εται-
ρείες να είναι επιτυχείς, γιατί θα

χρειαστούν επιλογές στα χέρια των
γιατρών και θα χρειαστούν και πο-
σότητες που θα είναι δύσκολο να
καλυφθούν από μια μόνο εταιρεία
όσο μεγάλη κι αν είναι, όπως είναι
η Pfizer. Βλέπουμε συνεχώς στοι-
χεία, γιατί οι έρευνες γίνονται σε
συνεργασία με το FDA και τις Ευ-
ρωπαϊκές Αρχές Έγκρισης Φαρμά-
κων. Εάν τα πράγματα συνεχίσουν
να εξελίσσονται καλά και δεν βρε-
θούμε προ εκπλήξεων, τον Οκτώ-
βριο μπορεί να έχουμε ένα εμβόλιο
για το οποίο από τη μια πλευρά
εμείς να είμαστε σίγουροι για την
ασφάλεια και την αποτελεσματι-
κότητά του και επιπλέον να είναι
οι αρχές της Αμερικής, της Ευρώ-
πης, της Ιαπωνίας και όλου του κό-
σμου που εγκρίνουν τέτοια φάρ-
μακα, να είναι αρκετά πεπεισμένες
για την ασφάλεια και την αποτε-
λεσματικότητά του και εμείς να
έχουμε ήδη παράσχει αρκετά εκα-
τομμύρια δόσεων για να μπορέσουν
να χρησιμοποιηθούν. Για να γίνουν
αυτά, χρειάζεται φυσικά να κάνεις
πράγματα τελείως διαφορετικά από
ό,τι κάνουμε σε έναν συμβατικό
τρόπο ανάπτυξης ενός εμβολίου.
Παίρνουμε τεράστιο οικονομικό
ρίσκο, δηλ. κάνουμε όλες τις φάσεις
παράλληλα, αντί να τις κάνουμε
τη μια μετά την άλλη διαδοχικά.
Πράγμα που σημαίνει ότι εάν ξαφ-
νικά κάτι αποτύχει το όλο σύστημα
καταρρέει κι έχεις ξοδέψει τα λεφτά
σου και τις επιστημονικές σου δυ-
νάμεις άδικα. Αλλά είναι ο μόνος
τρόπος να μπορέσεις να πετύχεις
κάτι γρήγορα. Κι ένα από τα μεγα-
λύτερα ρίσκα που παίρνουμε είναι
ότι αρχίζουμε την παραγωγή των
εμβολίων χωρίς να ξέρουμε αν δου-
λεύουν. Αν είμαστε τυχεροί και η
ανθρωπότητα είναι τυχερή και το
εμβόλιο δουλεύει, θα έχουμε δόσεις
όταν θα χρειάζονται, κατά πάσα
πιθανότητα όταν θα ξαναέρθει το
φθινόπωρο και ο χειμώνας. Εάν
δεν είμαστε τυχεροί, θα καταστρέ-
ψουμε τις ποσότητες.

–Για τι ποσά και τι μεγέθη μι-
λάμε;

–Μόνο η Pfizer, ο προϋπολογι-
σμός που έχουμε για εμβόλιο και
αντιιικά φάρμακα, με τη μερίδα
του λέοντος να παίρνει το εμβόλιο,

θα επενδύσει 2 δισ. δολάρια σε ελ-
ληνικές προσπάθειες. Και από αυτά,
το μεγαλύτερο μέρος θα είναι εμ-
προσθοβαρές, δηλ. θα πρέπει να
επενδυθεί στην αρχή, τουλάχιστον
1 δισ. αυτή τη χρονιά.

–Υπάρχει μια ανησυχία από κά-
ποιους ανθρώπους που λένε ότι
ακριβώς επειδή υπάρχει μεγάλη
βιασύνη να βρεθεί το εμβόλιο,
μήπως παρακαμφθούν τα πρω-
τόκολλα και οι δικλίδες ασφα-
λείας. Συμμερίζεστε αυτή την
ανησυχία;

–Όχι, γιατί ξέρω πώς δουλεύουν
τα πράγματα. Αυτή τη στιγμή το
FDA, οι ευρωπαϊκές αρχές, οι ια-
πωνικές αρχές και γενικά οι αρχές
που θα δώσουν την έγκριση για το
οποιοδήποτε εμβόλιο που θα χρη-
σιμοποιηθεί στους πολίτες, παρα-
κολουθούν στενά τις μελέτες και
έχουν θέσει στάνταρτ. Στην περί-
πτωσή μας και νομίζω και στην πε-
ρίπτωση όλων των μεγάλων φαρ-
μακευτικών εταιρειών που δρα-
στηριοποιούνται αυτή τη στιγμή,
άσχετα με το τι θα έλεγε το FDA,
θα πρέπει κι εμείς να βεβαιωθούμε
ότι είναι αρκετά ασφαλές και αρ-
κετά επιτυχημένο. Καταλαβαίνω
ότι υπάρχει μια λεπτή γραμμή στο
τι θα πει «αρκετά ασφαλές». Κατ’
αρχήν «αρκετά ασφαλές» είναι λά-
θος έκφραση. Να είμαστε αρκετά
βέβαιοι για την ασφάλειά του. Γιατί
πρέπει να είναι τελείως ασφαλές.
Αλλά το πόσο βέβαιοι θα είμαστε...
Φυσικά, αν το δοκιμάσεις σε 10.000
ανθρώπους έχεις μια βεβαιότητα

πριν πας στο κοινό. Αν το δοκιμά-
σεις σε 5.000 ανθρώπους πριν πας
στο ευρύ κοινό, έχεις λιγότερη βε-
βαιότητα. Αν το δοκιμάσεις σε ένα
εκατομμύριο ανθρώπους έχεις πε-
ρισσότερες πιθανότητες να πιάσεις
τις οποιεσδήποτε παρενέργειες.
Στα εμβόλια γενικά, επειδή τα χο-
ρηγούμε σε υγιείς ανθρώπους, δεν
είναι σαν το φάρμακο του καρκίνου
π.χ. που θα το δώσεις σε κάποιον
που είναι άρρωστος, είμαστε πάρα
πολύ αυστηροί στις προδιαγραφές
ασφαλείας. Και εμείς και οι αρχές
που θα τα εγκρίνουν. 

–Το εμβόλιο θα είναι αρκετά
φθηνό ώστε να το πάρουν και
άνθρωποι που, ενδεχομένως,
δεν το αντέχουν οικονομικά;
Επίσης, εάν θα μπορέσουν να
το εξασφαλίσουν εύκολα και άλ-
λες χώρες εκτός από την Αμε-
ρική;

–Κατ’ αρχάς, για τους πολίτες
ας πούμε των προηγμένων χωρών,
π.χ. Αμερική, Ευρώπη, Ιαπωνία,
Κορέα, Αυστραλία, για χώρες που
έχουν ήδη καθιερωμένα συστήματα
εθνικής υγείας, που καλύπτουν
την πλειοψηφία των πολιτών τους.
Σε αυτές τις χώρες σχεδόν πάντα,
και το πιο πιθανό είναι να συμβεί
και με τον COVID-19, οι πολίτες
δεν θα πρέπει να πληρώσουν τί-
ποτα. Δηλαδή θα είναι δωρεάν για
τους πολίτες. Οι χώρες θα πληρώ-
σουν στους παρασκευαστές. Το
σύστημα υγείας. Αυτή τη στιγμή
πολύ λίγες χώρες ανησυχούν για
το πόσο θα στοιχίσει το εμβόλιο.

Διότι είναι τόσο μεγάλες οι οικο-
νομικές ζημιές που υφίστανται
αυτή τη στιγμή οι κρατικοί προ-
ϋπολογισμοί, που με χαρά θα δα-
πανούσαν χρήματα εάν υπήρχε
ένα εμβόλιο. Λέγοντας αυτό να σας
πω ότι από την πλευρά μου κατα-
λαβαίνω ότι δεν μπορώ να εφαρ-
μόσω σε αυτήν την περίπτωση
τους νόμους της ελεύθερης αγοράς.
Δεν μπορώ δηλ. να πω ότι το εμ-
βόλιο θα το χρεώσω π.χ. στη γερ-
μανική κυβέρνηση ή στην αμερι-
κανική κυβέρνηση ή την ελληνική
με βάση την αξία που φέρνει. Διότι
θα έπρεπε να το χρεώσουμε εξαι-
ρετικά ακριβά και κάτι τέτοιο δεν
θα ήταν σωστό. Νομίζω ότι ανε-
ξάρτητα της αξίας, εάν θα βγει ένα
εμβόλιο, από την πλευρά μας σκο-
πεύουμε να το κοστολογήσουμε
στην ίδια τιμή που έχουμε όλα τα
άλλα μας εμβόλια, τα οποία δεν
έχουν τέτοιου είδους ανταγωνισμό.
Αλλά το βασικότερο αυτή τη στιγμή
είναι να μπορέσουμε να έχουμε
ένα εμβόλιο. Επίσης, θα ήθελα να
αναφερθώ για το τι θα γίνει με τις
υπόλοιπες χώρες. Διότι χώρες της
Αφρικής ή μερικές της Λατινικής
Αμερικής, μπορεί εμπορικά να
έχουν πολύ μικρή σημασία για
εμάς, αλλά από την άποψη των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων και της
υγείας των ανθρώπων τους –έχουν
τα ίδια δικαιώματα φυσικά– και
δεν θα έπρεπε να στερήσουμε σε
αυτήν την περίπτωση τα εμβόλια
σε αυτές τις κυβερνήσεις που δεν
έχουν τη δυνατότητα να πληρώ-
σουν. Ειδικά σε περίοδο που ξέρω
ότι η ζήτηση θα είναι μεγαλύτερη
από την προσφορά. Γι’ αυτό τον
λόγο, δουλεύουμε πολύ σκληρά για
να βρούμε έναν δίκαιο τρόπο ώστε
και χώρες οι οποίες δεν έχουν τις
οικονομικές δυνατότητες, να μπο-
ρέσουν να αποκτήσουν το εμβόλιο.
Και εκεί τα εμπόδια δεν θα είναι
τόσο οικονομικά όσο εμπόδια υπο-
δομών. Για παράδειγμα, το εμβόλιο
που δουλεύουμε εμείς, ειδικά η
πρώτη γενεά μόλις βγει, θα χρει-
άζεται μεταφορά σε θερμοκρασία
-80 βαθμών κελσίου. Αυτό χρειάζε-
ται κάποια εξειδικευμένη υποδομή
για να μπορέσεις να το κάνεις.
Πολύ λίγες αφρικανικές χώρες
έχουν τέτοια υποδομή. Θα πρέπει
να λύσουμε τέτοια προβλήματα.
Δουλεύουμε αυτή τη στιγμή πολύ
εντατικά, με τον Μπιλ Γκέιτς, ο
γνωστός φιλάνθρωπος και founder
της Microsoft, ο οποίος έχει εξαι-
ρετική δραστηριότητα σε ζητήματα
υγείας σε αυτές τις χώρες, για το
πώς θα μπορέσουμε να λύσουμε
τέτοια θέματα υποδομών ώστε να
μπορέσουν να πάρουν και αυτοί
το δίκαιο μερίδιο.

Όλη η συνέντευξη
στην ηλεκτρονική έκδοση

της Κυριακάτικης «Κ». 

Εκτός απροόπτου,
τον Οκτώβριο
μπορεί να έχουμε
ένα ασφαλές εμβόλιο 
Βαρυσήμαντη συνέντευξη στην «Κ» του  Έλληνα CEO
της φαρμακευτικής εταιρείας Pfizer, δρα Άλμπερτ Μπούρλα

–Να υποθέσουμε ότι και στην
Ελλάδα θα δούμε αυτό το εμ-
βόλιο σχετικά γρήγορα όταν
θα είναι διαθέσιμο;

–Ο στόχος μας είναι η Ευρώπη
και η Αμερική να το δουν την ίδια
ώρα, εάν θα είναι διαθέσιμο. Μπο-
ρεί να υπάρχουν μία ή δύο εβδο-
μάδες διαφορά αλλά θα είναι για
λογιστικούς λόγους και όχι για
πολιτικούς ή άλλους λόγους. Αλλά
κοιτάμε, επειδή στις κρίσιμες
στιγμές η αμερικανική κυβέρνηση
το θέλουν γι’ αυτούς, η Ευρώπη
το θέλει για την Ευρώπη αλλά και
μέσα στην Ευρώπη οι βόρειες χώ-
ρες το θέλουν για τις βόρειες, οι
νότιες για τις νότιες, θα πρέπει
να βρούμε έναν τρόπο που να
υπάρχει δικαιοσύνη στη μοιρασιά.
Ειδικά για την Ευρώπη γιατί ξέρω
τα προβλήματα που υπάρχουν
ανάμεσα στην Ευρώπη και την
Αμερική, φρόντισα να εγκατα-
στήσουμε δύο διαφορετικά δίκτυα
παραγωγής, η Αμερική να έχει το
δικό της και η Ευρώπη το δικό

της. Για να μην μπλέξουμε. Αλλά
σίγουρα θα πρέπει να βρούμε μέ-
σα στην Ευρώπη τους τρόπους
ώστε να μοιραστεί δίκαια, και φυ-
σικά η Ελλάδα. 

–Ξέρω ότι η Pfizer ετοιμάζει
ένα μικρό hub, τυχαία μάλλον,
στη Θεσσαλονίκη. Αναρωτιέμαι
πιο είναι το δικό σας σχέδιο
γι’ αυτό το hub. 

–Πολλοί λένε πως αν δεν ήμου-
να εγώ δεν θα υπήρχε αυτό το
hub στη Θεσσαλονίκη. Θέλω να
τονίσω ότι η Θεσσαλονίκη κέρδισε
την επένδυση με το σπαθί της.
Εγώ ακριβώς επειδή ήξερα καλά
τα πράγματα ήμουνα σε θέση να
αντιληφθώ αυτό που ίσως άλλοι
δεν μπορούσαν ότι αυτό το hub
θα είναι εξαιρετικά πετυχημένο,
διότι ξέρω την ποιότητα των επι-
στημόνων που παράγει η Θεσσα-
λονίκη και την ποιότητα ειδικά
σε αυτούς τους τομείς του Πανε-
πιστημίου της Θεσσαλονίκης. Ξέ-
ρω ακόμα την ορμή και τη ζέση

με την οποία οι Έλληνες και ειδικά
οι νέοι, εργάζονται και θέλουν να
μάθουν. Και ένα τέτοιο hub, ένα
κέντρο ψηφιακών ερευνών το
οποίο θα εξυπηρετεί τις ανάγκες
της Pfizer στην Αμερική, στην
Κίνα, στην Ευρώπη, από Έλληνες
είναι κάτι που θα κάνει τους ερ-
γαζόμενους να μάθουν και θα δη-
μιουργήσει τεράστια κύματα στην
όλη οικονομία. Και αυτός ήταν ο
λόγος που έγινε. Τώρα πως πάμε
με το κέντρο: έχουν ξεκινήσει οι
πρώτες προσλήψεις, σκοπεύαμε
μέχρι το φθινόπωρο να έχουμε
σημαντικό αριθμό προσλήψεων
ήδη, ακόμα νομίζω ότι θα τον
έχουμε, καθυστερήσαμε λιγάκι,
ένα με ενάμιση μήνα λόγω του
κορωνοϊού. Είχαμε πει για μια
επένδυση που θα απασχολεί μέχρι
200 εργαζόμενους, κυρίως επι-
στήμονες απόφοιτους πανεπι-
στημίου και όχι μόνο και είμαι
αισιόδοξος ότι θα πάμε σε πολύ
μεγαλύτερα νούμερα σε αυτή την
επένδυση στη Θεσσαλονίκη.

Στα εμβόλια γενικά,
επειδή τα χορηγούμε σε
υγιείς ανθρώπους, εί-
μαστε πάρα πολύ αυ-
στηροί στις προδιαγρα-
φές ασφαλείας.

Σε Αμερική, Ευρώπη, Ια-
πωνία, Κορέα, Αυστραλία
και χώρες που έχουν ήδη
καθιερωμένα συστήματα
εθνικής υγείας, που
καλύπτουν την πλειοψη-
φία των πολιτών τους, το
εμβόλιο θα είναι δωρεάν.

Δουλεύουμε σκληρά για
να βρούμε έναν δίκαιο
τρόπο ώστε και χώρες οι
οποίες δεν έχουν τις οι-
κονομικές δυνατότητες ,
να αποκτήσουν το εμβό-
λιο. Εκεί τα εμπόδια δεν
θα είναι τόσο οικονομικά
όσο εμπόδια υποδομών.

Μόνο η Pfizer, ο προϋπο-
λογισμός που έχουμε
για εμβόλιο και αντιιικά
φάρμακα, με τη μερίδα
του λέοντος να παίρνει
το εμβόλιο, θα επενδύσει
2 δισ. δολάρια σε ελληνι-
κές προσπάθειες.

Όταν καταλαβαίνεις ότι δισεκατομμύρια πολιτών στον κόσμο, εκατομμύρια επιχειρήσεων, εκατοντάδες κυβερνήσεων,
εναποθέτουν τις ελπίδες για μια λύση στη φαρμακευτική βιομηχανία -και είμαστε ηγετική εταιρεία αυτής της βιομηχα-
νίας- την νιώθεις πολύ έντονα την ευθύνη στους ώμους σου.

Η Pfizer δημιουργεί hub στη Θεσσαλονίκη
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Ο αθόρυβος Κόκκινος
Ο υφυπουργός Έρευνας, Καινοτομίας και
Ψηφιακής Πολιτικής Κυριάκος Κόκκινος, αν
και σχετικά νέος στο κυβερνητικό σχήμα,
φαίνεται να εξελίσσεται από τα δυνατά χαρ-
τιά της κυβέρνησης. Αθόρυβος τις περισσό-
τερες φορές, κατάφερε σε συνθήκες παν-
δημίας να δείξει έργο στην ψηφιακή υπο-
στήριξη των μέτρων που αποφασίσθηκαν
για στήριξη επιχειρήσεων και εργαζομένων,
παρά τα όποια προβλήματα προέκυψαν,  και
αυτό δεν περνά απαρατήρητο στον Λόφο.
Και δεν είναι μόνο η δουλειά που έγινε μέσα
στην κρίση. Ο Κυριάκος Κόκκινος έχει πάρει
φόρα να ξεμπλοκάρει την ψηφιοποίηση
του δημοσίου,  η οποία έχει κολλήσει εδώ
και μερικά χρόνια. Προερχόμενος από τον
ιδιωτικό τομέα, ο υφυπουργός είναι φυσικό
να μην μπορεί να αντιληφθεί τις αγκυλώσεις
του Δημοσίου. Εξάλλου έχει ένα δυνατό
ατού. Απέδειξε ότι το πρώτο που χρειάζεται
είναι αλλαγή νοοτροπίας. Και έχει να επιδεί-
ξει την ολοκλήρωση έργων  μέσα στην κρί-
ση,  που σε άλλες περιπτώσεις θα χρειαζόν-
τουσαν μερικά χρόνια μέχρι να ωριμάσουν. 

••••
Φαρμάκι ο φραπές
Πριν από την άρση των περιοριστικών μέ-
τρων,  κάποιοι στον τουριστικό χώρο,  είχαν
ξεκινήσει την αγαπημένη τους συνήθεια,
την κλάψα για την οικονομική καταστροφή,
λες και είναι οι μοναδικοί που τους χτύπησε
η πανδημία. Με το που ξεκίνησε η άρση των
περιορισμών και άνοιξαν παραλίες, κάποιοι
στο Πρωταρά  άλλαξαν τροπάρι και κόβουν
ευρώ και κκελλέδες. Ρε αθεόφοβοι, 5 ευρώ
ο φραπές σε πλαστικό  και 2 ευρώ το μικρό
μπουκάλι το νερό;  Με τέτοια λογική και
πρακτική νομίζετε ότι θα πείσετε τον Κύ-
πριο να μείνει φέτος εντός και να στηρίξει
τον εγχώριο τουρισμό; Αύριο που θα γεμί-
ζουν τα αεροπλάνα για την Ελλάδα,  θα ξεκι-
νήσετε και πάλι να κλαίγεστε και να απειλεί-
τε, βάζοντας μπροστά τους εργαζόμενους
που θα βιώσουν την ανεργία. Οι τοπικές αρ-
χές στις τουριστικές περιοχές θα πρέπει να
μπουν μπροστά και να συνετίσουν τους ασυ-
νείδητους. Το Υφυπουργείο Τουρισμού
αμέσως θα πρέπει να τους  κόψει τον βήχα
με κάποιο τρόπο. 

••••
«Νύφη» 1000 ευρώ
Τα όσα είπε δημόσια ο υπουργός Εσωτερι-
κών για το μεταναστευτικό και προκάλεσαν
έντονες αντιδράσεις, δεν έχουν να κάνουν
με την ουσία του ζητήματος και τα υπαρκτά
προβλήματα. Πέριξ του μεταναστευτικού

υπήρχε και συνεχίζει  να δρα μια βιομηχανία
όπου η επίκληση πατριωτικών αισθημάτων
είναι ψιλά γράμματα. Δεν είναι απλές δημο-
σιογραφικές πληροφορίες, υπάρχουν στοι-
χεία, και κάποιοι θα πρέπει να ανησυχούν.
Π.χ. στον τομέα των εικονικών γάμων  οι πε-
ριζήτητες νύφες είναι Ρομά ρουμάνικης κα-
ταγωγής. Η ταρίφα για τη νύφη είναι 1000
ευρώ. Τη διετία 2018-19 από τους 3567 πο-
λιτικούς γάμους,  οι 1660 πραγματοποιήθη-
καν από συγκεκριμένη δημοτική αρχή.
Υπήρξε περίπτωση που ο «γαμπρός» και η
«νύφη» γνωρίστηκαν σε δημαρχείο με τον
ευτυχή «γαμπρό» ενώπιον του έκπληκτου
αντιδημάρχου που θα τους ένωνε «εις σάρ-
κα μια» να λέει στη «νύφη»,  «nice to meet
you». Επίσης, υπάρχουν στοιχεία που διε-
ρευνώνται, ότι εταιρεία προσλαμβάνει
υπαλλήλους, αλλοδαπούς οι οποίοι κατά πε-
ρίεργο τρόπο έχουν προτίμηση σε  Ρομά εκ
Ρουμανίας τις οποίες και νυμφεύονται. Και
το κερασάκι στην τούρτα. Γάμοι εξ αποστά-
σεως πραγματοποιούνται; Βεβαίως είναι η

απάντηση, και δεν είναι μια γενική και αόρι-
στη άποψη.

••••
Εύσημα από Ισραήλ
Στα ψιλά των εγχώριων εντύπων πέρασε τα
όσα είπε στο γειτονικό Ισραήλ,  η Dr. Galia
Lindenstraus, επίτιμο μέλος του Ινστιτούτου
Ερευνών Εθνικής Ασφάλειας (INSS) του Ισ-
ραήλ. Πέρα από τις ενδιαφέρουσες από-
ψεις για τις σχέσεις του Εβραϊκού Κράτους
με την  κυβέρνηση της Τουρκίας, η ισραηλι-
νή αναλύτρια διεθνών σχέσεων αναφέρεται
με κολακευτικά σχόλια στην κυπριακή δι-
πλωματία και τη συμβολή της,  στο πλέγμα
των περιφερειακών συνεργασιών. Αυτούσιο
το απόσπασμα  της απάντησης για το πλαίσιο
των συνεργασιών : «Η Κύπρος, ειδικά, μια
μικρή χώρα με πολύ δημιουργική διπλωμα-
τία, η οποία έχει υπογράψει επίσης οικονο-
μικές συμφωνίες οριοθέτησης με το Ισραήλ,
τον Λίβανο και την Αίγυπτο – είναι αυτή η

οποία ως ένα σημείο επιτάχυνε τη διαδικα-
σία στη Μέση Ανατολή, τα θετικά αποτελέ-
σματα της οποίας βλέπουμε σήμερα: πολύ
στενές σχέσεις μεταξύ Ισραήλ, Ελλάδας και
Κύπρου». Κανείς δεν άγιασε στον τόπο του…

••••
Θεατρόφιλοι
Την περασμένη Τρίτη πραγματοποιήθηκε η
επανεκκίνηση των θεατρικών παραστάσε-
ων,  με μια παράσταση του Θεατρικού Οργα-
νισμού Κύπρου. Το αμφιθέατρο Μακαρίου
Γ΄ στη Λευκωσία γέμισε από την αγάπη των
θεατρόφιλων, οι οποίοι δεν έχασαν την ευ-
καιρία να παρακολουθήσουν την πρώτη πα-
ράσταση του ΘΟΚ μετά την καραντίνα του
κορωνοϊού. Στην επίσημη πρώτη,  δυναμικό
παρών έδωσε πολιτικό προσωπικό από κά-
ποια κόμματα και την κυβέρνηση. Η πιο ηχη-
ρή παρουσία ήταν του ΑΚΕΛ,  με επικεφα-
λής τον γ.γ. Άντρο Κυπριανού και από δίπλα
τους Στέφανο Στεφάνου και Γιώργο Λουκαΐ-

δη. Στις κερκίδες του αμφιθεάτρου βρέθη-
καν  και οι υπουργοί Νίκος Χριστοδουλίδης,
ο Πρόδρομος Προδρόμου, καθώς και ο Νί-
κος Τορναρίτης. Σε κάποια πηγαδάκια που
στήθηκαν,  ακούστηκε πως στο κομμάτι του
πολιτισμού δεν έγιναν και πολλά εν μέσω
κορωνοϊού.

••••
Εκλογή Τορναρίτη 
Διαπρέπει στο Συμβούλιο της Ευρώπης,  ο
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημο-
κρατικού Συναγερμού Νίκος Τορναρίτης.
Εκτός από επικεφαλής της Κυπριακής Αντι-
προσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευ-
ση του Συμβουλίου της Ευρώπης,  ο κ. Τορ-
ναρίτης  εξελέγη, πρόσφατα, εισηγητής εκ
μέρους της Επιτροπής για το θέμα «O ρόλος
των εθνικών κοινοβουλίων στην εφαρμογή
των Παγκόσμιων Συμφώνων των Ηνωμένων
Εθνών για τους Πρόσφυγες και τους Μετα-
νάστες». Θέμα καυτό, ευαίσθητο και μια από
τις σημαντικότερες προκλήσεις για τα κράτη
μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης και ιδιαί-
τερα για τα Μεσογειακά κράτη,  ανάμεσά
τους και η Κύπρος.

«Τώρα που τα βρήκαμε με την ΑΟΖ πάμε μια Μύκονο;»

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Η συμφωνία οριοθέτησης Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης Ελλάδας – Ιταλίας είναι σημαντική εξέλιξη αλλά έως εκεί. Το μεγάλο στοίχημα
για την ελληνική διπλωματία είναι η Αίγυπτος. Και όταν λέμε συμφωνία εννοούμε ότι κάτι θα πάρουμε, κάτι θα δώσουμε. Να το έχουν κατά νου,
όσοι δεν μπορούν να χαρούν με μια επιτυχία, που τους ξεπερνά.

Οι τίτλοι της είδησης για τις πρό-
σφατες δηλώσεις του υπουργού
Αμύνης της Τουρκίας, όπως παρου-
σιάστηκε από τα δικά μας ΜΜΕ, εί-
χαν όλοι τους σχεδόν το ρήμα «προ-
καλεί». Φαίνεται ότι οι περισσότε-
ροι από εμάς θεωρήσαμε ότι ο
Ακάρ μάς προκαλεί, όταν υποστηρί-
ζει ότι «δεν είναι μαθηματικά βολι-
κό», για την Ελλάδα, να επιχειρήσει
στρατιωτική αναμέτρηση με την
Τουρκία. Καταλαβαίνω πολύ καλά
την οδύνη αυτού του θυμού: είναι
επειδή –δυστυχώς– ο Ακάρ έχει δί-
κιο και μέσα μας το ξέρουμε, ανε-
ξαρτήτως του πατριωτισμού μας και
των ευγενών προθέσεών μας για
αυτοθυσία.

Θα έλεγα μάλιστα –διατρέχοντας
τον κίνδυνο να σας ενοχλήσω– ότι η
επίμαχη δήλωση του Ακάρ ήταν
μάλλον μια προειδοποίηση, που
διατυπώθηκε χωρίς υπεροψία και
μάλιστα ανταποκρινόταν στις επιθυ-
μίες της πλειοψηφίας της ελληνι-
κού λαού. Το λέω, επειδή μόλις την
προηγουμένη των «προκλητικών»
δηλώσεων Ακάρ είχε δημοσιευθεί
στην Ελλάδα εγκυρότατη δημοσκό-
πηση, βάσει της οποίας το 56% (!)
των ερωτηθέντων προκρίνει τη
«στρατιωτική λύση» με την Τουρκία.
Γιατί, λοιπόν, να μην ερωτηθεί από
κάποιο δημοσιογράφο ο Ακάρ στη
συνέντευξη Τύπου που έδωσε και
γιατί να μη δώσει τη συγκεκριμένη
απάντηση; Επειδή διάβασα τις πλή-
ρεις δηλώσεις του Τούρκου υπουρ-
γού, μιαν ελαφρά και συγκρατημέ-
νη ειρωνεία τη διακρίνω στο ύφος
του. Πρόκληση, όμως, στην επίμαχη
δήλωση δεν βλέπω.

Στη δημοσκόπηση που προανέφε-
ρα, με διασκεδάζει πολύ η αθωότη-
τα που κρύβει η διατύπωση «στρα-

τιωτική λύση», την οποία επιλέγει
το 56% των ερωτηθέντων. Εφόσον
δοθεί με στρατιωτικά μέσα, λύση
θα είναι οπωσδήποτε! Δεν πρόκει-
ται όμως να είναι λύση που θα μας
ικανοποιήσει· και το χειρότερο είναι
ότι η ταπείνωση της ήττας θα δηλη-
τηριάσει για πάρα πολλά χρόνια την
πολιτική ζωή, συνεπώς και την οι-
κονομία, καθώς και τις προοπτικές
κοινωνικής προόδου. Θα είναι, κατά
κάποιον τρόπο, σαν να ανοίγουμε
την πληγή του Κυπριακού στην ελ-
ληνική επικράτεια. Ποιος τρελός θα
το διάλεγε αυτό και για χάρη ποιας
δόξας, μου λέτε;

Αν θέλουμε να συζητήσουμε ρεαλι-
στικά τις τουρκικές αμφισβητήσεις
στο Αιγαίο, τις συστηματικές προ-
κλήσεις, όλη αυτή τη διαρκή απειλή
της ελληνοτουρκικής έντασης και
τις αβεβαιότητες που προξενεί για
τις προοπτικές του μέλλοντός μας,
πρέπει να παραδεχθούμε ότι ο βα-
σικός λόγος που μας εμποδίζει να
διευθετήσουμε δικαστικά, στη Χά-
γη, τις ελληνοτουρκικές διαφορές
ως προς τις θαλάσσιες ζώνες, είναι
ο μαξιμαλισμός της θέσης μας για
το Καστελλόριζο.

Βάσει της υπάρχουσας νομολογίας,

η θέση μας δεν στέκεται: παντού
στον κόσμο όπου υπάρχουν αντί-
στοιχα θέματα διευθετούνται συμ-
βιβαστικά. Εντέλει, είναι και παρά-
λογο εκ μέρους μας να διεκδικούμε
κάτι τέτοιο στα σοβαρά. Μπορεί να
είναι ωραίο, ηρωικό και μεγαλει-
ώδες! Δεν έχω αντίρρηση – πάντως,
παράλογο είναι και οδηγεί μόνο
στην αντιπαράθεση. Αλλωστε, κά-
ποιον ανάλογο συμβιβασμό δεν κά-
ναμε με τους Ιταλούς, προκειμένου
να υπογραφεί η πρόσφατη συμφω-
νία; Τι μας εμποδίζει να κάνουμε το
ίδιο και με τους Τούρκους, εφόσον
συμφωνούν σε δικαστική διευθέτη-

ση; (Εκτός από το ότι συμβαίνει να
είναι Τούρκοι, βέβαια...)

Η επιμονή μας σε έναν ανεδαφικό
μαξιμαλισμό στο Καστελλόριζο μας
κοστίζει σε ευημερία. Η χρόνια ελ-
ληνοτουρκική «κατάσταση» στο Αι-
γαίο είναι από τους βασικότερους
ανασχετικούς παράγοντες στην
προσέλκυση ξένων επενδύσεων,
χωρίς τις οποίες σοβαρή ανάπτυξη
δεν μπορεί να υπάρξει. Το γεγονός,
ωστόσο, ότι ανάλογες παραχωρή-
σεις έγιναν προς την ιταλική πλευ-
ρά, με προϊδεάζει ότι η προσφυγή
στη Χάγη με την Τουρκία για το Αι-

γαίο μπορεί να είναι η κατεύθυνση
την οποία ακολουθεί η κυβέρνηση,
χωρίς να το διατυμπανίζει.

Από την άλλη, ωστόσο, υπάρχει το
«Σχίσμα του 2004» στην εξωτερική
πολιτική μας, όταν η τότε κυβέρνη-
ση (της Ν.Δ. επίσης...) ουσιαστικά
απέσυρε την Ελλάδα από τη διαδι-
κασία του Ελσίνκι, βάσει της οποίας
η ενταξιακή πορεία της Τουρκίας
συνδεόταν με την προσφυγή στη
Χάγη για τις θαλάσσιες ζώνες. Η
λαϊκή Δεξιά ταυτίστηκε πλήρως με
τη βαθιά αποστροφή για την πολιτι-
κή του Ελσίνκι και, είτε μας αρέσει
είτε όχι, το μεγαλύτερο κομμάτι της
Ν.Δ. σήμερα είναι αυτή ακριβώς η
λαϊκή Δεξιά. 

Δεν ξαφνιάζομαι, λοιπόν, όταν
υποδαυλίζουν τον τσαμπουκά με
την Τουρκία και μέλη της κυβέρνη-
σης, που ενδεχομένως να απηχούν
την αποστροφή τους για το Ελσίνκι.
Φέρ’ ειπείν, ο αξιαγάπητος υπουρ-
γός Εθνικής Αμύνης, ο οποίος ερω-
τάται από δημοσιογράφο, «αν είμα-
στε έτοιμοι ακόμα και για μια στρα-
τιωτική λύση, όπως ανέφερε ο σύμ-
βουλος του πρωθυπουργού κ. Δια-
κόπουλος», και αυτός συμφωνεί εν-
θουσιωδώς: «Ακριβώς! Είπε ότι
προετοιμαζόμαστε για όλα τα ενδε-
χόμενα. Μέσα σε όλα τα ενδεχόμε-
να συμπεριλαμβάνονται ασφαλώς
και η στρατιωτική εμπλοκή» κ.λπ.
Βέβαια, είναι πολύ πιθανό η συγκε-
κριμένη θέση να μην επιδέχεται την
πολιτική ερμηνεία που της αποδί-
δω. Να μην επιδέχεται, τολμώ να
πω, καμία απολύτως ερμηνεία,
αφού πρόκειται για τον Ν. Παναγιω-
τόπουλο...

Το κόστος του μαξιμαλισμού
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΓΙΩΡΓΟΣ ΣΑΒΒΙΔΗΣ

Ο συμπαθέστατος υπουργός Δικαιο-
σύνης θα έπρεπε να γνωρίζει πως τις
εκ των υστέρων διαπιστώσεις,  για την
ανάγκη αύξησης των ποινών σε όσους
γράφουν στα παλαιότερα των υποδη-
μάτων τους  τα υγειονομικά πρωτόκολ-
λα με τις συναθροίσεις,  δημιουργούν
αλγεινές εντυπώσεις. Έργα εκ των
προτέρων και το κυριότερο, ονόματα
κ. Σαββίδη.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Στη χώρα μας υπάρχει ένα παράδοξο σε
σχέση με το μεταναστευτικό. Τη στιγμή
που στην υπόλοιπη Ευρώπη υπάρχει πλήρης
αντίληψη του προβλήματος, αλλά και του
ιδιαίτερα μεγάλου βάρους που έχει επωμιστεί
τα τελευταία χρόνια η Κύπρος, στο εσωτερικό

υπάρχουν πολιτικοί και δημοσιογραφικοί κύκλοι που θε-
ωρούν ότι η έγερση του ζητήματος είναι αδικαιολόγητη
και υπερβολική. Θεωρούν ότι δεν τεκμηριώνεται η διογ-
κούμενη οικονομική επιβάρυνση, ούτε η αύξηση της εγ-
κληματικότητας, ούτε και η αλλοίωση του δημογραφικού
χαρακτήρα της χώρας μας και πολύ εύκολα αποδίδεται ο
χαρακτηρισμός της ξενοφοβίας και της ακραίας πολιτικής
συμπεριφοράς, προς όσους εγείρουν το ζήτημα. 

Από την άλλη, ο αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Μαργαρίτης Σχοινάς ήταν ξεκάθαρος όταν μιλούσε,
πριν από λίγες μέρες, για το Μεταναστευτικό, εξηγώντας
ότι πρόκειται για μια κορυφαία ευρωπαϊκή πρόκληση
που επιβάλλει τη χάραξη κοινής πολιτικής. Σύμφωνα με
τον ευρωπαίο αξιωματούχο, το νέο Σύμφωνο για τη Με-
τανάστευση και το Άσυλο, που θα παρουσιαστεί μέσα
στις επόμενες βδομάδες, «αποτελεί μία από τις πιο εμ-
βληματικές πρωτοβουλίες της νέας Επιτροπής». Αναγνω-
ρίζει, μάλιστα, ότι «η Κύπρος σηκώνει δυσανάλογα μεγάλο
βάρος και θα έχει πολλά να κερδίσει από αυτή τη νέα,
μεγάλη ευρωπαϊκή συμφωνία». Εξίσου ξεκάθαρη είναι η
θέση του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, της πολιτικής
ομάδας της κεντροδεξιάς στην οποία ο ανήκει και ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός: «Πρέπει να διασφαλίσουμε ότι
κανείς δεν θα μπορεί να εισέλθει στην επικράτεια της
Ε.Ε. χωρίς τη γνώση και τη ρητή έγκριση των αρχών μας».
Αυτή η θέση, βέβαια, δεν συνάδει με τις προσεγγίσεις
όσων θεωρούν ότι δεν υπάρχουν σύνορα και θεωρούν
περίπου ως ρατσιστική και ξενοφοβική κάθε προσπάθεια
ελέγχου της παράνομης μετανάστευσης. Κατ’ ακρίβεια
κάποιοι δεν αποδέχονται καν τον όρο της «παράνομης
μετανάστευσης», ασχέτως εάν αυτός είναι ευρύτατα δια-
δεδομένος στα επίσημα έγγραφα της Ε.Ε.  Κάθε κράτος
πρέπει, ασφαλώς, να προτάσσει την ανθρωπιστική
διάσταση της μετανάστευσης. Και αυτό ακριβώς είναι
που πράττει η Κύπρος, η οποία δέχεται το μεγαλύτερο
με διαφορά ποσοστό μεταναστών και αιτητών ασύλου
στην Ε.Ε., σε αναλογία πληθυσμού. Όμως, στις συζητήσεις
σε ευρωπαϊκό επίπεδο, γίνεται απόλυτα αποδεκτή η θέση
ότι πρέπει να καθοριστούν όρια, στη βάση της ικανότητας
απορρόφησης του κάθε κράτους. Προφανώς, στη δική
μας περίπτωση, αυτά τα όρια έχουν ήδη ξεπεραστεί. Και
είναι ακριβώς γι’ αυτό που, πολύ δικαιολογημένα, εγείρεται
ζήτημα. Η απάντηση δεν μπορεί παρά να προέλθει μέσω
μιας κοινής πολιτικής σε επίπεδο Ε.Ε. Κάθε κράτος-μέλος
έχει τις δικές του ευθύνες, αλλά κανένα δεν είναι σε θέση
να χειριστεί από μόνο του τη μεταναστευτική κρίση. 

Μέσω μιας συντονισμένης ευρωπαϊκής προσέγγισης
πρέπει να ενισχυθούν οι δυνατότητες ελέγχου και να δια-
σφαλιστεί η αποτελεσματική προστασία των εξωτερικών
συνόρων της ‘Ένωσης. Στην περίπτωση της Κύπρου,
αυτή η προστασία πρέπει να περιλάβει την κατοχική
γραμμή, η οποία δεν αποτελεί εξωτερικό σύνορο, αλλά
ούτε και μπορεί να συνεχίσει να αποτελεί την κύρια οδό
εισόδου μεταναστών. Πρέπει επίσης να υπάρξει ένα αξιό-
πιστος διαχωρισμός όσων πραγματικά αναζητούν ασφαλές
καταφύγιο, από τους οικονομικούς μετανάστες. Και πρέπει
να καθοριστούν διαδικασίες επιστροφής όσων δεν έχουν
βάσιμους λόγους παραμονής στην ΕΕ. Η απαραίτητη συ-
νεργασία των τρίτων κρατών θα μπορούσε να ενθαρρυνθεί
μέσω της αναπτυξιακής βοήθειας της Ε.Ε., η οποία θα
αντιμετώπιζε και κάποιες από τις βαθύτερες αιτίες της
μετανάστευσης. Από την άλλη, έλλειψη συνεργασίας θα
μπορούσε να αντιμετωπιστεί με κυρώσεις.

Ο αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ανέφερε
κάτι άλλο ακόμη. Ότι η Ευρώπη «δεν έχει την πολυτέλεια
να αποτύχει για δεύτερη φορά σε ένα τόσο κρίσιμο θέμα».
Αυτό ακριβώς είναι που πρέπει να αντιληφθούμε όλοι.
Έχω εκφράσει ξανά την άποψη ότι τις πραγματικά ακραίες
πολιτικές συμπεριφορές είναι η αδράνεια στη διαχείριση
του μεταναστευτικού που θα τις εκθρέψει. Η συγκροτημένη
πολιτική είναι αυτή που θα τις αντιμετωπίσει. Σε ένα
μεγάλο βαθμό, η κοινωνική συνοχή των κρατών μελών,
αλλά και η συνοχή της Ε.Ε. από αυτό εξαρτάται. 

Τα παράδοξα
του μεταναστευτικού

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Ήταναναμενόμενο να πολιτικοποιηθεί
η υπόθεση με το κλαμπ στον Πρωταρά.
Και να γίνει πεδίο μάχης μεταξύ των
κομμάτων με ορυμαγδό δηλώσεων
και αντιδηλώσεων για το τι έγινε και
το τι έπρεπε να γίνει. Το θέμα, ωστόσο,

δεν εξαντλείται εδώ, αν πραγματικά θέλουμε να
κοιτάξουμε το πρόβλημα κατάματα. Και το πρόβλημα,
όταν το κοιτάζουμε κατάματα, «φωνάζει» ότι για
να υπάρχουν τέτοιοι τύποι που αποφασίζουν να
γράψουν στα παλιά τους τα παπούτσια τον νόμο
και τα διατάγματα και κυρίως τη δημόσια υγεία
προκειμένου να κάνουν το δικό τους και να γεμίσουν
την τσέπη τους, είναι γιατί κάποιοι τους επέτρεψαν
να υπάρχουν και να δρουν κατ’ αυτό τον τρόπο.
Και ποιος είναι αυτός ο τρόπος; Ποια είναι η νοοτροπία
αυτών των τύπων που παριστάνουν τους «θεούς»;.
Η εξής: «Εγώ είμαι ο τάδε και είμαι ο τάδε επειδή
έχω λεφτά και επειδή όποιος έχει δύο μπακίρες πα-
ραπάνω σ’ αυτό τον τόπο δικαιούται να θεωρεί
εαυτόν πιο σημαντικό από τους υπολοίπους και
σαφώς πιο προνομιούχο απέναντι ακόμα και στους
νόμους, κάνω ό,τι γουστάρω και μπορώ να κάνω
ό,τι γουστάρω, γιατί ξέρω άτομα ή γιατί με “προ-
σκυνούν” άτομα ή γιατί είμαι σε θέση να κάνω
άτομα να με “προσκυνούν” και δεν με αγγίζουν
ούτε οι καταγγελίες, ούτε οι απειλές διότι με ένα
δύο τηλεφωνήματα δεν μπορεί να με αγγίξει κανείς».
Και προφανώς κάτι τέτοιοι τύποι, οι οποίοι δεν είναι
λίγοι, ούτε και δημιουργήθηκαν χθες, δεν καταλα-
βαίνουν ούτε από προστασία της δημόσιας υγείας,
ούτε και τους αφορά αν από τη δική τους εγκληματική
ανευθυνότητα νοσήσουν αύριο ένα σωρό άνθρωποι.
Εκείνο που τους ενδιαφέρει είναι μόνο τα λεφτά,
ώστε να δικαιούνται να το παίζουν παράγοντες σε
ένα τόπο που εδώ και χρόνια έχει αναγάγει αμόρ-
φωτους λεφτάδες σε ελίτ και συντηρεί το χρήμα ως
το μοναδικό όχημα το οποίο σε μεταφέρει από την
ανωνυμία στην επωνυμία και κατ’ επέκταση στη
δημιουργία των «κατάλληλων γνωριμιών και δια-
συνδέσεων». Διότι όπως πολύ καλά γνωρίζουμε, όλα
και όλοι έχουν την τιμή τους σε ένα σύστημα που
ευνοεί τη διαπλοκή και τη διαφθορά και συντηρεί
την μετριότητα ως το μοναδικό προσόν της κοινωνικής
καταξίωσης. Οι ιδιοκτήτες του εν λόγω κλαμπ δεν
αποτελούν μεμονωμένη περίπτωση, αλλά αντιπρο-
σωπεύουν το χείριστο είδος Κύπριου που δυστυχώς
όχι μόνο δεν είναι προς εξαφάνιση, αλλά πολλαπλα-
σιάζεται στα χρόνια με την «ευλογία» των πάντων
(και των κομμάτων και των μμε και όλων των υπό-
λοιπων τάχα μου «παραγόντων» της κοινωνίας) διότι
–για να μην ξεχνιόμαστε– αυτή ακριβώς η νοοτροπία
του «εγώ είμαι ο τάδε» είναι ένας δικός μας «ιός» για
τον οποίο κανένας από τους εκάστοτε πολιτικάντηδες
δεν νοιάστηκε να βρει το εμβόλιο. Και γιατί δεν εν-
διαφέρθηκε; Διότι ανέκαθεν τους βόλευε και γιατί
κάπως έτσι λειτουργούσε η μηχανή του συστήματος.
Άνθρωποι χωρίς καμιά αίσθηση της ευθύνης, της
κοινωνικής συλλογικότητας, χωρίς καμιά ουσιαστική
καλλιέργεια και χωρίς κανένα αξιοσημείωτο πνευ-
ματικό υπόβαθρο περιφέρονται ως «εγώ είμαι ο τάδε»
και καταφέρνουν να κινούν κάποια νήματα. Και όλοι
αυτοί οι πολιτικάντηδες που βγαίνουν τώρα και
πνέουν τα μένεα για το τι έπρεπε να γίνει και δεν
έγινε, θα έπρεπε να έχουν επίγνωση πως στην δη-
μιουργία αυτού του τύπου «παραγόντων» έχουν όλοι
βάλει το χεράκι τους. Οπότε, αν πραγματικά θέλουν
να χτυπήσουν τον «ιό» της εγκληματικής ανευθυ-
νότητας του κάθε «τάδε» και της «παραγοντοποίησης»
του κάθε ακαλλιέργητου λεφτά, τότε οφείλουν να
είναι πιο φειδωλοί στις δηλώσεις του περί επίρριψης
ευθυνών, διότι απλούστατα αυτή την ευθύνη τη φέ-
ρουν όλοι τους. Όπως και όλοι εμείς που αντί να
απαξιώνουμε αυτούς τους τύπους τους δίνουμε πρό-
σφορο έδαφος να πιστεύουν πραγματικά πως είναι
κάποιοι, ενώ στην ουσία –το επαναλαμβάνω για να
το εμπεδώσουμε επιτέλους– είναι το χείριστο είδος
Κύπριου που έχουμε να επιδείξουμε από τον καιρό
της ανεξαρτησίας μας. 

Εγώ είμαι
ο τάδε

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

e ι ά @gmail.com

Εξοργισμένος Λευκωσιάτης,
με βαρύ πορτοφόλι και πολλές
ευαισθησίες, καθόταν στον
καφενέ και άρχισε να βρίζει
άγνωστους ξενοδόχους, οι
οποίοι εκμεταλλεύονται τους

ξένους εργάτες. Μια βόλτα στις παραλίες,
μια τυχαία κουβέντα με τους «κακομοίρηδες»
και ανακάλυψε, αλήθεια ή ψέματα, ότι «κερ-
δίζουν» 300 ευρώ τον μήνα, συν στέγη και
φαγητό. Από εκεί και πέρα, κανείς δεν ξέρει
αν είναι ασφαλισμένοι και τι θα συμβεί σε
περίπτωση ατυχήματος. Στην κουβέντα του
καφενέ, μπήκε ο πονηρός της παρέας, με
μια δόση «μαύρου», αλλά και «πικρού» χι-
ούμορ. Μια χαρά είναι οι ξένοι εργάτες έλεγε,
αφού θα μπορούν με το μηνιάτικό τους να
πληρώνουν τα 300 ευρώ των εξώδικων προ-
στίμων. Ήδη, συμπλήρωσε με πόνο ψυχής,
μπήκαν μερικοί μεροκαματιάρηδες στη φυ-
λακή, οι οποίοι δεν μπόρεσαν να πληρώσουν
τα 300 ευρώ του εξώδικου για τον κορωνοϊό.
Στην κουβέντα μπήκε και ο διαβασμένος, ο

οποίος έφερε το παράδειγμα άλλων χωρών,
όπου τα πρόστιμα είναι ποσοστό του μισθού
ή των εισοδημάτων, ώστε να έχουν την ίδια
βαρύτητα για όλους. Αυτή είναι η «αγία» Κύ-
προς, συμπλήρωσε, ο ήσυχος της παρέας
και συμπλήρωσε ότι η βία ποτέ δεν αντιμε-
τωπίζεται με τη βία και η παρανομία ποτέ
δεν καταστέλλεται μόνο με «τιμωρητικά»
μέτρα. Και τότε, μια εκκωφαντική σιγή επι-
κράτησε για μερικά λεπτά στον πολύβουο
χώρο. Η παρέα του καφενέ πήρε φόρα και
άρχισε να λέει μειδιώντας, ότι πραγματικός
κομμουνιστής είναι ο Νίκος Αναστασιάδης
και όχι ο μακαρίτης ο Δημήτρης Χριστόφιας.
«Κούρεψε» τους πλούσιους και έδωσε τα
χρήματα για να στηριχθεί το σύνολο του
λαού. Υλοποίησε ύστερα από έξι σχεδόν δε-
καετίες συζητήσεων το ΓΕΣΥ και μάλιστα
υιοθέτησε το μονοασφαλιστικό, ένα σύστημα
με άρωμα κομμουνισμού. Τώρα έρχεται και
δίδει «τσεκούδκια» 100 εκατ. ευρώ για τους
μικρο-επιχειρηματίες με τη δέσμευση να
μην προβούν απολύσεις. Δίνει 1250 ευρώ

για τους αυτοτελώς εργαζομένους. Τρεις χι-
λιάδες ευρώ για επιχειρήσεις με 2 έως 5
άτομα. Τέσσερις χιλιάδες ευρώ για επιχει-
ρήσεις με 6 έως 9 άτομα. Και έξι χιλιάδες
ευρώ για επιχειρήσεις με 10 έως 50 άτομα.
Με άλλα λόγια, σχεδόν όλοι οι μικρο-επιχει-
ρηματίες, 50 χιλιάδες υπολογίζονται, θα πά-
ρουν τσεκούδι από την κυβέρνηση. Επιπλέον,
οι «μάγκες» θα μπορούν να εξασφαλίσουν
δάνεια με χαμηλά επιτόκια και εγγυημένα
από τις Βρυξέλλες και τη Λευκωσία.

Η κουβέντα πέρασε στη Γερμανία, η
οποία παραδέχεται υπερβολές στον τρόπο
αντιμετώπισης τους κορωνοϊού και τη Σουη-
δία, η οποία αντιμετώπισε με διαφορετικό
τρόπο την πανδημία. Ούτε κέρφιου, ούτε
απαγορεύσεις, αλλά μόνο συστάσεις για
γυμναστική, η οποία ενισχύει τον οργανισμό.
Επίσης, απλές υποδείξεις για να τηρούν
αποστάσεις οι πολίτες. Την ίδια ώρα, όμως,
η αυτοκινητοβιομηχανία της χώρας, αντί
να παράγει αυτοκίνητα, άρχισε την παρα-
γωγή αναπνευστήρων. Οι αεροσυνοδοί επι-

στρατεύτηκαν στα νοσοκομεία, για να βοη-
θούν τους νοσοκόμους και η οικονομία της
χώρας δεν σταμάτησε ούτε λεπτό. Στην
Κύπρο ούτε σκέψη να χρησιμοποιηθούν
οι αεροσυνοδοί, οι οποίοι έχουν γνώσεις
πρώτων βοηθειών, αλλά ούτε και οι καθη-
γητές γυμναστικής, οι οποίοι είναι «μισοί»
γιατροί. Αντιθέτως επιστρατεύτηκαν γιατροί
και νοσοκόμοι από τα ιδιωτικά νοσηλευ-
τήρια, οι οποίοι στην ουσία «κάθονταν»
στα μισοάδεια δημόσια νοσηλευτήρια. Οι
ταγοί του τόπου επέλεξαν την εύκολη λύση
του εγκλεισμού όλων των πολιτών –εκτός
κάποιων εξαιρέσεων– και του νέου δανει-
σμού τριών δισεκατομμυρίων ευρώ, τα
οποία θα πρέπει να αποπληρώσουμε και
με τους ανάλογους τόκους. 

Η παρέα του καφενέ κουράστηκε με την
γκρίνια και άρχισε την κουβέντα για τις θε-
τικές παραμέτρους της κρίσης, οι οποίες δεν
κυριάρχησαν στα Μέσα Ενημέρωσης. Τεχνική
Σχολή, την ώρα του φόβου για ελλείψεις σε
αντισηπτικά, προχώρησε σε παραγωγή δικών

της αντισηπτικών, με πρωταγωνιστές τους
καθηγητές χημείας. Έφτιαξαν μεγάλες πο-
σότητες, ικανές για όλο το σχολείο και μά-
λιστα, σε καλύτερη ποιότητα, όπως έλεγαν
καθηγητές και μαθητές, αφού γλύτωσαν
από την «ταλαιπωρία» στο δέρμα των χεριών.
Ακόμη πολλές ράπτριες έφτιαξαν μάσκες
προσώπου και τις πρόσφεραν δωρεάν σε
πολλούς φοβισμένους και πάλι χωρίς τυμ-
πανοκρουσίες. Τη μεγαλύτερη ίσως προσφορά
έκαναν ταπεινοί παπάδες και άλλοι ταπεινοί
πιστοί, οι οποίοι στήριξαν χιλιάδες απελπι-
σμένους από την τρομολαγνεία των τηλεο-
ράσεων και των άλλων Μέσων Ενημέρωσης.
Υπάρχει τελικά ελπίδα, η οποία –ευτυχώς ή
δυστυχώς– δεν ξεκινά από τα δώματα της
εξουσίας, αλλά από τους ταπεινούς ανθρώ-
πους της αγάπης και της σιωπής. Ίσως αυτή
είναι και η πραγματική δύναμη αυτού του
τόπου, η οποία πολλούς αφέντες άλλαξε,
αλλά δεν άλλαξε ψυχή. 

Τα τσεκούδκια και τα εξώδικα
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Η μπαλαρίνα Kira Hilli του Εθνικού Μπαλέτου της Ολλανδίας χορεύει στο Prinsengracht του Άμστερνταμ με ένα
tutu διαμέτρου τριών μέτρων για σκοπούς γυρίσματος ενός βίντεο για την απόσταση του 1,5 μέτρου απόστασης. 

Οι δημοκρατίες αποψιλώνονται μέρα
με τη μέρα με αυταρχικές συμπερι-
φορές εκλεγμένων ηγετών χωρών,
όπως αναλύουν οι καθηγητές του
Χάρβαρντ Levitsky και Ziblatt στο
«πώς πεθαίνουν οι δημοκρατίες»

και όχι πλέον με μορφές βίαιης κατάληψης της
δημοκρατίας. Οι δημοκρατίες πεθαίνουν, κατα-
λύονται δηλαδή, με διάφορους τρόπους καθη-
μερινά, όταν μεταξύ άλλων διαβρώνονται οι ανε-
ξάρτητοι θεσμοί. Οι ανεξάρτητοι θεσμοί αποτελούν
τους διαιτητές σύμφωνα με τους δύο συγγραφείς.
Διαιτητές που αποτρέπουν τις δημοκρατίες από
το να ρέπουν στον αυταρχισμό. 

Έτσι, λοιπόν, όταν πριν από μερικές μέρες, ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας άνοιγε μέτωπο αν-
τιπαράθεσης με τον γενικό ελεγκτή, καταγγέλ-
λοντάς τον για ανάρμοστη συμπεριφορά, πολλοί
ήταν εκείνοι που διερωτηθήκαν μέχρι πού θα το
πάρει ο πρόεδρος. Και αυτό, γιατί την τελευταία
φορά που ακούσαμε για «ανάρμοστη συμπερι-
φορά» ανεξάρτητου αξιωματούχου, είδαμε τον
βοηθό γενικό εισαγγελέα Ρίκκο Ερωτοκρίτου να
μαζεύει τα πράγματά του και να αποχωρεί από
τη Νομική Υπηρεσία.

Όμως δεν ήταν η πρώτη φορά που ο πρόεδρος
άνοιγε μέτωπο με ανεξάρτητο αξιωματούχο. Αλη-
σμόνητοι οι καβγάδες του με τον Πανίκο Δημη-
τριάδη. Κόντρα που οδήγησε στην αποχώρηση
του τότε διοικητή μετά παχυλής αποζημίωσης,
καθώς, όπως έλεγε τότε ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, έπρεπε να απαλλαγούμε από τον κ. Δη-
μητριάδη. Στη θέση του διόρισε τη Χρυστάλλα
Γιωρκάτζη για να αποκαλυφθεί λίγο αργότερα
μία καραμπινάτη υπόθεση σύγκρουσης συμφε-
ρόντων. Τέτοια ιστορία, που έκανε τον πρόεδρο
να δηλώνει οργισμένα πως δεν θα ανεχτεί να κα-
ταχρώνται την εμπιστοσύνη του. Μια χαρά βε-
βαίως το ανέχτηκε επτά χρόνια, σε σημείο που
απορήσαμε για το τι μεσολάβησε σε εκείνη την
πολύωρη σύσκεψή τους στο Προεδρικό, όταν
αποκαλύφθηκε η ιστορία με το περιβόητο συμ-
βόλαιο. Και λέμε τι μεσολάβησε δεδομένου ότι
η ίδια διατήρησε μεν το πόστο της, αλλά η απουσία
και η ανεπάρκειά της βοούσε σε μία περίοδο που
η κυπριακή οικονομία αποζητούσε έναν ισχυρό
κεντρικό τραπεζίτη. Στο μεσοδιάστημα ο πρόεδρος
φρόντισε να παύσει τον αρχηγό της αστυνομίας
«που κοιμότανε» και τον υπαρχηγό για διαρροή
της έκθεσης για το πενταπλό φονικό. Μέτωπο
επιχείρησε να ανοίξει και με τον γενικό εισαγγελέα
Κώστα Κληρίδη, όταν παρενέβη στην κόντρα
Κληρίδη - Ερωτοκρίτου στηρίζοντας τον τελευταίο.

Σε τέτοιο σημείο που έκανε τον κατά τα άλλα
μειλίχιο γενικό εισαγγελέα να συλλαβίσει το αμί-
μητο «ντροπή». Η δημοκρατία καταλύεται κάθε
φορά που οι θεσμοί υποσκάπτονται. Για να είμαστε
δίκαιοι, όμως, υποσκάπτονται πολλές φορές με
την επιλογή λανθασμένων προσώπων στη θέση
των ανεξάρτητων αξιωματούχων. Από τον Κώστα
Κληρίδη για παράδειγμα αναμέναμε κάθαρση
στην οικονομία. Επέλεξε, ωστόσο, να επικεντρωθεί
γύρω από την υστεροφημία του και σε καφενει-
ακού τύπου συζητήσεις για το ότι κάποιοι γενικά
και αόριστα προσπάθησαν να παρέμβουν στο
έργο του. Για τη Χρυστάλλα Γιωρκάτζη μιλούν
τα έργα οι ημέρες και ο ρόλος της. Όσο για τον
Οδυσσέα Μιχαηλίδη, αυτός έχασε προ πολλού
το μέτρο, όταν άρχισε να παρεμβαίνει σε –εκτός
καθηκόντων του– υποθέσεις, να έρχεται σε
κόντρα με άλλους ανεξάρτητους αξιωματούχους
σε σημείο εμπάθειας και να κατακεραυνώνει
όποιον τολμά να του ασκήσει κριτική. 

Όμως, αν έχουν όλοι οι παραπάνω ένα κοινό
είναι ότι αποτελούν επιλογές του ίδιου του προ-
έδρου. Και αν εξαιρέσουμε την περίπτωση Γιωρ-
κάτζη, ο πρόεδρος άρχισε να δυσφορεί με τον
γενικό ελεγκτή και τον γενικό εισαγγελέα μόλις
οι ίδιοι τόλμησαν να διαχωρίσουν δημόσια τη
θέση τους από τη δική του.

Σε μία περίοδο, λοιπόν, που η εμπιστοσύνη
των πολιτών για το αδέκαστο του συστήματος
φθίνει, που η διαπλοκή και η διαφθορά αποτελεί
το μείζον ζήτημα, η απάντηση σε όλα αυτά δεν
έπρεπε να ήταν ούτε για αστείο ο διορισμός του
Ιωνά Νικολάου στη Γενική Εισαγγελία. Και τις
καλύτερες των προθέσεων να έχει, ένας γενικός
εισαγγελέας που ουδέποτε διέπρεψε ως νομικός,
αλλά ως κομματικό στέλεχος, που εξαναγκάστηκε
σε παραίτηση από τη θέση του υπουργού Δικαιο-
σύνης, μπορεί να μας πείσει ότι θα επαναφέρει
το περί δικαίου αίσθημα; Ότι δεν θα εξυπηρετεί
συγκεκριμένα συμφέροντα; Και αν ο Νίκος Ανα-
στασιάδης νιώθει αυτή τη στιγμή ενισχυμένος
πολιτικά εξαιτίας της διαχείρισης της κρίσης, ας
βρεθεί κάποιος από το περιβάλλον του να τον
προϊδεάσει για το τι θα ακολουθήσει από μια
τέτοια απόφαση. Αν δεν τον ενδιαφέρει πως θα
μπει ταφόπλακα στην ανεξαρτησία των θεσμών,
ας το κάνει για την υστεροφημία του. Γιατί πολλοί
θα είναι εκείνοι που θα πουν πως αποτελεί διο-
ρισμό σκοπιμότητας με γνώμονα τη μελλοντική
συγκάλυψη. Και λίγοι θα είναι εκείνοι που θα
μπορούν να το διαψεύσουν. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Ο Ιωνάς δεν είναι η λύση
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
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Η έκρηξη οργής που
προκάλεσε η δολοφο-
νία του Αφροαμερικα-
νού Τζορτζ Φλόιντ από
αστυνομικό στη Μινε-
άπολη μεταδόθηκε σε

πολλές πόλεις των ΗΠΑ και στο εξω-
τερικό. Σε αμερικανικές και ευρω-
παϊκές πόλεις –κυρίως στη Βρετανία
και στο Βέλγιο– διαδηλωτές αποκα-
θήλωσαν σύμβολα της δουλείας και
της αποικιοκρατίας ή απαίτησαν
από τις Αρχές να το πράξουν. Το ξέ-
σπασμα των Αφροαμερικανών και
η συμπαράσταση μεγάλου αριθμού
συμπατριωτών τους, καθώς και πο-
λιτών άλλων χωρών, είχαν αφορμή
πολλαπλά πρόσφατα κρούσματα
αστυνομικής βίας και ρατσισμού –
οι αιτίες, όμως, είναι πολύ βαθιές.
Από το 1619 έως το τέλος της δου-
λείας, με τροποποίηση του συντάγ-
ματος το 1865, οι μαύροι ήταν «κτή-
μα» των λευκών· έκτοτε, παρέμειναν,
με λίγες εξαιρέσεις, αποκλεισμένοι
από τη «χώρα των ευκαιριών». Οταν
αυτοί οι άνθρωποι μιλούν για «συ-
στημικό ρατσισμό», δεν εννοούν μό-
νο την καθημερινότητά τους, αλλά
τις ίδιες τις δομές μιας κοινωνίας
που τους κρατεί στο περιθώριο και
εξαντλεί κάθε μέσο για να τους ελέγ-

χει. Εως πρόσφατα, λίγοι ενδιαφέ-
ρονταν για το γεγονός ότι οι Αφρο-
αμερικανοί ζουν κυρίως σε υποβαθ-
μισμένες περιοχές, απολαμβάνουν
λιγότερες ευκαιρίες, εμπλέκονται σε
εγκλήματα και φυλακίζονται σε δυ-
σανάλογα μεγάλο ποσοστό απ’ ό,τι
άλλες φυλετικές ομάδες και έχουν
χαμηλότερο προσδόκιμο ζωής. Προ-
φανώς, υπάρχουν πολλά προβλήματα
στην κοινότητά τους, αλλά ουδείς
δικαιούται να ξεχνάει τα εμπόδια
που αντιμετώπισαν οι πρόγονοί τους
και την κληρονομιά της στέρησης
ελευθερίας και επιλογών.

Το 1967, ο μεγάλος ηγέτης των
Αφροαμερικανών, Μάρτιν Λούθερ
Κινγκ, ρωτήθηκε από λευκό δημο-
σιογράφο: «Τι συμβαίνει με τον Νέ-
γρο; Ολες οι άλλες ομάδες που ήρθαν
εδώ ως μετανάστες πέτυχαν, έστω
με δυσκολίες». (Το προσβλητικό σή-
μερα «νέγρος» ήταν ανεκτό ακόμη.)
Ο Κινγκ απάντησε: «Οι λευκοί Αμε-
ρικανοί πρέπει να γνωρίζουν ότι ου-
δεμία άλλη εθνική ομάδα υπήρξε
δούλος στην Αμερική... Επίσης, η
αμερικανική κοινωνία στιγμάτισε
τον νέγρο λόγω του χρώματος του
δέρματός του». Οταν οι δούλοι απε-
λευθερώθηκαν, δεν τους δόθηκε κα-
μία βοήθεια, πρόσθεσε. «Την ίδια

ώρα, η Αμερική χάριζε εκατομμύρια
στρέμματα στις δυτικές και μεσο-
δυτικές πολιτείες. Που σημαίνει ότι
υπήρχε βούληση να δοθεί οικονομική
βάση σε φτωχούς λευκούς από την
Ευρώπη αλλά όχι σε φτωχούς Αφρι-
κανούς που ήρθαν εδώ άθελά τους,
αλυσοδεμένοι, που αναγκάστηκαν
να εργαστούν χωρίς πληρωμή για
244 χρόνια». Ο Κινγκ είπε ότι συμ-
φωνούσε με την προτροπή οι Αφρο-
αμερικανοί να κάνουν ό,τι μπορούσαν
προκειμένου να βελτιώσουν την κα-
τάστασή τους. «Οι νέγροι, όμως, είναι
ξυπόλυτοι λόγω όλων των χρόνων
της καταπίεσης και ως αποτέλεσμα
μιας κοινωνίας που συνειδητά στιγ-
μάτιζε το χρώμα τους ως κάτι άχρηστο
και ταπεινωτικό», είπε. Αυτή η αί-
σθηση είναι ακόμη ισχυρή στους
Αφροαμερικανούς, κυρίως όταν η
φτώχεια και άλλα προβλήματα απο-
τελούν «εξήγηση» για βάναυσες
αστυνομικές πρακτικές και τον κοι-
νωνικό αποκλεισμό.

Τον 18ο αι., όταν οι λευκοί άποικοι
επαναστάτησαν, απαιτώντας την
ελευθερία τους από τη Βρετανία, δεν
τους προβλημάτισε ότι οι ίδιοι στε-
ρούσαν την ελευθερία των δούλων
τους. Το 1774, ένας σκλάβος στη Βο-
στώνη ρώτησε τους επαναστάτες:

«Δεν θα λυπηθείτε τους καημένους,
απελπισμένους, σκλαβωμένους Αφρι-
κανούς; Οι οποίοι, παρότι δικαιούνται
τα ίδια φυσικά δικαιώματα με εσάς,
αναστενάζουν στα δεσμά τους».
Τότε, το 20% του πληθυσμού ήταν
δούλοι. Οταν οι λευκοί κέρδισαν την
ελευθερία τους, το 1776, οι δούλοι
όχι μόνο παρέμειναν στα δεσμά τους,
αλλά, στη διάρκεια του αγώνα των
λευκών, μαζί με τους ιθαγενείς υπέ-
στησαν ακόμη μεγαλύτερη βία, πα-
ρατηρεί ο ιστορικός T.H. Been στο
βιβλίο «The Will of the People» (όπου
αναφέρεται και το μάταιο αίτημα
του Βοστωνέζου δούλου). Οι πρώτοι
σκλάβοι που απελευθερώθηκαν, έπει-
τα από αιματηρό αγώνα, ήταν στην
Αϊτή, το 1804. Η Γαλλία αναγνώρισε
την ανεξαρτησία τους μόλις το 1825,
με αντάλλαγμα αποζημίωση 150
εκατ. φράγκων – βάρος που καθή-
λωσε το νέο κράτος στη φτώχεια.

Η κατάσταση στις ΗΠΑ είναι ρευ-
στή και επικίνδυνη. Ομως, ίσως για
πρώτη φορά φαίνονται με τέτοια σα-
φήνεια τα βαθύτερα προβλήματα
της κοινωνίας. Παραδόξως, εν μέσω
πολλαπλών κρίσεων, παρουσιάζεται
ευκαιρία για μια ειλικρινή συζήτηση
πάνω σε ένα θεμελιώδες πρόβλημα
της Αμερικής.

Κληρονομιά δουλείας και στέρησης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η συμφωνία Ελλάδος
και Ιταλίας, που υπε-
γράφη στην Αθήνα
και βάσει της οποίας
–έπειτα από σαράν-
τα τρία έτη– καθο-

ρίζονται οι Αποκλειστικές Οικο-
νομικές Ζώνες των δύο κρατών,
στο Ιόνιο, ήταν μία επιτυχία της
εξωτερικής μας πολιτικής, σε μια
περίοδο αυξήσεως των πιέσεων
και προκλήσεων της τουρκικής
πλευράς

Θα έλεγε κανείς ότι η στρατιω-
τική εμπλοκή της Τουρκίας στον
εμφύλιο της Λιβύης και η συμφωνία
οριοθετήσεως της ΑΟΖ των δύο
κρατών –η οποία παρατύπως είχε
επιτευχθεί– λειτούργησαν ως κα-
ταλύτης, για να παρακαμφθούν
πολυετείς ενστάσεις δικαιωμάτων
αλιείας και άλλα παρόμοια.

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, Αλέξης
Τσίπρας, δήλωσε ότι η συμφωνία
είχε ολοκληρωθεί ήδη το 2016, αλ-
λά δεν είχε κρίνει σκόπιμο να προ-
χωρήσει στην υπογραφή της. Προ-
φανώς, την εποχή εκείνη ο τότε
πρωθυπουργός της Ελλάδος ανί-
χνευε τρόπους διαχειρίσεως των
σχέσεών του με την Αγκυρα και
απέφυγε να εισαγάγει μία παρά-
μετρο που θα μπορούσε να αυξήσει
δραματικά την ένταση.

Παρόμοιο δίλημμα δεν έχει ο
σημερινός πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης, οι σχέσεις του
οποίου με τον Τούρκο πρόεδρο
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν βρίσκονται
πλέον σε νεκρό σημείο. Και όπως
επισήμανε ο υπουργός επί των
Εξωτερικών Νίκος Δένδιας, «δεν
φαίνεται να υπάρχει» σενάριο δια-
λόγου με την Αγκυρα.

Εν ολίγοις και υπό συνθήκες
διαφορετικές, έχουμε επιστρέψει
«στα πέτρινα χρόνια» των σχέσεων

Ελλάδος και Τουρκίας επί πρωθυ-
πουργίας του Ανδρέα Παπανδρέου,
όταν ο διάλογος άρχισε μόνο μετά
την κρίση του 1987. Εις ουδέν ωφέ-
λησε τη χώρα εκείνη η πολιτική
εντάσεων.

Τότε το «μαύρο πρόβατο» της
Δύσεως ήταν ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου, σήμερα είναι –εν μέρει μό-
νον– ο πρόεδρος Ερντογάν. Τότε
ο συσχετισμός δυνάμεων ήταν ευ-
νοϊκότερος για την Ελλάδα, σήμερα
συμβαίνει το αντίθετο. Τότε η πα-
ρουσία των ΗΠΑ στην περιοχή
ήταν αδιαμφισβητήτως καταλυ-
τική, σήμερα το ενδιαφέρον του
Λευκού Οίκου απορροφούν άλλα
ζητήματα. Είναι σημαντικές αυτές
οι διαφορές.

Τα εργαλεία που αξιοποιεί η
Αθήνα κατά την άσκηση της εξω-
τερικής πολιτικής είναι το διεθνές
δίκαιο και οι διεθνείς συμβάσεις.
Αντιθέτως, η Αγκυρα συνδυάζει
την προαγωγή της εξωτερικής πο-
λιτικής της με άμεση προβολή της
στρατιωτικής ισχύος της.

Παλαιότερα η διαμάχη αφορού-
σε κυρίως το Αιγαίο. Σήμερα είναι
η Κύπρος, μετά την εισαγωγή της
ενεργειακής παραμέτρου και τη
διάψευση των προσδοκιών της
Αγκυρας πως η Αθήνα θα μπορού-
σε να «ματαιώσει» τους σχεδια-
σμούς της Λευκωσίας.

Η εμπλοκή της Αγκυρας στην
Ανατολική Μεσόγειο δεν εξαντ-
λείται σε παραμέτρους οικονομικές,
όπως συμβαίνει με τη Λευκωσία.
Εχει διάσταση γεωστρατηγική και
αποβλέπει στην αναγνώριση της
Τουρκίας ως περιφερειακής δυνά-
μεως. Αυτό, πιστεύουν ορισμένοι,
μπορεί να αποτελέσει την απαρχή
της καταρρεύσεώς της. Αλλά μπο-
ρεί και όχι. Και τότε έχουμε όντως
πρόβλημα.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Ο  κριτικός έλεγχος, οι αξιολογήσεις
της ποιότητας, οι διαβαθμίσεις των
ικανοτήτων και του μόχθου φιλοδο-
ξούσαν κάποτε να έχουν εγκυρότητα.
Δεν διεκδικούσε το αλάθητο η κριτική
λειτουργία, αλλά και οι κοινωνίες δεν
είχαν τόσο απροσχημάτιστα συμφι-
λιωθεί με την υποκατάσταση της κρι-
τικής εγρήγορσης από το παιχνίδι
των εντυπώσεων.

Η συνειδητοποίηση εξαφάνισης
(ή περίπου) της κριτικής λειτουργίας
για χάρη του ολοκληρωτισμού των
«προκάτ» εντυπώσεων δημιουργεί
παραλυτική ανασφάλεια – στην Ελ-
λάδα εδώ και σαράντα έξι χρόνια, η
αθόρυβη επιβολή της ακρισίας σίγουρα
συνιστά απειλή. Είμαστε μια χώρα
εμπεδωμένης ακρισίας, οι αξιολογήσεις
γεννιούνται μόνο από τις εντυπώ-
σεις.

Από το Δημοτικό κιόλας σχολείο
οι μαθητές δεν βαθμολογούνται, προ-
κειμένου «να μην πληγωθούν συναι-
σθηματικά» οι αμελείς, οι αδιάφοροι,
οι φυγόπονοι. Για τον ίδιο λόγο οι άρι-
στοι δεν βραβεύονται, ο μόχθος και
η συνέπεια δεν καταξιώνονται. Ο
«προοδευτικός» μηδενισμός (αυτή η
contradictio in terminis) με λάβαρό
του την ισοπέδωση όλων προς τα
κάτω στέρησε και στερεί στα Ελλη-
νόπουλα τη χαρά της άμιλλας, τη γό-
νιμη πρόκληση της αριστείας. Ως σή-
μερα. Με πείσμα.

Η έλλειψη κριτικής αξιολόγησης
έχει ανεβάσει το ποσοστό των «λει-
τουργικώς αναλφάβητων» αποφοίτων
της υποχρεωτικής εκπαίδευσης (Δη-
μοτικού - Γυμνασίου) σε επίπεδα
εφιάλτη. Αλλά ούτε και στο Λύκειο

αξιολογούνται οι μαθητές, δεν είναι
ο κριτικός έλεγχος της γνώσης, που
πρωτεύει. Πρωτεύει πάντα η απο-
μνημόνευση, ο συμβιβασμός με την
ακρισία. Και όσοι πετύχουν είσοδο
στο πανεπιστήμιο, εκεί επίσης ο φορ-
μαλισμός (το δίδυμο «παραδόσεις -
εξετάσεις») γυμνώνει από κάθε χα-
ρακτήρα κριτικής λειτουργίας (μετο-
χής) τη σπουδή. Ψυχοκτόνος τόσο η
ανία των «από έδρας» ρητορευμάτων,
όσο και η καθολίκευση της φαλκί-
δευσης των εξετάσεων.

Κάποιες δεκαετίες τώρα, στην Ελ-
λάδα, έχει πάψει να λειτουργεί ακόμα
και η βιβλιοκρισία. Αλλοτε οι εφημε-
ρίδες είχαν μόνιμους συνεργάτες με
αποκλειστικό έργο την κριτική του
βιβλίου. Σήμερα οι λεγόμενοι «μεγα-
λοεκδότες» χαρτζιλικώνουν τον πρώτο
τυχόντα ημι-εγγράμματο δημοσιο-
γραφίσκο να αραδιάσει κονσερβαρι-
σμένους, έσχατης μικρόνοιας επαί-
νους, για «λογοτεχνικά» σκαριφήματα
σπαραχτικής μετριότητας. Η εξαγορά
συμπληρώνεται με ακριβοπληρωμένες
διαφημίσεις που οι Εκδότες προσφέ-
ρουν στην εφημερίδα.

Αναπόφευκτα το αλισβερίσι με-
ταφέρεται και στην «κριτική» του θε-
άτρου, του κινηματογράφου, της μου-
σικής. Οταν η πολιτική κριτική έχει
ολοκληρωτικά θυσιαστεί στο αλισβε-
ρίσι της κατασκευής και πώλησης
εντυπώσεων (το ίδιο και η αθλητική
άμιλλα), γιατί να εξαιρεθεί από την
εκπόρνευση η βιβλιοκρισία, η κριτική
θεάτρου, κινηματογράφου, μουσικής;
Ακόμα και τα βραβεία που απονέμει
το κράτος σε αξιόλογα (υποτίθεται)
επιτεύγματα τέχνης, τα εξευτελίζει

η ακρισία, γελοιοποιούνται. Οσο η
αριστεία ατιμάζεται στα χρόνια του
σχολείου, η ατίμωσή της γίνεται αυ-
τονόητος κανόνας του δημόσιου βίου.
Οι επιτροπές που αποφασίζουν τα
κρατικά εύγε (βραβεία), συγκροτούνται
με συνεχώς προκλητικότερη ασχε-
τοσύνη, από κραυγαλέες ασημαντό-
τητες, δικτυωμένες όμως στα πλέγ-
ματα κατασκευής «ευπώλητων» σουξέ
(κανάλια και απαίδευτους κόλακες
της βιβλιοεκδοτικής ευτέλειας). Οσοι
εμπορεύονται τη γλυκόπιοτη μικρό-
νοια της μεγάλης μάζας, τον εθελούσιο
κρετινισμό, τη βάναυση ακαλαισθη-
σία, την αυθυπεράσπιστη αγραμμα-
τοσύνη, τη δήθεν ηδονή και τον τάχα
αισθησιασμό, όλοι αυτοί μαζί πετυ-
χαίνουν το μονοπώλιο καθορισμού
της ποιότητας των ΜΜΕ. Από τον
επίσημα εμπορευματοποιημένο αθλη-
τισμό (με λογική μαφίας και πρακτικές
σωματεμπορίας) ώς την κωμωδία της
στελέχωσης των «επιτροπών απονο-
μής κρατικών βραβείων» και τις «κατά
παραγγελίαν» βιβλιοκρισίες στον
Τύπο, το θλιβερό υπουργείο μας Πο-
λιτισμού κάνει ό,τι μπορεί για να είναι
συνεπές στη γενικευμένη αυτοδιά-
ψευση της ελληνικότητας.Μάλλον
είναι μάταιο και α-νόητο να περιμένει
κανείς αυτοσυνείδηση αξιοπρέπειας
και αντανακλαστικά αυτοσεβασμού
από έναν λαό αποφασισμένον συμ-
πλεγματικά, δύο αιώνες τώρα, να γίνει
κάτι άλλο από αυτό που είναι. Να αυ-
τοακρωτηριαστεί, να αποκοπεί από
τη γλώσσα του, από το άθλημα της
δημοκρατίας και την κοινοτική του
παράδοση, από το φως και το κάλλος
της γης και των θαλασσών του, από

τους θησαυρούς της μεταφυσικής
του εμπειροπραμοσύνης. «Να γίνουμε
επιτέλους Ευρωπαίοι, για να γίνουμε
άνθρωποι» – η φράση του Κωνσταν-
τίνου Καραμανλή συνόψισε την προ-
επιλεγμένη αυτοχειρία μας.

Τρεις γυναίκες στη (συμβολική)
διαχείριση της Δημοκρατίας, του Πο-
λιτισμού, της Παιδείας και μια τέταρτη,
μπροστάρισσα Γιορτής για τα διακόσια
χρόνια μεθοδικού αφανισμού της ελ-
ληνικής διαφοράς: Ναι, «γίναμε επι-
τέλους Ευρωπαίοι». Τουλάχιστον στον
φεμινισμό, πετύχαμε, αλλά και στον
κύριο στόχο του εξευρωπαϊσμού μας:
να είμαστε τα γκαρσόνια και οι ξε-
νοδόχοι για τις διακοπές των Ευρω-
παίων – όλα τα εισοδήματά μας μόνο
από τον «τουρισμό»: Το πετύχαμε. Η
τερατώδης καταστροφή και ο βαν-
δαλισμός του πάγκαλου ελληνικού
τοπίου, μοναδικού στον κόσμο – δεν
μετράει. Ο αφανισμός και η απαξίωση
της διαχρονικής αρχιτεκτονικής σο-
φίας των Ελλήνων – δεν λογαριάζεται.
Η βαρβαρική αγλωσσία, η αποκοπή
από εθισμούς και εκφραστική καλ-
λιέπεια – δεν μας ενοχλεί. Το ξεπού-
λημα κάθε κοινωνικού πλούτου σε
αδίστακτους μαφιόζους – ούτε. Η
ντροπή μας (σωστή καταισχύνη) για
τη δημοσιοϋπαλληλία, την ευτελι-
σμένη εξαγορά ισόβιας σίτησης με
αντάλλαγμα την ψήφο – ανήκεστο
στίγμα. Η φορομπηχτική παράνοια,
ο πνιγμός της αδικίας, η νυχθήμερη
ντροπή της ραδιοτηλεοπτικής ξεφτί-
λας.

Βασιλικός στο αφτί μας οι αβρά-
βευτοι, οι αγνοημένοι, οι ασυμβίβαστοι.
Η «μέσα-Ελλάδα».

Αυτονόητη η ακρισία

Επιτυχία και κίνδυνοι

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Καθαρά μηνύματα
με αθόρυβο τρόπο

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Εχουμε μπροστά μας
λιγότερο από τρεις
μήνες για να απο-
φευχθεί ένα ελληνο-
τουρκικό «συμβάν».
Το τι μορφή θα πά-

ρει, αν δεν μεσολαβήσει κάτι κα-
ταλυτικό έως τότε, κανείς δεν μπο-
ρεί να ξέρει. Η Τουρκία εννοεί συ-
νήθως αυτά που διακηρύσσει δη-
μοσίως. Θα πρέπει συνεπώς να πε-
ριμένουμε έρευνες έως τον Σεπτέμ-
βριο σε περιοχή που θα είναι κοντά
στην Κρήτη ή στο Καστελλόριζο.
Υπήρχε η εκτίμηση Ελλήνων ανα-
λυτών ότι η Αγκυρα θα δοκίμαζε
πρώτα «τα νερά» κάνοντας έρευνες
σε ένα πιο μακρινό σημείο, λιγότερο
προκλητικό για τα ελληνικά συμ-
φέροντα. Φαίνεται όμως πως η Αγ-
κυρα θεωρεί ότι έχει φτάσει η στιγ-
μή της αλήθειας. Δεν την ενδια-
φέρουν εμπιστευτικά παράπλευρα
κανάλια, κανείς δεν σηκώνει το
τηλέφωνο από την άλλη πλευρά.
Στόχος είναι μια εφ’ όλης της ύλης
διαπραγμάτευση, είτε πριν από
μια κρίση είτε μετά. Οι εταίροι μας
ανησυχούν. Στέλνουν σχετικά μη-
νύματα με κάθε τρόπο. Μας ζητούν
να μην είμαστε πρώτοι αυτοί που
θα «πατήσουμε το κουμπί», να μη
βιαστούμε δηλαδή να στρατιωτι-
κοποιήσουμε την κρίση. Στο Βε-
ρολίνο και στις Βρυξέλλες η ανη-
συχία έχει αυξηθεί πολύ τελευταία.
Στην Ουάσιγκτον το βαθύ κράτος
ανησυχεί αλλά η περίοδος είναι
εξαιρετικά επικίνδυνη και θυμίζει
εν μέρει το καλοκαίρι του 1974,
λόγω της πολιτικής τρικυμίας που
επικρατεί στις ΗΠΑ. Κανείς δεν
ξέρει ποιος παίρνει τις αποφάσεις
και βεβαίως κανείς δεν ξέρει τι θα
έκανε ο ίδιος ο Τραμπ αν ξεσπούσε
ένα ελληνοτουρκικό επεισόδιο λίγο
πριν από τις εκλογές του Νοεμβρίου.
Μέσα σε αυτό το σκηνικό, θα πρέ-
πει η Αθήνα να ακολουθήσει μια
προσεκτικά σχεδιασμένη πολιτική.
Αυτό που χρειάζεται είναι να δο-
θούν αρνητικά και θετικά μηνύ-
ματα, αλλά με τον πιο καθαρό τρό-
πο. Αρνητικά με τη μορφή κόκκι-
νων γραμμών που δεν μπορούν να
παραβιασθούν χωρίς έμπρακτη
απάντηση από την Ελλάδα. Προ-

σοχή όμως! Τα μηνύματα δεν δί-
νονται από φλύαρους πολιτικούς,
γιατί κανείς δεν θα ακούσει άλλο
ένα «ηχηρό μήνυμα προς την Αγ-
κυρα». Δίνονται αθόρυβα, μακριά
από τις κάμερες, από κυβερνητικά
στελέχη, στρατιωτικούς ηγέτες,
τους ανθρώπους των ειδικών απο-
στολών. Η κυβέρνηση μοιάζει ενίο-
τε με ξεκούρδιστη μπάντα στα ελ-
ληνοτουρκικά. Ισως μάλιστα να
μη σηκώνει άλλη θεραπεία πλην
ενός σιωπητηρίου...

Ο πρωθυπουργός δίνει ήδη τα
απαραίτητα μηνύματα προς το Βε-
ρολίνο, τις Βρυξέλλες και –στον
βαθμό που είναι εφικτό– στην Ουά-
σιγκτον. Χωρίς κορώνες, αλλά και
χωρίς περιστροφές. Ισως έχει επί-
σης έλθει η στιγμή να αποδείξουμε
ότι είμαστε μια χώρα που παίρνει
στα σοβαρά την εθνική της ασφά-
λεια: με υποχρεωτική θητεία στα
18, έμφαση στην αμυντική βιομη-
χανία, δημιουργία πραγματικού
Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλείας,
κατάργηση των βλακωδών διαδι-
κασιών για την αγορά εξοπλισμών
σε επείγουσα βάση, αναδιοργάνω-
ση των Ενόπλων Δυνάμεων χωρίς
να λογαριάζει κανείς το πολιτικό
κόστος. Αυτά θέλουν χρόνο, αλλά
μπορεί να αρχίσουν άμεσα να εφαρ-
μόζονται.

Τα θετικά μηνύματα θα πρέπει
να αφορούν μια καλά προετοιμα-
σμένη φόρμουλα που θα μπορούσε
να οδηγήσει στην έναρξη διερευ-
νητικών επαφών και σε ένα προ-
σωρινό μορατόριουμ σε ορισμένους
τομείς. Για να συμβεί αυτό, Αθήνα
και Λευκωσία θα πρέπει να μιλή-
σουν με ανοικτά χαρτιά και να κα-
ταστρώσουν μία κοινή γραμμή.

Οι επόμενες εβδομάδες θα είναι
κρίσιμες. Καλό είναι να έχουμε κα-
θαρό μυαλό, να ξέρουμε τι περι-
μένουμε από ποιον την κρίσιμη
ώρα, να διαβάσουμε χωρίς φαντα-
σιώσεις τα μηνύματα όλων των εμ-
πλεκομένων και να δώσουμε και
εμείς τα δικά μας, μακριά από τις
κάμερες. Πριν φτάσει η ώρα των
στρατιωτικών αποφάσεων, καλό
είναι να δοθεί μια ευκαιρία στην
αθόρυβη, παρασκηνιακή διπλω-
ματία.
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Κ αθώς η Γερμανία ετοιμάζεται να
αναλάβει την 6μηνη εκ περιτροπής
προεδρία της Ε.Ε. (1η Ιουλίου),

όσοι ενδιαφέρονται να την «αξιοποι-
ήσουν», προετοιμάζονται. Είναι σε όλους
γνωστό ότι αποτελεί την ισχυρότερη
προεδρία στην Ε.Ε., η Α. Μέρκελ αποτελεί
την ισχυρότερη προσωπικότητα στο
χώρο με ότι αυτό σημαίνει. Βέβαια ορι-
σμένα ζητήματα που δεν λύθηκαν για
χρόνια δεν θα λυθούν σε έξι μήνες. Μπο-
ρούν όμως να συμφωνηθούν διαδικασίες
που θα αποδώσουν στη συνέχεια. Κρί-
σιμο ζήτημα εξωτερικής πολιτικής για
την Γερμανική Προεδρία η σχέση της
Ε.Ε. με την Τουρκία και οι εντάσεις την
Ανατολική Μεσόγειο-από το μετανα-
στευτικό μέχρι τους αγωγούς και τα θα-
λάσσια «οικόπεδα», μέχρι την απόφαση
της κυβέρνησης του Ισραήλ να ενσω-
ματώσει στο κράτος του την Κοιλάδα
του Ιορδάνη. 

Η σχέση Ε.Ε.-Τουρκίας διασυνδέεται
πολύπλευρα με τις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις και βέβαια το κυπριακό. Η εξεύρεση
ενός modusvivendiστις ευρωτουρκικές
σχέσεις εξυπηρετεί τα μεγάλα κράτη
της Ε.Ε., εξυπηρετεί όλα τα μέλη που
διατηρούν εμπορικές σχέσεις μαζί της
και όλες μαζί οι χώρες που ενδιαφέρονται
για να «ελεγχθεί» περαιτέρω το μετανα-
στευτικό και η τρομοκρατία. Κατά συ-
νέπεια όποιος ενδιαφέρεται να αξιοποι-
ήσει την κυρίαρχη τάση μπορεί να αν-
τιμετωπίσει, με τον ένα ή τον άλλο τρόπο,
ζητήματα ειδικότερου ενδιαφέροντος.
Στις 5 Ιουνίου ο Ν. Αναστασιάδη μιλώντας
στο Politico έθεσε για πρώτη φορά ένα
νέο ζήτημα στην ατζέντα. Είπε πως «εάν
η Τουρκία δεν ανασχέσει την επιθετι-
κότητά της στην Ανατολική Μεσόγειο,
θα πρέπει να χάσει το καθεστώς της ως
υποψήφιας για ένταξη στην Ε.Ε.». Δύο
ζητήματα προκύπτουν από την θέση
Αναστασιάδη: 

Γνωρίζει ότι το καθεστώς που συμ-
φωνήθηκε το 2005 για έναρξη ενταξιακών
συνομιλιών «ανοικτού τέλους», εκ των
πραγμάτων, δεν υφίσταται. Ωστόσο, θε-
σμικός τρόπος για να ακυρωθεί η συμ-
φωνία του 2005, δεν υφίσταται.

Αν αυτή είναι η θέση του, γιατί δεν

την έχει παρουσιάσει μέχρι τώρα σε κά-
ποιο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο; 

Σε κάθε περίπτωση η θέση Αναστα-
σιάδη δεν έχει πραγματική απήχηση
στα κέντρα που διαμορφώνουν αποφά-
σεις και αυτό φαίνεται από το γεγονός
πως κανένας στην Ε.Ε. δεν τη θεώρησε
ως άξια κάποιου σχολιασμού. Προσέχω,
δε, πως ούτε η Αθήνα έδωσε κάλυψη
στις θολές του επιδιώξεις. Γι’ αυτό κα-
τέφυγε σε τηλεφώνημα απελπισίας στον
αυστριακό καγκελάριο Σ. Κουρτς με την
κρυφή ελπίδα να βρει έναν σύμμαχο για
τη «δουλειά». 

Τι επιδιώκει ο Αναστασιάδης με αυτές
τις δηλώσεις του; Προφανώς δεν τον εν-
διαφέρει καμιά λύση για κανένα σοβαρό
ζήτημα, αλλά επιδιώκει να περιπλέξει
τα πράγματα και έτσι μέσα από μια νέα
αντιπαράθεση «με άλλα μέσα» να απο-
φύγει να απαντήσει στα ερωτήματα
Γκουτιέρες για την ολοκλήρωση του κύ-
κλου των συνομιλιών για το Κυπριακό:
«αυτή τη φορά διαφορετικά, με την αί-
σθηση του επείγοντος και στοχευμένες
στο αποτέλεσμα».

Το ζήτημα της ευρωτουρκικής σχέσης
διασυνδέεται με τη ρεαλιστική ανάγνωση
της πραγματικότητας και βέβαια με πο-
λιτικούς που ενδιαφέρονται για να επι-
λύσουν ζητήματα. Η Άγκυρα ζητάει «επα-
νεκκίνηση» της ευρωτουρκικής σχέσης
χωρίς πλέον αναφορές στα κείμενα του
2005 και αυτό συνιστά μια ρεαλιστική
εκτίμηση των γεγονότων που έχουν εν
τω μεταξύ συντελεστεί. Πραγματικό πε-
ριεχόμενο αποκτά αυτή η προσέγγιση
μέσα από την αναβάθμιση της Τελωνει-
ακής Ένωσης Τουρκίας-Ε.Ε., ένα ζήτημα
που είναι ώριμο να προχωρήσει. Αυτό
είναι βήμα μπροστά γιατί και οι δύο πλευ-
ρές θα αφήσουν πίσω, κάτι που έχει ξε-
περαστεί, 1 Ιανουαρίου 1996. Ένα τέτοιο
πακέτο επαναφέρει στην ατζέντα τις
διάφορες διαστάσεις της ευρωτουρκικής
σχέσης, όπως οι διαφορετικές απόψεις
κρατών-μελών, οι διαφωνίες πάνω σε
αγροτικά προϊόντα που υφίστανται συ-
νέπειες από τις αλλαγές σε μια ΤΕ κ.λπ. 

Αυτό το «μίνι» πακέτο επιτρέπει κι-
νήσεις ώστε προβλήματα που έχουν υπε-
ρωριμάσει να ξαναμπούν σε τροχιά επί-

λυσης με πρώτο στην ατζέντα το κυ-
πριακό. Καμία σοβαρή κίνηση δεν θα
προκύψει με πρωτοβουλίες Αναστασιάδη,
αντίθετα, βλέπουμε πόσο «αγωνίζεται»
για το κάθε φορά χειρότερο δυνατό σε-
νάριο. Μπορεί, όμως, να προκύψει αν
ΟΗΕ και Ε.Ε. στο πιο υψηλό επίπεδο, ει-
δικά ο γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκουτιέρες και
ηγέτιδα της προεδρεύουσας χώρας Α.
Μέρκελ, συνεννοηθούν πάνω στις προ-
ϋποθέσεις και στο πλαίσιο που έχει θέσει,
ήδη από το 2017, ο γ.γ. με στόχο την
επανέναρξη των συνομιλιών και την
αξιολόγηση της βούλησης κάθε πλευράς
στο «τελευταίο μίλι». Ο Αναστασιάδης
όσο εύκολα ποδηγετεί την κοινή γνώμη
στο νησί μέσα από σειρά από ελεγχόμενα
μέσα, άλλο τόσο δεν μπορεί να σταθεί
«εκτός έδρας», εφόσον οι ηγέτες της Ε.Ε.
παίξουν με τους κανόνες του fair play
και θέσουν σε κίνηση κοινό μηχανισμό
αξιολόγησης. Ο Αναστασιάδης κάνει ότι
περνά από το χέρι του για να μην αξιο-
λογηθεί σε τελική έκθεση του γ.γ. του
ΟΗΕ για τα πεπραγμένα του 2016 και
του 2017, στο Κραν Μοντάνα, κυρίως.
Συνεπώς αν κάθε «εξωτερικός» παίκτης
αξιοποιήσει τους μοχλούς επιρροής στο
νησί, μπορεί να δημιουργηθεί κινητικό-
τητα. 

Το Κυπριακό αφορά, βέβαια, πρώτα
τους Κυπρίους αλλά και μια σειρά από
παίκτες, των οποίων συμφέροντα ακι-
νητοποιούνται λόγω της μη λύσης. Με
άλυτο το Κυπριακό η Ε.Ε. δεν μπορεί να
επηρεάζει στα σοβαρά τα ανοικτά ζη-
τήματα εξωτερικής πολιτικής στη πε-
ριοχή-έρευνα, διάσωση, ανθρωπιστικές
αποστολές, και δευτερευόντως τρομο-
κρατία, μεταναστευτικό. Κατά συνέπεια,
η δυνατότητα συνεννόησης Μέρκελ-
Ερντογάν και η θεσμική σχέση Μέρκελ-
Αναστασιάδη «περικλείουν», με κοινή
πρωτοβουλία ΟΗΕ-Ε.Ε., τη δυνατότητα
ανάπτυξης της διαδικασίας επίλυσης
στο Κυπριακό, με αναζωογόνηση της
ευρωτουρκικής σχέσης με τη μορφή της
Τελωνειακής Ένωσης και με «συμπλη-
ρώσεις» στη συμφωνία για το μετανα-
στευτικό. 

www.larkoslarkou.org.cy

Το «κλειδί» σε Μέρκελ και Γκουτιέρες
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τ α όσα συμβαίνουν τον τελευταίο καιρό
στις ΗΠΑ δεν είναι τυχαία, ούτε είναι γέν-
νημα ενός απεχθούς φόνου που εκβράζει

σαδισμό, φασισμό και ρατσισμό. Οι διαδηλώσεις
και οι πολύμορφες εκδηλώσεις διαμαρτυρίας
των Αμερικανών, οι οποίοι βρήκαν συμπαρα-
στάτες αγανακτισμένους ανθρώπους σε όλες
τις γωνιές του πλανήτη, ανθρώπους που ένιωσαν
βλέποντας αυτήν τη δολοφονία να κόβεται η
δική τους ανάσα και να προσβάλλεται η δική
τους αξιοπρέπεια, είναι αποτέλεσμα μιας συσ-
σωρευμένης οργής ενάντια σε μια διαχρονική
ρατσιστική νοοτροπία των κρατικών θεσμών
αλλά και ενάντια στην αλαζονεία της εξουσίας.
Είναι μια γενική αντίδραση ενάντια στον ναρ-
κισσισμό, τον ετσιθελισμό και την αυταρχικό-
τητα ενός ηγέτη που υποτιμά, περιφρονεί και
ειρωνεύεται τη νοημοσύνη των πολιτών. Στο
βάθος όμως της αγανάκτησης είναι η αντίδραση
και η αμφισβήτηση ενός συστήματος το οποίο
παράγει και αναπαράγει τη φτώχια, την κοι-
νωνική ανισότητα και αδικία και τροφοδοτεί
τη διεύρυνση του χάσματος ανάμεσα στους
πλούσιους και τους φτωχούς. Σε συνθήκες, μά-
λιστα, οικονομικής κρίσης και ψηλών ποσοστών
ανεργίας, οι εκδηλώσεις παίρνουν τη μορφή
της βίας και της εξέγερσης, όχι με την κλασική
έννοια της κοινωνικοοικονομικής επανάστασης
και της κοινωνικοπολιτικής ανατροπής, αλλά
της λαϊκής βούλησης για ριζοσπαστικές αλλαγές
του υφιστάμενου καπιταλιστικού συστήματος
και του νεοφιλελεύθερου μοντέλου ανάπτυξής
του. Μπροστά σε αυτόν τον φόβο η αμερικανική
κυβέρνηση χωρίς αιδώ και χωρίς διάθεση να
αναγνωρίσει τα λάθη της καταφεύγει στις δυ-
νάμεις καταστολής, τον στρατό, την αστυνομία
και τις ειδικές υπηρεσίες και επιβάλλει απα-
γορεύσεις. Το κράτος από προασπιστής των
δικαιωμάτων του λαού μετατρέπεται σε όργανο
θεσμικής βίας και είναι έτοιμο να κατατροπώσει
κάθε ενέργεια που απειλεί την εξουσία. Επι-
στρατεύει για τον σκοπό αυτό και την κρατική
προπαγάνδα, δείχνοντας ως υπαίτιους και υπο-
κινητές των διαδηλώσεων αναρχικές ομάδες,
κομμουνιστικούς κύκλους, τρομοκρατικές ορ-
γανώσεις και ξένες δυνάμεις. Δυστυχώς, ο το-
ξικός λόγος και το γεμάτο έπαρση ύφος του
Αμερικανού ηγέτη, ο αυτοθαυμασμός, η αίσθηση
του παντογνώστη, του ανώτερου και του αλάν-
θαστου δυναμιτίζουν το ήδη βεβαρημένο κλίμα.
Σε συνδυασμό με τη διαχρονική ιμπεριαλιστική
πολιτική των ΗΠΑ, τη συγκρουσιακή σχέση
με την Κίνα, τη Ρωσία, το Ιράν, τη Βενεζουέλα
και άλλες χώρες, την υποτίμηση του οικολογικού
ζητήματος, την ανελέητη αντιμετώπιση των
προσφύγων και των μεταναστών, την αντιε-
πιστημονική και εγκληματική του στάση σε
σχέση με την πανδημία και άλλα πολλά, δείχνουν
έναν ψυχρό ηγέτη, χωρίς ίχνος ανθρωπισμού
που υπονομεύει με την πολιτική του και τις
διεθνείς σχέσεις και τις κοινωνικές σχέσεις
στο εσωτερικό της χώρας του. Όπως διαπιστώνει
και ο Εduard Luce, αρθρογράφος των Finan-
cialTimes, «Είναι δύσκολο να φανταστεί κανείς
ένα πιο δυστοπικό υπόβαθρο για το μέλλον
της ισχυρότερης δημοκρατίας του πλανήτη».
(Πολίτης,7/6/20)

«Ζητείται Ελπίς» (1954) είναι ο τίτλος που
είχε δώσει σε ένα από τα στοχαστικά βιβλία
του ο Αντώνης Σαμαράκης αντικατοπτρίζοντας
τη δική του αντιφατική μεταπολεμική εποχή.
Η επικαιρότητα του εύστοχου τίτλου είναι πι-
στεύω αδιαμφισβήτητη και σήμερα. Ίσως, όμως,

να χρειάζεται δύο συνοδευτικούς υπότιτλους:
«Ζητούνται Ηγέτες» και «Ζητείται Νέο Σύστημα».
Οι λαοί με τις πολύμορφες αντιδράσεις τους σε
πολλά μέρη του κόσμου απαιτούν ριζοσπαστικές
αλλαγές και προσβλέπουν σε ηγέτες που θα
έχουν την ικανότητα να αντιλαμβάνονται τα
παγκόσμια και τοπικά προβλήματα, που θα
έχουν όραμα να τα επιλύσουν με καινοτόμες
μεταρρυθμίσεις. Χρειάζονται, λοιπόν, πεφωτι-
σμένοι ηγέτες με κριτική αντίληψη, οι οποίοι
να διδάσκονται από τα λάθη του παρελθόντος,
που να είναι κοινωνικά και οικολογικά ευαί-
σθητοι, πνευματικά και αισθητικά ανήσυχοι,
αλλά και διορατικοί, που να μπορούν να προ-
βλέπουν τις εξελίξεις. Έχουμε ανάγκη από
ηγέτες με ποιοτικά χαρακτηριστικά όχι μόνο
στη σκέψη αλλά και στο ήθος. Επιστημονική
και οργανωτική επάρκεια, ορθολογιστική δια-
χείριση της επιστημονικο-τεχνολογικής γνώσης
σε όλους τους τομείς και προπάντων συνεχής
έγνοια για το δίκιο, για το κοινό καλό και την
ευημερία των πολλών είναι εκ των ων ουκ άνευ.
Παράλληλα απαιτείται εντιμότητα, ειλικρίνεια,
ανιδιοτέλεια και ταπεινοφροσύνη. Τέτοιοι ηγέτες
θα εμπνεύσουν και θα δώσουν ελπίδα στον κό-
σμο και όχι οι νάρκισσοι, οι άπληστοι, οι αυ-
ταρχικοί, οι ρατσιστές, οι εθνικιστές, οι λαϊκιστές
και οι απολογητές ενός συστήματος που θεοποιεί
το χρήμα και θέλει τα κέρδη να είναι πάνω από
τον άνθρωπο, τη φύση και τον πολιτισμό. Ο
«υπαρκτός σοσιαλισμός» αποδομήθηκε με τη
διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης και των άλλων
σοσιαλιστικών χωρών, ένα θέμα που αξίζει και
πάλι να ανοίξει προς συζήτηση. Διότι «το τέλος
της ιστορίας» όπως το φαντάστηκε ο Φράνσις
Φουκουγιάμα ως την ολοκληρωτική νίκη του
καπιταλισμού και της φιλελεύθερης δημοκρατίας
δεν έφερε την ειρήνη, την ασφάλεια και την
πρόοδο αλλά αντίθετα όξυνε τις αντιθέσεις. Τι
θα γίνει λοιπόν τώρα με τον κυρίαρχο «υπαρκτό
καπιταλισμό»;

Τώρα που είμαστε αυτόπτες μάρτυρες όλων
αυτών των βαρβαροτήτων που συμβαίνουν
γύρω μας και που έχω την αίσθηση ότι κανείς
άνθρωπος με ανοικτό πνεύμα και αδογμάτιστη
σκέψη δεν μπορεί να μην βλέπει ότι οδηγούν
την ανθρωπότητα από αδιέξοδο σε αδιέξοδο,
τώρα λοιπόν είναι η ιστορική στιγμή να διεκ-
δικήσουμε την αποδόμηση του «υπαρκτού κα-
πιταλισμού». «Ζητείται Ελπίς», «Ζητούνται Ηγέ-
τες», «Ζητείται Νέο Σύστημα». Αυτά σε τελική
ανάλυση θεωρώ ότι ζητούν οι οργισμένοι, οι
απογοητευμένοι και απαισιόδοξοι πολίτες του
κόσμου. Και αυτοί, δεν είναι μονάχα οι προλε-
τάριοι, οι καταπιεσμένοι παραγωγοί της υπε-
ραξίας, οι άκληροι, οι φτωχοί και οι πεινασμένοι
του Τρίτου και του Τέταρτου κόσμου, οι άνθρωποι
που βιώνουν τον αποκλεισμό, τον εξευτελισμό,
τον ρατσισμό γιατί είναι χρωματικά, εθνικά,
θρησκευτικά ή σεξουαλικά διαφορετικοί. Είναι
και όλοι οι ορθολογικοί, ευαίσθητοι και ανήσυχοι
πολίτες του πλανήτη οι οποίοι πιστεύουν στις
δημιουργικές οικουμενικές αξίες του πολιτισμού:
στην ελευθερία, τη δημοκρατία, την ισότητα,
τη δικαιοσύνη, την ειρήνη, την αλληλεγγύη,
τον σεβασμό στη διαφορετικότητα, την αγάπη
στη Μάνα-Φύση. Είναι όλοι όσοι προσβλέπουν
σε έναν κόσμο με περισσότερη συνεργασία και
λιγότερο ανταγωνισμό. Αυτό είναι το μοναδικό
εχέγγυο για ένα βιώσιμο μέλλον.

Ο κ. Μενέλαος Αβραάμ είναι δρ Φιλοσοφίας.
rodo@primehome.com

Ζητείται ελπίς,
ηγέτες και νέο σύστημα

Του ΜΕΝΕΛΑΟΥ ΑΒΡΑΑΜ

Η συνεδρία της Βου-
λής των Αντιπροσώ-
πων της 6ης Ιουνίου
του 2020 θα μείνει
στην ιστορία. Η συ-
νεδρία αυτή θα γρα-

φεί με μελανά χρώματα στις σελίδες
της σύγχρονης ιστορίας της Βουλής
των Αντιπροσώπων αλλά και της
Κύπρου γενικότερα. Μεταξύ των
άλλων θεμάτων που εξέτασε η ολο-
μέλεια ήταν και το προσχέδιο ψη-
φίσματος του ΕΛΑΜ για το κλείσιμο
όλων των οδοφραγμάτων μέχρι τη
λύση του Κυπριακού. Άκουσον,
άκουσον, η Βουλή μιας ημικατεχό-
μενης πατρίδας, της οποίας ο λαός
υποτίθεται αγωνίζεται για επανέ-
νωση, να συζητά αν θα πρέπει να
τερματιστεί κάθε επαφή με τη μισή
κατεχόμενη πατρίδα, δηλαδή να συ-
ζητά την οριστική διαίρεση. Βέβαια
οι βουλευτές μας, εν τη σοφία τους
και μάλιστα με συντριπτική πλει-
οψηφία, απέρριψαν την πρόταση
του ΕΛΑΜ. 

Είναι από τις περιπτώσεις που
σε καταλαμβάνει αμηχανία. Είναι
από τις περιπτώσεις που δεν ξέρεις
αν θα πρέπει να γελάσεις ή να κλά-
ψεις. Αν θα πρέπει να νιώσεις χαρά

γιατί καταψηφίστηκε η πρόταση
του ΕΛΑΜ ή να κλάψεις γιατί συζη-
τήθηκε τέτοιο θέμα, για πρώτη φορά,
στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Η όλη «παράσταση», αν γινόταν
στην Επίδαυρο αντί στη Λευκωσία,
σίγουρα δεν θα είχε τίποτα να ζη-
λέψει από μια των επτά τραγωδιών
του αρχαίου Σοφοκλή. Η ιστορική
αυτή συνεδρία πληρούσε όλες τις
προδιαγραφές της αρχαίας τραγω-
δίας όπως την ορίζει ο Αριστοτέλης,
«έστιν ουν τραγωδία μίμησις πρά-
ξεως σπουδαίας και τελείας μέγεθος
εχούσης». Οι πύρινοι λόγοι των αρ-
χηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων
σίγουρα ήταν «μίμησις πράξεως
σπουδαίας και τελείας» γιατί μετέ-
φερε στη «σκηνή» το δράμα του κυ-
πριακού ελληνισμού. «Μέγεθος εχού-
σης». Από μέγεθος άλλο τίποτα. Η
πρόσφατη ιστορία του κυπριακού
δράματος έχει αρχή, μέση και τέλος.
Αρχή θα μπορούσε χαρακτηριστεί
το 2004, μέση το ναυάγιο στο Κραν
Μοντάνα και τέλος αυτό που το βιώ-
νουμε σήμερα δηλαδή η συζήτηση
για το εάν θέλουμε οριστική διχο-
τόμηση ή όχι.

Όλα τα «μικρομάγαζα», με εξαί-
ρεση το ΕΛΑΜ, που στο κάτω κάτω

εξέφρασε τις διαχρονικές του θέσεις
και την Αλληλεγγύη, η οποία και
πάλι εν τη σοφία της τήρησε αποχή,
τάχθηκαν εναντίον της πρότασης
και την καταψήφισαν.

Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας
Παπαδόπουλος είπε ότι δεν μπορεί
να ψηφίσει υπέρ του ψηφίσματος,
γιατί θα οδηγήσει το Κυπριακό και
την Κυπριακή Δημοκρατία σε ναρ-
κοπέδιο. Χαρακτήρισε, μάλιστα, την
πρόταση ως διχοτομική. Οι άλλοι
των «μικρών», τα ίδια και γνωστά.
Αν και κατά βάθος θα ήθελαν να
συσστρατευτούν με το ΕΛΑΜ, με
διάφορες σοφιστείες και με πόνο
ψυχής, τάχθηκαν εναντίον.

Όσον αφορά το ναρκοπέδιο, έχει
απόλυτο δίκιο ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ.
Η σημαντική όμως διαφορά είναι
ότι το ναρκοπέδιο δεν στήνεται με
την πρόταση του ΕΛΑΜ. Βαδίζουμε
ήδη, εδώ και δεκαέξι χρόνια, στο
ναρκοπέδιο που δημιουργήθηκε ως
αποτέλεσμα του δακρύβρεχτου ΟΧΙ
του 2004. Τότε που, με τις προτροπές
του μικρού εθνάρχη, είπαμε όχι στην
αποχώρηση των κατοχικών στρα-
τευμάτων, είπαμε όχι στη λύση και
επανένωση. Εκτός των κομμάτων
που αυτοαποκαλούνται πατριωτικό

μέτωπο, τα οποία θεωρούν τη δια-
τήρηση του στάτους κβο και των
τετελεσμένων της εισβολής ως αιτία
ύπαρξης, το βάρος για αυτήν την
καταθλιπτική εικόνα βαραίνει πρώ-
τιστα τα δύο μεγάλα κόμματα της
λύσης. Ο Γιώργος Λουκαΐδης του
ΑΚΕΛ χαρακτήρισε την πρόταση
ως ντροπή, ενώ ο κοινοβουλευτικός
εκπρόσωπος του ΔΗΣΥ, Νίκος Τορ-
ναρίτης, μίλησε για συνταύτιση με
τους Γκρίζους Λύκους.

Δεν νομίζω να μπορεί κανείς να
διαφωνήσει με το ΑΚΕΛ. Σίγουρα
όταν στη Βουλή των Ε/κ συζητείται
μια διχοτομική πρόταση, μόνο ντρο-
πή θα μπορούσε να χαρακτηριστεί.
Όμως εξίσου ντροπή είναι όταν το
ΑΚΕΛ, το κόμμα της λύσης, είπε όχι
για να τσιμεντώσει το ναι το 2004.

Άφησα τελευταίο τον ΔΗΣΥ, γιατί
εκεί χρειάζεται ειδική ανάλυση. Θα
μπορούσε να χαρακτηριστεί, στο
Κυπριακό, ως κόμμα με ειδικές ικα-
νότητες. Φαίνεται να μην αντιλαμ-
βάνονται τη λαϊκή ρήση ότι «ύστερα
φέρνει ο φούρνος την πυρά». Δυ-
στυχώς κ. Τορναρίτη δεν είναι μόνο
το ΕΛΑΜ που ταυτίζεται με τους
Γκρίζους Λύκους. Τέτοιες απαράδε-
κτες θέσεις υιοθετούνται από πέραν

του 30% στις ελεύθερες περιοχές
με πολλούς να βρίσκονται στις τάξεις
της μεγάλης παράταξης.

Είναι καιρός να υπάρξει λογοδο-
σία. Η εθνική ατιμωρησία δυστυχώς
συντηρεί τα κούφια συνθήματα, τις
εθνικές ασυναρτησίες, τα «ναι μεν
αλλά», τα μισόλογα και τις «ήξεις
αφήξεις» τοποθετήσεις. Όλα αυτά
είναι οι μετασεισμικές δονήσεις του
τραγικού ναυαγίου του Κραν Μον-
τάνα. Είναι το αποτέλεσμα των προ-
βληματισμών για σχέδια Β΄ και Γ΄,
των παλινδρομήσεων και των με-
ταλλάξεων. Είναι ο καρπός της καλ-
λιέργειας της κουλτούρας της μη
λύσης και της φουστανέλας. Αν θέ-
λουμε να μιλήσουμε με όρους και-
ρικών φαινομένων, είναι μέρος του
«τσουνάμι αρνητικών εξελίξεων»
για το οποίο προειδοποιούσε ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ, ο οποίος όμως στη
συνέχεια τα ανασκεύασε και τώρα
συμπορεύεται, με θρησκευτική ευ-
λάβεια, με τις θέσεις μας τις οποίες
κάποτε χαρακτήριζε ως μαξιμαλι-
στικές που δεν υποβοηθούν τη λύση
και επανένωση.

Ακόμα, όλα αυτά είναι το αποτέ-
λεσμα της ρητορικής την περίοδο
των ευρωεκλογών και του αλαλούμ

με το ενωτικό δημοψήφισμα. Είναι
το αποτέλεσμα της σιγής ιχθύος και
του ποντιοπιλατσμού της ηγεσίας
του ΔΗΣΥ, ο οποίος ανέχθηκε την
εθνικιστική ρητορική να ανδρώνεται
μέσα στους κόλπους της παράταξης
του ρεαλπολιτίκ του Γλαύκου Κλη-
ρίδη. Είναι τέλος το προδιαγεγραμ-
μένο αποτέλεσμα των τακτισμών
και των μικροπολιτικών, όταν κλεί-
ναμε τα τέσσερα οδοφράγματα, αν-
τιμετωπίζοντας το συρματόπλεγμα
της διαίρεσης ως εξωτερικά σύνορα. 

Επανερχόμενος στην «ιστορική»
συνεδρία της ολομέλειας της 6ης
Ιουνίου, το θέμα δεν είναι μόνο η
ντροπή για το ότι, κατά τον Νικόλα
Παπαδόπουλο, έγινε συζήτηση για
μια διχοτομική πρόταση αλλά ο φα-
ρισαϊσμός και ο ποντιοπιλατισμός
που κυριάρχησε και τα κροκοδείλια
δάκρυα που έρεαν σαν ποτάμι.

Ο φαρισαϊσμός του ΑΚΕΛ, ο πον-
τιοπιλατισμός του ΔΗΣΥ και τα κρο-
κοδείλια δάκρυα όλων αυτών που
με την εθνική τους ανεπάρκεια μας
έφεραν σε αυτήν την κατάντια και
τον εθνικό ξεπεσμό. 

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Φαρισαϊσμός, ποντιοπιλατισμός και κροκοδείλια δάκρυα
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ο ζωγράφος Ρόνι δημιουργεί έργα μπροστά στο Δημαρχείο του Λος Άντζελες, σχετικά με τη δολοφονία του Τζορτζ Φλόιντ. 
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Πόσοι κορυφαίοι σεφ χωρούν σε ένα τεύχος;
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Τα σενάρια
αποτροπής
της κρίσης

Η επιδεινούμενη σχέση
Αγκυρας και Ουάσιγκτον

Τουρκικές έρευνες τον Σεπτέμβριο

Η Αθήνα συνεχίζει  
να προετοιμάζεται για 
όλα τα ενδεχόμενα, αλλά 
προκρίνει ως βασική 
λύση μια διπλωματική 
συνεννόηση  
με την Αγκυρα.

Στην 
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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Στην εξωτερική -
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Υπάρχει, 

-

-
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Ολα αυτά, 

-

* Ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος είναι 
πρώην αντιπρόεδρος της κυβέρνησης 
και υπουργός Εξωτερικών, πρώην 
υπουργός Εθνικής Αμυνας.

Οι αποκλίσεις που 
υπάρχουν στη συμφω-
νία Ελλάδας - Ιταλίας 
του 1977 οφείλονται στο 
γεγονός ότι αυτή είναι 
προγενέστερη της ισχύ-
ουσας Σύμβασης για το 
Δίκαιο της Θάλασσας.

Α Π Ο Ψ Η

Οριοθετήσεις
Του ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ*
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Τετράγωνη λογική, αγάπη για Ιστορία
Ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ, στρατηγός Κωνσταντίνος Φλώρος, καλείται να διεκπεραιώσει μια ιδιαίτερα περίπλοκη αποστολή

Η φιλοσοφία του ως 
εκπαιδευτή πεζοναυτών 
συνοψίζεται στη φράση 
«όταν η ψυχή θέλει,  
το σώμα ακολουθεί».

Σχεδόν -
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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* Ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης 
είναι ναύαρχος ε.α., τέως υπουργός 
Εθνικής Αμυνας.

Να αποκατασταθούν με 
επείγουσες διαδικασίες 
οι εκκρεμείς υποθέσεις 
που αφορούν τη λειτουρ-
γικότητα και την επιχει-
ρησιακή ικανότητα των 
Ενόπλων Δυνάμεων.

Α Π Ο Ψ Η

Ωρα για διπλωματική έκρηξη και ενιαία εθνική στρατηγική

Ο Κωνσταντίνος Φλώρος
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Με αντίληψη

Του ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ*
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Στην Ευρώπη οι συνθή-
κες για μια επωφελή  
σε όλους πρόοδο είναι 
εξαιρετικά ευνοϊκές  
γιατί η οικονομική  
και πολιτική δύναμη  
είναι κατανεμημένη  
σε περισσότερες χώρες. 

Α Π Ο Ψ Η

Η παγκοσμιοποίηση, συνέπειες και προβλήματα
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Η Aγκυρα, το «κλειδί» της Ε.Ε.
και η στρατηγική της Αθήνας

Ο ΣΥΡΙΖΑ,
ο «ανασχηματισμός»
και οι «Σύμμαχοι»

Δεν νοείται ομαλοποίηση ευρωτουρκικών σχέσεων υπό απειλές, το μήνυμα Μητσοτάκη Οι αλλαγές που ετοιμάζει ο Αλ. Τσίπρας 

Μια συνάντηση  
των Α/ΓΕΕΘΑ των δύο 
χωρών θα μπορούσε να 
είναι εξαιρετικά παραγω-
γική για την επανενεργο-
ποίηση διαύλων επικοι-
νωνίας με την Αγκυρα.

Από το Φόρουμ  
των Δελφών ο αρχηγός 
της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης χτύπησε 
πολλά «καμπανάκια».

Ο πρόεδρος

AS
SO

CI
AT

ED
 P

RE
SS

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Του ΚΩΣΤΑ ΣΗΜΙΤΗ
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Τότε και τώρα
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Σημείο καμπής
για τις ΗΠΑ
η ταραχώδης
«χρονιά Φλόιντ»
Οι διαμαρτυρίες εγκυμονούν ανατροπές

Θορυβημένος -

A.
P. 
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I

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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Καλείται να οικοδομή-
σει μια ευρεία συμμαχία 
που θα αντιστοιχεί στην 
εντελώς διαφορετική 
κοινωνική και οικονο-
μική πραγματικότητα  
του 2020.

Στα κρυφά -
-

A.
P.

Ενας νέος κοινωνικός 
συνασπισμός φυλετικών 
μειονοτήτων και 
φιλελεύθερων λευκών 
μπορεί να αποτρέψει 
μια δεύτερη τετραετία 
Τραμπ.

Πρόσφατες -

-

-

-

-

Ελπίδες και φόβοι για την 3η Νοεμβρίου

Το στοίχημα του Τζο Μπάιντεν για τη μάχη των εκλογών
Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Η τιμωρία του Ντόναλντ Τραμπ 
και ο «παράγοντας» Μέρκελ
Χάσμα στις σχέσεις ΗΠΑ - Γερμανίας λόγω αμυντικών δαπανών και Nord Stream-2

Την απόσυρση 9.500 
Αμερικανών στρατιωτών 
από το γερμανικό έδαφος 
ανακοίνωσε την περα-
σμένη εβδομάδα ο Αμε-
ρικανός πρόεδρος.

Το Fox News 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Οι σύμμαχοι

-
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Οι Ευρωπαίοι επενδύουν στον Μπάιντεν
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Αδιέξοδο στο Brexit
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Αναμέτρηση
με το κακό παρελθόν
για πολλές χώρες
Το αντιρατσιστικό κίνημα... παρακινεί

Η δολοφονία  
του Τζορτζ Φλόιντ 
και η αποκαθήλωση 
αγαλμάτων πυροδο-
τούν συζητήσεις  
και διαδηλώσεις.

Την περασμένη

ΣΑΝ ΦΡΑΝΣΙΣΚΟ. 
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REUTERS

Λογαριασμούς αντιφρονούντων μπλόκαρε η πλατφόρμα Zoom

Το σήμα

A.
P.

Ρεπουμπλικανοί νομο-
θέτες ζήτησαν εξηγήσεις 
από την εταιρεία  
για τις σχέσεις της  
με το Πεκίνο.
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Η κυβέρνηση της Σουηδίας αποφά-
σισε να διεξαγάγει έρευνα για το
πώς προσπάθησε να αντιμετωπίσει
την πανδημία COVID-19, ανακοί-
νωσε στην αρχή της εβδομάδας ο
πρωθυπουργός Στέφαν Λεβέν, κα-
θώς εντείνεται η κριτική που δέχεται
και η αναλογία θανάτων στη Σουη-
δία είναι από τις υψηλότερες στην
Ευρώπη και στον κόσμο. Ακόμη και
ο «αρχιτέκτονας» της στρατηγικής
που ακολούθησε η κυβέρνηση, επι-
δημιολόγος Αντερς Τέγκνελ, παρα-
δέχτηκε, διστακτικά, ότι η Σουηδία
θα έπρεπε να είχε λάβει περισσότερα
μέτρα προκειμένου να σταματήσει
τη διάδοση της ασθένειας. 

Περιέργως, η κυβέρνηση δέχεται
πυρά όχι τόσο για τη συνολική τα-
κτική που ακολούθησε, αρνούμενη
να λάβει αυστηρά περιοριστικά μέ-
τρα, αλλά για τους πολλούς θανάτους
που σημειώθηκαν σε γηροκομεία
και για την έλλειψη διαγνωστικών
ελέγχων. Η δημοτικότητά της πα-
ραμένει σε υψηλά επίπεδα, παρά
την πρόσφατη υποχώρηση, ωστόσο
το πολιτικό κλίμα φαίνεται πως έχει
αρχίσει να αλλάζει στο εσωτερικό
της χώρας, ενώ η διεθνής εικόνα
της έχει πληγεί.

Μέχρι σήμερα ο Λεβέν υποστή-
ριζε ότι η διενέργεια έρευνας για
τον χειρισμό της κρίσης που έχει
προκαλέσει η COVID-19 θα έπρεπε
να διεξαχθεί μετά την πανδημία.
Ωστόσο, η πίεση που δέχεται πλέον
από τα κόμματα της αντιπολίτευσης
είναι μεγάλη. «Πρέπει να υιοθετή-
σουμε συνολική προσέγγιση για να
διαπιστώσουμε τι λειτούργησε σε

εθνικό, περιφερειακό και τοπικό
επίπεδο. Θα αποφασίσουμε τη σύ-
σταση επιτροπής πριν από το κα-
λοκαίρι», είχε δηλώσει ο Λεβέν τη
Δευτέρα στη σουηδική εφημερίδα
Aftonbladet. Στη δημοσκόπηση της
εταιρείας Kantar Sifo, που δημοσι-
εύθηκε στις 29 Μαΐου, καταγράφεται
υποχώρηση της εμπιστοσύνης προς
την κυβέρνηση, που διαμορφώνεται
πλέον στο 48% (από 58% την προ-
ηγούμενη εβδομάδα), ενώ το 28%
των ερωτηθέντων έχει αρνητική
άποψη για τη στρατηγική της κυ-
βέρνησης.

Ο Τζόναθαν Βένο, διευθυντής

επικοινωνίας για επιχειρήσεις της
Kantar Sifo, αποδίδει, μιλώντας
στην «Κ», την υποχώρηση στην
υψηλή αναλογία θανάτων και στο
γεγονός ότι τα ΜΜΕ αναφέρονται
στο θέμα περισσότερο απ' ό,τι πριν,
αλλά και στην αποτυχία της κυβέρ-
νησης να αυξήσει τον αριθμό των
διαγνωστικών ελέγχων. Μιλώντας
στους Financial Times ο Χανς Βάλ-
μαρκ, βουλευτής της σουηδικής αν-
τιπολίτευσης, λέει ότι κάθε εβδομάδα
που περνάει εντείνεται η δημόσια
συζήτηση για τη στάση της κυβέρ-
νησης, καθώς οι Σουηδοί είναι κα-
ταρρακωμένοι εξαιτίας του υψηλού

αριθμού θανάτων σε γηροκομεία,
της αποτυχίας διενέργειας τεστ και
του γεγονότος ότι όλες οι χώρες
κλείνουν τα σύνορά τους στη Σουη-
δία. «Η κοινή γνώμη και τα ΜΜΕ
γίνονται όλο και πιο επικριτικά, κα-
θώς συνειδητοποιούν ότι οι γειτο-
νικές χώρες και οι άλλοι είναι επι-
κριτικοί», προσθέτει Ευρωπαίος δι-
πλωμάτης στη Στοκχόλμη.

Το γεγονός ότι στη Σουηδία ανέρ-
χονται σε 436 οι θάνατοι ανά εκα-
τομμύριο πληθυσμού (συνολικά
38.589 επιβεβαιωμένα κρούσματα
και 4.468 θάνατοι μέχρι τις 3 Ιουνίου)
έχει αρχίσει να επηρεάζει αρνητικά

την εικόνα όχι μόνο της κυβέρνησης
αλλά και της Σουηδίας διεθνώς. Οι
θάνατοι ανά εκατομμύριο πληθυ-
σμού είναι στη Νορβηγία 43,5, στη
Δανία 99,4 και στη Φινλανδία 57,7. 

Επίσης, στη Σουηδία καταγρά-
φεται ο υψηλότερος ημερήσιος αριθ-
μός θανάτων ανά εκατομμύριο κα-
τοίκων από τις 10 Μαΐου έως τις 2
Ιουνίου με εξαίρεση ελάχιστες εν-
διάμεσες ημερομηνίες. 

Τα διαγνωστικά τεστ
Η διενέργεια διαγνωστικών τεστ

αυξήθηκε την περασμένη εβδομάδα
στις 36.500, ωστόσο εξακολουθεί
να απέχει πάρα πολύ από τον στόχο
των 100.000 τεστ ανά εβδομάδα που
είχε θέσει η σουηδική κυβέρνηση
στα μέσα Απριλίου. Την περασμένη
εβδομάδα, Δανία και Νορβηγία άνοι-
ξαν τα μεταξύ τους σύνορα αλλά όχι
και με τη Σουηδία, ενώ όλο και πε-
ρισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ενωσης εξαιρούν τη Σουηδία από
το άνοιγμα των συνόρων τους. Αν-
τιθέτως, η Σουηδία έχει ανοιχτά σύ-
νορα προς όλες τις χώρες της Ε.Ε.
και προς τη Νορβηγία. Η υπουργός
Εξωτερικών Αν Λίντε ενημέρωσε
στις 29 Μαΐου μεγάλο αριθμό ξένων
πρεσβευτών στη Σουηδία, σύμφωνα
με την εφημερίδα Aftonbladet, για
τις προσπάθειες της κυβέρνησης
να αντιμετωπίσει την πανδημία,
προσπαθώντας να ανατρέψει την
εικόνα που τείνει να παγιωθεί διε-
θνώς ότι η υψηλή αναλογία θανάτων
στη Σουηδία οφείλεται στη μη λήψη
αυστηρών μέτρων.

REUTERS, A.P.

Υπό επανεξέταση το σουηδικό μοντέλο
Ο σχετικά μεγάλος αριθμός θανάτων από κορωνοϊό εκθέτει την κυβέρνηση στην εσωτερική και διεθνή κριτική

Ο Τέγκνελ

Για πρώτη φορά ο «αρχιτέκτο-
νας» της στρατηγικής της Σουη-
δίας, επιδημιολόγος Αντερς
Τέγκνελ, άφησε να εννοηθεί
ότι θα έπρεπε να είχαν επιβλη-
θεί πιο αυστηρά μέτρα. Μιλών-
τας στο σουηδικό ραδιόφωνο,
παραδέχτηκε ότι υπερβολικά
πολλοί άνθρωποι έχουν πεθά-
νει στη χώρα εξαιτίας της CO-
VID-19. «Αν ερχόμασταν ξανά
αντιμέτωποι με την ίδια ασθέ-
νεια, γνωρίζοντας όσα γνωρί-
ζουμε σήμερα, νομίζω ότι θα κι-
νούμασταν στο μέσον μεταξύ
όσων κάναμε στη Σουηδία και
όσων έκανε ο υπόλοιπος κό-
σμος», είπε ο Τέγκνελ. Ωστόσο,
ο ίδιος επί μήνες επέκρινε άλ-
λες χώρες που είχαν επιβάλει
πολύ πιο αυστηρά μέτρα από
αυτά που σύστηνε ο ίδιος, υπο-
στηρίζοντας ότι η Σουηδία θα
βρεθεί σε πλεονεκτική θέση
όταν έρθει το φθινόπωρο το
δεύτερο κύμα της πανδημίας. Η
σουηδική κυβέρνηση και ο Τέγ-
κνελ υποστηρίζουν ότι ποτέ δεν
ήταν στόχος η επίτευξη ανοσίας
της αγέλης, ωστόσο έχουν δη-
λώσει ότι κάτι τέτοιο θα ήταν πι-
θανό και επιθυμητό αποτέλε-
σμα της πιο χαλαρής στρατηγι-
κής. «Νομίζω ότι υπάρχει σα-
φώς περιθώριο για βελτίωση
σε σχέση με όσα έχουμε κάνει
στη Σουηδία», είπε, επιμένον-
τας ακόμη και τώρα πως δεν εί-
ναι σαφές τι διαφορετικό θα
έπρεπε να είχε κάνει η χώρα.
Να έχει έναν επικεφαλής επι-
δημιολόγο που να σέβεται πε-
ρισσότερο την ανθρώπινη ζωή,
θα ήταν μια καλή αρχή.

Σουηδοί απολαμβάνουν τον ήλιο σε πάρκο της Στοκχόλμης, το προηγούμενο Σαββατοκύριακο. Δεν απολαμβάνουν
όμως την εμπιστοσύνη των υπόλοιπων Ευρωπαίων, καθώς όλο και περισσότερες χώρες της Ε.Ε. εξαιρούν τη Σουηδία
από το σταδιακό άνοιγμα των συνόρων τους. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγο πριν από τις αμερικανικές προ-
εδρικές εκλογές, ένα από τα μεγα-
λόπνοα σχέδια του προέδρου των
ΗΠΑ για την Ανατολική Μεσόγειο
και τη Μέση Ανατολή βρίσκεται αν-
τιμέτωπο με σοβαρές προκλήσεις.
Ο Ντόναλντ Τραμπ, που τις τελευ-
ταίες βδομάδες βρίσκεται αντιμέ-
τωπος με λαϊκή εξέγερση, όταν ανέ-
λαβε την προεδρία το 2017 είχε ως
κύριο στόχο της εξωτερικής πολι-
τικής του κυρίως στον εμπορικό
πόλεμο με την Κίνα. Όλα τα διπλω-
ματικά και γεωστρατηγικά σχέδια
του Λευκού Οίκου εκπονήθηκαν με
βάση αυτό τον στόχο. Παρεμφερής
στόχευση ήταν η ενίσχυση μιας
αναδυόμενης συμμαχίας χωρών
στη Μέση Ανατολή και την Ανατο-
λική Μεσόγειο με ηγέτιδα δύναμη
τη Σαουδική Αραβία. Καθόλου τυ-
χαίο το πρώτο επίσημο ταξίδι του
κ. Τραμπ ως πρόεδρού των ΗΠΑ
ήταν στη Σαουδική Αραβία. Τώρα
μετά από τέσσερα σχεδόν χρόνια
η Ουάσιγκτον βρίσκεται αντιμέτωπη
με σοβαρές προκλήσεις σε πολλά
μέτωπα. Η Σαουδική Αραβία, με τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, το Μπα-
χρέιν και την Αίγυπτο επιχειρούν
να δρομολογήσουν νέα σχέδια, που
όμως σκοντάφτουν στην οικτρή
αποτυχία εκδημοκρατισμού των
αραβικών και μουσουλμανικών χω-
ρών και φυσικά στο ατέρμονο αδιέ-
ξοδο στο Παλαιστινιακό Ζήτημα.
Μαζί με τις ΗΠΑ και το Ισραήλ, η
Ε.Ε., η Ελλάδα και η Κύπρος το τε-
λευταίο διάστημα έχουν αναπτύξει
πολυδιάστατη συνεργασία με τη
Σαουδική Αραβία και τους σύμμα-
χους της. Η συνεργασία και ο διά-

λογος συνεχίζεται παρά τα προανα-
φερόμενα προβλήματα. 

Σύμφωνα με τον καθηγητή Rafeef
Ziadah από το Τμήμα Πολιτικής Επι-
στήμης και Διεθνών Σχέσεων του
Πανεπιστημίου του Λονδίνου, από
την περίοδο του 2011-12 υπάρχει
ένας κοινός στόχος που έχει φέρει
κοντά τη Σαουδική Αραβία με τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ),
δύο πλούσιες σε ενεργειακά κοιτά-
σματα χώρες της αραβικής χερσο-
νήσου. Η περίφημη «Αραβική Άνοι-
ξη» έδειξε ότι ο πολιτικός αυταρχι-
σμός δεν έχει μέλλον στην Ανατολική
Μεσόγειο και στη Μέση Ανατολή.
Την ίδια στιγμή, τις πληγές που άνοι-
ξαν κατά τις προηγούμενες δεκαετίες
τα αυταρχικά καθεστώτα στις ντό-
πιες κοινωνίες δεν είναι σε θέση να
επουλώσει το περίφημο πολιτικό
Ισλάμ. Χώρες όπως ηΣαουδική Αρα-
βία και τα ΗΑΕ, λοιπόν, χρειάζονται
αλλαγή πολιτικής κατεύθυνσης, επι-
κέντρωση στις κοινές απειλές (Ιράν)
και στον στόχο του σταδιακού εκ-
δημοκρατισμού στο εσωτερικό των
αραβικών μοναρχιών. Το «Chatham
House» σε πρόσφατη σχετική έκ-
θεσή του υπογραμμίζει ότι από το
2011 και μετά τα ΗΑΕ, η Σ. Αραβία
και το Κουβέιτ ένωσαν τις δυνάμεις
τους για να υποστηρίξουν κυβερ-
νήσεις που καταπολεμούν το Κίνημα
των Μουσουλμάνων Αδελφών, τον
εκπρόσωπο του πολιτικού Ισλάμ σε
μια μεγάλη γεωγραφία που απλώ-
νεται από το Μαρόκο μέχρι την Αί-
γυπτο, την Τουρκία και τον Περσικό
Κόλπο. Στο πλαίσιο αυτής της προ-
σπάθειας, η Αίγυπτος από το 2013
ξεκίνησε να δέχεται από τον Αραβικό
Κόλπο οικονομική βοήθεια-μαμούθ,
η οποία το 2016 ξεπέρασε τα 30 δισ.

δολάρια. Την ίδια περίοδο, ΗΑΕ και
Σ. Αραβία σκλήραιναν τη στάση
τους έναντι στο Ιράν και μπήκαν
στον εμφύλιο της Υεμένης, κυρίως
ενάντια στα ιρανικά συμφέροντα.
Η επίθεση ΗΑΕ - Σ. Αραβίας κατά
του πολιτικού Ισλάμ και του Ιράν
εντάθηκε την ανάδειξη του πρίγκιπα
Μωάμεθ Μπιν Σαλμάν στην ηγεσία
της Σ. Αραβίας (2015) και το εμπάργ-
κο που επέβαλλαν οι χώρες του Αρα-
βικού Κόλπου στο Κατάρ το 2017.
Παράλληλα, επιδεινώθηκαν οι σχέ-
σεις Σ. Αραβίας-ΗΑΕ με την Τουρκία,
με την Άγκυρα να χρεώνει το απο-
τυχημένο πραξικόπημα του 2016
στα ΗΑΕ. Αυτή η εξέλιξη συνοδεύ-
τηκε από την ενεργή εμπλοκή Σ.
Αραβίας, ΗΑΕ και Αιγύπτου στον
εμφύλιο της Λιβύης και την αλλαγή
στάσης στην κρίση της Συρίας. Οι
αραβικές μοναρχίες και η Αίγυπτος
προχώρησαν προς την κατεύθυνση
της ομαλοποίησης των σχέσεων
τους με τη Δαμασκό τη στιγμή που
η Τουρκία έσπευσε να βοηθήσει

στρατιωτικά και διπλωματικά το
απομονωμένο Κατάρ και να αλλάξει
τις ισορροπίες στον πόλεμο της Λι-
βύης, υπέρ της διεθνώς αναγνωρι-
σμένης κυβέρνησης, την οποία στε-
λεχώνουν στελέχη του Κινήματος
των Μουσουλμάνων Αδελφών. 

Ο ρόλος των ξένων δυνάμεων
Από το 2017 η Ουάσιγκτον συ-

νεργάζεται με τη συμμαχία των αρα-
βικών μοναρχιών κυρίως καθώς βρί-
σκεται στην πρώτη γραμμή της ανα-
μέτρησης με το Ιράν. Αναμέτρηση
που εντάθηκε το 2019, με την επί-
θεση που δέχθηκαν πετρελαιοφόρα
στον Περσικό Κόλπο, η οποία ακο-
λούθησε την απόσυρση των ΗΠΑ
από την συμφωνία για τα πυρηνικά
του Ιράν. Στις αρχέςτου 2020 υπήρξε
και η πυραυλική επίθεση των ΗΠΑ
εναντίον υψηλόβαθμων στρατιωτι-
κών του Ιράν στο αεροδρόμιο της
Βαγδάτης. 

Στο περιθώριο των εξελίξεων,
υψηλόβαθμα στελέχη της αμερικα-
νικής κυβέρνησης επισκέφθηκαν
αραβικές μοναρχίες και χώρες της
Μέσης Ανατολής ενισχύοντας παν-
τοιοτρόπως την αντι-ιρανική συμ-
μαχία. Την ίδια περίοδο, έλαβαν
χώρα αξιοσημείωτες εξελίξεις και
στον άξονα Ισραήλ-αραβικών χωρών.
Η ισραηλινή σημαία κυμάτισε για
πρώτη φορά σε χώρες όπως το Ομάν,
το Μπαχρέιν και αραβικά αεροσκάφη
ξεκίνησαν να χρησιμοποιούν ισ-
ραηλινά αεροδρόμια. Ο αραβο-ισ-
ραηλινός διάλογος έδωσε θετικά

αποτελέσματα κυρίως σε θέματα
ασφαλείας, με τους αναλυτές να
ευελπιστούν για θετικές εξελίξεις
στα πεδία της υγείας, τεχνολογίας
και οικονομίας κατά την μετακορω-
νοϊκή περίοδο. Με τον άξονα ΗΑΕ-
Σ. Αραβία-Αιγύπτου αξιοσημείωτη
συνεργασία τα χρόνια αυτά, εκτός
από τις ΗΠΑ, είχαν το Ισραήλ και η
Ε.Ε. Στον τομέα της οικονομίας,
μέσα σε λίγα χρόνια το αραβικό κε-
φαλαίο έχει επενδύσει σε στρατη-
γικής σημασίας ευρωπαϊκές επιχει-
ρήσεις. Την ίδια στιγμή, η ευρωπαϊκή
αμυντική βιομηχανία λαμβάνει με-
γάλες παραγγελίες από τα αραβικά
κράτη. Στις σχέσεις με τις αραβικές
μοναρχίες, η Γαλλία έχει προχωρήσει,
αναπτύσσοντας στρατηγικό διάλογο
για σειρά ζητημάτων όπως η λιβυκή
κρίση και τα ενεργειακά της Αν. Με-
σογείου. Επίσης, μαζί με αραβικές
πρωτεύουσες, πλην της Ντόχα, το
Παρίσι αντιτίθεται σε πολλές περι-
φερειακές πρωτοβουλίες της Τουρ-
κίας, ενώ βρίσκει στο πλευρό του
Αθήνα και Λευκωσία, δύο ευρωπαϊ-
κές πρωτεύουσες που έχουν μονίμως
πλέον το βλέμμα στραμμένο προς
τις αραβικές πρωτεύουσες.

Oλα του γάμου δύσκολα 
Οι εξελίξεις των τελευταίων ετών

συνηγορούν στο ότι το κοινό όραμα
Σ. Αραβίας και Εμιράτων για την Αν.
Μεσόγειο, που στηρίζει ένθερμα η
κυβέρνηση Τραμπ, άρχισε ήδη να
μπάζει νερά αν και αρχικά φιλοδο-
ξούσε να αλλάξει τις ευαίσθητες

ισορροπίες σε μια γεωγραφία που
απλώνεται από τον Περσικό Κόλπο
μέχρι τις ακτές της Βόρειας Αφρικής.
Μάλιστα, ειδικοί αναλυτές σημει-
ώνουν σειρά ζητημάτων που συνη-
γορούν με τη λαϊκή ρήση, «Όλα του
γάμου δύσκολα». Συγκεκριμένα το
περιοδικό «Foreign Policy» υπο-
γραμμίζει σχετικά ότι, «δύο χρόνια
μετά την επίσκεψη του Τραμπ στη
Σ. Αραβία», η συνεργασία των πε-
ριφερειακών συμμάχων της Ουά-
σιγκτον έχει οδηγηθεί σε χάος. Σε
αρκετές κρίσεις της περιοχής όπως
στον αποκλεισμό του Κατάρ, στην
έκρηξη του «τρίτου εμφυλίου» της
Λιβύης και στην Υεμένη, το σαου-
δαραβικό μπλοκ δεν πέτυχε τους
στόχους του. Τα μέλη της συμμαχίας
σήμερα στρέφονται όλο και περισ-
σότερο το ένα εναντίον του άλλου».
Το «The Middle East Center for Re-
porting and Analysis» χρεώνει την
αποτυχία στο άλυτο Παλαιστινιακό,
το οποίο μάλιστα, δεν αποκλείεται
να εκτροχιαστεί κατά τις επόμενες
εβδομάδες, με νέο κύμα προσαρτή-
σεων παλαιστινιακών εδαφών από
το Ισραήλ. Το «Sciences Po Kuwait
Program», προσθέτει ότι το σαου-
δαραβικό μπλοκ έχει αποτύχει πα-
ταγωδώς στο πεδίο του εκδημοκρα-
τισμού, φέρνει ως παράδειγμα τη
δολοφονία του αντιπολιτευόμενου
Σαουδάραβα δημοσιογράφου στην
Κωνσταντινούπολη και σημειώνει
ότι μόνο τοΚουβέιτ χαρακτηρίστηκε
«εν μέρει ελεύθερο (δημοκρατικό)»
από το Freedom House. 

Aναζήτηση
ηγετικού 
ρόλου από 
τη Σ. Αραβία
Εκδημοκρατισμόςτων αραβικών κρατώνκαι
Παλαιστινιακό, εμπόδια στα σχέδια των ΗΠΑ

�������

Μαζί με τις ΗΠΑ και το
Ισραήλ, η Ε.Ε., η Ελλάδα
και η Κύπρος το τελευ-
ταίο διάστημα έχουν ανα-
πτύξει πολυδιάστατη συ-
νεργασία με τη Σ. Αραβία
και τους σύμμαχους της.

Το κοινό όραμα Σ. Αραβίας και Εμιράτων για την Αν. Μεσόγειο, που στηρίζει ένθερμα η κυβέρνηση Τραμπ, άρχισε ήδη να μπάζει νερά.
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Από τα πρώτα 
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– Είστε από τους λίγους που επέ-
στρεψαν στην Ελλάδα στις αρχές 
της δύσκολης αυτής δεκαετίας, 
έπειτα από μια επιτυχημένη κα-
ριέρα στο εξωτερικό. Τι σας οδή-
γησε σε αυτή την επιστροφή;

-

-

-

-
-

-

-

– Πόσο δύσκολο ήταν λοιπόν να 
κάνετε τη μετάβαση από τον πλή-
ρη αυτοέλεγχο που απολαμβάνα-
τε, στη θέση του συμβούλου του 
πρωθυπουργού;

-
-
-

-

-
-

– Στην πολιτική οι ευκαιρίες για 

αλλαγές είναι πολύ λίγες. Ποιες 
είναι οι μεγάλες προτεραιότη-
τες που θέλετε να προωθήσετε 
από τον ρόλο του οικονομικού 
συμβούλου του πρωθυπουργού;
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-

– Υστερα ήρθε ο κορωνοϊός, αλ-
λάζοντας σαφώς την εικόνα της 
οικονομικής πραγματικότητας. 
Ποιες στιγμές ξεχωρίσατε και 
πώς θα κινηθείτε από εδώ και 
πέρα;

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

Η διαφορετικότητα είναι κάτι θετικό
Στην Ελλάδα δεν έχουμε άλλες εικόνες ομοφυλοφίλων, ενός γκέι ποδοσφαιριστή ή μιας λεσβίας σε χωριό

«Ο κόσμος 

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

– Μου επιτρέπετε να αγγίξουμε 
ένα ζήτημα πιο προσωπικό; Εχε-
τε επιλέξει να ζήσετε ανοιχτά δί-
χως να κρύψετε τη σεξουαλικό-
τητά σας, όντας ένας από τους 
πρώτους που το κάνουν ενώ συμ-
μετέχουν σε κυβέρνηση. Τι σας 
οδήγησε σε αυτή την απόφαση; 
Ποιες είναι οι δυσκολίες;

-

-

-
-
-

-

-

– Πρόσφατα, ο Οργανισμός Θε-
μελιωδών Δικαιωμάτων της Ε.Ε. 
δημοσίευσε μια έρευνα που δεί-
χνει πως οι διακρίσεις κατά της 
κοινότητας ΛΟΑΤΚΙ στη χώρα 
παραμένουν σε υψηλό επίπεδο. 
Ποια είναι τελικά η πραγματικό-
τητα για έναν ομοφυλόφιλο στη 
σημερινή Ελλάδα;
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Είναι σημαντικό να ξέρεις ποιος είσαι, να αποδέχεσαι τον εαυτό σου

– Ποια είναι η στρατηγική για 
τα 32 δισ. που αναμένεται να 
έρθουν από την E.E.;
– 

-
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-
-
-

-
-

Τεράστια ευθύνη

1970 1991 
-

1997 
-
-

1997 2006 2009 
-

2019 
-

Αλέξης Πατέλης, επικεφαλής στο οικονομικό γραφείο του πρωθυπουργού

Οι σταθμοί του

Να εκμεταλλευθούμε  
το καλό όνομα που 
δημιουργήθηκε για 
την Ελλάδα από την 
αποτελεσματικότερη 
διαχείριση της 
υγειονομικής κρίσης 
για να προσελκύσουμε 
επενδύσεις. 



Καλά, καλά η ποδοσφαιρική επικαιρότητα
η οποία περιστρέφεται τέτοιο καιρό γύρω
από τη μεταγραφολογία καθορίζεται ή μη,
από την άτυπη συμφωνία που έκαναν οι
έξι πρόεδροι των μεγάλων ομάδων.  Μια
συμφωνία γραπτή, το περιεχόμενο της
οποίας δημοσιεύτηκε στο 24sports.com.cy,
δίνοντας μας έτσι την ευκαιρία να μάθουμε
από πρώτο χέρι, πώς ακριβώς συντάχθηκε
και φυσικά ποια επιδίωξη είχαν οι συμβαλ-

λόμενοι. Εκ των υστέρων εύκολα καταλάβαμε ότι η συμφωνία
όχι μόνο δεν ίσχυσε, αλλά ο καθένας τράβηξε το δικό του
μοναχικό δρόμο, όπως διαχρονικά συμβαίνει στον άμοιρο
χώρο του κυπριακού ποδοσφαίρου όπου η συλλογικότητα
είναι τόσο σπάνια όσο τα παγόβουνα στην Κύπρο. 

Ως προς την ερμηνεία της συμφωνίας και τι ακριβώς
προνοεί, επίσης ο καθένας κάνει του κεφαλιού του ερμη-
νεύοντας την ανάλογα των οπαδικών ή προσωπικών του
συμφερόντων. Γενικώς δηλαδή… ασυμφωνία. Και πώς θα
μπορούσε να ήταν διαφορετικό αφού ακόμη και ο συγ-
γραφέας του κειμένου της συμφωνίας, ευθύς εξ αρχής υπέ-
πεσε σ’ ένα μέγα φιλολογικό λάθος, αναγράφοντας στο
κείμενο «συμφωνία κυριών» και όχι «κυρίων» όπως επιβάλλει
το φύλο των έξι προέδρων. Αναφερόμενοι στη γενική πλη-
θυντικού  του αρσενικού, «των κυριών» δεν χρησιμοποιείται
εκτός και αν στην συμφωνία συμμετείχαν η κυρία Σοφο-
κλέους, η κυρία Πετρίδη και πάει λέγοντας. Ενδεχομένως
αυτό να ήταν ένα λάθος, ασυγχώρητο μεν, αλλά και από
την άλλη επιδεικνύει την  προχειρότητα την οποία χαρα-
κτηρίζει μια συμφωνία που κανείς δεν τήρησε. Δεν ήθελε
και πολύ ο περισσότερος κόσμος ακόμη και σοβαρά ή σο-
βαροφανή μέσα ανά την Κύπρο υιοθέτησαν την «συμφωνία
κυριών» ασελγώντας στην ελληνική γλώσσα που τόσο τα-
λαιπωρείται στο δύσμοιρο νησί μας. 

Και άμα κανείς άσχετος φιλόλογος ή γνώστης της ελ-
ληνικής άκουγε ή διάβαζε περί της «συμφωνίας κυριών»
θα νόμισε ότι το γυναικείο φύλο, όχι μόνο εισέβαλε στο
χώρο του ποδοσφαίρου αλλά κάνει και κουμάντο. Πού να
ήξερε ο αθεόφοβος ότι στην Κύπρο, άμα το θέλουμε μπο-
ρούμε να μεταφέρουμε τον τονισμό, τη σύνταξη και όποιο
γραμματικό κανόνα ανάλογα με τα γούστα μας. Γενικώς
δηλαδή, λειτουργούμε ανάλογα με το πώς γουστάρουμε
και πώς μας βολεύει. Και το παρατηρούμε σ’ όλες τις εκ-
φάνσεις της ζωής μας. Από το πολιτικό κομμάτι, μέχρι το
κοινωνικό- οικονομικό και το ποδόσφαιρο. Στη γλώσσα
θα κολλάγαμε;

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Γιατί έτσι γουστάρουμε 

Κατά καιρούς, τα τελευταία χρόνια, και τι
δεν ακούσαμε σε παράπονα ή καταγγελίες,
για ομάδες μόνιμα ευνοημένες ή αδικη-
μένες από το παρασκήνιο του κυπριακού
ποδοσφαίρου. Εκατοντάδες ανακοινώσεις,
αναρτήσεις και tweets, κάποτε με υπο-
νοούμενα και άλλες φορές με ξεκάθαρες
τις τοποθετήσεις. Νίκες ή κατακτήσεις
τίτλων αμφισβητήθηκαν, συγχαρητήρια
δεν δόθηκαν ή… εντέχνως δόθηκαν αλ-

λού, κόντρες δημιουργήθηκαν και ποτέ δεν ξεπεράστηκαν.
Πιο πρόσφατα μπήκαν στη ζωή μας οι καταγγελίες στην
ΟΥΕΦΑ και οι… τιμοκατάλογοι για την απόκτηση τίτλων. 

Τώρα πώς μετά απ’ όλα αυτά, οι πρωταγωνιστές του
σκηνικού αυτού θα μπορούσαν να συνασπιστούν, είναι
ένα καλό ερώτημα. Πώς μετά απ’ όλα όσα προέκυψαν τα
τελευταία χρόνια, ομάδες οι οποίες ανταγωνίζονται η μία
την άλλη, ομάδες οι οποίες αλληλοκατηγορήθηκαν, θα
μπορούσαν να συμφωνήσουν σε θέματα σημαντικά, τα
οποία επηρεάζουν τα συμφέροντά τους, είναι πραγματικά
άξιο απορίας. 

Πολύς λόγος για «σπάσιμο» της συμμαχίας των Big6,
με αφορμή την υπόθεση Φώτη Παπουλλή. Ας μην κοροϊ-
δευόμαστε. Συμμαχία και κοινή γραμμή των «έξι» δεν
υπήρξε ποτέ και ούτε μπορούσε να υπάρξει σε γενικότερο
πλαίσιο ή βάθος χρόνου. Απλά, στη δεδομένη περίοδο
που προέκυψε, εξυπηρετούσε το συμφέρον όλων ή των
περισσοτέρων, γιατί ούτε στις σημαντικές αποφάσεις
του περασμένου μήνα, για την οριστική διακοπή του
πρωταθλήματος και την αύξηση των ομάδων της πρώτης
κατηγορίας, δεν υπήρξε ομοφωνία των «έξι». Στην ουσία,
η προσπάθεια για συμμαχία των «μεγάλων» του κυπριακού
ποδοσφαίρου, είχε από την αρχή διαφανεί πως μέλλον
δεν είχε. Και οι πρώτοι που το γνώριζαν είναι τα μέλη
της Big6!

Μόνο κοινό σημείο, η άποψη των περισσοτέρων και
πάντα με βάση αυτό που οι ίδιοι θεωρούσαν προς το συμ-
φέρον τους, σε σχέση με την τύχη του φετινού πρωτα-
θλήματος. Ακούσαμε και διαβάσαμε τις τελευταίες μέρες
για άτυπη (ανεπίσημη δηλαδή), συμφωνία των «έξι». Στην
ουσία περί άτυπης συμμαχίας επρόκειτο. Εξυπηρετήθηκε
ο στόχος, σχεδόν όλων, στις κρίσιμες αποφάσεις του προ-
ηγούμενου μήνα και πάμε παρακάτω. 

Στην επόμενη μέρα και την ακόμη πιο έντονη προ-
σπάθεια αλληλοεξουδετέρωσης των…  συμμάχων. Γιατί
ο τίτλος και η συμμετοχή στο Τσιάμπιονς Λιγκ έναν μόνο
χωράνε, γιατί το κύπελλο μια ομάδα μόνο το κερδίζει,
γιατί οι συμμετοχές της Κύπρου στις ευρωπαϊκές διορ-
γανώσεις δεν αυξάνονται. Όλα τ’ άλλα, για λαϊκή κατα-
νάλωση προσφέρονται και ενδιαφέρον δίνουν στη φετινή
μεγάλη περίοδο αγωνιστικής απραξίας του κυπριακού
ποδοσφαίρου.

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Aτυπη συμμαχία...

Tου ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Οι ποδοσφαιρόφιλοι σε όλη την Ευ-
ρώπη αναμένουν με μεγάλη αγωνία
τις αποφάσεις της πολύ κρίσιμης διή-
μερης(17 και 18 Ιουνίου), συνεδρίασης
της εκτελεστικής επιτροπής της UEFA.
Θα ληφθούν αποφάσεις για τα κύ-
πελλα Ευρώπης της φετινής περιόδου
καθώς επίσης και για τις πόλεις που
θα φιλοξενήσουν τους αγώνες του
Euro 2020, που ως γνωστό, έχει με-
τατεθεί για το 2021. Οι όποιες απο-
φάσεις της Εκτελεστικής Επιτροπής
της UEFA αναμένονται με πολύ με-
γάλο ενδιαφέρον, καθώς θα καθορί-
σουν σε μεγάλο βαθμό το άμεσο μέλ-
λον του ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου,
τόσο σε επίπεδο συλλόγων, όσο και
σε επίπεδο εθνικών ομάδων. 

Οι αποφάσεις επηρεάζουν ασφαλώς
και το Κυπριακό ποδόσφαιρο και ει-
δικότερα τους εκπροσώπους μας στις
νέες Ευρωπαϊκές διοργανώσεις (Ομό-
νοια, Ανόρθωση, ΑΠΟΕΛ και Απόλ-
λων).

18 Ιουνίου οι ανακοίνωσεις
Σύμφωνα με όσα είπε πρόσφατα

ο πρόεδρος της Γαλλικής Ομοσπον-
δίας, Νοέλ Λε Γκρε, στο Γαλλικό Πρα-
κτορείο Ειδήσεων, η πολυαναμενό-
μενη συνεδρίαση θα αρχίσει την Τε-
τάρτη 17 και θα ολοκληρωθεί την
Πέμπτη 18 Ιουνίου, λόγω της εξαιρε-
τικά φορτωμένης ατζέντας των θε-
μάτων.

«Πιστεύω ότι το διεθνές καλεντάρι,
η επανέναρξη των πρωταθλημάτων
και οι ημερομηνίες του Champions
League και του Europa League θα
ανακοινωθούν επίσημα το απόγευμα
της 18ης Ιουνίου. Στη συνέχεια, κάθε
ομοσπονδία θα μπορεί να δημοσιο-
ποιήσει το δικό της καλεντάρι», δή-
λωσε ο επικεφαλής της FFF.

Η ατζέντα 
Τα θέματα που θα συζητηθούν

στην πολύ σημαντική, διήμερη συ-
νεδρίαση, είναι τα ακόλουθα: 
Για Champions και Europa League:

� Η φάση των 16 και η συνέχεια
των διοργανώσεων του Champions
League και του Europa League με
τους σχετικούς προσδιορισμούς.

� Οι προκριματικοί γύροι, τα play
offs και οι φάσεις των ομίλων για το
Champions League και το Europa Le-
ague της σεζόν 2020-21.

� Το πώς θα συνεχιστεί η τρέχουσα
σεζόν του Champions League γυναι-
κών, το καλεντάρι της νέας σεζόν της
ίδιας διοργάνωσης και οι εναπομεί-
νασες φάσεις του Champions League
των νέων.
Για τις εθνικές ομάδες:

� Το πρόγραμμα και οι έδρες του
Euro 2020

� Τα play offs του Euro 2020 και η
φάση των ομίλων του Nations Lea-
gue.

� Το καλεντάρι για το Nations Le-
ague

� Το καλεντάρι και το φορμάτ του
European Women’s Under-17 Cham-
pionship και του European Under-
19 Championship

� Στο τέλος θα συζητηθεί η κλή-
ρωση για το Μουντιάλ του 2022 και
οι κανονισμοί αδειοδότησης και το
Financial Fair Play.

Οι διασυλλογικές διοργανώσεις
Τα δημοσιεύματα για τη συνέχιση

του Champions League στη Λισαβόνα
και του Europa League στη Γερμανία
δίνουν και παίρνουν τις τελευταίες
μέρες και προσδίδουν ακόμα μεγα-
λύτερο ενδιαφέρον στις επίσημες
ανακοινώσεις της UEFA, που θα λη-

φθούν στην διήμερη σύσκεψη της
ερχόμενης εβδομάδας. 

Tη διεξαγωγή των αγώνων ρεβάνς
που έχουν απομείνει για την ολοκλή-
ρωση της φάσης των «16» σε ουδέτερα
γήπεδα, φέρεται να επιθυμεί η UEFA.
Οι πληροφορίες θέλουν την Ευρω-
παϊκή Ομοσπονδία να ζητά από τις
4 γηπεδούχους, Γιουβέντους, Μπαρ-
τσελόνα, Μπάγερν Μονάχου και Μάν-
τσεστερ Σίτι να δώσουν τα παιχνίδια
κόντρα σε Λυών, Νάπολι, Τσέλσι και
Ρεάλ Μαδρίτης μακριά από την έδρα
τους, κάτι που οι τέσσερεις σύλλογοι
αρνούνται αφού έδωσαν τον πρώτο
αγώνα στην έδρα των αντιπάλων τους
και θα χάσουν ένα τεράστιο πλεονέ-
κτημα. Υπενθυμίζουμε πως η UEFA
προσανατολίζεται στη διεξαγωγή
Final 8, μετά το τέλος των πρώτων
νοκ άουτ του θεσμού, στη Λισαβόνα
με τη διεξαγωγή των προημιτελικών,
ημιτελικών και του τελικού στο «da
Luz» της Μπενφίκα και το «José Al-
valade» αντίστοιχα της Σπόρτινγκ
Λισαβόνας.

To Euro 2020
Η γιορτή του ευρωπαϊκού ποδο-

σφαίρου σε επίπεδο εθνικών ομάδων

δεν θα γίνει το 2020, καθώς λόγω του
κορωνοϊού, το Euro 2020 θα λάβει
χώρα το 2021, ωστόσο δεν αποκλείεται
αυτή να μην είναι η μοναδική αλλαγή
που θα αφορά την εν λόγω διοργά-
νωση. Είναι πολύ πιθανό, σχεδόν σί-
γουρο,  να υπάρχει αλλαγή και ως
προς τον αριθμό των χωρών που θα
φιλοξενήσουν τη διοργάνωση, με το
αρχικό πλάνο της διεξαγωγής του Ευ-
ρωπαϊκού Πρωταθλήματος σε 12 δια-
φορετικές χώρες να είναι πλέον υπό
εξέταση.

Τρεις τουλάχιστον από τις πόλεις
που ήταν προγραμματισμένο αρχικά
να φιλοξενήσουν το τουρνουά αντι-
μετωπίζουν προβλήματα που καθι-
στούν δύσκολη την ανάληψη της ευ-
θύνης για την διοργάνωση αγώνων.
Ο ίδιος ο πρόεδρος της UEFA, Αλε-
ξάντερ Τσεφέριν έκανε πρόσφατα
νύξη για το θέμα, λέγοντας σχετικά:
«Είχαμε συζητήσεις με εννέα πόλεις
και τα πάντα έχουν καθοριστεί. Με
τρεις πόλεις, έχουμε θέματα. Οπότε
θα συζητήσουμε περισσότερο. Το αρ-
χικό πλάνο έκανε λόγο για 12 πόλεις
αλλά αν δεν είναι εφικτό αυτό, είμαστε
έτοιμοι να κάνουμε το τουρνουά σε
10, 9 ή 8 πόλεις».

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ποδόσφαιρο vs ρομαντισμός
Στη σύγχρονη εποχή (και) του κυπρια-
κού ποδοσφαίρου, καλό είναι να απο-
φεύγονται τα μεγάλα λόγια. Στο σύγ-
χρονο και επαγγελματικό ποδόσφαιρο,
ο ρομαντισμός δεν έχει θέση. Ποδο-
σφαιριστές μπορεί να αγωνίζονται για
χρόνια σε μια ομάδα ωστόσο, είναι
επαγγελματίες και ως τέτοιοι αμείβον-
ται και κάποτε πλουσιοπάροχα! Τα
υπόλοιπα, για παίκτες – σημαίες, για
ηθικές δεσμεύσεις, φανέλες σε μου-
σεία και πολλά άλλα, δεν συνάδουν μ’
ένα επαγγελματικό ποδοσφαιρικό χώ-
ρο και πολλές φορές έχουν αφήσει
εκτεθειμένους, όσους ακόμη πι-
στεύουν σε αυτά… 

* * * * *

Οικονομική υπέρβαση
Ολοένα και πλησιάζουμε στην ολοκλή-
ρωση του ντιλ μεταξύ Ομόνοιας και
Παπουλή. Όλες οι πληροφορίες φέ-
ρουν τον Ελλαδίτη να βρίσκεται ένα
βήμα από το Ηλίας Πούλλος και λίαν
συντόμως θα φορέσει την πράσινη
φανέλα. Όποιος όμως θεωρεί ότι οι

τριφυλλοφόροι θα  προβούν σε οικο-
νομική υπέρβαση μάλλον λανθάνονται
αφού τα λεφτά που θα λάβει ο Φώτης
δεν θα υπερβούν τις 160 χιλιάδες. 

* * * * *

«Το ψάρι στα χείλη…»
Του «έψησε το ψάρι στα χείλι» αλλά
τελικά υπέγραψε ο Κερκέζ και πλέον
όλα καλά. Δύο εβδομάδες περίμενε ο
Σέρβος τον Σοφοκλέους να τον καλέ-
σει για υπογραφές και ο πρόεδρος το
καθυστερούσε χωρίς να υπάρχει και
κανένας σοβαρός λόγος.  

* * * * *

Αναμένεται αντίδραση
Στον ΑΠΟΕΛ δεν το παραδέχονται, θα
ήταν και παράξενο να το έκαναν, όμως
είναι γεγονός πως μετά από πολλά
χρόνια δεν είναι πλέον το πρώτο και
μεγάλο φαβορί όταν ξεκινά μια σεζόν.
Δεν το καταλαβαίνεις αυτό από το γε-
γονός πως η Πάφος «τόλμησε» να κά-
νει πρόταση για Μούσα Τάμαρι και Νι-
κόλα Ιωάννου, αλλά από το αίσθημα

αβεβαιότητας για το τι ομάδα θα φτια-
χτεί με μικρότερο μπάτζετ. Σε τέτοιες
καταστάσεις έχει ξαναβρεθεί ο ΑΠΟΕΛ
και ο τρόπος που αντιδρούσε είναι που
τον έφτασε να είναι ο κυρίαρχος του
παιχνιδιού. Αναμένεται με ενδιαφέρον
το πώς θα το κάνει αυτή τη φορά όλος
ο οργανισμός του συλλόγου.

* * * * *

ΚΟΠ – Ιατρική επιτροπή
Εύλογη η απορία, γιατί η ΚΟΠ δεν είχε
προχωρήσει στη σύσταση ιατρικής επι-
τροπής, πριν την ετοιμασία του πρωτο-
κόλλου που παρουσίασε στην καθορι-
στική εκείνη σύσκεψη στο προεδρικό.
Mε τη συμμετοχή τόσων επιστημόνων
σε μια επιτροπή, τα δεδομένα ίσως να
ήταν διαφορετικά, κυρίως στην αντί-
δραση και τη συζήτηση του πρωτοκόλ-
λου εκείνο το… καθοριστικό πρωινό
στο προεδρικό μέγαρο. Υπάρχει όμως
και μια άλλη πτυχή του θέματος. Το πο-
δοσφαιρικό πρωτόκολλο που παρου-
σιάστηκε στις 14 περασμένου Μαΐου,
ετοιμάστηκε σε μια περίοδο κατά την
οποία η συντριπτική πλειοψηφία των

σωματείων δεν επιθυμούσε να παίξει
ξανά ποδόσφαιρο. Το πρωτόκολλο που
αυτές τις μέρες οι ειδικοί επεξεργά-
ζονται, ετοιμάζεται προκειμένου να
επιτευχθεί η έναρξη του νέου πρωτα-
θλήματος, την οποία όλοι θέλουν και
με ειλημμένη μάλιστα την απόφαση
για σέντρα το διήμερο 22-23 Αυγού-
στου…

* * * * *

Χαμηλά η μπάλα
Προειδοποιούμε όλους τους φίλους
των ευρωπαίων μας να είναι πιο…ήρε-
μοι σε σχέση με τις προσδοκίες τους
για την πορεία που μπορούν να κάνουν
οι ομάδες μας. Δε θα είναι εύκολο το
έργο τους με τόσους μήνες αποχή και
με τόσο μπερδεμένο σκηνικό στο με-
ταγραφικό. Ασφαλώς και θα το παλέ-
ψουν και μακάρι να τα καταφέρουν,
όμως οι εποχές που ζούμε δεν είναι
για μεγαλεπήβολα σχέδια και στόχους.
Ούτως ή άλλως και το μονοπάτι που
ετοιμάζουν στην UEFA και θα μας το
πουν την Τετάρτη εύκολο δεν αναμέ-
νεται να είναι.

Κρίσιμη η συνεδρίαση της UEFA
Θα ληφθούν αποφάσεις για τα κύπελλα Ευρώπης και για το Euro που μετατέθηκε για το 2021

�������

Tο αρχικό πλάνο της 
διεξαγωγής του Εuro
σε 12 διαφορετικές χώρες
είναι πλέον υπό εξέταση.

Στιγμιότυπο από τον πρώτο αγώνα για  τη φάση των «16» του Champions League, μεταξύ Ρεάλ Μαδρίτης και Μάντσεστερ Σίτι.
Η UEFA θέλει να διεξαχθούν οι επαναληπτικοί αγώνες σε ουδέτερα γήπεδα, με τις 4 γηπεδούχες ομάδες να αντιδρούν.
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Μετά από δύσκολες συζητήσεις,
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατέληξε
στο φιλόδοξο πρόγραμμα ανάκαμ-
ψης «Ευρώπη για την επόμενη γε-
νιά», που σχολιάστηκε θετικά από
την πλειοψηφία των αναλυτών
και έτυχε απήχησης στις διεθνείς
αγορές. Υπάρχει ακόμη δρόμος
μέχρι να πειστούν όλες οι χώρες,
περιλαμβανομένων των χωρών
που εξέφρασαν αντιρρήσεις όπως
η Αυστρία, η Ολλανδία, η Δανία
και η Σουηδία, αλλά είναι μείζονος
σημασίας ότι έχουν τεθεί ορθά
πλαίσια για την ολοκλήρωση των
αποφάσεων.

Η πρόταση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής προσφέρει μια μονα-
δική ευκαιρία στην Κύπρο να επα-
νακαθορίσει τις αναπτυξιακές και
κοινωνικές της προτεραιότητες,
μέσα από ένα ευρύ διάλογο με την
επιστημονική κοινότητα και την
κοινωνία, αξιοποιώντας με αυτόν
τον τρόπο την επιτυχή προσέγγιση
που εφάρμοσε για αντιμετώπιση
του κορωνοϊόυ. Η προσπάθεια αυ-

τή είναι εξέχουσας σημασίας εφό-
σον η Κύπρος προβλέπεται να αντ-
λήσει σημαντικά κονδύλια από το
πρόγραμμα, στη βάση στρατηγικού
σχεδίου που θα υποβάλει και το
οποίο θα πρέπει να συνάδει με τις
κατευθύνσεις της ΕΕ.

Ζωτική προτεραιότητα ενδεί-
κνυται να αποτελέσει η υιοθέτηση
νέας στρατηγικής για τον τουρι-
σμό, ξεπερνώντας το παραδοσιακό
μαζικό μοντέλο, που δεν συνάδει
με τις σημερινές προτιμήσεις. Για
να μπορέσουν να προωθηθούν
νέες μορφές τουρισμού, οι οποίες
συνδέονται με ειδικά ενδιαφέροντα
όπως τον πολιτισμό, την άθληση,
την υγεία, την τρίτη ηλικία και
για να επεκταθεί η χρονική πε-
ρίοδος προσέλκυσης τουριστών
πέραν των καλοκαιρινών μηνών,
θα απαιτηθούν σημαντικές επεν-
δύσεις σε υποδομές και σύγχρονη
τεχνολογία τόσο από το δημόσιο
όσο και τον ιδιωτικό τομέα, υπό
την καθοδήγηση του Υφυπουρ-
γείου Τουρισμού. Επιπρόσθετα,

θα απαιτηθούν ενέργειες που θα
βελτιώσουν την προσβασιμότητα
στην Κύπρο, όπως επίσης ενέρ-
γειες για ελαχιστοποίηση του πε-
ριβαλλοντικού αποτυπώματος της
τουριστικής βιομηχανίας.

Οι τομείς της τριτοβάθμιας υγεί-
ας και εκπαίδευσης προσφέρουν
επίσης ουσιαστικές δυνατότητες
ανάπτυξης, με αφετηρία το υφι-
στάμενο τους επίπεδο και την υπο-
δομή που έχει δημιουργηθεί τα
τελευταία χρόνια. Σημαντικό στοι-
χείο είναι η ενθάρρυνση συνερ-
γασιών ακαδημαϊκών
ιδρυμάτων/ιατρικών κέντρων και
επιχειρήσεων με σκοπό την κα-
τάρτιση των επαγγελματιών του
αυριανού κόσμου.

Το περιβάλλον και ειδικότερα
οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας
μπορούν να αποτελέσουν έναν
πρόσθετο τομέα προτεραιότητας,
με δεδομένο το μέχρι σήμερα χα-
μηλό επίπεδο αξιοποίησης τους.
Περαιτέρω, η Κύπρος επιβάλλεται
να υιοθετήσει τους περιβαλλον-

τικούς στόχους της ΕΕ για μείωση
της εκπομπής ρύπων και αποφυγή
δυσανάλογων προστίμων. 

Υποστηρικτικό ρόλο για την
προσαρμογή του αναπτυξιακού
μοντέλου έχει και η προώθηση
της ψηφιοποίησης του ιδιωτικού
και ιδιαίτερα του δημόσιου τομέα.
Λαμβάνοντας υπόψη τον καίριας
σημασίας ρόλο που καλείται να
διαδραματίσει ένας ριζικά ανα-
μορφωμένος δημόσιος τομέας,
αποτελεί κλειδί για την αποτελε-
σματική στήριξη στην υλοποίηση
του αναπτυξιακού και κοινωνικού
σχεδιασμού. 

Σε ό,τι αφορά το διεθνή τομέα,
η προσέλκυση επιχειρήσεων με
ουσιαστική παρουσία και απασχό-
ληση στην Κύπρο σε τομείς αιχμής
είναι καθοριστικής σημασίας. Ποι-
ότητα αντί ποσότητα πρέπει να
είναι ο στόχος ενώ η πολιτική προ-
ώθησης υψηλών κτηρίων πρέπει
να τεθεί σε πλαίσιο αυστηρών ποι-
οτικών και περιβαλλοντικών προ-
διαγραφών.

Με δεδομένες τις απώλειες θέ-
σεων εργασίας σε παραδοσιακούς
τομείς, οι πρόνοιες για  ευάλωτες
ομάδες πληθυσμού θα πρέπει να
ενισχυθούν, με έμφαση στα θέματα
επανεκπαίδευσης σε νέες δεξιό-
τητες που απαιτεί η σημερινή αγο-
ρά εργασίας.   

Τα πιο πάνω αποτελούν αρχικές
σκέψεις για τον επιτακτικό επα-
ναπροσδιορισμό του αναπτυξιακού
μοντέλου της Κύπρου. Θεωρούμε
σημαντικό να υπάρξει ένας ευρύ-
τατος και δημιουργικός διάλογος
για το θέμα, με την επιστημονική
κοινότητα να διαδραματίζει κα-
θοριστικό ρόλο, έχοντας ως στόχο
την επίτευξη ευρύτερων συναι-
νέσεων σε πολιτικό και κοινωνικό
επίπεδο. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικο-
νομολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύ-
νων σύμβουλος της Pricewaterhouse
Coopers Investment Services. 

Το πρόγραμμα «Ευρώπη για την επόμενη γενιά» και οι ευκαιρίες για την Κύπρο 

Ερήμωσε η Πλάκα, σε απόγνωση οι καταστηματάρχες «Ψαλιδίζουν»
τις τιμές για
τους Κύπριους
οι ξενοδόχοι
Μειώσεις έως και 30%
Στον εσωτερικό τουρισμό φαίνεται
να επενδύουν για φέτος οι ξενο-
δόχοι καθώς εξαιτίας των επιδη-
μιολογικών δεδομένων σε άλλες
χώρες δεν αναμένονται σημαντικές
αφίξεις από το εξωτερικό. Ήδη εν-
τός των ξενοδόχων σημειώνονται
έντονες διεργασίες,  με πρώτο ζη-
τούμενο τη μείωση των τουριστι-
κών πακέτων έως και 30%. Σελ. 5

Χρυσές δουλειές
έκαναν τα Malls
Αύξηση τζίρου έως 50%
Αυξημένη κατά 20% έως 50% σε
σύγκριση με την αντίστοιχη περ-
σινή περίοδο, ήταν η επισκεψιμό-
τητα στα εμπορικά κέντρα τις πρώ-
τες ημέρες της επαναλειτουργίας
τους. Ταυτόχρονα αύξηση σημεί-
ωσε και ο τζίρος τους κατά 10%
έως και 50%. Ικανοποίηση εκφρά-
ζουν οι καταστηματάρχες. Σελ. 6

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΑΥΞΗΜΕΝΟ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝ

Ακίνητα στην Ελλάδα
αναζητούν πάλι οι ξένοι
Αυξημένες κατά 30% είναι οι αναζητήσεις
από το εξωτερικό μέσα στον Μάιο για αγο-
ρά ακινήτου στην Ελλάδα. Αν και προς το
παρόν τα περιοριστικά μέτρα δεν επιτρέ-
πουν την πραγματοποίηση συναλλαγών,
εκτιμάται πως σύντομα το αυξημένο ενδια-
φέρον θα μετουσιωθεί σε πράξεις. Σελ. 12

ΟΟΣΑ

Προβλέπει
ύφεση 6% 
σε παγκόσμιο
επίπεδο φέτος.

Σελ. 10

Φόβοι για αύξηση κόκκινων δανείων
Οι τράπεζες εκτιμούν ότι μεγάλο ποσοστό δανειοληπτών δεν θα μπορούν να καταβάλουν τις δόσεις τους

Χρονιά προκλήσεων για τις κυ-
πριακές τράπεζες αναμένεται να
είναι το 2021. Κι αυτό γιατί ενώ
διαφαινόταν ότι το 2020 θα ήταν
ένας χρόνος σταθμός για τις κυ-
πριακές τράπεζες και θα «μηδέ-
νιζαν» τα κόκκινα δάνεια μέσω

πωλήσεων, ορατό είναι το ενδε-
χόμενο μέσα στο 2021 να δημι-
ουργηθούν νέα. Τις τράπεζες φαί-
νεται να ανησυχεί το ποσοστό
των ατόμων που έχουν αιτηθεί
αναστολή. Το 60% των δανείων
που εξυπηρετούνταν τον Ιανουά-

ριο του 2020 έχουν ανασταλεί
και εντάχθηκαν στο σχέδιο του
«μορατόριουμ». Μόλις ολοκλη-
ρωθεί η περίοδος χάριτος λοιπόν,
μία συντηρητική εκτίμηση είναι
πως έως το 30% εξ αυτών δεν θα
καταφέρει να αρχίσει να πληρώ-

νει τη δόση του από τον Ιανουά-
ριο του 2021. Γιατί όμως; Τραπε-
ζικές πηγές εκτιμούν πως είναι
τρεις οι λόγοι. Πρώτον, από την
αύξηση της ανεργίας που πρό-
κειται να έρθει μετά τη λήξη των
προγραμμάτων της Κυβέρνησης,

δεύτερον από μειώσεις μισθών
που ήδη έχουν «χτυπήσει την
πόρτα» των επιχειρήσεων και
τρίτον από την κουλτούρα αθέ-
τησης πληρωμής των δόσεων
που προϋπήρχε στην Κύπρο και
πριν την πανδημία. Σελ. 3

Με «νεκρή πόλη» εξακολουθεί να μοιάζει η Πλάκα, καθώς, παρά το άνοιγμα των εμπορικών καταστημάτων πριν ακριβώς από ένα μήνα και της
επαναλειτουργίας των καταστημάτων εστίασης από τις 25 Μαΐου, πολλές επιχειρήσεις παραμένουν κλειστές, ενώ οι περισσότερες από όσες
λειτουργούν βλέπουν τον τζίρο τους να είναι μειωμένος πάνω από 75%. Η απουσία τουριστών στην πλέον τουριστική περιοχή της πρωτεύουσας
είναι, φυσικά, η αιτία για την κατάσταση αυτή, ενώ εξαιρετικά περιορισμένη είναι και η κάθοδος των κατοίκων της Αθήνας για βόλτα και
διασκέδαση στην περιοχή. Σελ. 7

Κύπρος 1,01% -0,16%
Γερμανία -0,42 -0,09%
Γαλλία -0,01% 0,0%
Ιταλία 1,48% 0,06%
Ισπανία 0,62% 0,07%
Ιρλανδία 0,17% 0,05%
Ελλάδα 1,27% -0,07%
Ην. Βασίλειο 0,19% -0,11%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΛΟΓΩ ΚΡΙΣΗΣ

Σε ηλεκτρονικό ρυθμό
πλέον το Κτηματολόγιο
Η πανδημία επέσπευσε τον εκσυγχρονισμό
του Κτηματολογίου. Ποσοστό μέχρι και 90%
των αιτήσεων υποβάλλονται ηλεκτρονικά.
Πώς απαντά ο διευθυντής του Τμήματος Αν-
δρέας Σωκράτους στα παράπονα για καθυ-
στερήσεις. Αβέβαιη και δύσκολη φαίνεται η
πορεία των ακινήτων για το 2020. Σελ. 4
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Το μεγάλο στοίχημα 
Οι θετικές επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας
τα τελευταία  χρόνια έχουν -σύμφωνα με τον
ΥΠΟΙΚ- θωρακίσει το οικογενειακό εισόδημα με
αποτέλεσμα η εσωτερική ζήτηση να είναι προς
το παρόν ικανοποιητική. Το μεγάλο στοίχημα,
συνέχισε, είναι η ζήτηση που έρχεται από το
εξωτερικό υπονοώντας προφανώς τον τουρι-
σμό. Και εκεί, όμως, δεν έκρυψε την αισιοδοξία
του λέγοντας ότι τα τελικά στοιχεία ίσως μας
διαψεύσουν ευχάριστα. 

••••
Πανευρωπαϊκή «bad bank» 
Σύμφωνα με δημοσίευμα του ειδησεογραφι-
κού πρακτορείου Reuters, τεχνοκράτες της ΕΚΤ
επεξεργάζονται σχέδιο για την δημιουργία «κα-
κής τράπεζας». Αυτή η τράπεζα θα είναι σε θέ-
ση να υποδεχθεί «κόκκινα δάνεια» που θα προ-
κύψουν στις τράπεζες της ευρωζώνης ως απο-
τέλεσμα της πανδημίας. Στόχος της προσπάθει-
ας, εφόσον τελικά προχωρήσει, θα είναι να θω-
ρακιστούν οι ισολογισμοί των τραπεζών που
εποπτεύει η ΕΚΤ εφόσον η ανεργία που εμφα-
νίζεται αυτήν την περίοδο έχει μεγαλύτερη
διάρκεια από την αναμενόμενη, με αποτέλεσμα
να διαβρωθούν τα εισοδήματα των νοικοκυριών
και να απωλέσουν την ικανότητά τους να αντα-
ποκριθούν στις δανειακές τους υποχρεώσεις. Η
ΕΚΤ δεν έχει προβεί σε κανένα επίσημο σχόλιο,
αν και το δημοσίευμα κάνει λόγο για task force
που έχει αναλάβει την εργασία, η οποία μάλιστα
βρίσκεται και σε προχωρημένο στάδιο.  

••••
Μπαράζ νέων κρουσμάτων 
Ενώ οι οικονομίες σε όλο τον κόσμο έχουν ξε-
κινήσει τα πρώτα τους βήματα σε μια σημαντική

προσπάθεια για επαναφορά της κανονικότητας,
τα δημοσιεύματα στο διεθνή Τύπο σε σχέση με
την πορεία της ασθένειας, μόνο ενθαρρυντικά
δεν είναι.  Μια γρήγορη ματιά στους τίτλους των
διεθνών ΜΜΕ μας φέρνει αντιμέτωπους με ει-
δήσεις που κάνουν λόγο για ρεκόρ νέων κρου-
σμάτων στη Σουηδία, μισό εκατομμύριο θετι-
κούς στον ιό στη Ρωσία, δυο εκατομμύρια κρού-
σματα στις ΗΠΑ και πάνω από 150 νεκρούς να
καταγράφονται στη Βρετανία μέσα σε μια μέρα. 

••••
Μπαράζ νέου δανεισμού
Η μεγαλύτερη οικονομική κρίση από τον Β’ παγ-

κόσμιο πόλεμο αναγκάζει τις χώρες να αυξάνουν
το δανεισμό τους ως ποσοστό του ΑΕΠ, αφού οι
προσπάθειες για να στηριχθούν οι ευάλωτοι
απαιτεί σημαντικούς πόρους σε μια περίοδο που
οι κυβερνήσεις βλέπουν τα έσοδά τους να κατα-
βαραθρώνονται. Μόνο στην ευρωζώνη σύμφω-
να με το Bloomberg, ο συνολικός δανεισμός για
φέτος αναμένεται να ανέλθει στα €1,2 τρισ. αυξη-
μένος κατά σχεδόν 40% σε σχέση με ένα χρόνο
πριν. Τις προσπάθειες αυτές καταφέρνει με επι-
τυχία να στηρίζει η ΕΚΤ, η οποία έχει στη διάθεσή
της ένα υπερ-όπλο συνολικής αξίας €1,35 τρισ.
για να συνεχίσει να αγοράζει ομόλογα από τη
δευτερογενή αγορά μέχρι τα μέσα του 2021. Με
αυτόν τον τρόπο, τα κράτη μέλη έχουν τη δυνατό-
τητα να δανείζονται με «λογικά επιτόκια» απο-
φεύγοντας προς το παρόν τα δάνεια του ESM, τον
οποίον συνοδεύει η κακή φήμη των μνημονίων
στην πρόσφατη κρίση του ευρώ. 

••••
Ρεκόρ καταθέσεων 
Η ανάκαμψη στην ευρωζώνη, που στηρίζεται
κατά 50% στην κατανάλωση, θα αργήσει να έρ-
θει για όσο διάστημα επικρατεί κλίμα αβεβαι-
ότητας αναγκάζοντας τους καταναλωτές να επι-
λέγουν την αποταμίευση εις βάρος της κατανά-
λωσης. Ενδεικτικό του κλίματος που έχει δια-
μορφωθεί είναι τα στοιχεία που έδωσε στην
δημοσιότητα η ΕΚΤ, σύμφωνα με τα οποία οι
καταθέσεις των νοικοκυριών στις τέσσερις με-
γαλύτερες ευρωπαϊκές οικονομίες κατέγρα-
ψαν αύξηση άνω των €100 δις. τους μήνες
Μάρτιο και Απρίλιο, ποσό που είναι τριπλάσιο
από τον μέσο ρυθμό αύξησης των καταθέσεων
της  τελευταίας δεκαετίας. Να σημειώσουμε ότι
μεταξύ αυτών βρίσκεται η Ιταλία και η Ισπανία,
οι οποίες δέχθηκαν σκληρό πλήγμα που συνο-
δεύθηκε από σημαντικές απώλειες σε ανθρώ-
πινες ζωές. 
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Οι κανόνες του παιχνιδιού
στο πάρτι της εξουσίας

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Λογιστική
Αφερεγγυότητα

Λογιστική Αφερεγγυό-
τητα καλείται η χρηματο-
οικονομική κατάσταση
κατά την οποία ο οφειλέ-
της (φυσικό ή νομικό
πρόσωπο) παρουσιάζει
αδυναμία αποπληρωμής

των υποχρεώσεών του στην προσυμφω-
νημένη χρονική περίοδο, λόγω του ότι το
σύνολο των υποχρεώσεών του υπερβαί-
νει το σύνολο των περιουσιακών του
στοιχείων. Ονομάζεται επίσης και αφε-
ρεγγυότητα ισολογισμού.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Σε πλήρη αξιοποίηση του σχεδίου αναστολής δόσεων έχουν προχωρήσει νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Στην κλασική ταινία του Ζαν Ρε-
νουάρ «Οι κανόνες του παιχνιδιού»,
εκτυλίσσεται ένα αέναο παιχνίδι
ερώτων, εξαπατήσεων, μεταμφιέ-
σεων. Παρακολουθούμε έναν συ-
ναρπαστικό κόσμο που ταλαντεύε-
ται ανάμεσα στο ψέμα και στην
αλήθεια.

Οι εντυπωσιακές προτάσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το Τα-
μείο Ανάκαμψης άνοιξαν τη συζή-
τηση για το πώς πρέπει να αξιο-
ποιηθούν τα κεφάλαια αυτά όταν
τελικά εγκριθούν. Προφανώς πολλοί
προσφέρουν ιδέες και προτάσεις
για να «λυθεί» το ωραίο αυτό πρό-
βλημα, να μην επιβεβαιωθεί η προ-
ηγούμενη εμπειρία, να μην ακο-
λουθήσουμε την «ανεμελιά του νε-

όπλουτου», κατά την εύστοχη δια-
τύπωση του πρωθυπουργού Κυρ.
Μητσοτάκη. Δεν πρέπει να επα-
ναληφθεί ό,τι έγινε με τα προηγού-
μενα πακέτα που, ενώ προορίζον-
ταν για επενδύσεις, έγιναν εισό-
δημα, εισαγωγές, ελλείμματα.

Τα χρηματοδοτικά εργαλεία που
είχαν υλοποιηθεί από τη δεκαετία
του ’80 και μετά, χρηματοδότησαν
το πάρτι. Κάτι σαν την πρόσκληση
σε κυνήγι στον πύργο του μαρκη-
σίου Ντε λα Σεσνέ, όπου διαδρα-
ματίζεται η ταινία που γυρίστηκε
πριν από τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο.

Ούτε, όμως, η ελληνική οικονο-
μία αναπτύχθηκε σε ένα πλαίσιο
σεβασμού των κανόνων του παι-
χνιδιού. Δημιουργήθηκαν οι αρχές
που εποπτεύουν τις αγορές, αλλά
σε ελάχιστες περιπτώσεις οι αρ-
μοδιότητές τους έγιναν σεβαστές,
ενώ συχνά και οι ίδιες δεν είχαν
την αντοχή, ίσως και την ικανότητα,
να κάνουν αυτό που επιβάλλει ο
ρόλος τους. Ηταν μια ευκαιρία για
πάρτι.

Δεν ήταν καθόλου τυχαίο ότι τα
προηγούμενα χρόνια ζήσαμε την
προσπάθεια εργαλειοποίησης της
Δικαιοσύνης, την άλωση ανεξάρ-
τητων αρχών από κομματικούς εν-
τολοδόχους, την κατάληψη κάθε
εξουσίας με πρόσχημα την εξυπη-
ρέτηση των συμφερόντων του λα-

ού. Η ακραία αυτή πρακτική, ωστό-
σο, δεν ήταν μοναδική. Και άλλες
κυβερνήσεις είδαν τη νίκη τους
στις εκλογές ως έπαθλο για να ανα-
λάβουν το κράτος, να διορίσουν
πολιτευόμενους φίλους ή και συγ-
γενείς σε προνομιούχες θέσεις. Κι
αυτοί με τη σειρά τους ήταν πρό-
θυμοι να κάνουν χάρες και εξυπη-
ρετήσεις, αποφεύγοντας ίσως να
παρανομήσουν, αλλά έτοιμοι να
παραβιάσουν κανόνες.

Η πρακτική αυτή δεν βλάπτει
μόνον κάποιες εταιρείες ή συναλ-
λασσομένους, μοιάζει με σαράκι
που τρώει το ξύλο, χωρίς να φαί-
νεται. Τελικά καταστρέφει το έπιπλο
και το διαπιστώνουμε όταν είναι
αργά.

Η πιστή εφαρμογή των κανόνων
του παιχνιδιού είναι αυτό που άμε-
σα πρέπει να επιβληθεί και στη
λειτουργία της αγοράς. Οι κανόνες
λογιστικής, για παράδειγμα, δεν
μπορεί να επανέρχονται στην επι-
καιρότητα μόνον όταν κάποιο fund
κάνει αποκαλύψεις για να κερδίσει
από την καταστροφή επενδυτών
που παραπλανήθηκαν.

Ακόμα και οι λιγότερο εξοικειω-
μένοι με τα λογιστικά έχουν μάθει
πλέον ότι πολλές φορές κάτι πα-
ράδοξο κρύβουν «εξωτικές» ονο-
μασίες λογαριασμών όπως «άυλα
περιουσιακά στοιχεία», όροι όπως
«απομείωση απαιτήσεων», λογι-
στικές διαδικασίες που αφορούν
«ενοποίηση θυγατρικών». Είναι
παράδοξο, αλλά όσο προστίθενται
αυστηρότερες υποχρεώσεις στην
απεικόνιση των εταιρικών περιου-
σιακών στοιχείων, μαθαίνουμε ότι
παρακάμπτονται. 

Επειδή κάποιοι από τις εποπτικές
αρχές δεν αφοσιώθηκαν στην απο-
στολή τους.

Πολλοί μπορούν να προσφέρουν
ιδέες για τον τρόπο με τον οποίο
θα διανεμηθεί ένας πακτωλός από
το πουθενά. Τίποτα, όμως, δεν είναι
περισσότερο χρήσιμο από το να
μάθουν όλοι να σέβονται τους κα-
νόνες του παιχνιδιού. Αυτούς που,
όταν τηρούνται πιστά, διασφαλί-
ζουν και την ομορφιά του παιχνι-
διού.

Στην παλιά γαλλική ταινία οι
πλούσιοι και οι αριστοκράτες χο-
ρεύουν ανέμελα στο πάρτι, έχουν
προδώσει κι έχουν προδοθεί, αλλά
και οι λαϊκοί άνθρωποι που «πέ-
φτουν με τα μούτρα» στο παιχνίδι
τιμωρούνται, για τον ίδιο λόγο. Τι-
μωρούνται ακόμα και οι ειλικρινείς,
οι καλοί, επειδή κι αυτοί παραβία-
σαν τους κανόνες του παιχνιδιού.

������

Τα προηγούμενα πακέ-
τα στήριξης προορίζον-
ταν για επενδύσεις, αλ-
λά έγιναν εισόδημα, ει-
σαγωγές, ελλείμματα.

Η καραντίνα έδωσε πρόσκαιρη ανάσα στις μεγάλες πόλεις
Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Μεγάλη μείωση των εκπομπών αε-
ρίων του θερμοκηπίου, που συν-
δέονται με την κλιματική αλλαγή,
παρατηρήθηκε διεθνώς την πε-
ρίοδο των περιορισμών στην κυ-
κλοφορία λόγω κορωνοϊού. Οι εκ-
πομπές «περικόπηκαν» στην Αθή-
να και σε πολλές πόλεις σε επίπεδα
50% ή και περισσότερο, κυρίως
λόγω περιορισμού των μετακινή-
σεων Ι.Χ. αυτοκινήτων. Παρά τα
(παράπλευρα) οφέλη από την παν-
δημία, που δείχνουν ένα δρόμο
για την αντιμετώπιση της κλιμα-
τικής κρίσης, ο κίνδυνος επιστρο-
φής στο business as usual παρα-
μένει εδώ.

Τι έγινε στην Ελλάδα την πε-
ρίοδο του lockdown, όσον αφορά
τις συγκεντρώσεις των κύριων
θερμοκηπικών αερίων, του διο-
ξειδίου του άνθρακα (CO2) και του
μεθανίου (CH4); Η ομάδα Ατμο-
σφαιρικής Φυσικής και Χημείας,
του Ινστιτούτου Ερευνών Περι -
βάλλοντος και Βιώσιμης Ανάπτυ-
ξης του Αστεροσκοπείου (ΕΑΑ)
συγκέντρωσε την εικόνα από την
Αθήνα, ενώ το Εργαστήριο Περι-
βαλλοντικών και Χημικών Διερ-
γασιών του Πανεπιστημίου Κρήτης
από τον σταθμό στη Φινοκαλιά
του νομού Ρεθύμνου, που βρίσκε-
ται μακριά από μεγάλα αστικά κέν-
τρα. Η Φινοκαλιά χαρακτηρίζεται
σταθμός υποβάθρου, καθώς κα-
ταγράφει τη μέση κατάσταση στην

ατμόσφαιρα της ευρύτερης περιο-
χής, χωρίς να επηρεάζεται από
κάποια πηγή εκπομπής αερίων.
Η έρευνα αφορούσε την περίοδο
από 23 Μαρτίου (που επιβλήθηκαν
τα μέτρα αυστηρού περιορισμού
της κυκλοφορίας) μέχρι τέλη Απρι-
λίου.

Τι κατέδειξαν οι μετρήσεις; «Στον
σταθμό υποβάθρου της Φινοκαλιας
συνεχίστηκε και την περίοδο των
μέτρων η ανοδική τάση στις συγ-
κεντρώσεις και των δύο θερμοκη-
πικών αερίων και μάλιστα με ρυθμό
συγκρίσιμο της αντίστοιχης
περιόδου του 2019. Οσον αφορά
το διοξείδιο του άνθρακα (CO2), η
ετήσια αύξηση είναι τα τελευταία
χρόνια 0,55%. Αυτές οι τάσεις είναι
αποτέλεσμα αφενός της μεγάλης
διάρκειας ζωής των θερμοκηπικών
αερίων, που για το CO2 φτάνει τα
100 έτη και για το μεθάνιο τα 20
έτη. Ισως παρατηρηθεί αργότερα
η μείωση», λέει στην «Κ» ο κ. Νίκος
Μιχαλόπουλος, διευθυντής του Ιν-
στιτούτου Ερευνών Περιβάλλοντος
και Βιώσιμης Ανάπτυξης του Αστε-
ροσκοπείου. Αποκαλύπτεται έτσι
και το πόσο σύνθετο και δύσκολο
στην αντιμετώπισή του είναι το
φαινόμενο της κλιματικής απορ-
ρύθμισης.

Στην περίπτωση της Αθήνας,
καταγράφοντας το ειδικό μερίδιο
της πρωτεύουσας «βρέθηκε μια
εντυπωσιακή μείωση στο διοξείδιο
του άνθρακα, περίπου 43%, ενώ
αυτή του μεθανίου ήταν χαμηλοτε-

ρη κι έφτασε μολις στο 8%», ανα-
φέρει ο κ. Μιχαλόπουλος. «Τα στοι-
χεία για το μεθάνιο ήταν αναμε-
νόμενα, καθώς δεν σχετίζεται με
την κίνηση των οχημάτων», εξηγεί
ο διευθυντής του Ινστιτούτου Ερευ-
νών Περιβάλλοντος. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως οι συγκεντρώσεις του

μεθανίου, που συνδέεται και με
τη χρήση φυσικού αερίου, παρου-
σιάζουν αυξητική τάση το τελευ-
ταίο διάστημα στην περιοχή
(+1,5% σε ετήσια βάση). Οι ερευ-
νητές του Αστεροσκοπείου συνέ-
χισαν τη μελέτη μέχρι τα τέλη Μαΐ-
ου, με ανάλογα αποτελέσματα. Πα-
ρόμοια ήταν και η μείωση ρύπων
που προέρχονται από καύσεις,
όπως διοξειδίου του αζώτου (-45%)
και μονοξειδίου του άνθρακα 
(-30%).

Ταυτόχρονα, την ίδια περίοδο
καταγράφηκαν αξιοσημείωτες μει-
ώσεις των εκπομπών σε πολλές
μεγάλες πόλεις. Η έκταση των μει-
ώσεων εξαρτάται από τον βαθμό
που οι εκπομπές διοξειδίου του
άνθρακα οφείλονται στην κυκλο-

φορία των αυτοκινήτων, καθώς
και από την ύπαρξη πράσινου.
Ετσι, στο Παρίσι ο περιορισμός
του CO2 τον Μάρτιο άγγιξε το 70%,
ενώ στη Νέα Υόρκη περιορίστηκε
σε 10%. Σε ευρωπαϊκή έρευνα (με
τη συμμετοχή του Εργαστηρίου
Τηλεπισκόπησης και Εφαρμογών
του ΙΤΕ), οι μειώσεις κυμάνθηκαν
από 8% σε κατάφυτη γειτονιά του
Βερολίνου έως 75% στο Ηράκλειο
Κρήτης.

«Η περίοδος αυτή διαμόρφωσε
καινούργιες συνθήκες σε πολλές
πόλεις, καθώς με τον μεγάλο πε-
ριορισμό της κυκλοφορίας των Ι.Χ.
αυτοκινήτων καθάρισε η ατμό-
σφαιρα και περιορίστηκαν πολύ
οι ρύποι, ενώ ταυτόχρονα μειώθη-
καν οι εκπομπές θερμοκηπικών
αερίων. Δεν είναι τυχαίο πως πολλοί
ανακάλυψαν το ποδήλατο, ενώ σε
πολλές πόλεις σχεδιάζονται με
γρήγορους ρυθμούς ποδηλατόδρο-
μοι και ενίσχυση των μέσων μα-
ζικής μεταφοράς. Αποτελούν ει-
κόνες του μέλλοντός μας», σημει-
ώνει ο κ. Μιχαλόπουλος.

Το ερώτημα είναι βέβαια εάν
αυτές οι θετικές τάσεις θα μετα-
τραπούν σε συστηματικές πολιτι-
κές παρεμβάσεις ή θα εξατμισθούν
μόλις η οικονομική δραστηριότητα
θα αρχίσει πάλι να ζεσταίνεται...
Η πρόσφατη επιστροφή του μπο-
τιλιαρίσματος στους δρόμους της
Αθήνας, με τη συνεπαγόμενη αυ-
ξανόμενη ρύπανση, δεν αποτελεί
καλό οιωνό.
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Στην Αθήνα το CO2, 
που σχετίζεται με την
κίνηση των οχημάτων,
κατέγραψε πτώση
43%, ενώ το μεθάνιο
μόλις 8%.

Περίπου κατά 1 δισ. τόνους, όσο
σχεδόν το μερίδιο της Γαλλίας,
περικόπηκαν οι εκπομπές διο-
ξειδίου του άνθρακα το πρώτο
τρίμηνο του 2020 παγκοσμίως,
ως αποτέλεσμα των περιοριστι-
κών μέτρων για την αντιμετώπι-
ση του κορωνοϊού. Πρόκειται για
μείωση 8% των εκπομπών σε
σχέση με το αντίστοιχο διάστη-
μα του 2019. Σύμφωνα με τον κ.
Μιχαλόπουλο, στη μείωση συ-
νεισέφεραν κατά 50% οι μετα-
φορές (κυρίως Ι.Χ.), κατά 20%-
25% η βιομηχανία και κατά 20%
η παραγωγή ενέργειας. «Οι εκτι-
μήσεις υπολογίζουν τη μείωση
των εκπομπών για το 2020 από
4% έως 6%. Θα πρόκειται για
μια μεγάλη πτώση, που αντιστοι-
χεί στον ρυθμό που πρέπει να
έχουμε τα επόμενα χρόνια για
να περιορίσουμε την άνοδο της
θερμοκρασίας σε 1,5-2 βαθμούς
Κελσίου, σύμφωνα με τη Σύνο-
δο του Παρισιού. Εχουμε έτσι
και μια εικόνα των μεγάλων αλ-
λαγών που απαιτούνται», σημει-
ώνει ο διευθυντής του Ινστιτού-
του Περιβάλλοντος του ΕΑΑ. Το
ερώτημα είναι πώς θα επιτευχ-
θεί αυτό. Και το 2009, λόγω οι-
κονομικής κρίσης, είχε σημει-
ωθεί μείωση των εκπομπών κα-
τά 1,5% για να αυξηθούν την
επόμενη χρονιά κατά 5%! Χρει-
άζεται συνολικό, βιώσιμο και
κοινωνικά δίκαιο σχέδιο.

Η εικόνα
παγκοσμίως
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το 2020 είναι ομολογουμένως δύ-
σκολο για όλες τις χώρες, τις οικο-
νομίες, τις επιχειρήσεις λόγω των
επιπτώσεων της πανδημίας του
κορωνοϊού, ωστόσο το 2021 ανα-
μένεται να είναι ο χρόνος των προ-
κλήσεων για τις κυπριακές τράπε-
ζες. Ο λόγος; Τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια που ενώ διαφαινόταν ότι
το 2020 θα ήταν ένας χρόνος σταθ-
μός για τις κυπριακές τράπεζες και
θα τα «μηδένιζαν» μέσω πωλήσεων,
πολύ πιθανώς το 2021 να δημιουρ-
γηθούν νέα. Ενώ αρχικώς η ανα-
στολή των δόσεων των δανείων
από το Μάρτη του 2020 έως και
τον Δεκέμβριο του 2021 πανηγυ-
ριζόταν στην Κύπρο από όλους,
τις τράπεζες φαίνεται σιγά σιγά να
ανησυχεί το ποσοστό των ατόμων
που έχουν αιτηθεί αναστολή. Το
60% των δανείων που εξυπηρε-
τούνταν τον Ιανουάριο του 2020
έχουν ανασταλεί και εντάχθηκαν
στο σχέδιο του «μορατόριουμ». Για
την ακρίβεια δάνεια 12,6 δισ. ευρώ,
πράγμα που αντιστοιχεί στο 60%
του ΑΕΠ της Κύπρου. Μόλις ολο-
κληρωθεί η περίοδος χάριτος λοι-
πόν, μία συντηρητική εκτίμηση
είναι πως έως το 30% εξ αυτών δεν
θα καταφέρει να αρχίσει να πλη-
ρώνει τη δόση του από τον Ιανουά-
ριο του 2021. Γιατί όμως; Τραπεζικές
πηγές εκτιμούν πως είναι τρεις οι
λόγοι. Πρώτον από την αύξηση της
ανεργίας που πρόκειται να έρθει
μετά τη λήξη των προγραμμάτων
της Κυβέρνησης, δεύτερον από
μειώσεις μισθών που ήδη έχουν
«χτυπήσει την πόρτα» των επιχει-
ρήσεων και τρίτον από την κουλ-
τούρα αθέτησης πληρωμής των
δόσεων που προϋπήρχε στην Κύ-
προ και πριν την πανδημία. Πρό-

σθετα, ενώ αναμένεται το 2021 η
ανάκαμψη να είναι ισχυρή σύμ-
φωνα με την κυβερνητική θέση, η
ύφεση δεν αποκλείεται να συνεχίσει
και το 2021, κάνοντας συνολικά
την ύφεση που υπάρχει σήμερα,
ύφεση διετίας. Υπάρχει πιθανότητα
δηλαδή τον Ιανουάριο του 2022
να υφίστανται οι τζίροι του Δεκέμ-
βρη του 2019. Ο συνδυασμός δε,
του μειωμένου μισθού μαζί με την
κουλτούρα αθέτησης βγάζουν ένα
αποτέλεσμα ιδιαίτερα ενδιαφέρον
για την μη καταβολή μίας δόσης
από τον Ιανουάριο του 2021. Πα-
ράλληλα, μέσα στα στοιχεία του

60% που έχουν αιτηθεί αναστολή
δόσεων, υπάρχουν αρκετοί που εί-
χαν ήδη καθυστερήσει να κατα-
βάλλουν τις δόσεις τους από τον
Ιανουάριο του 2020. Αυτό επίσης
τι σημαίνει; Ότι είναι σχεδόν απί-
θανο αυτή η μερίδα των δανειολη-
πτών να καταφέρει τον Ιανουάριο
του 2021 να αρχίσει να πληρώνει
τις δόσεις των δανείων. Υπενθυ-
μίζεται πως, στο σχέδιο αναστολής
μπήκαν και όσοι είχαν καθυστε-
ρήσει έως και 30 ημέρες την κα-
ταβολή των δόσεων τους. Οι 30 –
90 ημέρες καθώς και αυτοί που εί-
χαν αποδεδειγμένα ΜΕΔ, δεν κα-

τάφεραν να ενταχθούν. Ταυτόχρο-
να, για τους λάτρεις της στατιστι-
κής, σύμφωνα με στοιχεία Μαΐου
2020, η Ελλάδα έχει 240 δισ. ευρώ
ΑΕΠ και με το ίδιο σχέδιο αναστο-
λής δόσεων, τόκων και κεφαλαίου
έχουν μπει μόλις 12 δισ. ευρώ. Κατ’
αντιστοιχία με το κυπριακό ποσο-
στό αναστολής θα έπρεπε να είχαν
μπει στο Σχέδιο δάνεια ύψους 140
δισ. ευρώ. Στην Γερμανία, το ΑΕΠ
της είναι 4 τρισ., αν γινόταν αντί-
στοιχο με αυτό της Κύπρου, θα
ήταν στα 2,5 τρισ. ευρώ.

Την ίδια ώρα, στην δύσκολη εξί-
σωση του 2021 θα μπει και το ζή-
τημα των ζημιών των τραπεζών.
Πηγές που είναι εις θέση να κρίνουν
τα τραπεζικά δρώμενα, αναφέρουν
πως το 2020 θα φέρει ζημιές εκα-
τομμυρίων για τις τράπεζες μετά
από συνεχόμενα τρίμηνα κερδών
από το 2018 και εντεύθεν. Οι ζημιές
θα προκύψουν είτε από χρησιμο-
ποίηση κερδών για να υποδεχθούν
τα ΜΕΔ που θα έρθουν το 2021 και
από τις εργασίες των τραπεζών
που είχαν συρρικνωθεί λόγω του
κορωνοϊού και των αποφάσεων
που πάρθηκαν.

Νέες ευκαιρίες
Πολλοί είναι αυτοί που λένε ότι

τώρα είναι η χρυσή ευκαιρία μίας
τράπεζας να αδράξει την ευκαιρία
και να μαζέψει όλους τους ικανούς
– βιώσιμους – καλούς πελάτες.
Όπως η ΕΣΤΙΑ διαχώρισε τους κα-
λοπληρωτές από τους κακοπληρω-
τές, έτσι και η πανδημία με το μο-
ρατόριουμ έκανε κάτι αντίστοιχο.
Μία τράπεζα λοιπόν που θέλει να
προχωρήσει στην αντεπίθεση, θα
πρέπει να απευθυνθεί και να κάνει
πελάτες της τους δανειολήπτες
που δεν έχουν αιτηθεί αναστολή
δόσεων και προχωρούν στην κα-

ταβολή των δόσεων τους κανονικά.
Εκεί, οι τράπεζες θα ήταν συμφέρον
προς αυτές να προχωρήσουν σε
διάθεση νέων προϊόντων και όχι
μόνο.

Ασκήσεις για Bad Bank
Το πρόβλημα με τα μη εξυπη-

ρετούμενα δάνεια και την αύξησή
τους μετά το πέρας αυτού του χρό-
νου, έχουν να αντιμετωπίσουν αρ-
κετές χώρες και όχι  μόνο η Κύπρος.
Απλώς οι τράπεζες στην Κύπρο εί-
χαν ήδη βεβαρημένο ιστορικό με
τα ΜΕΔ παρά τις όλες προσπάθειες
βελτίωσης που έγιναν στα τελευ-
ταία χρόνια και από ότι φαίνεται,
θα αργήσουν ακόμα περισσότερο
να ξεπεράσουν αυτό το πρόβλημα
στο άμεσο μέλλον. Σύμφωνα με
διαρροή του Reuters, η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα προχωρά σε ένα
σχέδιο δημιουργίας μίας «bad bank»
από ΜΕΔ τα οποία θα δημιουργη-
θούν από την πανδημία του κορω-
νοϊού μέσω της ανεργίας και της
μείωσης των μισθών. Το δημοσί-
ευμα του Πρακτορείου θέλει να
έχει δημιουργηθεί ήδη μία ομάδα
η οποία σχεδιάζει αυτή την «Bad
bank». 

Πρώτα θα εφαρμοστεί το Σχέδιο
μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης των
συνολικά 750 δισ. ευρώ βοηθείας
σε όλα τα κράτη και σε επόμενο
στάδιο η «Bad Bank». Από αυτό το
σχέδιο λογικά θα επωφεληθεί και
η Κύπρος, αλλά δεν είναι γνωστό
ακόμα ο γενικότερος οικονομικός
αντίκτυπος της πανδημίας, άρα
ό,τι και να λέμε τη δεδομένη στιγμή
είναι πρόωρο. Το σίγουρο είναι ότι
τα ΜΕΔ είναι προ των πυλών και
οι κυπριακές τράπεζες πρέπει να
είναι θωρακισμένες ώστε η οικο-
νομική κρίση να μην μετατραπεί
πάλι σε τραπεζική. 

Δύσκολη εξίσωση για τις τράπεζες το 2021
Τα ΜΕΔ ξανά προ των πυλών με τα σημάδια του μορατόριουμ των δόσεων να προαναγγέλλουν προβλήματα
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Το 60% των δανείων
που εξυπηρετούνταν
τον Ιανουάριο του 2020
έχουν ανασταλεί και εν-
τάχθηκαν στο σχέδιο
του «μορατόριουμ», δά-
νεια 12,6 δισ. ευρώ που
αντιστοιχεί στο 60%
του ΑΕΠ της Κύπρου.

Οι τράπεζες στην Κύπρο είχαν ήδη βεβαρημένο ιστορικό με τα ΜΕΔ, παρά τις προσπάθειες βελτίωσης που έγιναν στα
τελευταία χρόνια και από ότι φαίνεται θα αργήσουν ακόμα περισσότερο.
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Της ΑΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Αλλαγές στον τρόπο λειτουργίας
και επίσπευση της ανάγκης εκσυγ-
χρονισμού του Τμήματος Κτημα-
τολογίου και Χωρομετρίας επέφερε
η πανδημία του κορωνοϊού. Ποσο-
στό μέχρι και 90% των αιτήσεων
υποβάλλονται αυτή την περίοδο
ηλεκτρονικά, μέσω email, ενώ εκεί
όπου παρατηρούνται κυρίως πα-
ράπονα για καθυστερήσεις είναι
σε περιπτώσεις που αφορούν με-
γάλους Οργανισμούς, όπως τράπε-
ζες και εταιρείες διαχείρισης μη
εξυπηρετούμενων δανείων.

Σε αυτές τις περιπτώσεις υπάρχει
συσσώρευση αιτήσεων κατά 50%
- 60%. Όπως δήλωσε στην «K» o
Διευθυντής Τμήματος Κτηματολο-
γίου και Χωρομετρίας  Ανδρέας Σω-

κράτους, το Τμήμα βρίσκεται σε
συνεχή διαβούλευση με τους Ορ-
γανισμούς και τις εταιρείες. Ο κ.
Σωκράτους απέρριψε τις επικρίσεις
για καθυστερήσεις εκ μέρους του
Τμήματος, τονίζοντας ότι ο χρόνος
εξυπηρέτησης εξακολουθεί να κι-
νείται στο πλαίσιο μερικών ημερών. 

«Υπάρχει παραδοσιακά μια μη
προγραμματισμένη συσσώρευση
αιτημάτων από αυτούς τους Ορ-
γανισμούς που παρουσιάζουν αι-
τήματα παραδοσιακά τις τελευταίες
ημέρες του κάθε τριμήνου. Δεν
μπορούμε ως δια μαγείας αιτήματα
που μπορούσαν να διεκπεραιωθούν
μέσα σε τρεις μήνες να τα διαχει-
ριστούμε τις τρεις τελευταίες ημέ-
ρες», σημειώνει.

«Κατανοητή η ανάγκη να εξυ-
πηρετούνται άμεσα αλλά θερμή
έκκληση να συνεργαστούν μαζί
μας ώστε το θέμα να αντιμετωπιστεί
ορθολογιστικά αξιοποιώντας όλο
το χρόνο που υπάρχει στη διάθεση

και των τραπεζών, των εταιρειών
και του Τμήματος Κτηματολογίου
και Χωρομετρίας. Διαβεβαιώνουμε
ότι με κοινό προγραμματισμό και
συνεργασία μπορούμε να επιλύ-
σουμε οποιαδήποτε προβλήματα
υπάρχουν», τονίζει ο ίδιος προσθέ-
τοντας ότι πρόκειται για περίπλοκες
υποθέσεις που αφορούν αναδιαρ-
θρώσεις δανείων και διαφοροποί-
ηση εγγραφών, υποθηκών.

Επέστρεψε το προσωπικό
Σε σχέση με τις αιτήσεις που

υποβάλλονται σε επίπεδο υποθέ-
σεων οριοθετήσεων, έκδοσης τίτ-
λων, ολοκλήρωσης απαλλοτριώσε-
ων, ο κ. Σωκράτους αναφέρει ότι
η παραγωγικότητα παρουσιάζεται
100% αυξημένη σε σχέση με την
αντίστοιχη περσινή περίοδο.

Το Τμήμα Κτηματολογίου και
Χωρομετρίας εργαζόταν με το 50%
του προσωπικού κατά τη διάρκεια
της πανδημίας.

Πλέον, το Τμήμα λειτουργεί με
το 80% των εργαζομένων, ενώ το
υπόλοιπο προσωπικό αναμένεται
μέχρι το τέλος του Ιούνη, να επι-
στρέψει στην εργασία του.

«Το Κτηματολόγιο όπως όλες οι
υπηρεσίες έπρεπε να αντιμετωπίσει
και αντιμετωπίζει τα προβλήματα
που αφορούν άμεσα την προστασία
του προσωπικού. Ένας πολύ με-
γάλος αριθμός προσωπικού πέραν
του 50% είχε ενταχθεί σε ευπαθείς
ομάδες και σ’ αυτούς που έπρεπε
να μείνουν στο σπίτι. Το Τμήμα
για να μπορέσει να εξυπηρετήσει
τον μεγαλύτερο δυνατό αριθμό πο-
λιτών, υπηρεσιών έχει πολύ σύν-
τομα αποβάλει τα μέχρι σήμερα
γνωστά σενάρια εξυπηρέτησης τα
οποία είχαν σαν προϋπόθεση τη
φυσική παρουσία των αιτητών στα
κατά τόπους επαρχιακά κτηματο-
λογικά γραφεία. 

Στόχος είναι όχι μόνο η ηλε-
κτρονική υποβολή των αιτημάτων
αλλά και την πλήρη ηλεκτρονική
διεκπεραίωση», αναφέρει ο κ. Σω-
κράτους.

Στο μεταξύ, όπως πληροφορείται
η «K», σε μία προσπάθεια αποφόρ-
τισης του όγκου εργασίας, το
Υπουργείο Εσωτερικών έχει δώσει
οδηγίες σε όλα τα τμήματα και τις
υπηρεσίες του, από την 1η Ιουλίου

να μην ζητούν αντίγραφα τίτλων
ιδιοκτησίας , πιστοποιητικά έρευ-
νας, αντίγραφα επίσημων κτημα-
τικών σχεδίων όταν θα υποβάλλουν
αιτήσεις. Προηγουμένως, όλα αυτά
αποτελούσαν προϋπόθεση. 

Oι τρόποι εξυπηρέτησης του
κοινού:

Αποδοχή αιτήσεων χωρίς διευ-
θέτηση ραντεβού στα Επαρχιακά
Κτηματολογικά Γραφεία (ΕΚΓ):

Μόνο για κατάθεση αιτήσεων
που αφορούν την Εγγραφή Εμ-
πράγματων Βαρών σε Ιδιοκτησίες
ή Απαγορεύσεων σε Φυσικά ή Νο-
μικά Πρόσωπα.

Αποδοχή δηλώσεων με διευθέ-
τηση ραντεβού στα Επαρχιακά
Κτηματολογικά Γραφεία.

Μόνο για Δηλώσεις Μεταβιβά-
σεων (Δωρεές / Πωλήσεις / Ανταλ-
λαγές) και Υποθηκών.

Το αίτημα για διευθέτηση ραν-
τεβού γίνεται μόνο μέσω ηλεκτρο-
νικού ταχυδρομείου στον αρμόδιο
Επαρχιακό Κτηματολογικό Λει-
τουργό (ΕΚΛ).

- Αποδοχή Αιτήσεων Μέσω της
Διαδικτυακής Πλατφόρμας “DLSPOR-
TAL” ή του Συστήματος «ΑΡΙΑΔΝΗ»
(https://portal.dls.moi.gov.cy)

Όλες οι αιτήσεις οι οποίες πα-
ρέχονται μέσω η-Υπηρεσιών π.χ.
Πιστοποιητικά Έρευνας, Αντίγρα-
φα Τίτλων Ιδιοκτησίας, Οριοθέτηση
κ.α.  Οι συγκεκριμένες Αιτήσεις θα
παρέχονται μόνο μέσω αυτής της
μεθόδου.

Αποδοχή Αιτήσεων Μέσω Ηλε-
κτρονικού Ταχυδρομείου στα Επαρ-
χιακά Κτηματολογικά Γραφεία

Αφορά όλες τις αιτήσεις, οι οποί-
ες δεν εμπίπτουν στις προαναφε-
ρόμενες κατηγορίες 1, 2 & 3.

Η αποδοχή γίνεται μόνο μέσω
ηλεκτρονικού ταχυδρομείου στον
αρμόδιο ΕΚΛ, στις διευθύνσεις:

-ΕΚΓ Λευκωσίας nidlo-applica-
tions@dls.moi.gov.cy

-ΕΚΓ Κερύνειας kydlo-applica-
tions@dls.moi.gov.cy

-ΕΚΓ Αμμοχώστου fadlo-appli-
cations@dls.moi.gov.cy

-ΕΚΓ Λάρνακας ladlo-applica-
tions@dls.moi.gov.cy

-ΕΚΓ Λεμεσού lidlo-applica-
tions@dls.moi.gov.cy

-ΕΚΓ Πάφου padlo-applica-
tions@dls.moi.gov.cy

Η πανδημία εκσυγχρόνισε το Κτηματολόγιο
Ηλεκτρονικά το 90% των αιτήσεων - Τα παράπονα για καθυστερήσεις και πώς απαντά ο Ανδρέας Σωκράτους

Για να μπορέσει κάποιος να αξιο-
λογήσει εάν υπάρχει ή όχι καθυ-
στέρηση πρέπει να συνυπολογίζει
ποιο θα ήταν το αποτέλεσμα εάν
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χω-
ρομετρίας με πέραν των 1000
υπαλλήλων δεν τολμούσε άμεσα
να εισέλθει στη διαδικασία της
υποβολής ηλεκτρονικής αίτησης,
αναφέρει ο Διευθυντής του Τμή-
ματος.

«Οι απαντήσεις στα emails δεν
είναι αυτόματη διαδικασία. Κα-
θημερινά μπορεί να έχουμε εκα-
τοντάδες κατά επαρχιακό γραφείο,
χιλιάδες παγκύπρια. Στην αρχή
υπήρχαν θέματα. Σημασία έχει
ότι το προσωπικό αντιδρά άμεσα
και κάποια προβλήματα έχουν
επιλυθεί ενώ διαδικασίες σήμερα
κυλούν ομαλότατα χωρίς ιδιαίτερες
καθυστερήσεις. Εάν μέσα σ’ αυτήν

την κατάσταση υπάρχει κάποια
περίπτωση όπου έχει υποβληθεί
αίτημα με email και δεν απαντή-
θηκε δεν σημαίνει κατ’ ανάγκη
ότι δεν απαντήθηκε. Μπορεί να
μην παραλήφθηκε ποτέ ή να υπάρ-
χει κάποιο λάθος. Θερμή παρά-
κληση προς το κοινό σε τέτοιες
περιπτώσεις να απευθύνεται σε
εμάς π.χ τηλεφωνικά», σημειώνει
ο κ. Σωκράτους.

Σε σχέση με τη λύση των ραν-
τεβού, ο ίδιος απορρίπτει αναφο-
ρές περί καθυστέρησης μέχρι και
έναν μήνα για μεταβιβάσεις.

«Δεν υπάρχει καθυστέρηση.
Υπάρχει ένας λογικός χρόνος απο-
δοχής των αιτημάτων, αξιολόγη-
σης, επίλυσης κάποιων θεμάτων
και είναι θέμα μερικών 3-4 ημερών
ο ενδιαφερόμενος να κληθεί για
τις υποθέσεις». 

Ο κ. Σωκράτους εξηγεί ότι τα
ραντεβού πραγματοποιούνται με
στόχο την αποφυγή συνωστισμού
έξω από τα γραφεία και την όσο
το δυνατόν πιο σύντομη εξυπη-
ρέτηση. 

Πάντως, ο Διευθυντής του Τμή-
ματος τονίζει ότι ο βαθμός εξυ-
πηρέτησης και η απόδοση του
προσωπικού συγκριτικά με την
εποχή προ κορωνοϊού, παρουσιά-
ζει αυξημένη βελτίωση λόγω των
αλλαγών και των μέτρων.

Ωστόσο, ο ίδιος απευθύνει έκ-
κληση προς το κοινό. « Τα απο-
τελέσματα των αλλαγών δεν είναι
άμεσα. Χρειάζονται χρόνο. Θεω-
ρούμε ότι υπάρχει καλύτερη δια-
χείριση των προβλημάτων και ζη-
τούμε λίγη πίστωση χρόνου για
να επιλύσουμε ορισμένα θέματα
που παρουσιάζονται».
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Στόχος είναι όχι μόνο η
ηλεκτρονική υποβολή
των αιτημάτων αλλά και
η πλήρης ηλεκτρονική
διεκπεραίωση», αναφέ-
ρει ο κ. Σωκράτους.

Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας εργαζόταν με το 50% του προσωπικού κατά τη διάρκεια της πανδημίας λό-
γω ευπαθών ομάδων αλλά και άδειας παραμονής στο σπίτι. Πλέον, το Τμήμα λειτουργεί με το 80% των εργαζομένων.

Βελτιώθηκε ο βαθμός εξυπηρέτησης πολιτών

Επιμέλεια ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Αβέβαιη, αλλά και δύσκολη φαίνεται
να είναι η πορεία των ακινήτων το
2020 λόγω της μείωσης της ζήτησης
τόσο από ξένους επενδυτές (λόγω
κυρίως των αυστηρότερων κριτη-
ρίων στο Πρόγραμμα των Πολιτο-
γραφήσεων) όσο και από ντόπιους
(λόγω των επιπτώσεων του κορω-
νοϊού στην ανεργία και το διαθέ-
σιμο εισόδημα των νοικοκυριών).
Σύμφωνα με την Κεντρική Τράπεζα,
η εικόνα στα πωλητήρια έγγραφα
Κύπριων αγοραστών φαίνεται να
αλλάζει σημαντικά το πρώτο τρί-
μηνο του 2020, όπου σημειώθηκε
μείωση 11% σε σχέση με το πρώτο
τρίμηνο του 2019. Η μείωση αυτή
σύμφωνα με την Κεντρική, οφεί-
λεται κυρίως στις πωλήσεις του
μήνα Μαρτίου οι οποίες μειώθηκαν
σημαντικά αφού από τα μέσα του
μήνα ξεκίνησαν οι επιπτώσεις στην
οικονομία από τα περιοριστικά μέ-
τρα που εφαρμόστηκαν στη χώρα
λόγω της πανδημίας του κορωνοϊού.
Όσον αφορά τη μείωση στα πω-
λητήρια έγγραφα των ξένων αγο-
ραστών το πρώτο τρίμηνο του 2019,
αυτή κυμάνθηκε σε πιο ψηλά επί-
πεδα και έφθασε το 21,3% σε σχέση
με το πρώτο τρίμηνο του 2019. Το
μειωμένο ενδιαφέρον στο σύνολο
των αγοραστών ντόπιων και ξένων
(-15,8%) το πρώτο τρίμηνο του 2020
υποδεικνύει την αβέβαιη πορεία
στον τομέα των ακινήτων το 2020,
λόγω των επιπτώσεων που αναμέ-
νεται να έχουν τα περιοριστικά μέ-
τρα για την εξάπλωση της πανδη-

μίας. Όσον αφορά στον δείκτη πα-
ραγωγής στις κατασκευές (κατη-
γορία κτίρια), σύμφωνα με τα στοι-
χεία, κατέγραψε ετήσια αύξηση
της τάξης του 13,6% κατά το τέ-
ταρτο τρίμηνο του 2019 σημει-
ώνοντας μια μικρή επιβράδυνση
στις συνεχόμενες ετήσιες αυξήσεις.
«Η οικοδομική δραστηριότητα ανα-
πόφευκτα θα επηρεαστεί και αυτή
από τα περιοριστικά μέτρα λόγω
κορωνοϊού, και ως εκ τούτου, οι
εξελίξεις στον τομέα θα πρέπει να
παρακολουθούνται στενά», επιση-
μαίνει η ΚΤΚ. Ως αποτέλεσμα της
συνεχιζόμενης αυξητικής κατα-
σκευαστικής δραστηριότητας κατά

το 2019 και το πρώτο τρίμηνο του
2020 καταγράφεται μείωση της
ανεργίας στον κατασκευαστικό το-
μέα. Συγκεκριμένα, οι άνεργοι στον
κατασκευαστικό τομέα, σύμφωνα

με στοιχεία, έφτασαν κατά μέσο
όρο το πρώτο τρίμηνο του 2020
στους 1.283, παρουσιάζοντας ση-
μαντική μείωση από τους κατά
μέσο όρο 1.780 ανέργους που κα-
ταγράφηκαν το αντίστοιχο τρίμηνο
του 2019. Ο αριθμός εγκεκριμένων
αδειών οικοδομής, ο οποίος θεω-
ρείται πρόδρομη ένδειξη για την
οικοδομική δραστηριότητα, ση-
μείωσε σημαντική ετήσια αύξηση
της τάξης του 12,6% κατά το 2019.
Τα οικιστικά ακίνητα που αδειοδο-
τήθηκαν κατά την ίδια περίοδο
ανέρχονται σε 5.179, αριθμός που
αντιστοιχεί σε ποσοστό αύξησης
16,2% σε σύγκριση με το 2018. Τον

Ιανουάριο του 2020 παρατηρήθηκε
μία μικρή μείωση της τάξης του
1,1% στον αριθμό εγκεκριμένων
αδειών οικοδομής.

Καλά πήγε το 2019
Παρόλα τα προβλήματα που αν-

τιμετωπίσθηκαν το 2019, η χρονιά
τελειώνει με θετικό πρόσημο για
τον τομέα των ακινήτων, αν και
με σχετική επιβράδυνση κατά το
δεύτερο μισό του έτους. Η Κεντρική
σημειώνει πως ο Δείκτης Τιμών
Κατοικιών (οικίες και διαμερίσματα)
συνέχισε με επιβράδυνση την ανο-
δική του πορεία καταγράφοντας
τριμηνιαία αύξηση 0,3% το τέταρτο
τρίμηνο σε σχέση με 0,7% το τρίτο
τρίμηνο του 2019. Οι τιμές οικιών
κατέγραψαν αύξηση 0,2% και δια-
μερισμάτων 0,5% σε τριμηνιαία
βάση σε σχέση με 0,3% και 1,5%
αντίστοιχα το προηγούμενο τρί-
μηνο. Σε ετήσια βάση, συνεxίζει,
οι τιμές κατοικιών κατέγραψαν αύ-
ξηση της τάξης του 2,2% κατά το
τέταρτο τρίμηνο του 2019 σε σχέση
με 2,8% το προηγούμενο τρίμηνο.
Τόσο οι τιμές οικιών όσο και δια-
μερισμάτων κατέγραψαν ετήσια
αύξηση κατά το υπό εξέταση τρί-
μηνο της τάξης του 1,5% και 4,1%,
σε σχέση με 2,2% και 4,4% αντί-
στοιχα το προηγούμενο τρίμηνο.
Σε αντίθεση με το Δείκτη Τιμών
Ακινήτων της ΚΤΚ, ο αντίστοιχος
Δείκτης Τιμών Κατοικιών της Στα-
τιστικής Υπηρεσίας Κύπρου (ΣΥΚ)
σημείωσε την υπό επισκόπηση πε-
ρίοδο τριμηνιαία μείωση 3,7% και
ετήσια μείωση της τάξης του 4,8%.

Κατά το τρίτο τρίμηνο του 2019 ο
αντίστοιχος Δείκτης Τιμών Κατοι-
κιών της Στατιστικής Υπηρεσίας
Κύπρου (ΣΥΚ) σημείωσε ετήσια
αύξηση της τάξης του 2,3%, ποσο-
στό το οποίο βρισκόταν κοντά στο
ΔΤΚ της ΚΤΚ (2,8%). Οι διαφορές
στα αποτελέσματα οφείλονται στις
διαφορετικές μεθοδολογίες που
ακολουθεί ο κάθε δείκτης. Ενδε-
χόμενα για το τέταρτο τρίμηνο του
2019 ο δείκτης της ΣΥΚ (που βα-
σίζεται σε συναλλαγές ακινήτων)
να επηρεάστηκε από τη μεγάλη
μείωση της ζήτησης από ξένους
αγοραστές, οι οποίοι κατά κανόνα
φαίνεται να επιλέγουν ακίνητα με
μεγαλύτερη αξία από τον μέσο όρο.
Ταυτόχρονα, ο Δείκτης της ΚΤΚ,
ο οποίος βασίζεται σε εκτιμήσεις
αγοραίων τιμών ακινήτων, αναμέ-
νεται να επηρεαστεί από τις πιο
πάνω εξελίξεις με πιο σταδιακό
τρόπο. Κατά το τέταρτο τρίμηνο
του 2019 ο Δείκτης Τιμών Κατοικιών
σε τριμηνιαία βάση σημείωσε αύ-
ξηση σε όλες τις επαρχίες, όπως
και τα προηγούμενα δύο τρίμηνα
με εξαίρεση όμως αυτή τη φορά
την επαρχία Πάφου, η οποία ση-
μείωσε τριμηνιαία μείωση της τάξης
του 1,3%. Τριμηνιαία αύξηση στις
τιμές κατοικιών καταγράφηκε στη
Λεμεσό κατά 0,7%, στην Αμμόχω-
στο κατά 0,6% και στη Λευκωσία
και Λάρνακα κατά 0,1%. «Σημει-
ώνεται πάντως μια σχετική επι-
βράδυνση στις αυξήσεις σε όλες
τις επαρχίες σε σχέση με το προ-
ηγούμενο τρίμηνο», καταλήγει η
έρευνα.

Αβέβαιη και δύσκολη φαίνεται η πορεία των ακινήτων το 2020
Παρόλα τα προβλήματα που αντιμετωπίσθηκαν το 2019, η χρονιά τελείωσε με θετικό πρόσημο για τον τομέα
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Οι άνεργοι στον κατα-
σκευαστικό τομέα, σύμ-
φωνα με στοιχεία,
έφτασαν κατά μέσο όρο
το πρώτο τρίμηνο του
2020 στους 1.283.

Η εικόνα στα πωλητήρια έγγραφα Κύπριων αγοραστών φαίνεται να αλλάζει σημαντικά το πρώτο τρίμηνο του 2020,
όπου σημειώθηκε μείωση 11% σε σχέση με το πρώτο τρίμηνο του 2019.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Δυο εξελίξεις που σημειώθηκαν το
περασμένο επταήμερο και που αφο-
ρούν το άνοιγμα της Κύπρου στον
έξω κόσμο σε συνθήκες κορωνοϊού,
ήλθαν να επισκιάσουν το κλίμα αι-
σιοδοξίας που συνόδευσε το στα-
διακό άνοιγμα των αεροδρομίων
και την επανάληψη των πτήσεων.
Οι ανακατατάξεις που σημειώθηκαν
στην εκτίμηση επιδημιολογικού
κινδύνου χωρών, σχετικά με την
νόσο COVID-19 καθώς και η γνω-
στοποίηση ότι αεροπορικές εται-
ρείες προχώρησαν σε ακύρωση
πτήσεων προς Κύπρο,  τουλάχιστον
για το μήνα Ιούνιο,  έχουν προκα-
λέσει συναγερμό στη Λευκωσία
βγάζοντας στην επιφάνεια έντονο
προβληματισμό για τους στόχους
που έχουν τεθεί για τη φετινή χρο-
νιά. Νοουμένου ότι υπολείπονται
κάτι περισσότερο από 15 μέρες
από το ουσιαστικό άνοιγμα της Κύ-
πρου, τουριστικά, πολιτεία και πα-
ράγοντες της ξενοδοχειακής βιο-

μηχανίας,  αναζητούν εναλλακτικές
επιλογές οι οποίες θα έχουν μει-
ωμένο βαθμό επιρροής από τα επι-
δημιολογικά δεδομένα και μπορούν
να αποτελέσουν μια καλή βάση για
να πάρει μπροστά η τουριστική
βιομηχανία, έως  ότου ξεκαθαρίσει
το επιδημιολογικό τοπίο, από χώρες
που ενδιαφέρουν την Κύπρο. Με
τα σημερινά δεδομένα, ο εσωτερι-
κός τουρισμός φαντάζει ως μάννα
εξ ουρανού για το τουριστικό προ-
ϊόν, κάτι που γίνεται αντιληπτό από
τους επιχειρηματίες του ξενοδο-
χειακού κλάδου και που αναμένεται
να επιδράσει καταλυτικά στην ανα-
διαμόρφωση των τουριστικών πα-
κέτων που θα προσφερθούν στο
εσωτερικό. Ήδη εντός των ξενο-
δόχων σημειώνονται έντονες διερ-
γασίες, με πρώτο ζητούμενο τη μεί-
ωση των τουριστικών πακέτων έως
και 30%.

Γενναίο κούρεμα
Η μετακίνηση του Ισραήλ στην

κατηγορία Β, στην οποία κατατάσ-

σονται χώρες με αυξημένο κίνδυνο
αλλά και η ακύρωση πτήσεων, όπως
της γερμανικής Condor, είναι οι
δυο εξελίξεις που έχουν μεταβάλει
το κλίμα που επικρατούσε στον
τουριστικό τομέα,  αποκαλύπτοντας
πως το ρευστό επιδημιολογικό κλίμα
θα συνεχίσει να είναι ο αστάθμητος
παράγοντας που θα επηρεάζει τις
αφίξεις. Η ερχόμενη εβδομάδα κρί-
νεται καθοριστική μιας και αναμέ-

νεται να ληφθούν συμπληρωματικές
αποφάσεις που ενδεχομένως να
δώσουν μια νέα τροπή στη φετινή
καλοκαιρινή περίοδο, από πλευράς
στόχευσης. Στο πνεύμα αυτό εντός
των ξενοδόχων φαίνεται να έχει
ωριμάσει η ιδέα να δοθεί ιδιαίτερη
προσοχή στον εσωτερικό τουρισμό,
όσο μικρό και αν είναι το κομμάτι
σε σχέση με τη συνολική πίτα, σε
μια προσπάθεια να ελαχιστοποι-

ηθούν οι διαρροές τουριστών προς
τα έξω. Ήδη ξενοδοχεία τα οποία
θα ανοίξουν, το επόμενο διάστημα,
είναι σε φάση αναδιαμόρφωσης
των τιμών που θα προσφέρουν στο
εσωτερικό. Ειδικά στο χώρο του
ΠΑΣΥΞΕ αυτή την περίοδο φαίνεται
να υπάρχει έντονος προβληματι-
σμός,  που σε αριθμούς μεταφρά-
ζεται σε οριζόντιο κούρεμα των τι-
μών σε ποσοστό 30%. 

Εως και 30%
κούρεμα τιμών
για εσωτερικό
τουρισμό
Στο τραπέζι γενναία μείωση 
αγοράς πακέτων διακοπών 

Ο σχεδιασμός που φαίνεται να εί-
ναι σε εξέλιξη τη δεδομένη στιγ-
μή, επικεντρώνεται στην αντι-
μετώπιση αστάθμητων εξελίξεων
από χώρες του εξωτερικού, ένεκα
της επιδημίας. Μια διαδικασία
από την οποία αναδεικνύεται η
θετική επιδημιολογική εικόνα
της Κύπρου που επιτρέπει στους
ξενοδόχους να κάνουν βήματα
εκ του ασφαλούς. Ο ερχόμενος
Αύγουστος θεωρείται ως ο κρί-
σιμος μήνας. Οι πρώτες εκτιμήσεις
που βγαίνουν προς τα έξω είναι
αισιόδοξες μιας και γίνεται λόγος
για αυξημένη κίνηση του εσωτε-
ρικού τουρισμού κατά τον τελευ-
ταίο μήνα του καλοκαιριού. Πηγές
από τον ξενοδοχειακό χώρο έλε-
γαν στην «Κ» πως τα πακέτα των
ξενοδοχείων για τον εσωτερικό
τουρισμό, θα είναι ιδιαιτέρως δε-
λεαστικά. Οι ίδιες πηγές στέλνουν
ένα σαφέστατο μήνυμα σε όσους
επιλέγουν φέτος να μείνουν εντός.
«Μην κοιτάτε τις τιμές που είναι
αναρτημένες σε ιστοσελίδες. Επι-
κοινωνήστε απευθείας μα το ξε-
νοδοχείο της επιλογής σας. Πρώ-
τον, να μάθετε αν είναι ανοιχτό
και δεύτερον να πληροφορηθείτε
για τις ειδικές προσφορές που θα
υπάρχουν,  γιατί θα υπάρχουν
πολύ καλές τιμές».  

Ρευστότητα
Το σύνολο των παραγόντων

της τουριστικής βιομηχανίας με
τους οποίες μίλησε η «Κ»,  περιέ-
γραψαν την εικόνα που επικρατεί
με μια φράση. «Ρευστό το τοπίο
από το εσωτερικό και το εξωτε-
ρικό». Σε ό,τι αφορά το εσωτερικό,
όπως λέγεται,  καταγράφεται μια
αμυδρή κινητικότητα με τη συλ-
λογή πληροφοριών χωρίς ωστόσο
να παρατηρούνται προκρατήσεις
ή η αγορά πακέτων διακοπών. Οι
ξενοδόχοι προτρέπουν όσους
προσανατολίζονται να μην βγουν
εκτός Κύπρου να διευθετήσουν
τις καλοκαιρινές διακοπές τους,

το συντομότερο δυνατόν κάτι
που θα τους εξασφαλίσει και κα-
λύτερες τιμές. Η ίδια εικόνα επι-
κρατεί και από το εξωτερικό. Οι
προσδοκίες ότι το Ισραήλ θα ήταν
από τις πρώτες χώρες που θα
έστελνε τουρίστες μετά την 1η
Ιουλίου, έχουν μειωθεί από την
πρόσφατη κατάταξη της γειτο-
νικής χώρας στην κατηγορία Β.
Ιδιαίτερη προσοχή δίδεται και
στη γερμανική αγορά,  σε πολιτικό
και επιχειρηματικό επίπεδο. Η
ακύρωση πτήσεων από τη γερ-
μανική Condor προβληματίζει,
ωστόσο εκφράζεται αισιοδοξία
να είναι περιστασιακή και μέχρι
το τέλος του μήνα.

Βερολίνο-Λευκωσία
Ειδικά για την περίπτωση της

γερμανικής τουριστικής αγοράς,
προσπάθειες για να ξεπερασθούν
οι όποιες δυσκολίες προκύπτουν,
καταβάλλονται σε πολιτικό και
διπλωματικό επίπεδο. Την πε-
ρασμένη εβδομάδα η Κύπρος
ήταν στο πάνελ των χωρών με
τις οποίες το Βερολίνο βρίσκεται
σε ανοιχτή γραμμή για την του-
ριστική περίοδο. Παράλληλα
όμως η Λευκωσία φαίνεται να
έχει απευθείας κανάλια επικοι-
νωνίας με το Βερολίνο σε καθη-
μερινή, σχεδόν βάση, κάτι που
ενδεχομένως να παραπέμπει και
σε άλλες διευθετήσεις σε διμερές
επίπεδο. Διπλωματικές πηγές
έλεγαν στην «Κ» πως η γερμανική
πλευρά επιδεικνύει έντονο εν-
διαφέρον για το τουριστικό προ-
ϊόν της Κύπρου,  κάτι που φαί-
νεται και από τις ταξιδιωτικές
οδηγίες που εκδίδονται. Οι ίδιες
πηγές εκτιμούν πως η παρασκη-
νιακή επαφή των δυο χωρών θα
αποκαλυφθεί μέσω των ταξιδιω-
τικών οδηγιών, νοουμένου ότι η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν ενθαρ-
ρύνει τα κράτη μέλη να προχω-
ρούν με τη  σύναψη συμφωνιών
σε διμερές επίπεδο.

Προς την ασφάλεια που προσφέρει ο εσωτερικός τουρισμός, ένεκα της θετικής επιδημιολογικής εικόνας της Κύπρου,  στρέφεται η ξενοδοχειακή βιομηχανία
σε μια προσπάθεια να μειώσει της φετινές ζημιές και να διασώσει τον κατ’ εξοχήν τουριστικό μήνα,  τον Αύγουστο.

������

Κινητικότητα παρατηρεί-
ται σε πολιτικό και δι-
πλωματικό επίπεδο για
ενίσχυση της τουριστι-
κής περιόδου, από ευ-
ρωπαϊκές αγορές.

Καθοριστικός ο Αύγουστος
Οι πρώτες εκτιμήσεις που βγαίνουν προς τα έξω είναι αισιόδοξες
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Της ΑΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ

Με υποχρεωτική θερμομέτρηση σε
κάθε είσοδο, εκπτώσεις μέχρι και
60% στα καταστήματα, αυξημένη
επισκεψιμότητα αλλά και ενισχυ-
μένο τζίρο σε σύγκριση με την αν-
τίστοιχη περσινή περίοδο επανα-
λειτούργησαν τα πολυκαταστήματα
και τα εμπορικά κέντρα (mall). Αρ-
κετοί πολίτες έδωσαν τη θετική
τους «ψήφο» στα εμπορικά κέντρα
που επαναλειτούργησαν την πε-
ρασμένη Τρίτη, έπειτα από δυόμισι
μήνες εγκλεισμού να δώσουν το
παρόν τους. 

Όπως πληροφορείται η «Κ», η
επισκεψιμότητα που καταγράφηκε
τις πρώτες ημέρες επαναλειτουρ-
γίας των εμπορικών κέντρων (malls)
ήταν αυξημένη κατά 20% ενώ σε
ορισμένα εμπορικά κέντρα έφθασε
μέχρι και το 50% σε σύγκριση με
τις αντίστοιχες ημέρες της περσινής
χρονιάς.

Ισχυρός παίκτης της αγοράς, ο
οποίος δραστηριοποιείται με πολλά
καταστήματα ειδών ένδυσης και
υπόδησης εντός των εμπορικών

κέντρων, αναφέρει στην «Κ» ότι η
τάση στις πωλήσεις αυτές τις ημέ-
ρες είναι ιδιαίτερα ανεβασμένη κα-
ταγράφοντας σημαντική αύξηση
σε σχέση με τις αντίστοιχες ημέρες
του 2019. Ωστόσο, δεν καλύπτει
ούτε κατά διάνοια την απώλεια
που επήλθε κατά τη διάρκεια του
lockdown, σημειώνει.

Η επισκεψιμότητα κατά τις πρώ-
τες τρεις ημέρες στο Nicosia Mall,

κυμάνθηκε σε υψηλά επίπεδα και
ήταν αυξημένη κατά περίπου 50%
σε σχέση με την περσινή αντίστοι-
χη περίοδο.

Όπως ανέφερε στην «Κ» ο Γενι-
κός Διευθυντής του Nicosia Mall,
Γιώργος Γεωργίου, ο συνολικός τζί-
ρος ήταν και αυτός αυξημένος και
κυμάνθηκε περίπου σε αντίστοιχα
επίπεδα. 

«Αν και το δείγμα είναι πολύ μι-

κρό εντούτοις είναι πολύ ενθαρ-
ρυντικό και αποδεικνύει το loyalty
των Κυπρίων καταναλωτών γενικά
προς τα εμπορικά κέντρα και ιδι-
αίτερα προς το Nicosia Mall», τονίζει
ο κ. Γεωργίου.

«Το Nicosia Mall διαθέτει την
απαραίτητη τεχνολογία και τεχνο-
γνωσία για να διασφαλίσει την
ασφάλεια και υγεία των επισκεπτών
του. Έχουμε τηρήσει πιστά τόσο

το πρωτόκολλο για τα εμπορικά
κέντρα όσο και όλες τις σχετικές
οδηγίες των αρμοδίων αρχών. Το
ίδιο έχει γίνει και από τους κατα-
στηματάρχες εντός του Nicosia
Mall», σημειώνει ο ίδιος τονίζοντας
ότι οι επισκέπτες ακολούθησαν ευ-
λαβικά τις οδηγίες και συστάσεις
τόσο των αρμοδίων αρχών όσο και
της ομάδας ασφαλείας. «Ενθαρρύ-
νουμε τους πελάτες μας να μας επι-

σκεφθούν και να απολαύσουν τα
ψώνια τους αλλά την ίδια στιγμή
τους καλούμε να συνεχίσουν να
τηρούν πιστά τις οδηγίες και συ-
στάσεις των αρμοδίων αρχών».

Αύξηση στην επισκεψιμότητα
τις τρεις πρώτες ημέρες επαναλει-
τουργίας των εμπορικών κέντρων
κατά 20% αλλά και σε ό,τι αφορά
στο σύνολο των πωλήσεων κατά
10%, συγκριτικά με την αντίστοιχη

περσινή περίοδο ήταν η εικόνα
που συνέθεσε το σκηνικό και στην
περίπτωση του My Mall Limassol.

Όπως ανέφερε στην «Κ»  ο δι-
ευθύνων σύμβουλος του My Mall
Limassol, Ανδρέας Χατζημιτσής,
τα μηνύματα είναι πολύ ενθαρρυν-
τικά. «Το κοινό έχει επιστρέψει
στα εμπορικά κέντρα. Σε ό,τι αφορά
το θέμα των πωλήσεων η εικόνα
είναι εξαιρετικά θετική και το στοί-
χημα είναι εάν η αυξητική τάση
θα συνεχιστεί και για το επόμενο
χρονικό διάστημα». 

Ο κ. Χατζημιτσής τονίζει ότι σε
ό,τι αφορά τα μέτρα προστασίας,
ο βαθμός επιτήρησης το Σαββατο-
κυρίακο θα είναι ενισχυμένος κα-
θώς αναμένονται πολλοί επισκέ-
πτες. «Παράκληση προς τους επι-
σκέπτες να συνεχίσουν να τηρούν
τα μέτρα σύμφωνα με τα διατάγ-
ματα. Μέχρι στιγμής αυτό συμβαί-
νει και δεν έχει δημιουργηθεί οποι-
οδήποτε πρόβλημα», σημειώνει ο
κ. Χατζημιτσής. Ικανοποίηση για
την εικόνα που παρουσιάζεται αυ-
τές τις ημέρες εκφράζει επίσης ο
υπεύθυνος του καταστήματος Ter-
ranova στο Μy Mall, Αντώνης Γε-
νάρης. 

«Συγκριτικά με πέρυσι, η αύξηση
στον τζίρο είναι 100%. Ανοίξαμε
δειλά, ωστόσο, ο κόσμος έχει αν-
ταποκριθεί. Είμαστε πολύ ικανο-
ποιημένοι», αναφέρει ο κ. Γενάρης.
Στα ίδια επίπεδα επισκεψιμότητας
κινήθηκαν και τα υπόλοιπα εμπο-
ρικά κέντρα, όπως ανέφερε ο Γε-
νικός Γραμματέας του Παγκύπριου
Συνδέσμου Λιανικού Εμπορίου,
Μάριος Αντωνίου. 

Στο μεταξύ, τα σημεία ψυχαγω-
γίας σε εμπορικά κέντρα όπως το
παγοδρόμιο στο My Mall στη Λε-
μεσό υποδέχθηκαν το κοινό το
Σάββατο (13/6). Οι παιδότοποι και
οι κινηματογράφοι παραμένουν
μέχρι στιγμής κλειστοί.

Αυξημένος ο τζίρος στα εμπορικά κέντρα
Συγκριτικά με την αντίστοιχη περίοδο του 2019 οι πωλήσεις σημείωσαν άνοδο 10 – 50% - Ικανοποιημένοι οι καταστηματάρχες

������

Το στοίχημα είναι εάν η
αυξητική τάση θα συνε-
χιστεί και για το επόμε-
νο χρονικό διάστημα. 

Αν και το υγειονομικό πρωτόκολλο
και οδηγός διαχείρισης για τη λει-
τουργία των εμπορικών κέντρων
και πολυκαταστημάτων δόθηκε
από τους αρμοδίους μία ημέρα αρ-
γότερα από την ημέρα επαναλει-
τουργίας, τα μέτρα προστασίας τη-
ρήθηκαν τις επόμενες ημέρες με
ευλάβεια τόσο από τους επισκέπτες
όσο και από το προσωπικό στο σύ-
νολο των εμπορικών κέντρων.

Μερικά από τα μέτρα προστασίας
τα οποία περιλαμβάνονται στο πρω-

τόκολλο σχετικά με τη λειτουργία
των εμπορικών κέντρων είναι ο
έλεγχος του συνολικού αριθμού
επισκεπτών στο χώρο στάθμευσης
από ειδική ομάδα, που ελέγχει καθ’
όλη τη διάρκεια λειτουργίας του
πολυκαταστήματος την τήρηση
των μέτρων, η τοποθέτηση αυτο-
κόλλητων δαπέδου με ειδικές ση-
μάνσεις σε όλους τους χώρους του
εμπορικού κέντρου για υπενθύμιση
της τήρησης των δυο μέτρων από-
στασης μεταξύ των επισκεπτών,

με έμφαση σε σημεία όπως τα τα-
μεία των επιμέρους καταστημάτων
και οι ειδικές σημάνσεις για απο-
φυγή χρήσης ασανσέρ και οδηγών
χρήσης.

Εντός των ασανσέρ τα άτομα θα
πρέπει να φοράνε μάσκες ενώ η
χωρητικότητα του δεν θα πρέπει
να υπερβαίνει το 30-50%.

Στην επιχείρηση - πολυκατάστη-
μα κατά τη λειτουργία θα πρέπει
υποχρεωτικά το προσωπικό να
εφαρμόζει σχολαστικό πλύσιμο

των χεριών πριν από την είσοδο
και έξοδο από την εργασία μέσα
στο πολυκατάστημα και ορθή χρή-
ση και απόρριψη απλής χειρουρ-
γικής μάσκας.

Τα μέτρα αποστασιοποίησης εν-
τός του πολυκαταστήματος θα πρέ-
πει να τηρούνται με ειδικές ενδείξεις
κυρίως στο χώρο των ταμείων. Στα
ταμεία έχουν τοποθετηθεί αλκοο-
λούχα διαλύματα ώστε να τηρείται
το πλύσιμο των χεριών πριν και
μετά την οικονομική συναλλαγή. 

Η επισκεψιμότητα που καταγράφηκε τις πρώτες ημέρες επαναλειτουργίας των εμπορικών κέντρων (malls) ήταν αυξημένη κατά 20%, ενώ σε ορισμένα εμπο-
ρικά κέντρα έφθασε μέχρι και το 50% σε σύγκριση με τις αντίστοιχες ημέρες της περσινής χρονιάς.

Θερμομέτρηση και άλλα μέτρα προστασίας

Ξεκινάει το πρόγραμμα επιδότησης της εργασίας στην Ελλάδα
Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Σε λειτουργία τίθεται από τη Δευ-
τέρα 15 Ιουνίου ο νέος μηχανισμός
στήριξης του εισοδήματος των ερ-
γαζομένων με τον κωδικό «Συν-
Εργασία». Πρόκειται για ένα δύ-
σκολο εγχείρημα καθώς, παρότι η
κυβέρνηση είναι αποφασισμένη
να στηρίξει εργαζομένους και επι-
χειρήσεις με περισσότερο από 1
δισ. ευρώ σε 4 μήνες, οι συνέπειες
της πανδημίας του κορωνοϊού που
χτύπησε και τη χώρα μας είναι
τόσο μεγάλες, που καθιστούν αμ-
φίβολη τη μαζική συμμετοχή των
επιχειρήσεων. Στην πράξη, οι επι-
χειρήσεις καλούνται να επιβαρυν-
θούν με ένα 12% επί του συνολικού
εργοδοτικού κόστους, αφού για μι-
σή εργασία θα πληρώνουν μεν μισό
μισθό, όμως θα πρέπει να κατα-
βάλλουν κι ένα σημαντικό μέρος
των ασφαλιστικών εισφορών, επί
του αρχικού ονομαστικού μισθού.
Μάλιστα, σε μια κίνηση της τελευ-
ταίας στιγμής, το οικονομικό επι-
τελείο της κυβέρνησης προχώρησε
μέσα στην εβδομάδα σε βελτιωτικές
κινήσεις, θεσμοθετώντας για το
πρώτο κρίσιμο διάστημα, έως τις
31 Ιουλίου, και την επιχορήγηση
μέρους των εργοδοτικών εισφορών,
μειώνοντας την επιβάρυνση από
το 16% στο 12%.  

Ο μηχανισμός «Συν-Εργασία»
θα παραμείνει ενεργός έως 15
Οκτωβρίου. Ο εργοδότης θα μπορεί,
χωρίς την προηγούμενη σύμφωνη
γνώμη του εργαζομένου ή έστω
κάποια διαβούλευση, να προβαίνει
σε μείωση του χρόνου εβδομαδιαίας
εργασίας μέχρι και 50%, για έναν
ή περισσότερους μήνες εντός του
επίμαχου 4μήνου, για μέρος ή το

σύνολο των εργαζομένων του. Το
κράτος θα αναπληρώνει το 60%
του καθαρού μισθού που χάνεται.
Επίσης, θα καταβάλλει το 60% των
εργοδοτικών εισφορών για το διά-
στημα κατά το οποίο ο εργαζόμενος
δεν θα απασχολείται. Τις υπόλοιπες
ασφαλιστικές εισφορές εργαζομέ-
νου και εργοδότη θα καταβάλλει
ο εργοδότης. Μάλιστα, οι εισφορές

θα υπολογίζονται επί του ονομα-
στικού μισθού και όχι επί του μι-
σθού που θα λαμβάνει ο εργαζό-
μενος. 

Στον αντίποδα, μειωμένα, με
βάση τις καταβαλλόμενες αποδοχές
και όχι τις αρχικά προβλεπόμενες,
θα υπολογίζονται το επίδομα αδείας
και το δώρο Χριστουγέννων. Στον
μηχανισμό θα μπορούν να ενταχ-

θούν μόνο οι μισθωτοί που στις 30
Μαΐου, που ψηφίστηκε ο σχετικός
νόμος, είχαν σχέση εργασίας πλή-
ρους απασχόλησης. Οσο για τις
επιχειρήσεις, βασική προϋπόθεση
συμμετοχής είναι, κατά τη διάρκεια
της πανδημίας, να παρουσίασαν
μείωση τουλάχιστον 20% του κύ-
κλου εργασιών ΦΠΑ ή των ακαθά-
ριστων εσόδων τους σε σύγκριση
με τα προηγούμενα χρόνια.  

Από τη Δευτέρα, καταργείται η
διάταξη που προβλέπει τη χρήση
προσωπικού ασφαλούς λειτουργίας
με την εφαρμογή εκ περιτροπής
εργασίας χωρίς κάποια επιδότηση,
προκειμένου να μη λειτουργεί αν-
ταγωνιστικά στον νέο μηχανισμό. 

Παράδειγμα
Η «Κ», με τη συμβολή της επι-

στημονικής ομάδας του taxheaven,
παρουσιάζει παραδείγματα που

δείχνουν πώς θα λειτουργήσει από
Δευτέρα ο νέος μηχανισμός. Ετσι,
έστω εργαζόμενος με μισθό 1.000
ευρώ μεικτά, που καλείται από 15
Ιουνίου να εργαστεί κατά 50% λι-
γότερο. Ο συγκεκριμένος εργαζό-
μενος «κοστίζει» στον εργοδότη
του 1.242,30 ευρώ. Βέβαια, πριν
από την ένταξή του στο πρόγραμμα
«Συν-Εργασία» λάμβανε στην τσέπη
του 830,08 ευρώ (ύστερα από φό-
ρους και εισφορά αλληλεγγύης).
Μετά την ένταξή του στο πρόγραμ-
μα, θα λάβει καθαρά 671,9 ευρώ,
ήτοι 83,08% του αρχικώς καταβαλ-
λόμενου ποσού. Θα παρέχει βέβαια
εργασία τις μισές ώρες της εβδο-
μάδας ή τις μισές εβδομάδες τον
μήνα. Το κράτος θα πληρώσει για
τον συγκεκριμένο εργαζόμενο
254,01 ευρώ έως το 60% του χαμέ-
νου μισθού, αλλά και επιπλέον
72,99 ευρώ για το 60% των εργο-
δοτικών εισφορών που αντιστοι-
χούν στο διάστημα που ο εργαζό-
μενος δεν δούλευε. Οσο για τον
εργοδότη, αυτός θα κληθεί να πλη-
ρώσει συνολικά 746,96 ευρώ, με
τη διαφορά στο εργοδοτικό κόστος
να είναι της τάξης του 39,92%.
Προσοχή όμως. Οπως επισημαίνουν
επιχειρηματίες, δεν πρόκειται για
κέρδος της επιχείρησης, αφού οι
εργαζόμενοι θα παρέχουν μειωμένη
εργασία.

Οι επιχειρήσεις καλούνται να επιβαρυνθούν με ένα 12% επί του συνολικού εργοδοτικού κόστους, αφού για μισή εργα-
σία θα πληρώνουν μεν μισό μισθό, όμως θα πρέπει να καταβάλλουν κι ένα σημαντικό μέρος των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, επί του αρχικού ονομαστικού μισθού.

������

Πρεμιέρα για τον μηχα-
νισμό «Συν-Εργασία» 
τη Δευτέρα – Τι θα πλη-
ρώνει το κράτος, τι 
οι επιχειρήσεις και 
πόσο μισθό θα παίρνουν
οι εργαζόμενοι.
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Με ένα -
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-
-
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-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Σύμφωνα 

Την τελευταία δεκα-
ετία το κόστος παρα-
γωγής ηλιακής ενέρ-
γειας έχει μειωθεί 
κατά 82% και αιολικής 
κατά 39%.

Ωθηση στην οικονομία των ΗΠΑ
θα δώσει η στροφή στις ΑΠΕ 
Εντός 15ετίας θα εξασφαλιστεί η δημιουργία 570.000 νέων θέσεων εργασίας ετησίως

Η Ιταλία 

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-
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-
-
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-
-
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-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

Τα ευρωπαϊκά κεφά-
λαια της δίνουν  
το περιθώριο 
να διαχειριστεί 
το θέμα της αναιμικής 
ανάπτυξης.

Αντιμέτωπη με τις χρόνιες
παθογένειές της η Ιταλία

Των ALESSANDRA MIGLIACCIO και CATHERINE BOSLEY / BLOOMBERG

Σε δραστικές 
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

Σε 22.000 απολύσεις προχωρεί άμεσα
η γερμανική Lufthansa λόγω πανδημίας

Η 
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Εμπόδια 
-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

Μέσω της bad bank 
θα αντιμετωπισθεί 
ενδεχόμενη εκτίναξη 
των κόκκινων δανείων.

Τη δημιουργία
ευρωπαϊκής
«κακής τράπεζας»
σχεδιάζει η ΕΚΤ
Με συμμετοχή του ESM, που θα παρέχει
την απαιτούμενη οικονομική ενίσχυση

H ιδέα  

Μετά 

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
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-

-
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Πτωχεύσεις
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Εκκληση -
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-
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-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

Βαθιά ύφεση 6% σε παγκόσμιο επίπεδο προβλέπει ο ΟΟΣΑ 

Εάν ξεσπάσει νέο 
κύμα κορωνοϊού  
εντός του 2020, 
η συρρίκνωση 
της οικονομίας  
θα φθάσει το 7,6%.

Με στόχο την ενίσχυση 
των επενδύσεων 
σε μια περίοδο κάμψης 
της οικονομικής 
δραστηριότητας.

Σύμφωνα -

Σύμφωνα 
-

-

Πρόταση για ενιαίο χρηματοπιστωτικό κέντρο στην Ε.Ε.
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Η τουριστική -
-

-

-

-

-
-
-

Υποδοχή 

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

Κριτήρια
-
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-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

H Κομισιόν

Βασικό κριτήριο θα 
είναι η εικόνα τρίτων 
χωρών σε ό,τι αφορά  
την αντιμετώπιση  
της πανδημίας.

Την 1η Ιουλίου η Ε.Ε. ανοίγει
τα σύνορά της σε τρίτες χώρες 
Σε κοινό κατάλογο θα περιλαμβάνονται κράτη για τα οποία θα αρθεί η απαγόρευση

Η πανδημία -

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

Πέρυσι τα βοηθή- 
ματα για πετρέλαιο 
και ρεύμα 
σε 40 χώρες έφθα-
σαν τα 318 δισ. δολ.

Περιορίζονται διεθνώς
τα ενεργειακά επιδόματα

Του CLIFFORD KRAUSS / THE NEW YORK TIMES

Ενας -

-
 –

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Η ολλανδική Just Eat 
Τakeaway εξαγόρασε 
έναντι 7,3 δισ. δολ. 
την αμερικανική 
Grubhub.

Νέος «γίγαντας» στο delivery έτοιμου φαγητού

H ολλανδοαμερικανική
-
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Το Facelift της πρωτεύουσας
Περίμενα με ανυπομονησία να το
πω αυτό: τελείωσε το εμπορικό τρί-
γωνο στο κέντρο της Λευκωσίας!

Ομολογουμένως περπατώντας
επί της Στασικράτους και των πέριξ
οδών αναγνωρίζεις το έργο που
πραγματικά έγινε. Ωραία πλακό-
στρωτα, ανεπιτήδευτος φωτισμός,
φυτεύσεις δεντροστοιχιών, ντιζαϊ-
νάτες θέσεις για ποδήλατα, όμορφα
παγκάκια, πολυάριθμες νέες βερ-
σιόν από τα πολυαγάπητα «στυλ-
λούθκια» - σήμα κατατεθέν του κά-
θε Δήμου της Κύπρου που όλα μαζί
δένουν, δημιουργώντας ένα όμορφο
αποτέλεσμα.  

Ένα αποτέλεσμα το οποίο χρει-
άζεται η κάθε πρωτεύουσα που σέ-
βεται τον εαυτό της και τον κόσμο
της.  Μια λεπτομέρεια που μου έκα-
νε ιδιαίτερα ωραία εντύπωση είναι
το γεγονός ότι όλοι οι ανοικτοί χώ-
ροι στάθμευσης εντός του τριγώνου
απέκτησαν την ίδια industrial- look
περίφραξη.  

Το συνολικό αποτέλεσμα είναι
κάτι που άλλες Ευρωπαϊκές πρω-
τεύουσες απέκτησαν πριν μια- δυο
δεκαετίες και που τώρα είναι στην
επόμενη φάση αναβάθμισης.  Αλλά

ας είναι  κάλλιο αργά παρά ποτέ
που λέμε.  Ακούστηκαν κάποιες
μεμονωμένες φωνές πως τα δέντρα
είναι μικρά.  Δεν είναι μικρά.  Είναι
αρκετά αναπτυγμένα και σε σύν-
τομο χρονικό διάστημα θα είναι
σε πλήρη ανάπτυξη για να εξυπη-
ρετούν τους σκοπούς τους: δηλαδή,
να πινελιάζουν το κέντρο με πρά-
σινο και χρώμα και να παρέχουν
σκίαση στους πεζούς.  Κάποιες επο-
χές του χρόνου και δη την περίοδο

του Πάσχα θα αποτελούν χάρμα
οφθαλμών.

Το real estate που βρίσκεται επί
του πιο πάνω τριγώνου σίγουρα
πήρε μια ουσιαστική αναβάθμιση.
Άλλο να εφάπτεται σε έναν αποι-
κιακό δρόμο και άλλο σε μια άβαντ-

γκαρντ εκδοχή που συνδέει το σή-
μερα με το αύριο, όπου πέραν των
εμφανών στοιχείων, υπάρχει και
ουσιαστική ολοκληρωμένη υπο-
δομή κάτω από τα πλακόστρωτα.

Πριν λέγαμε πως οι ιδιοκτήτες
τζάμπα ζητούσαν τόσα χρήματα

για τα ακίνητά τους.  Άστε που και
οι περισσότεροι έκαναν το ελάχιστο
για να τα συντηρούν.  Ήταν μια
κατάσταση παρόμοιας με τη συ-
ζήτηση για την κότα και το αβγό.
Οι μεν ιδιοκτήτες δεν έκαναν ου-
σιαστικές επενδύσεις επειδή πε-
ρίμεναν το κράτος.  Και το κράτος
δεν επένδυε αφού η περιοχή ήταν
σε σχετική παρακμή που την οδη-
γούσε σε άλλες προτεραιότητες.

Η κόκκινη γραμμή χαράχτηκε.
Σήμερα το κράτος έκανε το δικό
του κομμάτι και επένδυσε. Τώρα
είναι η στιγμή των ιδιοκτητών να
βάλουν το χέρι στην τσέπη. Δεν
γίνεται η μισή Μνασιάδου, η μισή
Στασικράτους και ολόκληρη η Θε-
οφάνους Θεοδότου να είναι στοι-
χειωμένες.  Δεν γίνεται τα πλείστα
ακίνητα να είναι άθλια και το ζη-
τούμενο ενοίκιο να είναι στα ρετιρέ
της κλίμακας. Αυτή η στρέβλωση
πρέπει να σταματήσει. Αν είναι
κάτι που μας έχει διδάξει η κτημα-
ταγορά ποικιλοτρόπως, είναι πως
άμα υπάρχει το προϊόν υπάρχει
και το ανάλογο ενδιαφέρον. Με το
σημερινό προϊόν δεν μπορεί να
υπάρξει αξιοσέβαστο ενδιαφέρον.

Άρα κύριοι ιδιοκτήτες πρέπει να
συμβάλετε ουσιαστικά στην ανα-
ζωογόνηση του κέντρου. Οι εποχές
που κτίζατε τέσσερις κολώνες και
βάζατε μια τζαμαρία και ζητούσατε
ό,τι θέλατε παρήλθαν ανεπιστρεπτί.
Για να πάτε στο αύριο πρέπει να
επενδύσετε σήμερα με τα μυαλά
του μεθαύριο. Διαφορετικά θα μας
είσαστε η ενοχλητική μύγα πάνω
στο τζάμι.

Με την ολοκλήρωση και της Λε-
ωφόρου Ομήρου, το κέντρο της
Λευκωσίας μπαίνει στην πιο ου-
σιαστική φάση αναβάθμισης καθώς
ακολουθεί η ανακατασκευή της
Λεωφόρου Μακαρίου. Ένα έργο
το οποίο θα μας ζορίσει μεν αλλά
πιστεύω πως με την ολοκλήρωσή
του θα αξίζει τον κόπο .

Κι έτσι μετά το εξαιρετικό απο-
τέλεσμα της Πάφου, της Λάρνακας
και της Λεμεσού, η Λευκωσία σιγά
– σιγά ανεβαίνει εκεί που πρέπει.
Εμείς αναμένουμε με ανυπομονη-
σία. 

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Με την ολοκλήρωση και της Λεωφόρου Ομήρου, το κέντρο της Λευκωσίας
μπαίνει στην πιο ουσιαστική φάση αναβάθμισης καθώς ακολουθεί η ανακατα-
σκευή της Λεωφόρου Μακαρίου.  
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Δεν γίνεται η μισή Μνα-
σιάδου, η μισή Στασι-
κράτους και ολόκληρη η
Θεοφάνους Θεοδότου
να είναι στοιχειωμένες.
Δεν γίνεται τα πλείστα
ακίνητα να είναι άθλια
και το ζητούμενο ενοί-
κιο να είναι στα ρετιρέ
της κλίμακας.

Ενισχύεται
το ενδιαφέρον
για ακίνητα
στην Ελλάδα 
Αυξημένες κατά 30% οι αναζητήσεις
από το εξωτερικό μέσα στον Μάιο

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Θετικά είναι τα μηνύματα που εκ-
πέμπει η ζήτηση στην αγορά κα-
τοικίας, τόσο από ξένους όσο και
από Ελληνες υποψήφιους αγορα-
στές, έστω κι αν προς το παρόν η
συντριπτική πλειονότητα επικεν-
τρώνεται σε έρευνα αγοράς και όχι
σε λήψη απόφασης για αγορά ακι-
νήτου. Η αισιοδοξία πηγάζει από
την ενίσχυση του ενδιαφέροντος
ακόμα και σε σχέση με το 2019.
Σύμφωνα με τα στοιχεία που επι-
μελήθηκε το δίκτυο ηλεκτρονικών
αγγελιών Spitogatos (www.spito-
gatos.gr), κατά τον μήνα Μάιο οι
επισκέψεις από χρήστες που δια-

μένουν σε χώρες του εξωτερικού
σημείωσαν ετήσια αύξηση κατά
30%.

Τη μεγαλύτερη κινητικότητα
σημείωσαν κάτοικοι από τη Γερ-
μανία, το Ην. Βασίλειο, τις ΗΠΑ,
την Κύπρο, την Αυστραλία, τη Γαλ-
λία, την Ολλανδία, την Ελβετία και
τον Καναδά. Οσον αφορά τις δη-
μοφιλέστερες περιοχές αναζήτησης
για τους ξένους αγοραστές, αυτές
είναι η Γλυφάδα, η Πάρος, η Σαν-
τορίνη, η Ρόδος, η Θεσσαλονίκη,
η περιοχή Κασσάνδρα στη Χαλκι-
δική, η ευρύτερη περιοχή που συμ-
περιλαμβάνει το Κολωνάκι και τον
Λυκαβηττό, η Μύκονος, η Καβάλα
και η Σιθωνία Χαλκιδικής.

Σε δηλώσεις του με αφορμή την
έρευνα, ο κ. Αντώνης Νίνος από

το γραφείο Brokerhouse Real Estate
στη Γλυφάδα αναφέρει ότι«πάντα
υπήρχε ενδιαφέρον για την περιοχή
από το εξωτερικό, ιδιαίτερα από
την Κίνα, όμως αυτή την περίοδο
παρουσιάζει ύφεση, καθώς υπάρ-
χουν πρακτικές δυσκολίες και κακή
ψυχολογία. 

Συμβόλαια που ήταν εν εξελίξει
έχουν “παγώσει”, οι ενδιαφερόμενοι
αδυνατούν να κάνουν πληρεξούσια
στα προξενεία και το ενδιαφέρον
είναι περισσότερο ερευνητικό παρά
ουσιαστικό». Στον αντίποδα, κα-
λύτερη είναι η εικόνα που αναφέ-
ρουν μεσίτες σε άλλες περιοχές
της χώρας. Σύμφωνα με τον κ. Μα-
νώλη Ακάλεστο από το Scopas Real
Estate στην Πάρο, «η ζήτηση από
το εξωτερικό έχει επανέλθει στα
ίδια επίπεδα με εκείνα πριν από
την πανδημία και λαμβάνουμε κα-
θημερινά αιτήματα, με τα περισ-
σότερα να προέρχονται από Ιταλία,
Γαλλία, Ελβετία και Βέλγιο».Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της έρευνας,
η οποία πραγματοποιήθηκε σε δείγ-
μα 2.600 χρηστών από το εξωτε-
ρικό, σχεδόν το 70% ενδιαφέρεται
για αγορά κατοικίας, το 14,8% κι-
νείται για την ενοικίαση κατοικίας,
ενώ το 8% αναζητεί οικόπεδο για
αγορά. Επιπλέον 3,1% ενδιαφέρον-
ται για επαγγελματικό ακίνητο για
αγορά, 0,6% για επαγγελματικό
ακίνητο για ενοικίαση και ένα ακό-
μα 4% αφορά λοιπές κατηγορίες
ακινήτων.Οπως αναφέρει ο διευ-
θύνων σύμβουλος του Spitogatos
Δημήτρης Μελαχροινός, «μετά την
πρόσκαιρη μείωση τις πρώτες 2-3
εβδομάδες της πανδημίας, από το
πρώτο δεκαήμερο του Απριλίου
παρατηρήσαμε μια σταθερή αύξη-
ση της διεθνούς επισκεψιμότητας
όλων των ελληνικών ιστοσελίδων
του δικτύου μας, η οποία μέχρι το
Πάσχα είχε επανέλθει στα προ παν-
δημίας επίπεδα. Παράλληλα, τον
Μάιο πραγματοποιήθηκε ιστορικό
υψηλό τόσο της εγχώριας όσο και

της διεθνούς επισκεψιμότητάς
μας». Σύμφωνα με τον ίδιο, «ση-
μαντικό ποσοστό των χρηστών
από το εξωτερικό μάς είπε ότι κάνει
περισσότερο έρευνα αγοράς ή/και
συζητάει με αγγελιοδότες, καθότι
για πρακτικούς λόγους δεν μπο-
ρούσε να προχωρήσει σε επίσκεψη
ή συναλλαγή λόγω των περιορι-
στικών μέτρων».  Πιο συγκεκριμένα,
μόνο το 17% των χρηστών τείνει
προς το να αναβάλει την απόφασή
του, ενώ το υπόλοιπο 83% που συ-
νεχίζει ενεργά την αναζήτηση κα-
τανέμεται κυρίως μεταξύ εκείνων
που ανησυχούν αλλά δεν προτί-
θενται να εγκαταλείψουν την ιδέα
(24%) και εκείνων που αισθάνονται
πιο αισιόδοξοι και συνεχίζουν την
αναζήτηση (44%). 

Τέλος, το 13% δηλώνει πως η
κατάσταση δεν επηρεάζει καθόλου
την απόφασή του, ενώ ένα 2% είχε
ήδη προχωρήσει σε ενέργειες κατά
τη διάρκεια της πανδημίας.Στο
17% των χρηστών που κρίνουν
σκόπιμο να αναβάλουν την αγορά
ή ενοικίαση ακινήτου, οι προβλη-
ματισμοί ποικίλλουν, αν και η πλει-
ονότητα, και συγκεκριμένα το
48,3%, επικαλείται την απειλή μιας
επικείμενης οικονομικής κρίσης
που θα θέσει σε κίνδυνο το χρέος
του. Ενα πρόσθετο 27,1% υποθέτει
ότι μπορεί να υπάρξει μείωση τιμών

λόγω της πανδημίας, το 18,6% ανη-
συχεί για τη σταθερότητα του ει-
σοδήματός του, ενώ το 5,9% όσων
ενδιαφέρονται για αγορά ακινήτου
δεν πιστεύει ότι θα πάρει στεγα-
στικό δάνειο. 

Σχετικά με την προοπτική για
την επόμενη μέρα της οικονομίας,
το 47,4% των χρηστών αυτών πι-
στεύει ότι θα οδηγήσει σε οικονο-
μική ύφεση, το 23,1% θεωρεί ότι
θα υπάρξει οικονομική ανάπτυξη
με αργά βήματα, κατά 15,1% κρί-
νουν ότι θα υπάρξει οικονομική
άνθηση με την επανέναρξη όλων
των δραστηριοτήτων, ενώ ένα πο-
σοστό 14,4% πιστεύει ότι θα υπάρ-
ξουν περιορισμένες οικονομικές
απώλειες. 

Το συμπέρασμα που προκύπτει
από τα παραπάνω είναι ότι η ανα-
ζήτηση ακινήτων στην ελληνική
αγορά είναι εντονότερη, ακόμα
και σε σχέση με το 2019. Το μεγάλο
ερώτημα, βέβαια, είναι αν αυτή η
διαδικασία θα κεφαλαιοποιηθεί
και στην πράξη, αν δηλαδή θα με-
ταφραστεί σε υψηλότερο όγκο αγο-
ραπωλησιών, κάτι για το οποίο
υπάρχει ακόμα μια σχετική επι-
φύλαξη από τους περισσότερους
φορείς της αγοράς. Ωστόσο, ακόμα
κι αν αυτό δεν καταστεί δυνατό
φέτος, θεωρείται αρκετά πιθανό
να συμβεί το 2021.
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Προς το παρόν, λόγω
των περιορισμών στα
ταξίδια από το εξωτερι-
κό, το ενδιαφέρον που
καταγράφεται δεν μετα-
φράζεται σε πράξεις.

Αποκλειστικά
από Ελληνες γίνονται
οι κρατήσεις Airbnb
Σε σχεδόν αποκλειστικά «ελληνική
υπόθεση» έχει μετατραπεί η
Airbnb τις τελευταίες εβδομάδες.
Με βάση την εικόνα που προέκυ-
πτε μέχρι και το τέλος Μαΐου, ναι
μεν σημειώνεται σημαντική ανά-
καμψη των νέων κρατήσεων στην
ελληνική αγορά, ωστόσο αυτές
γίνονται σχεδόν αποκλειστικά
από Ελληνες επισκέπτες και όχι
από ξένους. 

Οσον αφορά τις περιοχές όπου
καταγράφεται μεγαλύτερη δρα-
στηριότητα βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων, ξεχωρίζουν η Χαλκιδική
και η Θεσσαλονίκη, έπεται η Αθή-
να, ενώ μικρότερη κίνηση σημει-
ώνεται προς το παρόν σε νησιά,
όπως η Κέρκυρα και η Κρήτη. Ου-
σιαστικά δηλαδή φαίνεται ότι το
προβάδισμα έχουν περιοχές οι
οποίες είναι εύκολα προσβάσιμες
με αυτοκίνητο.Πρόκειται για πλή-
ρη αντιστροφή της εικόνας σε
σύγκριση με την περίοδο πριν
από το ξέσπασμα της πανδημίας,
όταν το 80% των επισκεπτών σε
καταλύματα βραχυχρόνιας μίσθω-
σης στην Ελλάδα ήταν ξένοι. Τα
παραπάνω στοιχεία παρέθεσε
χθες ο κ. Τζιάκομο Τροβάτο, επι-
κεφαλής της Airbnb για την Ιταλία
και τη νοτιοανατολική Ευρώπη,
στο πλαίσιο του Delphi Economic
Forum. 

Σύμφωνα με τον ίδιο, «πριν
από την πανδημία, η ελληνική
αγορά ήταν κυρίως διεθνής, κα-
θώς σχεδόν το 80% των επισκε-
πτών προερχόταν από το εξωτε-
ρικό, κυρίως από τις ΗΠΑ, τη Γερ-
μανία, τη Μεγ. Βρετανία και τη
Γαλλία. Η εικόνα μέχρι και το
πρώτο δίμηνο του 2020 συνηγο-
ρούσε υπέρ μιας αύξησης των
διανυκτερεύσεων, σε σχέση με
το 2019. Ωστόσο, η πανδημία
οδήγησε σε κατάρρευση τις κρα-
τήσεις και ταυτόχρονα αυξήθηκαν
και οι ακυρώσεις υφιστάμενων
κρατήσεων. 

Η αρχή έγινε τον Μάρτιο και
κορυφώθηκε τον Απρίλιο, οπότε
ουσιαστικά κατέρρευσε η αγορά.
Πάντως, από τις αρχές Μαΐου, η
εικόνα έχει αρχίσει να βελτιώνε-
ται, όχι μόνο σε ό,τι αφορά τις
νέες κρατήσεις, που διπλασιά-
ζονταν κάθε δύο εβδομάδες, αλλά
και στον συνολικό αριθμό των
καταλυμάτων, τα οποία ανέρχον-
ται πλέον σε 123.000, περίπου
4.000 περισσότερα σε σύγκριση
με το τέλος του 2019», αναφέρει
ο κ. Τροβάτο. Ο ίδιος σημειώνει

ότι το στοιχείο αυτό δείχνει ότι
υπάρχει ελπίδα μεταξύ των ιδιο-
κτητών ότι η αγορά θα ανακάμψει
σύντομα, κάτι που ήδη διαπιστώ-
νει και η ίδια η Airbnb.Προς το
παρόν, όμως, της ανάκαμψης αυ-
τής ηγούνται σχεδόν αποκλει-
στικά οι Ελληνες επισκέπτες, οι
οποίοι έχουν ήδη προσεγγίσει
σχεδόν το επίπεδο κρατήσεων
που είχαν πραγματοποιήσει την
ίδια περίοδο το 2019. «Οι Ελληνες
ψηφίζουν Ελλάδα για τις διακοπές
τους», ανέφερε χαρακτηριστικά
ο κ. Τροβάτο. Ωστόσο, για να
υπάρξει ανάκαμψη, θα πρέπει να
αυξηθούν και οι κρατήσεις από
χώρες του εξωτερικού, κάτι που
φαντάζει πολύ δύσκολο, ιδίως
από χώρες όπως οι ΗΠΑ, που απο-
τελούν μία από τις σημαντικότε-
ρες για την ελληνική αγορά βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων. Αυτή τη
στιγμή, η μόνη αγορά του εξω-
τερικού που εμφανίζει κινητικό-
τητα είναι η γερμανική.Αλλο ένα
βασικό συμπέρασμα είναι πως οι
περισσότερες κρατήσεις είναι
σχετικά βραχυχρόνιες, δηλαδή
δεν αφορούν διάστημα μετά τρεις
- τέσσερις μήνες. «Περίπου το
60% των κρατήσεων αφορά τον
Ιούνιο, ένα επιπλέον 20% τον Ιού-
λιο και το υπόλοιπο 20% το διά-
στημα από τον Αύγουστο και με-
τά», σημειώνει ο κ. Τροβάτο. 

NΙΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Πριν από την πανδημία, το 80%
των κρατήσεων γινόταν από ξέ-
νους επισκέπτες.
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Προβάδισμα έχουν πε-
ριοχές οι οποίες είναι
εύκολα προσβάσιμες
με αυτοκίνητο.
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-
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-
-

-
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-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

Η όπερα «ανεβαίνει» στο Διαδίκτυο
Η «Κ» βρέθηκε στη βιντεοσκόπηση μιας εκ των παραγωγών της Λυρικής που προορίζονται για «αντίδοτο» στην πανδημία

Για τη βιντεοσκόπηση 

Κατά 

Οι δύο βιντεο-
παραστάσεις «Opera 
Povera» και «Operetta 
Povera» κάνουν 
πρεμιέρα στις 28 και 30 
Ιουνίου αντίστοιχα.
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Α Φ Η Γ Η Σ Ε Ι Σ
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ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΡΑΔΙΟΦΩΝΟΥ

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 

06:00 -10:00 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ 
ΑΡΤΕΜΙΟΥ

ΤΑΣΟΣ 
ΤΡΥΦΩΝΟΣ
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LOVE FM

100.7

9.8%
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10.1%
ANT1
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ΣΕ ΗΛΙΚΙΕΣ 13-80 ΕΤΩΝ ΣΤΟ ΧΡΟΝΙΚΟ ΔΙΑΣΤΗΜΑ 1/1/2020 – 31/3/2020 
(ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ SYMMETRON MARKET RESEARCH & CONREAD RESEARCH BUREAU)

9.2%
SUPER

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

υ τπο
τΕρωωτ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

παρεμου τ
ναανας στ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ειίζζεπα
λήτνν κααν

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ιλλι

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

140σελ. ρα, γAδ. εκ
ράςνανιαρος ΓΣπύρ. μτφ

να, σορόρνΑΑν
OURCEMARGUERITE YYO

ς συγκλέτσραύο εΔ

υ τπο

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ράς

OURCENAR

α τονίζουν τς συγκλ

παρεμου τ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ον ΜΝτ
ρΗ Γιουυρ

ωνίαςνοιινης κού ταμπα τ

ειίζζεπα

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ό--όι η Νταλ κκαγκέέλιιγΜΜι
ι οααιι κκαααινάρ είίνενρσσε

ο 1925, τωνίας

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

Ιουνίου 1903τις 8 Σ

ρα, γ

 

 

 

 

 

 

 
 

 
-

-
-

-
-
-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ηθεφοββη
ρεα φέέρττα

εχείου σσε
ού κνικκο

η δης ττ
νννια ΑΑν

 

 

 

 

 

 

 
 

 

.ηωσν ένηηνηθεί τ
αωρίς ν, χάττάονι κκο
αανή ν, ικκαειςε δόσσε
-οιι-ττού σκκουηλλυι θακα
-εε-ου αρσσεαμη τύνδδύ

έχει μέσαττέα. ΚΚαα
γκέ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-

-
-

ορετμίεπTo

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-

σιρΑ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-

: άρετ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-
-
-

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-
-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-
-

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-
-

-

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

-

-

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ΥΤΟ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ΤΟ Νο1
Υ ΚΥΠΡΙΑΚΟ

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ΠΡΩΙΝΟ
ΑΔΙΟΦΩΥ ΡΟ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ΥΩΝΟ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

-

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ΧΡΙΣΤΙ
ΑΡΤΕΜ

ΑΣΟΤ
ΦΤΡΥ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ΙΑΝΑ
ΥΜΙΟ

ΟΣ
ΦΩΝΟΣ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

ON MARKET RESEARYMMETRΑΣΙΑ S(ΣΥΝΕΡΓΓΑ
Ο ΧΡΟΝΙΚΩΝ ΣΤ3-80 ΕΤΣΕ ΗΛΙΚΙΕΣ 1

ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΕΠΙΣΗΜΗ ΕΡΕΥΝΑ ΑΚΡΟ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

U)H BUREACONREAD RESEARH & CCON MARKET RESEAR
1/3/2020 Ο ΔΙΑΣΤΗΜΑ 1/1/2020 – 3Ο ΧΡΟΝΙΚ

ΑΣ ΤΗΤΟΤΙΚΑΜΑΑΤΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΕΠΙΣΗΜΗ ΕΡΕΥΝΑ ΑΚΡΟ

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Κυριακή 14 Ιουνίου 2020

Ε Ι Α Κ Α Σ Τ Ι Κ Α

Συνέντευξη στη ΛΟΥΙΖΑ ΛΟΥΗ

Η καινούρια 
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

–Ποια είναι η δική σας σκέψη και 
προβληματισμός για την επιλο-
γή του συγκεκριμένου θέματος; 

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

–Οι καλλιτέχνες μέσα από τα έρ-
γα τους στην έκθεση φτάνουν σε 
κάποιο συμπέρασμα, σε κάποιες 
λύσεις αυτού του προβλήματος, 
ή δείχνουν/καταγράφουν, την 
πραγματικότητα όπως έχει;

-

-

-

-

-
-

-

–Πώς προέκυψε η συνεργασία 
με τους δύο επιμελητές;

-
-
-

-
-
-

-
-

-

–Μιλήστε μου για τις καλλιτέχνι-
δες με τις οποίες συνεργάζεστε.

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

(Ξε)-Περνώντας τα σύνορα
με τη νέα έκθεση στο NiMAC
Ο διευθυντής του NiMAC Γιάννης Τουμαζής μίλησε στην «Κ»
ως συνεπιμελητής της νέας έκθεσης στο Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευκωσίας

–Ποια είναι η δική σας σκέψη 
και προβληματισμός για το μέλ-
λον της ανθρωπότητας σε σχέση 
με τα θέματα που θίγετε στην 
έκθεση, όπως τον πόλεμο, μετα-
νάστευση, σύνορα;/Με την ανα-
φορά στην επιδημία του κορω-
νοϊού πως οι καλλιτέχνες στην 
έκθεση εξετάζουν το συγκεκρι-
μένο φαινόμενο;

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

Θα πρέπει να αναθεωρήσουμε τα συστήματα των αξιών μας

«Τα έργα τους, 
-

Efi Savvides 

Nurtane Karagil 

Elizabeth Hoak 

«Δεν μπορεί παρά
να θεωρήσουμε αυτό
το ιστορικό γεγονός
ως ένα απονενοημένο, 
ίσως και τελευταίο, κά-
λεσμα της φύσης για 
αφύπνιση, για δράση 
και για αντίδραση»....

Η δε πρόσφατη στυγνή 
και απάνθρωπη δολο-
φονία του George Floyd 
από «όργανα της τάξε-
ως» και ο παγκόσμιος 
ξεσηκωμός που αυτή 
προκάλεσε ενάντια στον 
κατάφωρο ρατσισμό που 
καλά κρατεί παγκόσμια, 
αναδεικνύει πόσο ση-
μαντικό είναι να αφου-
γκραζόμαστε τη γνώμη 
των καλλιτεχνών σε αυτά 
τα θέματα.
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Ι Δ Ε Ε Σ

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Λειψία, 1868. -

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

«Υπόδουλοι της ταχύτητας»

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

«Ο Νίτσε “βλέπει» μέσα 
στον 19ο αιώνα όλον 
τον 20ό! Γι’ αυτό και 
διαβάζεται έως σήμερα 
με τόσο φανατισμό».

Κακώς 

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

«Ενα μέσον αντίστασης στη βιασύνη»
Ο Βασίλειος Βερτουδάκης μιλάει στην «Κ» για τη φιλολογική φλόγα του Νίτσε και τον ερωτισμό του Αρισταίνετου

Ο Βασίλειος Π. Βερτουδάκης -
-

-
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Β Ι Β Λ Ι Ο

Σε μία 

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος 
είναι επίτιμος διευθυντής 
του Ευγενιδείου Πλανηταρίου.

Ο Γιώργος Ν. Περαντωνάκης 
(Αθήνα 1972) σπούδασε Φιλο-
λογία στο Πανεπιστήμιο Αθη-
νών όπου και εκπόνησε τη δι-
δακτορική του διατριβή. Εχει 
συνεργαστεί ως κριτικός λογο-
τεχνίας με ποικίλα έντυπα («Δια-
βάζω», «Ελευθεροτυπία», www.
bookpress.gr, «Εφημερίδα των 
Συντακτών» κ.ά). Εχουν δημο-
σιευθεί δύο μελέτες του, «Η 
μεταπολιτευτική κριτική στον 
καθρέφτη» (Πόλις, 2013) και η 
«Βιβλιογραφία για τον Νίκο Καζα-
ντζάκη (1906-2012)» (ΠΕΚ, 2018). 
Ο «Πυθαγόρας» (Καστανιώτης, 
2020) είναι το πρώτο του λογο-
τεχνικό έργο.
 
Ποια βιβλία βρίσκονται αυτόν 
τον καιρό πλάι στο κρεβάτι σας;

-

-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνί-
ας θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. 
Ποιους ποιητές ή συγγραφείς 
καλείτε, ζώντες και τεθνεώτες;

-
-

-

-
-

Ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

 
Μια πρώτη μύηση στο σύμπαν 
του «Πυθαγόρα» με τα δικά σας 
λόγια; 

-

-
-

-
-

 
Δύσκολη ή εύκολη η συνύπαρξη 
του κριτικού με αυτή του πεζο-
γράφου; 

-

 
Ασχολείστε με τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης. Αναχαιτίζουν 
ή προωθούν τα βιβλία και την 
ανάγνωση;

-
-

 
-

-

 

ΡΕΑ ΓΑΛΑΝΑΚΗ
Διηγήματα
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 172

Νεράιδες  

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Αμίλητα, βαθιά, ιερά

Ο πρώτος φιλόσοφος

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Μπορούμε με αρκετή 
σιγουριά να θεωρή- 
σουμε τη δεκαετία 
του 580 π.Χ. 
ως τη χρονολογία 
γέννησης της ελληνικής,  
αλλά και της παγκό-
σμιας θεωρητικής 
επιστήμης.

O Θαλής o Μιλήσιος 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ Ν. ΠΕΡΑΝΤΩΝΑΚΗ

SH
U

TT
ER

ST
O

CK
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Σ Τ Η Λ Ε Σ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα φαντάσματα του Ρόμπερτ Σούμαν

ΜΑΔΡΙΤΗ
Με αυστηρά 

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

Τη νύχτα 

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

ΤΟΡΟΝΤΟ
Ο ψηλότερος πύργος
Ο νέος 

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Ξεκίνημα για το Quai Branly
Νέος  

-

-
-

-

ΜΟΣΧΑ
Σοβιετικός μοντερνισμός
Διάσπαρτα  

-
-

-

-

ΛΙΣΣΑΒΩΝΑ
Πρόσβαση με μέτρο
Το Μουσείο Γκουλμπενκιάν -

-

-

-

-
-

ΦΛΩΡΕΝΤΙΑ
Θρησκευτικά έργα τέχνης
Ο Γερμανός -

-
-

-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Η Παρθένος των σκιών»

Ισχυριζόταν 
πως τον επισκέπτονταν 
πνεύματα που έπαιζαν 
μουσική «εξαίσια», 
μα και «αποκρουστική».
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Μ Ν Η Μ Ε Ι Α

Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Η πρώτη 

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-

– Το ΕΑΜ θα είναι το πρώτο μου-
σείο που θα μετατραπεί σε Νο-
μικό Πρόσωπο Δημοσίου Δικαί-
ου (ΝΠΔΔ);

-

-

-

-

-

-

– Σκέφτεστε να κάνετε κι άλλες 
αλλαγές στην αρχαιολογική υπη-
ρεσία; Εχετε δει πώς λειτουργεί 
το μοντέλο των ενοποιημένων 
εφορειών αρχαιοτήτων.

-

-
-

-

-

– Θα προχωρήσετε σε κρίσεις 
προϊσταμένων;

-
-

Νέα λογική για τα μεγάλα μουσεία
Η υπουργός Πολιτισμού Λίνα Μενδώνη μιλάει στην «Κ», από το Τατόι, για όλα τα ανοιχτά «μέτωπα» και δηλώνει αισιόδοξη

Η υπουργός Πολιτισμού

Ενα από τα πολλά 

Το νέο -
-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

Τα εξαιρέσιμα

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

Από το 2012 -

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Μέρος της φθοράς του ανακτόρου οφείλεται στην ιδεοληψία
Τα αντικείμενα που  
θα συντηρηθούν θα επι-
στρέψουν στις θέσεις 
τους, όχι πίσω από βιτρί-
νες αλλά ανοιχτά για  
να τα βλέπει το κοινό.

Δανική -

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

Γνωρίζουμε για τις
άμαξες από το 2013.
Ως εύρημα είχαν πα-
ρουσιαστεί στο
Κεντρικό Συμβούλιο
Νεωτέρων Μνημείων.

Οι κρίσεις προϊσταμένων 
στην αρχαιολογική υπη-
ρεσία θα ξεκινήσουν. 
Από τον Σεπτέμβριο θα 
εκκινήσουν και οι δια-
δικασίες για τους νέους 
γενικούς διευθυντές.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

07.30

10.00

11.00 EU4U, II - (E) 

12.00

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

15.45

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15 

23.45

00.30
01.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.45
04.15

07.30

08.00

08.30

11.00
11.30
16.00

16.30

17.00

17.50

18.30

19.15

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ(νοηματική)
21.10

22.00
23.00
23.50 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.20

05.30

09.45

13.00
15.00

16.00

17.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.10

20.10 OMEGA NEWS
21.10

22.00

23.00

01.00

03.30

04.30

06.10
06.20

07.10

08.00

09.40

11.10

12.00 
13.00

14.00

15.00 

15.30 

16.50

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.25

19.15

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

23.15
00.00 Tίτλοι ειδήσεων
00.10
01.10
02.00
02.50

05.20 

06.00

07.00

08.00 

08.40 

09.40 

10.30

12.30

14.15

16.30 

17.30

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10

18.30
20.10 Τομές στα γεγονότα
21.20

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

01.30

03.00

04.20

06.00

06.50

08.00

09.30 

10.00

13.00

13.40

14.30

15.20  

17.00 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.10 
18.40

19.30 

20.20 ALPHA NEWS
21.20

22.30

23.30

01.00
02.00

07.00
08.30
10.45

12.30
14.30
16.05

19.00 

21.00
23.00
00.15
02.00

07.05
08.40
10.30
12.00 
13.40
15.15

16.55
18.15
20.10
22.00 
23.45

01.20
03.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.15 21.10 21.10 21.20 21.20 21.20 21.00

22.00 

06.30
09.30
11.00
13.00
14.40
16.45 
18.30

19.30

20.25
21.30
22.30 
00.15
02.00

06.00

08.00

12.00

13.00

18.00

23.00

00.00

02.00
03.00

CAPITAL

TV PLUS

THT

07.20
08.00
09.35
10.20
12.15
14.00
15.00

19.00
21.00 
23.00 
01.00 
02.40

Αβάνα, η πόλη 
των κατασκόπων ���
ΘΡΙΛΕΡ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Για δεύτερη 

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Μrs. America
ΔΡΑΜΑ (2020)
Δημιουργός: 
Ερμηνείες:  

Μια ενδιαφέρουσα -
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

Γλυκιά πατρίδα
ΓΟΥΕΣΤΕΡΝ (2018)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

Από την πλατφόρμα -
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

Επάνω, -

-

-

Παιχνίδι
κατασκόπων
με φόντο
το Μαϊάμι
Το νέο θρίλερ του Ολιβιέ Ασαγιάς

Στις αρχές

HOME CINEMA

Τα ανθρώπινα δικαιώματα στο επίκεντρο
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Α Φ Η Γ Η Σ Ε Ι Σ

Η νεαρή -

-

-

-
-

-

Η.Μ.

Ολα ξεκίνησαν -
-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

«Καλωσορίσατε» ή «λυπάμαι πολύ»;
Προδημοσίευση από το βιβλίο «Μόρια. Στο πουθενά της Ευρώπης» της Βελγίδας δικηγόρου Μαρί Ντουτρεπόν

«Εδώ η παρακεταμόλη

SH
U

TT
ER

ST
O

CK
Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Το βιβλίο
-

Η Ε.Ε. δεν αναλαμβάνει 
τις ευθύνες της απέναντι 
στα κράτη που είναι  
στα σύνορα της Ευρώπης, 
όπως η Ελλάδα, η οποία 
είναι σε χρεοκοπία  
εδώ και μία δεκαετία.

Οι φυλακισμένοι  
ξέρουν τουλάχιστον  
πότε θα βγουν. Εδώ, κάθε 
μήνα, όταν ο κόσμος  
κάνει ουρά για να ανα- 
νεώσει το Ausweis,  
υπάρχει σασπένς.
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